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Αθήνα, σήµερα στις 8 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
7 Σεπτεµβρίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/770 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου
2019, σχετικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις
για την προµήθεια ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακών υπη-
ρεσιών (L136), καθώς και της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/771 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Μαΐου 2019,
σχετικά µε ορισµένες πτυχές που αφορούν τις συµβάσεις για τις
πωλήσεις αγαθών, την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ)
2017/2394 και της Οδηγίας 2009/22/ΕΚ, και την κατάργηση της
Οδηγίας 1999/44/ΕΚ (L136) και λοιπές διατάξεις»)

Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία επιτρέψτε µου
πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων
της Παρασκευής 9 Σεπτεµβρίου 2022.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6212/245/4-7-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Τουρισµού,
µε θέµα: «Άκυρες µελέτες, άγνωστα έργα προϋπολογισµού
2.700.000 � και αναθέσεις σε άγνωστους και ανοµόλογητους µε-
λετητές στο Ναυάγιο Ζακύνθου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης
της Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας
Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του
Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα, ιδιωτικής
συλλογής εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού
Πολιτισµού, ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής
στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής. Ωστόσο, µετά την
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της 7ης Σεπτεµβρίου
2022, προτείνω να λάβουν τον λόγο όλοι οι εισηγητές και οι ειδι-
κοί αγορητές για δεκαπέντε λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι που επιθυµούν, να µιλήσουν για δώδεκα λεπτά και δύο
δωδεκαµελείς κύκλοι οµιλητών µε τη γνωστή αναλογία πέντε
Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, ένας
από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το ΚΚΕ, ένας από την Ελληνική
Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25, για επτά λεπτά. Δηλαδή, είκοσι
τέσσερις Βουλευτές συνολικά.

Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης. 
Επί της διαδικασίας υπάρχει κάποιο πρόβληµα;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

για κάθε κύκλο ήταν οι οµιλητές που αναφέρατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, τρεις και τρεις.

Έξι συνολικά, συν ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ

πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η ειση-

γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Πιπιλή για δεκαπέντε
λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίτευξη του στόχου του

Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, για την οριστική από-
κτηση ενός άγνωστου -έως πριν δύο χρόνια- θησαυρού της ιδιω-
τικής συλλογής, εκατόν εξήντα µίας µοναδικών αρχαιοτήτων της
κυκλαδικής περιόδου, ολοκληρώνεται σήµερα, µε την κύρωση
µε νόµο, της συµφωνίας µεταξύ του ΥΠΠΟΑ, του Μουσείου Κυ-
κλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του «ΜΕΤ» της Νέας Υόρκης και
του Ιδρύµατος Αρχαιοελληνικού Πολιτισµού του Ντέλαγουερ. 

Η νικηφόρος δίχρονη µεθοδική προσπάθεια από την ίδια την
Υπουργό, Λίνα Μενδώνη, τα στελέχη του Υπουργείου, την Πρό-
εδρο του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης κ. Σάντρα Μαρινοπού-
λου, των νοµικών από την Ελλάδα και την Αµερική, της νοµικής
συµβούλου του ελληνικού κράτους, έγινε δεκτή µε ιδιαίτερη ικα-
νοποίηση από τους Έλληνες πολίτες και -όπως αναµένετο- έγινε
στόχος σκληρής -άνευ ουσιαστικών επιχειρηµάτων- υπερβολικής
και ενίοτε προσβλητικής κριτικής από την Αντιπολίτευση. 

Θα απαντήσω στην κριτική αργότερα, αλλά τώρα απευθυνό-
µενη στον άµεσα ενδιαφερόµενο, τον Έλληνα πολίτη, θα περι-
γράψω την απίστευτη αυτή ιστορία, που όπως είπα και στην
πρωτολογία µου στην επιτροπή, εµπεριέχει στοιχεία σεναρίου µε
πλούτο, διασηµότητες, κρυµµένους θησαυρούς και εκπλήξεις.

Υπάρχει, λοιπόν, εν ζωή ένας Αµερικανοεβραίος µεγιστάνας

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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του πλούτου, Λέοναρντ Στερν -το όνοµά του- ο οποίος κλεισµέ-
νος στον πολυτελή του βίο, απολάµβανε στο ηµίφως της µυστι-
κότητας αυτόν τον θησαυρό του, τον οποίο τώρα πια αποκτά η
πατρίδα µας. 

Κάποια στιγµή, για τους δικούς του λόγους, αποφάσισε να δω-
ρίσει, ώστε να εκτίθεται εφεξής στο «ΜΕΤ» της Νέας Υόρκης, την
καλά κρυµµένη συλλογή του. 

Ως γείτονας του «ΜΕΤ», διέσχισε απλώς την 5η Λεωφόρο και
ανακοίνωσε, στους υπεύθυνους του µουσείου, την πρόθεσή του. 

Έκπληκτο το µουσείο του ανακοίνωσε ευγενικά πως δεν µπο-
ρεί να δεχθεί αυτή τη συγκλονιστική προσφορά, διότι οι εκατόν
εξήντα µία αρχαιότητες του κυκλαδίτικου πολιτισµού είναι κυριό-
τητα της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Εδώ θα ανοίξω µια παρένθεση. Αν αυτό είχε συµβεί στο απώ-
τερο παρελθόν, η συλλογή θα ήταν ήδη εκτεθειµένη σε οποιοδή-
ποτε µουσείο του κόσµου, γιατί δεν υπήρχε παλαιότερα -όταν
άρχισαν αυτές οι περίφηµες συλλογές και από τον 19ο αιώνα και
µετά- η παγκόσµια προστασία των αρχαιοτήτων, γιατί δεν
υπήρχε από την εποχή των περιηγητών του δέκατου όγδοου
αιώνα και εντεύθεν, και υπήρχε αντίθετα η άνθηση της αρχαιοκα-
πηλίας, ο εµπλουτισµός κορυφαίων µουσείων, αλλά κυρίως ιδιω-
τικών συλλογών από προϊόντα αρχαιοκαπηλίας, από την
τεράστια πώληση και αγορά σπουδαίων ευρηµάτων, από ντόπι-
ους και περαστικούς. 

Το πρώτο τεράστιο βήµα έγινε µε τη Σύµβαση της Ουνέσκο το
1970, σύµβαση σχετικά µε τα «ληφθέντα µέτρα για την απαγό-
ρευση και παρεµπόδιση της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής
και µεταβίβασης της κυριότητας πολιτιστικών αγαθών» Παρίσι
1970, όπου σύµφωνα µε το άρθρο 7, υποδεικνύεται στα κράτη η
διπλωµατική οδός για τη διεκδίκηση της επιστροφής κλαπέντων
αντικειµένων. 

Τώρα, δεν χρειάζεται να σας εξηγήσω τι σηµαίνουν, όχι µόνο
σε κόστος και χρόνο, αλλά και σε αποτέλεσµα, οι δικαστικές διεκ-
δικήσεις που ορισµένοι προτείνετε µε έµφαση. 

Προτείνω, λοιπόν, σε εσάς τους λαλίστατους και επιθετικούς,
να το διαβάσετε το άρθρο αυτό, καθώς υποδεικνύει τη διπλωµα-
τική οδό, όπως έγινε και στην περίπτωση την οποία συζητάµε σή-
µερα. 

Αυτή τη σύµβαση ακολουθεί και η Ιντερπόλ, όπως και όλες οι
δικαστικές αρχές. Η δε Ελλάδα- να το τονίσουµε αυτό- µόλις το
2008, θύµα του ανεξέλεγκτου, διαχρονικά, εµπορίου αρχαιοκα-
πηλίας, θωρακίστηκε µε τον ν.3658, όπου και ιδρύθηκε η Διεύ-
θυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών, ενώ
έχει αναγνωριστεί ο ελληνικός νόµος, ως ο πιο αυστηρός, ο
νόµος, δηλαδή, περί αρχαιοτήτων. 

Βασισµένη σε όλα αυτά που προανέφερα, η ηγεσία του ΥΠΠΟ,
φυσικά µε την αυστηρή συνδροµή κρατικών λειτουργών του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους και από κοινού µε το Μουσείο
Κυκλαδικής Τέχνης Αθηνών, βρήκε την πιο πρόσφορη λύση, για
να αποκτήσει, τελικά, η Ελλάδα, οριστικά, αυτήν την συλλογή,
χωρίς δικαστικές, χρονοβόρες –αµφιβόλου, µάλιστα, αποτελε-
σµατικότητας- διεκδικήσεις. Ποιος είναι ο τρόπος; 

Το Υπουργείο ως εκπρόσωπος του ελληνικού δηµοσίου που
είναι ο αποκλειστικός κύριος των ελληνικών αρχαιοτήτων αναγνω-
ρίζει το µη κερδοσκοπικό νοµικό πρόσωπο Ινστιτούτο Αρχαίου Ελ-
ληνικού Πολιτισµού µε έδρα το Ντελαγουέρ των ΗΠΑ και µε
σκοπό αποκλειστικό την προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς
της Ελλάδας ως κάτοχο µιας συλλογής εκατόν εξήντα µίας σπά-
νιων αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού, η οποία παραχω-
ρήθηκε στο Ινστιτούτο αυτό από τον ιδιώτη συλλέκτη που είχε
µέχρι τώρα αυτήν την άγνωστη παγκοσµίως κρυφή συλλογή.

Για να το κάνω λιανά, αφού το «ΜΕΤ» δεν µπορούσε να απο-
κτήσει νοµίµως τη συλλογή «Στερν» γιατί αναγνώριζε την κυριό-
τητα του ελληνικού κράτους, συστάθηκε αυτό το Ινστιτούτο του
Ντελαγουέρ, οπότε ο ιδιώτης χάρισε σε αυτό τη συλλογή του,
αντί παραδείγµατος χάριν να πάει να την πουλήσει σε άλλο ζάµ-
πλουτο συλλέκτη, χωρίς να το πάρουµε γενικώς και αυτό χαµ-
πάρι -όπως δεν ξέραµε ότι υπήρχε η συλλογή του- ή το
απλούστερο να την κληρονοµήσουν τα παιδιά του, οπότε και πάλι
δεν θα είχαµε πάρει εµείς χαµπάρι και δεν θα είχαµε τελικά έστω
και µε χρονική κάποια καθυστέρηση τη συλλογή.

Να τονίσω εδώ πριν συνεχίσω ότι χάρη στην ενηµέρωση που
έκανε το «ΜΕΤ» της Νέας Υόρκης στον ελληνικό ΥΠΟ λαό αµέ-
σως µετά την προσφορά του ιδιώτη συλλέκτη οργανώθηκε το
Υπουργείο µας και µάλιστα τονίζω ξανά για την απόκτηση µιας
συλλογής που υπήρχε για δεκαετίες και δεν την γνώριζε κανείς
µας.

Περνάµε τώρα στο τρόπο επιστροφής στην Ελλάδα της συλ-
λογής «Στερν» την επαύριο της κύρωσης της συµφωνίας αρχίζει
στην Αµερική το αµπαλάρισµα µε δαπάνες του «ΜΕΤ» δεκαπέντε
εµβληµατικών ειδωλίων και η µεταφορά τους στην Ελλάδα για
πρώτη παγκόσµια έκθεση προς το κοινό για το διάστηµα ενός
έτους 1-11-2022 έως 31-10-2023 στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέ-
χνης στην Αθήνα. Στην κύρωση προβλέπεται η διαµόρφωση αί-
θουσας στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης µε έξοδα
του συλλέκτη προς έκθεση της συλλογής προσωρινή όπου θα
υπάρχει διαχρονικά έως ότου επιστρέψουν οριστικά σταθερή
επιτυχία ένδειξη της ιδιοκτησίας του ελληνικού κράτους και του
κυριαρχικού εκ µέρους του δανεισµού της συλλογής και η ταµ-
πέλα θα γράφει µε µεγάλα γράµµατα: «Ελληνική Δηµοκρατία,
ΥΠΟΑ Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης Αθήνα, δάνειο κυκλαδικής τέ-
χνης προς το «ΜΕΤ»». Σε αυτήν την αίθουσα θα εκτεθούν οι εκα-
τόν εξήντα µία αρχαιότητες για δέκα χρόνια.

Να υπενθυµίσω το βασικότερο όλων ότι µε αυτόν τον τρόπο η
Ελλάδα αποκτά οριστικά µια σπάνια συλλογή την οποία µέχρι
πριν δύο χρόνια δεν την γνώριζε και θα µπορούσε εκ των πραγ-
µάτων να µην τη γνωρίσει και φυσικά να την αποκτήσει ποτέ. Δε-
καπέντε αρχαιότητες έρχονται εµβληµατικές στο Μουσείο
Κυκλαδικής Τέχνης. Επιστρέφουν στο Μητροπολιτικό Μουσείο.
Εκεί εκτίθενται µέχρι το 2033 και µετά ανά πενταετία θα έρχονται
οριστικά στην Ελλάδα, όπου θα εκτίθενται σε µουσεία που θα
επιλέξει το αρµόδιο Υπουργείο Πολιτισµού, ώστε µέχρι το 2048
θα έχει έρθει οριστικά η σπάνια αυτή συλλογή στην κυριότητα
του ελληνικού κράτους και στη θέαση του παγκόσµιου, αλλά κυ-
ρίως ελληνικού κοινού.

Επιπροσθέτως, η Ελλάδα αποκτά ένα παγκόσµιο χώρο ανά-
δειξης του πολιτισµού στο «ΜΕΤ» της Νέας Υόρκης γι’ αυτό το
διάστηµα που θα το φιλοξενήσει. Να τονίσουµε εδώ ότι ειδικό-
τερα η κυκλαδική τέχνη θεωρείται παγκοσµίως το προοίµιο της
µοναδικότητας του αρχαίου ελληνικού πολιτισµού.

Θα επαναλάβω και εδώ την προσωπική µου πεποίθηση και εµ-
πειρία πως η παγκοσµιοποίηση της τέχνης µέσω των µουσείων
είναι το πιο σηµαντικό βήµα για την πρώτη επαφή του πολίτη του
κόσµου µε τους πολιτισµούς χωρών που πιθανότατα αρχικά να
µην γνωρίζει καν πού βρίσκονται στον χάρτη. Γι’ αυτό και είναι
στη σύγχρονη εποχή απαραίτητες οι αποστολές και τα δάνεια
έργων τέχνης από χώρα σε χώρα, γιατί η επιτόπια µελέτη οδηγεί
τις περισσότερες φορές τη θέληση του επισκέπτη να επισκεφθεί
ακριβώς αυτές τις χώρες δηµιουργούς. Διότι -να µην το ξεχνάµε-
δεν είναι όλοι οι πολίτες του κόσµου ενηµερωµένοι από την αρχή
για το µεγαλείο του ελληνικού αρχαίου πολιτισµού και αρκεί για
παράδειγµα ένα αγγείο ή ένα ειδώλιο διαφόρων εποχών εκτεθει-
µένο ακόµα παραδείγµατος χάριν και στο καινούργιο Μουσείο
του Κατάρ. Έτσι το βλέπει, εντυπωσιάζεται, αρχίζει να ασχολείται
και είναι αυτονόητο καταλήγει κάθε φορά στην Ελλάδα. Δεν είναι
ο τουρισµός µόνο η οµπρέλα που διαθέτουµε και ο ήλιος. Έχει
αποδειχθεί από την επισκεψιµότητα των αρχαιολογικών χώρων
και κυρίως του Μουσείου της Ακροπόλεως και του ίδιου του Βρά-
χου της Ακροπόλεως ότι ακόµα και ο πιο χαµηλής µορφωτικής
στάθµης πολίτης θα προσκυνήσει αυτό το παγκόσµιο αναγνωρι-
σµένο αριστούργηµα.

Εµπεριέχονται στη συµφωνία σηµαντικότατα που αφορούν κυ-
ρίως τους αρχαιολόγους, όπως κάθε τρία χρόνια υποτροφία για
Έλληνες αρχαιολόγους για τη µελέτη ειδικά του Κυκλαδικού Πο-
λιτισµού, η παραγωγή σε ελληνική και αγγλική γλώσσα υψηλής
ποιότητας οπτικοακουστικού εκπαιδευτικού υλικού που θα προ-
βάλλεται στην αίθουσα της συλλογής του «ΜΕΤ», καθώς και η
συνεργασία µεταξύ του ΥΠΟ και του «ΜΕΤ» στον τοµέα της συν-
τήρησης εκπαίδευσης, αλλά κυρίως και στην ανάπτυξη συνερ-
γειών σε αρχαιολογικές εργασίες στο πεδίο, κάτι που πρέπει να
θυµίσουµε από τις αµερικανικές, αυστριακές, γερµανικές, βρε-
τανικές, γαλλικές αρχαιολογικές υπηρεσίες που βοήθησαν το ελ-
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ληνικό κράτος τότε που δεν µπορούσε -γιατί τώρα δεν τους έχει
ανάγκη- για να αναδείξουν τον ελληνικό πολιτισµό που ήταν θαµ-
µένος επί αιώνες.

Ένα πολύ σηµαντικό που περιέρχεται στη συµφωνία είναι ο
καθορισµός των δικαστηρίων της Αθήνας ως αρµοδίων δικαστη-
ρίων για την επίλυση τυχόν διαφορών από την προς κύρωση συµ-
φωνία, καθώς και ο καθορισµός της ελληνικής νοµοθεσίας ως
εφαρµοστέου δικαίου για την επίλυση τυχόν διαφορών από την
προς κύρωση συµφωνία.

Ολοκληρώνοντας την παρουσία των βασικότερων στοιχείων
της συµφωνίας οφείλω να ενηµερώσω τον ελληνικό λαό ότι όλη
αυτή η διαδικασία, παρά τις ακριβές ιδιαιτερότητές της, δεν επι-
βαρύνει το ελληνικό δηµόσιο και όπως τονίζεται στην έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου αυτό ακριβώς ότι δεν επιβαρύνεται το ελ-
ληνικό κράτος, παρά µόνο εκεί µια ένδειξη µετά το 2049 που θα
επιστρέψει οριστικά η συλλογή να µοιραστούν τα κόστη το τότε
ελληνικό κράτος, το τότε ελληνικό Υπουργείο και το τότε µητρο-
πολιτικό µουσείο.

Καταλήγοντας, θέλω να εκφράσω δηµόσια τα συγχαρητήριά
µου για τις εθνικές προσπάθειες της Υπουργού και των λοιπών
συντελεστών για την απόκτηση µιας άγνωστης ιδιωτικής συλλο-
γής που εµπλουτίζει µε την αναµφισβήτητη µοναδικότητα αυτής
της συλλογής.

Να τα κάνουµε ένα ρεζουµέ. Επαναπατρίζεται χωρίς αντιδικία
και χωρίς καµµία απολύτως οικονοµική επιβάρυνση του ελληνι-
κού δηµοσίου µεγάλος αριθµός άγνωστων έως χθες αρχαιοτή-
των. Εξασφαλίζεται η παγκόσµια προβολή της σπάνιας αυτής
συλλογής µε την έκθεση για έναν χρόνο στο Κυκλαδίτικο Μου-
σείο της Αθήνας, Δηλώνεται η ιδιοκτησία του ελληνικού κράτους
επί της συλλογής.

Ολοκληρώνοντας, θα απαντήσω επιγραµµατικά σε κάποια και
προσβλητικά θα έλεγα επιχειρήµατα από την Αντιπολίτευση. Στο
1.27’ της οµιλίας της η κ. Σία Αναγνωστοπούλου αναφέρθηκε ότι
δεν θα µιλάµε για ειδώλια της κυκλαδικής τέχνης, αλλά σε εδώ-
λια και είπε χαρακτηριστικά: «Θα δούµε αν ποτέ φτάσουµε εκεί».
Στο σπίτι του κρεµασµένου για δύο εδώλια που έχουν στηθεί µε
απόφαση της δικαιοσύνης –Παππά, Παπαγγελόπουλου- δεν µι-
λάµε οι κρεµασµένοι. Καταλάβατε τι εννοώ.

Επίσης, σε κάποια έξαρση προς την κυρία Υπουργό διέκοψε
και είπε στην αναφορά της κ. Μενδώνης στη σηµασία της προ-
βολής του πολιτισµού µέσω όλων αυτών των εκθέσεων: «Ώστε
τουριστική ατραξιόν τα αρχαία µας»; Είναι πολύ υποτιµητικό και
είστε µια σοβαρή επιστήµων να πείτε ότι τα αρχαία µε τη δική
σας λογική πρέπει να τα κλείσουµε πάλι στα µπαούλα.

Να πηγαίνετε εσείς και η παρέα σας, η κ. Κουτσούµπα, η Πρό-
εδρος του Σωµατείου Αρχαιολόγων, η οποία κυρίως έγινε γνωστή
από τη διακίνηση του αισχρού συνθήµατος εναντίον του Πρωθυ-
πουργού µιας ευρωπαϊκής χώρας. Να τα κλείσετε, λοιπόν. Να πη-
γαίνετε και µε την κ. Βλαζάκη η οποία εχθές έγραψε ένα οργίλο
άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Στην υπογραφή της, όµως, ξέχασε
να πει ότι ήταν Γενική Γραµµατέας του Υπουργείου Πολιτισµού
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το είχε ξεχάσει. Εν συνεχεία ήταν
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ. Όταν, λοιπόν, παριστάνεις τον επιστήµονα
ούτε µπορείς να είσαι µέλος του ΑΝΤΑΡΣΥΑ, γιατί όλοι σε διαβά-
ζουν ως µέλος του ΑΝΤΑΡΣΥΑ, ούτε ως µέλος του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί
όλοι σε διαβάζουν ως µέλος του ΣΥΡΙΖΑ. Εµένα τουλάχιστον, ό,τι
και να πω, ξέρουν ότι είµαι νεοδηµοκράτισσα Βουλευτής ψηφι-
σµένη από τους ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας. Έχουµε κα-
θαρό πρόσωπο και γι’ αυτό µπορούµε και µιλάµε. 

Και κάτι ακόµα. Ακούστηκε το εξής από την Αντιπολίτευση από
δύο-τρία κόµµατα. Είναι κάτι που βρίσκω παρανοϊκό, αστείο και
τραγελαφικό. Είναι προϊόν αρχαιοκαπηλίας. Ως εκ τούτου δεν
πρέπει να τα δεχτούµε και να κινηθούµε δικαστικά. Αλλά από την
άλλη κατηγορούν την Υπουργό προσωπικά που επιλέγει για πα-
ράδειγµα το Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης και δεν επιλέγει να
εκτεθούν τα προϊόντα αρχαιοκαπηλίας στο δηµόσιο Μουσείο της
Νάξου. Αν αυτό δεν είναι παρανοϊκό τι άλλο να πω; Δηλαδή, είναι
αρχαιοκαπηλία όταν είναι να πάνε στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέ-
χνης. Αλλά αν είναι να πάνε στο Μουσείο της Νάξου, επειδή είναι
δηµόσιο τότε εντάξει να πάει στο διάολο. Λες και µιλάµε για σχο-
λεία και για κολλέγια.

Θα µου επιτρέψει, επίσης, να απαντήσω στην κ. Κουτσούµπα
που έκανε ανακοίνωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε παρακαλώ,
κυρία Πιπιλή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ναι, κύριε Κακλαµάνη. Ξέρω. Αλλά δεν
µπορώ να µην απαντώ στην Πρόεδρο του Συλλόγου Αρχαιολό-
γων, την κ. Κουτσούµπα, τη γνωστή όπως σας είπα από το κα-
κοηθέστατο µήνυµα εναντίον του Πρωθυπουργού.

Είπα εγώ ότι η επισκεψιµότητα στο Μητροπολιτικό Μουσείο
της Νέας Υόρκης µόνο το 2018, προ COVID, ήταν περίπου 7 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο. Είπα πόσο σηµαντικό είναι για λίγα χρόνια
να δουν την κυκλαδική τέχνη η οποία θα επιστρέψει οριστικά
στην Ελλάδα και πόσο καλό θα κάνει. Κυρία Αναγνωστοπούλου,
δεν είστε όµως σύγχρονα διαβασµένη για την επισκεψιµότητα
του Βρετανικού Μουσείου. Το επιχείρηµα αυτό ήταν από την
εποχή που ήµουνα εγώ δηµοσιογράφος και πήγαινα στο Βρετα-
νικό Μουσείο. Δεν είχαµε το Μουσείο της Ακροπόλεως. Δεν εί-
χαµε αυτή την πολιτιστική επικοινωνιακή ανάταση. Δεν είχαµε
αυτόν τον τουρισµό. Τώρα το Μουσείο Ακροπόλεως είναι ισάξιο
µε το Βρετανικό Μουσείο. Γι’ αυτό και το 80% του βρετανικού
λαού υποστηρίζει ότι τα µάρµαρα αυτά πρέπει να έρθουν στην
πατρίδα τους.

Για να τελειώνω, καποιανού του χάριζαν γάιδαρο και τον κοί-
ταζε στα δόντια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

γενική εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αθανασία Αναγνωστοπού-
λου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω από ένα θέµα το
οποίο έθεσα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, όπως
το έθεσαν και άλλοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Απευθύνο-
µαι σε εσάς, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε µία διαδικασία κύρωσης
σύµβασης µε την οποία αλλάζουµε ουσιωδώς, όπως παραδέχε-
ται και η αιτιολογική έκθεση, 20 άρθρα του αρχαιολογικού νόµου.
Δεν το παραδέχεται αυτό η αιτιολογική έκθεση αλλά τα έχουµε
µετρήσει εµείς. Έχουµε το δικαίωµα ως κοινοβούλιο να περνάµε
µε κύρωση κάτι που θα ήθελε τουλάχιστον τροπολογία; Εσείς ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει κύρωση. Εγώ θα έλεγα ότι θα
ήθελε κανονική νοµοθέτηση. Παρανοµούµε γιατί όπως αναγνω-
ρίζει και η αιτιολογική έκθεση αλλάζει άρθρα του αρχαιολογικού
νόµου. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, έχουν γίνει διάφορες καταγγελίες τις οποίες έβγαλε
χθες ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων για τον κ. Στερν και για
το αν ήταν γνωστός στο παρελθόν για διακίνηση προϊόντων αρ-
χαιοκαπηλίας. Τα ήξερε αυτά το Υπουργείο; Πώς τα έµαθε ο Σύλ-
λογος Ελλήνων Αρχαιολόγων; Μήπως έχει διερευνηθεί η
υπόθεση και έχει διαψευσθεί; Θέλουµε έγγραφα, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ η Βουλή παρανοµεί και αυτό πρέπει να το γνωρίζουµε. 

Για τον Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων και την Πρόεδρό του
θα πω µία κουβέντα µόνο. Εγώ δεν γνωρίζω την πρόεδρο από
κανένα σύνθηµα. Τη γνωρίζω από το Υποβρύχιο Μουσείο της
Αλοννήσου. Αν η κ. Πιπιλή δεν τη γνωρίζει από αυτό και τη γνω-
ρίζει από άλλα, έµαθα και πράγµατα σήµερα. Εγώ τη γνωρίζω
ως αρχαιολόγο. Κι έχω µάθει και µε τη βουλευτική µου ιδιότητα
να σέβοµαι τους επιστήµονες και τη δουλειά τους σε όποιο
κόµµα και αν ανήκουν. Πραγµατικά σε όποιο κόµµα και να ανή-
κουν. Κι όχι να έρχοµαι εδώ και να µέµφοµαι τους επιστήµονες
µε αυτόν τον τρόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άλλη είναι η δική µας αντιπαράθεση, κυρία Πιπιλή. Οι επιστή-

µονες βάζουν την υπογραφή τους και ας βγουν άλλοι επιστήµο-
νες…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Αν έχουν κοµµατική ταυτότητα όµως…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη. Τώρα

µιλάω, κυρία Πιπιλή. 
Θα αρχίσω από µια λέξη. Είπε η κ. Πιπιλή «τον θησαυρό του ο

κ. Στερν». Με άλλον τρόπο το είπε στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων. Τώρα το διάνθισε. Από εκεί ξεκινάει η θεµελιώδης
διαφορά µας. «Τον θησαυρό του»; Που τον είχε κλεισµένο και
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δεν τον ξέραµε. «Τον θησαυρό του» είναι θησαυρός του ελληνι-
κού λαού, κυρία Πιπιλή. Γιατί µε όλους τους νόµους, µε όλες τις
διεθνείς συµβάσεις είναι θησαυρός του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: …(δεν ακούστηκε). 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ξέρω, κυρία Πιπιλή.

Δεν µπορείτε να τα ακούτε αυτά
Είναι µεγιστάνας της 5ης Λεωφόρου. Και δίπλα του, αντί για τον

δόλιο τον Σκουρολιάκο που έχει δίπλα του το µίνι µάρκετ, ο
Στερν έχει το ΜΕΤ. Τι να κάνουµε τώρα; Σας είπα και στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι δεν µπορώ να ακούω την
αστική ζωή της Ελλάδας να µιλάει µε τέτοιο τρόπο. 

Ο θησαυρός που είχε ο κ. Στερν έχει εξαχθεί παράνοµα από
την ελληνική επικράτεια. Ήταν µέσα σε πολλά κιβώτια εκατόν
εξήντα µια αρχαιότητες στο υπόγειό του. Ήθελε να το εκθέσει
στο «ΜΕΤ». Να το δωρίσει για να διαφηµίσει τον ελληνικό πολιτι-
σµό. Ελάτε µου όµως που δεν µπορούσε ούτε το «ΜΕΤ» να το
δεχτεί, γιατί υπάρχουν κάτι εισαγγελικές αρχές στη Νέα Υόρκη
οι οποίες έχουν πιάσει το «ΜΕΤ» από τον λαιµό. Έχουν κάνει κα-
τασχέσεις και έχουν κάνει ξανά κατασχέσεις. Αναρωτιέστε γιατί
υπάρχει τέτοια πίεση στα µουσεία σήµερα; Γιατί τα τελευταία
χρόνια υπάρχει τέτοια πίεση για προϊόντα λαθρανασκαφής, για
όλα αυτά; Γιατί οι επιστήµονες, τους οποίους εµείς εδώ κάποιοι
µεµφόµαστε, έχουν πιέσει τα κράτη που έχουν υποστεί αρχαι-
οκαπηλία, όπως η Ελλάδα. Έχουν πιέσει πάρα πολύ και οι επι-
στήµονες φωνάζουν για µια άλλη πολιτική των µουσείων. Ότι τα
µουσεία πράγµατι –και δεν παίρνω λέξη πίσω- δεν είναι τουρι-
στική ατραξιόν για να διαφηµίζονται. Τα µουσεία πρέπει να είναι
παραγωγή γνώσης. 

Γι' αυτό έχει τεράστια σηµασία να αναπτύσσονται τα µουσεία
και να µένουν οι αρχαιότητες στον τόπο τους, για να συνδέονται
µε τον τόπο, γιατί είναι ιστορικοί και αφηγούνται ιστορίες.

Δεν είπα εγώ για εδώλια, κυρία Πιπιλή, εσείς λέγατε συνέχεια
τα ειδώλια, εδώλια και απλώς -ναι, άκοµψα- σας ειρωνεύτηκα.
Εσείς λέγατε για εδώλια, θέλατε να πείτε κάτι άλλο; Δεν ξέρω.
Άρα, λοιπόν, το «MET» δεν µπορούσε να δεχτεί αυτήν την έκθεση
για έναν απλό λόγο, γιατί θα βρισκόταν πάλι -πάλι, ακόµα µία
φορά όπως βρέθηκε και τώρα, το µάθαµε, το είδαµε, κατασχέ-
θηκαν δεκατρείς αρχαιότητες, πάνω από 11 εκατοµµύρια δολά-
ρια- στο µάτι του κυκλώνα. Άρα τι έγινε; Έπρεπε να ξεπλυθεί η
υπόθεση. Και προσέχω τα λόγια µου πάρα πολύ.

Και πώς θα ξεπλυνόταν η υπόθεση; Μόνο µε έναν τρόπο. Αν
πήγαινε ο κύριος, ο µοναδικός ιδιοκτήτης, που είναι ο ελληνικός
λαός δια του αντιπροσώπου του ή της αντιπροσώπου του, του
Υπουργείου Πολιτισµού. Αυτή είναι η διαδικασία. Μόνο έτσι θα
γλίτωνε το «MET» και δεν θα γινόταν κατάσχεση και δεν θα δια-
συρόταν ακόµα µία φορά κι όλα τα γνωστά.

Εκεί ποια διαδικασία ξεκινάει; Βάσει του αρχαιολογικού νόµου,
που, κύριε Κακλαµάνη, εµείς τον παραβιάζουµε αυτήν τη στιγµή,
εδώ, παρανοµούµε. Η διαδικασία ποια ήταν; Να κινηθεί κατευ-
θείαν η νοµική διαδικασία. Κι αν βρισκόταν µετά εξωδικαστικός
συµβιβασµός, εκατό φορές να βρεθεί εξωδικαστικός συµβιβα-
σµός, διπλωµατία, πολιτιστική διπλωµατία εκατό φορές. Αλλά,
ερχόσαστε εδώ στην Βουλή τολµάτε και µας λέτε «ήταν κρυµ-
µένα δεν τα ήξερε κανείς». Μα, ό,τι είναι προϊόν αρχαιοκαπηλίας
ή από λαθραία διακίνηση πώς θα βγει στο φως αν δεν υπάρξει
κάποιος να τα νοµιµοποιήσει; θα τρελαθούµε; Τι τον περνάµε τον
ελληνικό λαό; Η περιουσία του είναι. Και όχι µόνο αυτού του ελ-
ληνικού λαού, όλων των γενεών που έπονται. Και ευθύνη µας
είναι και στις επόµενες γενεές. Αλλά, τώρα τι λέω; Ψιλά γράµ-
µατα λέω.

Για να κινηθεί, λοιπόν, αυτή η διαδικασία η Υπουργός Πολιτι-
σµού έπρεπε να κάνει όλες τις νόµιµες διαδικασίες. Ζητάω, εδώ,
κατ' αρχάς να γίνει η αίτηση. Είπε η κυρία Υπουργός στην οµιλία
της «το Υπουργείο µπορεί να δώσει την κατοχή ακόµη και σε
ιδιώτη». Έχουµε καµµία αίτηση από κανέναν ιδιώτη; Κάποιο αί-
τηµα στο Υπουργείο για κατοχή; Κατ' αρχάς ελέγχθηκε αυτή η
συλλογή;

Κυρία Μενδώνη, εγώ θέλω -σας το ζήτησα και στην επιτροπή-
πιστοποιητικά νοµιµότητας και γνησιότητας των εκατόν εξήντα
µίας αρχαιοτήτων. Πρέπει να κατατεθούν στη Βουλή.

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε τεράστια ευθύνη εδώ στη Βουλή ότι
δεν είναι προϊόντα αρχαιοκαπηλίας και ότι είναι προϊόντα γνη-
σιότητας.

Μαθαίνω ότι κυκλοφορεί τώρα στο Υπουργείο Πολιτισµού έγ-
γραφο µε το οποίο ερωτώνται οι αρµόδιες υπηρεσίες αν ήταν εν
γνώσει τους όλη αυτή η διαδικασία η οποία κράτησε δύο χρόνια,
θέλω έγγραφα µέχρι να γίνει αυτή η συµβολαιογραφική πράξη
και µετά το συµφωνητικό και µε εσάς.

Θέλουµε όλα αυτά τα έγγραφα γιατί, βεβαίως, η Υπουργός
Πολιτισµού ή ο Υπουργός Πολιτισµού διαπραγµατεύεται µε τις
υπηρεσίες. Δεν αποφασίζει ο Υπουργός µόνος του. Δεν αποφα-
σίζει, υπάρχει νόµος. Είπατε για έγγραφα από το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους, κυρία Πιπιλή. Αν τα έχετε, θα τα
καταθέσετε. Εδώ δεν παίζουµε. Εδώ κινδυνεύουµε να βρεθούµε
όλοι µας ότι παρανοµούµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ενώ εσείς για ό,τι λέτε καταθέτετε έγ-
γραφα;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους λέτε. θέλουµε έγγραφο, κυρία Πιπιλή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Εσείς καταθέτετε για όσα λέτε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Σας διέκοψε κα-

νείς;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Αναφέρθηκε στο όνοµα µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία, παρακαλώ,

να µιλήσει η κ. Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα

πάρω µερικά λεπτά παραπάνω.
Κύριε Πρόεδρε, λοιπόν, γίνεται ένα ιδιωτικό συµφωνητικό, µία

συµβολαιογραφική πράξη -προσέξτε τώρα- ανάµεσα στον κ.
Στερν και ένα ινστιτούτο αγνώστων λοιπών στοιχείων.

Ζητώ από την Υπουργό να κατατεθούν, στα Πρακτικά της Βου-
λής, το Διοικητικό Συµβούλιο, οι σκοποί και αν έχουν ελεγχθεί τα
πρόσωπα που απαρτίζουν αυτό το Διοικητικό Συµβούλιο.

Κάνοντας µία έρευνα στο ίντερνετ το µόνο που βρήκα είναι ότι
αυτό το ινστιτούτο, έτσι όπως είναι συγκροτηµένο -προσέξτε,
ένα µήνα πριν από τη συµβολαιογραφική πράξη, ένα µήνα πριν,
στις 21 Ιουνίου- δε µου µοιάζει µε ινστιτούτο, µε εξωχώρια εται-
ρεία µου µοιάζει. Δεν µου µοιάζει µε ένα ινστιτούτο, δεν έχουµε
άλλα στοιχεία. Αυτό, λοιπόν, που βλέπουµε είναι ότι ιδρύεται ένα
µήνα πριν, του δίνεται η κατοχή από τον Στερν -προσέξτε- και
βάζουµε και όρους. Ο Στερν βάζει όρο ότι θα κάνει έκθεση στο
«MET», αλλά θα υπογράψει και το ελληνικό κράτος και θα περά-
σει µε νόµο από τη Βουλή. Προσέξτε τώρα, εκβιάζεται το κράτος
και η ελληνική Βουλή, θα περάσει από την ελληνική Βουλή µέχρι
10 Σεπτεµβρίου µε ΦΕΚ -γι' αυτό βιαζόµαστε, κύριε Πρόεδρε- και
θα έχει αναδροµική ισχύ από 21 Ιουλίου. 

Από πού και ως πού, εδώ, η δικιά µας ψήφος για πράγµατα
που δεν γνωρίζουµε, για µία πράξη που έγινε χωρίς να τη γνωρί-
ζουµε και αφορά περιουσία του ελληνικού λαού και κυριαρχικά
του δικαιώµατα, τα έχουµε χωρίσει εµείς χωρίς να το ξέρουµε
και είχε το θράσος η κυρία Υπουργός να µου πει ειρωνικά προχ-
θές «θα µπορούσα να µην την περάσω τη σύµβαση από τη
Βουλή, αλλά την έφερα για λόγους διαφάνειας».

Ε, λοιπόν όχι, κυρία Υπουργέ µου. Δεν µπορούσατε να µην την
περάσετε τη σύµβαση. Πώς θα δικαιολογούσατε, χωρίς εµάς,
µόνη σας µε την υπογραφή σας και αλλάζοντας τον αρχαιολο-
γικό νόµο, όπως παραδέχεστε, και γινόµενα όλα αυτά και µε ανα-
δροµική ισχύ -σας το ζητάνε να είναι ΦΕΚ- να έχει δηµοσιευθεί
σε ΦΕΚ; Και το φέρατε µε αυτόν τον τρόπο που είναι βέβαια σύµ-
βαση, ενώ θα έπρεπε να είναι νόµιµη νοµοθετική διαδικασία.

Εν τω µεταξύ, επειδή ακούστηκαν διάφορα και επειδή δεν
µπορώ να το ακούω. Συµφωνία εισφοράς, συµβολαιογραφική
πράξη. Σας παρακαλώ στα Πρακτικά, το έχω υπογραµµίσει κι
όλας, όποιος θέλει να τα δει γιατί δεν προλαβαίνω να απαντήσω
σε όλα της Υπουργού.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
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Για να δείτε πάρα πολλές λεπτοµέρειες, πώς τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα της κατοχής ενός λαού παίζονται µπαλάκι ανάµεσα σε
δύο, τον Στερν και αυτό το ινστιτούτο-εταιρεία, οι οποίοι δια-
πραγµατεύονται, συναλλάσσονται και δεν υπάρχει πουθενά ότι
τα δίνει ο Στερν σε αυτό το ινστιτούτο. Κάνει αυτός αίτηση, κάνει
το ινστιτούτο αίτηση στο Υπουργείο να κινηθεί η διαδικασία; Ας
τα παραλείψει όλα τα άλλα για κατοχή, τίποτα από όλα αυτά.

Και πάµε στο δεύτερο µεγάλο σηµείο. Καταθέτω και το συµ-
φωνητικό έκθεσης. Το πώς θα εκτίθεται στο «MET» και το πώς
θα γίνει αυτός ο περίφηµος επαναπατρισµός. Κάτι που πραγµα-
τικά µε εξοργίζει ως Ελληνίδα πολίτη είναι να θεωρεί η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι είµαστε κάτι άσχετοι, όχι µόνο
εµείς -δεν µε νοιάζει, αυτό είναι στην πολιτική αντιπαράθεση-
αλλά και ο ελληνικός λαός. Δεν θα πάρουµε είδηση, «που να πά-
ρουν είδηση αυτοί και που τα ξέρουνε», λες και δεν µπορούµε
να διαβάσουµε. Λες και δεν καταλαβαίνουµε τι διαβάζουµε και
λες και δεν ξέρει ο ελληνικός λαός -το έχει µάθει από τα γεννο-
φάσκια του- τι είναι δικό του και τι δεν είναι. Ποια είναι η πραγ-
µατική του περιουσία.

Όσον αφορά αυτόν τον περίφηµο επαναπατρισµό που θα έρ-
θουν εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες που δεν τις γνωρίζαµε, µε
κοίταξε η κ. Μενδώνη και µου είπε: «Εσείς ξέρετε εάν υπάρχουν
άλλες;». Και όπως µε κοίταξε και µου έκανε αυτή την ερώτηση
µε έβαλε σε υποψίες. Μου θύµισε τον κ. Μητσοτάκη όταν κοίταγε
τον κ. Τσίπρα και του έλεγε: Ξέρετε εσείς να υπάρχει µελέτη
Τσιόδρα - Λύτρα; Ο ίδιος το ήξερε ότι υπήρχε, αλλά έτσι ρώταγε. 

Από πού να ξέρω εγώ, κυρία Μενδώνη; Είµαι Υπουργός; Με
ενηµέρωσε κάποιος; Εσείς πρέπει να ξέρετε και πρέπει να το
πείτε. 

Για να µην πολυλογώ, γιατί τα είπαµε και στην επιτροπή, η έκ-
θεση αυτή θα γίνεται στο «ΜΕΤ». Το «ΜΕΤ» είναι αυτό που επω-
φελείται από τις εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες. Και γιατί
επωφελείται το «ΜΕΤ»; Γιατί στα εικοσιπέντε χρόνια, µετά την
πρώτη δεκαετία, θα µας δώσει τώρα τις δεκαπέντε, «για να εκτε-
θούν στα Κυκλαδικής Τέχνης», το ιδιωτικό, και µετά έχει συνέχεια
-θα το δείτε, γι’ αυτόν τον λόγο κατέθεσα το συµφωνητικό για
την έκθεση- έχει κάθετο: «ή και σε άλλα µουσεία». Όµως πάντα
θα αποφασίζει το Κυκλαδικής Τέχνης µαζί µε το Υπουργείο, αλλά
το Κυκλαδικής Τέχνης θα αποφασίζει, το ιδιωτικό µουσείο. 

Κύριε Συρµαλένιε, η Νάξος είναι πολύ παράµερα. Τι να τα
κάνει; Εδώ έχουµε ολόκληρο Μητροπολιτικό Μουσείο. Είµαστε
σε παγκοσµιοποίηση και γιατί δεν την διαβάζουµε ανάποδα την
παγκοσµιοποίηση πόσο σηµαντικό είναι αυτές οι αρχαιότητες να
είναι στη Νάξο, όπως έγινε µε τις άλλες αρχαιότητες που πήγαν
πια στη Νεµέα και εκεί γίνεται µία πολύ σηµαντική δουλειά.

Όπως σας είπα, θα έρθουν οι πρώτες δεκαπέντε τώρα, για
έναν χρόνο και µετά θα ανοίξει πανηγυρικά στο «ΜΕΤ» η έκθεση.
Για δέκα χρόνια δεν θα έρθει τίποτα στην Ελλάδα -έτσι γράφει
το συµφωνητικό- και µετά από τα δέκα χρόνια θα έρχονται, συ-
νολικά στα είκοσι πέντε χρόνια, συνολικά σαράντα πέντε αρχαι-
ότητες. Εµείς θα δίνουµε για ανταλλαγή και θα πω µε ποιους
νόµους όλα αυτά. Σαράντα πέντε όλες και όλες θα έρθουν στο
Κυκλαδικής Τέχνης ή και σε άλλα, εάν αποφασίζει το Κυκλαδικής
Τέχνης µαζί µε το Υπουργείο, βέβαια. 

Μετά τα εικοσιπέντε χρόνια και εδώ είναι το ενδιαφέρον ή θα
επαναπατριστούν, εάν µπορούµε να τους δώσουµε εµείς ισάξια
και ισάριθµα ή -θα δούµε- θα µείνουν εκεί. Διαβάστε την έκθεση
αναλυτικά. Τι επαναπατρίζεται και πώς επαναπατρίζεται; Εγώ
έχω µία τεράστια απορία. 

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας δύο πράγµατα. Μην χρησιµο-
ποιούµε το επιχείρηµα του «ΜΕΤ», ότι στο «ΜΕΤ» πηγαίνει πολύς
κόσµος, κάνει, φτιάχνει. Το είπε και η κ. Πιπιλή, το είπε και η
Υπουργός στην επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εγώ διακρίνω πως τον Σεπτέµβρη του 2019 η Υπουργός Πολι-
τισµού –έπονται µετά οι νοµοθετικές της παρεµβάσεις- είχε η ίδια
διαπραγµατευθεί πάρα πολύ καλά µε τον κ. Μάθιου Μπογδάνο
για το ειδώλιο του 8ου αιώνα, εάν δεν κάνω λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, κλείστε σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα τελειώσω αµέ-
σως, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι πολύ σηµαντικά αυτά τα θέµατα. 

Είχε διαπραγµατευτεί η ίδια και τον κυνήγησε -είχε ξεκινήσει
διαδικασία από το 2018- βάσει της νοµοθεσίας του αρχαιολογι-
κού νόµου, των διεθνών συµβάσεων µε τη διαδικασία τη νόµιµη.
Τι άλλαξε; Κάτι άλλαξε και αυτό που άλλαξε σε αυτά τα δύο χρό-
νια είναι όπως το είδαµε τηρουµένων των αναλογιών και µε τις
υποκλοπές. Κάθε διάταξη που περνάτε δεν είναι στον αέρα, δεν
είναι αθώα. Σκοτωνόµασταν εµείς γιατί για µισό αιώνα και η εξα-
γωγή των αρχαιοτήτων νοµίζαµε ότι ήταν για το Μουσείο Μπε-
νάκη. Εµ δε! Για άλλο θέµα ήταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,
µισό δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας έχω αφήσει πολύ
χρόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μετά είχαµε την κω-
δικοποίηση του αρχαιολογικού νόµου, είχαµε στα ελαφρά να πέ-
φτουν οι αρχαιοκάπηλοι και όχι αυτά που λέτε για τον ΣΥΡΙΖΑ.
Σας έχουµε απαντήσει, σας έχουµε ξαναπαντήσει και θα το κα-
ταθέσω. 

Λοιπόν, καταθέτω εδώ στη Βουλή όλα όσα έχουν γίνει για τις
κατασχέσεις που έχουν γίνει στο Μητροπολιτικό Μουσείο Νέας
Υόρκης και ένα πολύ σηµαντικό βιβλίο για τον Μάθιου Μπογδάνο
και πώς έφτασε να δηµιουργηθεί στη Νέα Υόρκη µια εισαγγελία
η οποία πραγµατικά κάνει τη δουλειά της. Αλλά και εδώ έχουµε
στην Ελλάδα και ανθρώπους που κάνουν τη δουλειά τους, αλλά
παραµερίστηκαν όλοι.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να πω ότι στο όνοµα όλων των γενεών αυτής της χώρας
που είχαµε και θα έχουµε την τιµή να γεννηθούµε εδώ, στο
όνοµα της µεγάλης περιουσίας, δεν µπορούµε να αφήσουµε
αυτές τις αρχαιότητες ελαφρά τη καρδία και µε αυτόν τον τρόπο
στο οποιοδήποτε «ΜΕΤ» και να λέµε ότι επαναπατρίζονται. Αν ξε-
κινήσουµε αυτή την άλλη ηθική κατά της αρχαιοκαπηλίας, θα συ-
ναινούµε σε ανηθικότητα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πολλά τα ερωτήµατα
της κ. Αναγνωστοπούλου, θα τα απαντήσει η Υπουργός. Απλά θα
ήθελα να υπενθυµίσω ότι κατά παράβαση του Κανονισµού και µε
οµόφωνη απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων εχθές, λόγω
ακριβώς της σπουδαιότητας, δεν συζητούµε σήµερα σύµφωνα
µε το άρθρο 108, δηλαδή, οι έχοντες αντίρρηση στη συµφωνία
να µιλήσουν. Διευρύναµε τον κύκλο µε είκοσι τέσσερις οµιλητές.
Έγινε µε οµόφωνη απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων,
ακριβώς λόγω της σηµασίας της. 

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής
κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς σήµερα

ξεκινά εξεταστική επιτροπή για τις υποκλοπές θα µου επιτραπεί
µια αναφορά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι µέχρι σήµερα χειρισµοί της Κυβέρ-
νησης σε σχέση µε την υπόθεση παρακολούθησης του κινητού
του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη αποκάλυψαν, δυστυχώς,
αυταρχικές αντιλήψεις για τον τρόπο άσκησης της δηµόσιας
εξουσίας. Παρ’ ότι θα έλεγα εδώ ότι το ΠΑΣΟΚ από την πρώτη
στιγµή λειτούργησε θεσµικά, ζητώντας φυσικά την πλήρη ενηµέ-
ρωση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Η Κυβέρνηση,
ωστόσο, αρνείται κατ’ ουσίαν και µέχρι σήµερα τον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, επικαλούµενη τον λόγο του απορρήτου. Δηλαδή σε
µια τόσο κρίσιµη υπόθεση για τη δηµοκρατία µας, η Κυβέρνηση
αποφασίζει µόνη της για τον εαυτό της τον ανεξέλεγκτο δρόµο
και δράση. 
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Και αναρωτιέται, λοιπόν, κανείς: Υπάρχει διάταξη στο Σύν-
ταγµά µας που να εξαιρεί από τον καθολικό κοινοβουλευτικό
έλεγχο οποιοδήποτε τµήµα της κρατικής εξουσίας; Η απάντηση
είναι ένα πασιφανές «όχι». Μήπως υπάρχει διάταξη στο Σύν-
ταγµά µας που να εµπιστεύεται αποκλειστικά την Κυβέρνηση για
τα κρατικά απόρρητα και όχι τη Βουλή; Φυσικά όχι!

Κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζετε καλά ότι η ελληνική έννοµη
τάξη δεν αναγνωρίζει ως απόλυτη την προστασία των απορρή-
των και διαδικασίες που προβλέπετε εσείς. Το ΠΑΣΟΚ σας ζητά
να σταµατήσετε τους τακτικισµούς. Μην προσπαθείτε, δηλαδή,
να δηµιουργείτε εσφαλµένες εντυπώσεις µε στρεβλά νοµικά επι-
χειρήµατα που ερµηνεύουν το Σύνταγµα βάσει τυπικών νόµων,
ανατρέποντας την ιεραρχία των κανόνων δικαίου της ελληνικής
έννοµης τάξης. Εµείς αυτό που ζητάµε είναι να ριχθεί φως σε
αυτή την υπόθεση. Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε συνταγµατική
υποχρέωση. Κάντε το πράξη. 

Και έρχοµαι στη σηµερινή κλήρωση. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, η προστασία της πολι-

τιστικής µας κληρονοµιάς είναι εθνικό µας καθήκον απέναντι
στην πατρίδα, στην ιστορία, στους πολίτες, στις επόµενες γενιές.
Οι ελληνικές αρχαιότητες, δυστυχώς, έχουν υπάρξει αντικείµενο,
θα έλεγα, παράνοµης διακίνησης επί αιώνες. 

Ο αγώνας της πολιτείας για τον επαναπατρισµό των αρχαιοτή-
των µας, αξιοποιώντας το Διεθνές Δίκαιο και τις διατάξεις για την
προστασία των πολιτιστικών αγαθών, επιβάλλεται και πρέπει να
είναι διαρκής.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει ως αντι-
κείµενο, κατά τον τίτλο του, τον επαναπατρισµό των εκατόν
εξήντα µία κυκλαδικών αρχαιοτήτων που βρίσκονται σήµερα στη
Νέα Υόρκη στα χέρια του πολυεκατοµµυριούχου συλλέκτη Λέο-
ναρντ Στερν.

Εδώ θα πρέπει να τονιστεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ουδείς
αντιλέγει ότι οι αρχαιότητες αυτές επιβάλλεται να γυρίσουν στην
Ελλάδα. Το ζήτηµα, ωστόσο, κυρία Υπουργέ, είναι ο τρόπος που
επιλέγει το Υπουργείο για τον επαναπατρισµό αυτών και οι ειδι-
κότερες συµφωνίες για τη διαχείριση των αρχαιοτήτων τα επό-
µενα χρόνια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο εισάγει προς κύρωση τη
συµφωνία που υπεγράφη στη Νέα Υόρκη στις 21 Ιουλίου του
2022 µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού, του Μουσείου Κυκλα-
δικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης
της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτι-
σµού του Ντέλαγουερ.

Με τη σύµβαση αυτή, θα πρέπει να τονιστεί ότι αναγνωρίζεται
το δικαίωµα της κυριότητας και νοµής στο δηµόσιο επί των αρ-
χαιοτήτων και δικαίωµα κατοχής στο µη κερδοσκοπικό νοµικό
πρόσωπο, δηλαδή του Ινστιτούτου του Αρχαίου Ελληνικού Πο-
λιτισµού, στο οποίο ο κ. Στερν εισέφερε τη συλλογή του. Σύµ-
φωνα λοιπόν µε τη συµφωνία, δεκαπέντε από τις αρχαιότητες
αυτές θα εκτεθούν στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας
έως τον Νοέµβριο του 2023, δηλαδή για έναν χρόνο.

Παρεµπιπτόντως να επισηµάνω ότι το Μουσείο Κυκλαδικής Τέ-
χνης έχει µια λαµπρή διαδροµή στη χώρα µας συµβάλλοντας
στην προστασία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, γιατί οποι-
οδήποτε θετικό θα πρέπει να αναφέρεται.

Στη συνέχεια, ωστόσο, για να έρθω ξανά στις εκατόν εξήντα
µία αρχαιότητες, θα δοθούν ως δάνειο στο Μουσείο «ΜΕΤ» για
είκοσι πέντε έτη µε δυνατότητα ανανέωσης για άλλα είκοσι πέντε
έτη. Θα πρέπει να τονιστεί ότι από τον δέκατο χρόνο του δανει-
σµού, ανά πενταετία, δεκαπέντε αντικείµενα της συλλογής θα
επιστρέφουν στην Ελλάδα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εν κατακλείδι πρόκειται για µια καινο-
φανή διαδικασία η οποία δεν προβλέπεται από τον αρχαιολογικό
νόµο για τη διεκδίκηση αρχαιοτήτων σε ό,τι αφορά τον δανεισµό
και την κατοχή τους από τρίτο και γι’ αυτό ουσιαστικά υπάρχουν
αυτές οι αντιδράσεις από όλα τα κόµµατα.

Το Υπουργείο, εδώ λοιπόν, επιλέγει, κυρία Υπουργέ, να µη
διεκδικήσει δικαστικά τις αρχαιότητες, αλλά να λάβει µια ιδιό-
τυπη σύµβαση.

Για τη διαδικασία αυτή, λοιπόν, εµείς λέµε ότι δεν υπήρξε καµ-
µία µα καµµία ενηµέρωση των υπηρεσιών και καµµία διαβού-

λευση. Αντιθέτως, η σύµβαση έρχεται στη Βουλή µέσα σε ασφυ-
κτική προθεσµία για κύρωση έως τις 10 Σεπτεµβρίου, δηλαδή
µέχρι µεθαύριο. Άρα, αν δεν κυρωθεί η σύµβαση, η συλλογή επι-
στρέφει στον συλλέκτη. Δηλαδή, ο κ. Στερν, ο συλλέκτης, βάζει
και τους όρους του.

Κυρία Υπουργέ, τα ερωτήµατα που ανακύπτουν είναι πολλά.
Ερωτήµατα που σας θέσαµε και στην επιτροπή χωρίς να λά-
βουµε απάντηση. Σηµατοδοτεί δηλαδή η σύµβαση αυτή µια νέα
οπτική του Υπουργείου απέναντι στον επαναπατρισµό ελληνικών
αρχαιοτήτων. Αυτό τουλάχιστον γίνεται σαφές.

Συνδέεται επίσης η συµφωνία και µε άλλες αρχαιότητες -είναι
ένα ερώτηµα- και κυρίως µε τη διεκδίκηση των γλυπτών του Παρ-
θενώνα; Κι αυτό θα πρέπει να ξεκαθαριστεί από πλευρά σας. Κι
αν είναι έτσι γιατί δεν υπήρξε διαβούλευση µε τα κόµµατα και τους
φορείς; Είναι προφανές το τι εξασφαλίζει ο κ. Στερν. Το ελληνικό
κράτος τού αναγνωρίζει µε νόµο την κατοχή των αρχαιοτήτων και
εγκρίνει τον όρο για την έκδοση της συλλογής κι αυτό φυσικά για
είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε χρόνια. Δεν είναι, λοιπόν, προφανές
γιατί το ελληνικό δηµόσιο έπρεπε να τα δεχτεί όλα αυτά. 

Δεν µπορούσε να επαναπατριστεί η κληρονοµιά µας µε διαφο-
ρετικό τρόπο; Είναι µια απορία πολλών. Γιατί δεν ενεργοποιήθη-
καν οι νόµιµες διαδικασίες, όπως για παράδειγµα συνέβη µε τις
διεκδικήσεις της Συλλογής Στάινχαρτ που επέστρεψε στην Ελ-
λάδα; Είναι κι αυτό ένα ερώτηµα. Αναζήτησε επίσης το Υπουρ-
γείο ευθύνες και νοµιµοποιητικά έγγραφα από τον κ. Στερν; Κι
αυτό δεν απαντήθηκε.

Ας µην ξεχνάµε, άλλωστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι τα τελευ-
ταία χρόνια η ελληνική Βουλή έχει κυρώσει πλήθος διακρατικών
συµφωνιών και µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και τούτο φυσικά για
την επιστροφή πολιτιστικών αγαθών που έχουν εξαχθεί παρανό-
µως στο εξωτερικό.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πέραν των ουσιαστικών προβληµάτων
που ανέφερα, η σύµβαση δηµιουργεί και νοµικά ζητήµατα που
χρήζουν απάντησης. Διότι κατ’ αρχάς στη συµφωνία δεν υπήρχε
καν νοµική υποχρέωση να κυρωθεί. Επίσης, όρος της κύρωσής
της αποτελεί επιθυµία και όρο του κ. Λέοναρντ Στερν ο οποίος
και δεν συµβάλλεται άµεσα µε το ελληνικό δηµόσιο στη σύµβαση
που συζητάµε.

Περαιτέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, η συµφωνία θα µπορούσε
να συναφθεί µόνο βάσει ειδικής εσωτερικής ρύθµισης, η οποία
φυσικά να στηρίζεται στις βασικές αρχές που διέπουν τη διεθνή
νόµιµη τάξη για την πολιτιστική κληρονοµιά, µια ρύθµιση που θα
ορίζει τις προϋποθέσεις, το αντικείµενο και το πεδίο της δράσης
της διοίκησης. Αντιθέτως, εδώ διαπιστώνουµε ότι το Υπουργείο
Πολιτισµού υπέγραψε τη συµφωνία µε βάση τους όρους που δια-
τυπώθηκαν στη σύµβαση εισφοράς συλλογής που συνήφθη µε-
ταξύ του Στερν και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτι-
σµού. Πρόκειται µάλιστα για µια σύµβαση που αφορά την πολι-
τιστική µας κληρονοµιά.

Άλλωστε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα έλεγα εδώ ότι οι όροι της
σύµβασης δεν προσδίδουν συµβατική ανωτερότητα του ελληνι-
κού κράτους γιατί υπάρχει το εφαρµοστέο δίκαιο της Νέας Υόρ-
κης. Το ελληνικό δηµόσιο σε ένα τόσο σοβαρό θέµα, το οποίο
άπτεται της ιστορίας και του πολιτισµού µας, συµβάλλεται σε
αυτή ως απλό µέρος και µάλιστα δεσµεύεται θα έλεγα υπέρµε-
τρα χωρίς δυνατότητα αποδέσµευσης ακόµη και για λόγους δη-
µόσιας ανάγκης.

Πώς, λοιπόν, θωρακίζεται η χώρα και οι εσωτερικοί της θεσµοί
και πώς διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον, κυρία Υπουργέ;
Επίσης, προβλέψατε, κυρία Υπουργέ, πεδίο αυστηρής κρατικής
παρακολούθησης της σύµβασης; Επίσης, λάβατε τα απαραίτητα
µέτρα προς τούτο µέσω ειδικών ρυθµιστικών κανόνων; Επίσης,
κυρία Υπουργέ, λάβατε εισηγήσεις των αρµοδίων υπηρεσιών του
Υπουργείου; Η απάντηση, από ό,τι βλέπουµε στη σύµβαση, είναι
µάλλον όχι. 

Ολοκληρώνοντας, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να
πω πως οι ελληνικές αρχαιότητες πρέπει να επιστρέψουν φυσικά
στη γενέθλια γη τους, να κοσµήσουν τα µουσεία µας, να αποτε-
λέσουν κτήµα του ελληνικού λαού και τούτο µπορεί να επιτευχθεί
µέσα από τις διαδικασίες που προβλέπει φυσικά ο νόµος και
µέσα από συµφωνίες της χώρας µας, οι οποίες προστατεύουν
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την πολιτιστική µας κληρονοµιά και το δηµόσιο συµφέρον.
Να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, µια άλλη περίπτωση, το

µνηµόνιο συνεργασίας που υπέγραψε το Υπουργείο Πολιτισµού
επί Υπουργίας Παύλου Γερουλάνου το 2011 µε το Μουσείο Γκέτι
στις Ηνωµένες Πολιτείες. Κατόπιν της υπογραφής του µνηµονίου
αυτού, επεστράφησαν στην Ελλάδα αρχαιότητες όπως ένα ηµε-
ρολόγιο θυσιών και εορτών -από τα ελάχιστα που έχουν βρεθεί-
δύο τµήµατα µαρµάρινης επιτύµβιας στήλης του 5ου αιώνα π.Χ.
τα οποία ενώθηκαν µε το τρίτο τµήµα που βρισκόταν ήδη στο
Μουσείο Κανελλοπούλου στην Πλάκα. Οι αρχαιότητες αυτές βρί-
σκονταν στα χέρια του µουσείου γιατί τότε το Υπουργείο Πολιτι-
σµού απέδειξε ότι ανήκουν στην Ελλάδα, µε αποτέλεσµα την
επιστροφή τους, όχι τον δανεισµό τους.

Η παρούσα, λοιπόν, συµφωνία, αγαπητοί συνάδελφοι, ακολου-
θεί µια ιδιότυπη διαδικασία, η οποία παρεκκλίνει από τα προβλε-
πόµενα στον αρχαιολογικό νόµο, µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού να είναι απούσες, µε τον συλλέκτη να απαλλάσσεται
από κάθε ευθύνη και τις αρχαιότητες να παραµένουν εν τέλει για
είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε χρόνια στο Μουσείο «ΜΕΤ» της Νέας
Υόρκης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, δεν µπορούµε να υποστηρί-
ξουµε την εν λόγω κύρωση και γι’ αυτό την καταψηφίζουµε, λέ-
γοντας «όχι».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα ο
ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο συνά-
δελφος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Είναι φανερό ότι η κύρωση από την Ολοµέλεια της συζητούµε-
νης συµφωνίας, ως τέτοια, έχει θέµατα νοµικής εγκυρότητας και
αυτό γιατί δεν εναρµονίζεται µε την αρχαιολογική νοµοθεσία. Άλ-
λωστε οι συντάκτες παραδέχονται ότι το αντικείµενό της αφορά
συνθήκες διαφορετικές από τις γενικές και οριζόντιες συνθήκες
που προβλέπονται στον αρχαιολογικό νόµο.

Κατά τη γνώµη µας, γι’ αυτό η Κυβέρνηση, τελευταία στιγµή και
για να σώσει την παρτίδα και να έχει αυτή τη νοµοθετική εγκυρό-
τητα, µετατρέπει την συµφωνία από µία απλή κύρωση σε νοµοθε-
τική διάταξη, τροποποιώντας τον ίδιο τον αρχαιολογικό νόµο,
νοµιµοποιώντας το παράνοµο.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο ελιγµός αυτός από την
πλευρά της Κυβέρνησης και της κυρίας Υπουργού, αλλά θα έλεγα
και όσοι εστιάζουν την αντιπαράθεσή τους αποκλειστικά σε αυτό
τον ελιγµό, αποπροσανατολίζουν από τη βασική, την κύρια επι-
δίωξη είτε µε τη µορφή συµφωνίας είτε µε τη µορφή µιας νοµοθε-
τικής διάταξης που είναι να νοµιµοποιηθεί µέσω αυτής της
τροποποίησης που γίνεται. Πρόκειται για µια συµφωνία που προ-
βλέπει ότι το ελληνικό δηµόσιο αναγνωρίζει ως κάτοχο των αρχαι-
οτήτων αυτών ένα ίδρυµα µε έδρα τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και δέχεται να εκτεθούν τα ευρήµατα αυτά σε ένα ιδιω-
τικό µουσείο στο Μητροπολιτικό Μουσείο Νέας Υόρκης για πε-
νήντα χρόνια παρακαλώ, ενώ κάποια από αυτά θα έρχονται κατά
διαστήµατα στην Ελλάδα και θα εκτίθενται στο επίσης ιδιωτικό
Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης του Ιδρύµατος Γουλανδρή στην Ελ-
λάδα. Μιλάµε για µια συλλογή εκατόν εξήντα ενός αντικειµένων
του Κυκλαδικού Πολιτισµού, προϊόντα λαθρανασκαφών στην Ελ-
λάδα, που βρίσκονται στην κατοχή ιδιώτη συλλέκτη µε έδρα τις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. Παραχωρήθηκαν τον Ιούλιο σε
Ίδρυµα µε έδρα το Ντελαγουέρ. 

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο επικυρώνεται αυτή η συµφω-
νία ανάµεσα στο Υπουργείο Πολιτισµού, το Μουσείο Κυκλαδικής
Τέχνης, επαναλαµβάνω ένα ιδιωτικό µουσείο, το Μητροπολιτικό
Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης, επίσης ιδιωτικό µουσείο,
καθώς και ένα αγνώστου ταυτότητας και καταστατικού ινστιτούτο,
όπως είναι το Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού, προκει-
µένου, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, να επιστραφεί, χωρίς βέ-
βαια να είναι σίγουρο ούτε αυτό, µετά από είκοσι πέντε ή πενήντα
χρόνια η ιδιωτική συλλογή ενός Αµερικανού αρχαιοκάπηλου µεγι-
στάνα, δηλαδή να επιστραφούν εκατόν εξήντα ένα ειδώλια Κυκλα-
δικού Πολιτισµού. 

Εδώ ο κόσµος το έχει τούµπανο ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής είναι το κέντρο του εµπορίου αρχαιοτήτων, γενικά των
πολιτιστικών αγαθών, µε ξέπλυµα µαύρου χρήµατος. Από τα εκα-
τόν εξήντα ένα ειδώλια ξεκινώντας από το 2034, το 2039, το 2044
θα επιστρέφονται δεκαπέντε εκθέµατα για τα οποία η Ελλάδα,
άκουσον άκουσον, θα δίνει ισάριθµα αρχαία εκθέµατα από το
Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης ή από άλλο µουσείο, ενώ το 2048
µπορεί να συµφωνηθεί µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και
του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης εικοσιπενταετής δανει-
σµός αυτής της συλλογής. Στην περίπτωση αυτή µε εξαίρεση τα
σαράντα πέντε εκθέµατα τα υπόλοιπα εκατόν δεκαέξι θα επι-
στραφούν. Πότε; Το 2073.

Πρόκειται για µακροχρόνια έκθεση αρχαιοτήτων στο εξωτε-
ρικό έως και πενήντα χρόνια. Η Κυβέρνηση το εισηγήθηκε και
ψήφισε τον ν.4761/2020 και µάλιστα αφορά στην έκθεση παρα-
νόµως εξαχθέντων αρχείων που δεν θα έχουν έρθει ποτέ στη
χώρα µας. Αντί, λοιπόν, να επιστρέψουν στη χώρα µας χαρίζον-
ται κυριολεκτικά στο ιδιωτικό Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης
της Νέας Υόρκης και στο ιδιωτικό Κυκλαδικό Μουσείο του Ιδρύ-
µατος Γουλανδρή. 

Αυτές, όµως, οι µεθοδεύσεις, κυρίες και κύριοι, δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε επαναπατρισµό τους ούτε και µπορεί να λέγεται ότι
η όλη αυτή προσπάθεια κατατείνει στην προστασία των πολιτι-
στικών αγαθών. Τι σηµαίνει επαναπατρισµός; Επαναπατρισµός
σηµαίνει οι Κυκλαδικές αρχαιότητες να επιστρέψουν στην Ελ-
λάδα, να επιστρέψουν στο γενέθλιο τόπο τους, που είναι οι Κυ-
κλάδες. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, το ΚΚΕ θεωρεί ότι κάποιο λάκκο
έχει η φάβα ή µάλλον έχει λάκκο η φάβα. Πρόκειται για µια συλ-
λογή σηµαντικών ευρηµάτων, προϊόντα λαθρανασκαφών, από
σηµαντικές θέσεις του Κυκλαδικού πολιτισµού, τα οποία έχουν
βγει από την Ελλάδα παράνοµα. Και ενώ η Κυβέρνηση έχει κάθε
ηθικό και νοµικό λόγο να διεκδικήσει την κυριότητα και την κα-
τοχή τους όχι µόνο δεν κάνει κάτι, αντίθετα νοµιµοποιεί την πα-
ρανοµία.

Είναι σκανδαλώδες από κάθε άποψη ηθική, οικονοµική, πολι-
τική να µεσολαβεί η Κυβέρνηση και η Βουλή µε τη σηµερινή συγ-
κατάθεσή της, όπως φαίνεται, για να εκτεθούν αρχαιότητες,
προϊόν αρχαιοκαπηλίας σε ένα ιδιωτικό µουσείο στην Ελλάδα και
σε ένα ιδιωτικό µουσείο στη Νέα Υόρκη αντί αυτά τα εκατόν
εξήντα ένα αρχαία αντικείµενα να εµπλουτίσουν την έκθεση του
δηµόσιου και µοναδικού στον κόσµο Μουσείου Κυκλαδικού Πο-
λιτισµού στις Κυκλάδες και µάλιστα να ευαισθητοποιήσουν τους
επισκέπτες σε θέµατα παράνοµης εµπορίας αρχαίων. 

Το ελληνικό δηµόσιο δεν θα έχει καµµία κατοχή των αρχαιοτή-
των αυτών, αλλά θα περιέλθει σε ένα ίδρυµα άγνωστης σύνθε-
σης µε έδρα τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που ιδρύεται
γι’ αυτό τον σκοπό, µη κερδοσκοπικό νοµικό πρόσωπο «Ινστι-
τούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού», µε φορολογική έδρα στο
Ντελαγουέρ, τον φορολογικό παράδεισο των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής και αγνώστων στοιχείων. Πιο πολύ για off-
shore εταιρεία µου µοιάζει παρά ως φορέα του πολιτισµού.

Έχουν τεθεί ερωτήµατα. Ποια είναι η διοίκηση αυτού του ιδρύ-
µατος; Ποιος το σύστησε και πότε; Ποιος θα αποφασίζει για την
τύχη των εκατόν εξήντα µίας κυκλαδικών αρχαιοτήτων; Απάν-
τηση δεν έχει δοθεί µέχρι τώρα, άγνωστος «χ».

Όλα τα παραπάνω καταδεικνύουν ότι αυτά τα παρανόµως
αποκτηθέντα αντικείµενα Κυκλαδικού Πολιτισµού δεν θα έρθουν
ποτέ µόνιµα στη χώρα µας, όχι στα πενήντα χρόνια, αλλά ούτε
εις τον αιώνα τον άπαντα. Και µάλιστα όταν αφεθούν στο έλεος
ενός ιδρύµατος στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής αµφιβόλου
αξιοπιστίας, προθέσεων, αγνώστου σύνθεσης, κ.λπ..

Εγείρονται σοβαρά ερωτηµατικά για τις πραγµατικές προθέ-
σεις της Κυβέρνησης, παρ’ όλο που υπάρχει σχετική εµπειρία
από επιστροφές σηµαντικών αρχαιοτήτων µε µνηµόνια συνεργα-
σίας µε άλλους φορείς, όπως για παράδειγµα το Μουσείο Γκετί
2008 - 2011 και µε το Υπουργείο Πολιτισµού της Βάδης - Βυρ-
τεµβέργης το 2014. 

Είναι φανερό ότι η πρακτική που εισάγεται µε τη συµφωνία
αυτή έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε την πολιτική επαναπατρι-
σµού πολιτιστικών αγαθών, η οποία έχει εφαρµοστεί διαχρονικά
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από παλαιότερες πολιτικές ηγεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού
και µάλιστα από τη δεκαετία του 1930, µια πολιτική η οποία αξιο-
ποιώντας τη δικαστική οδό και τη νοµική αντιδικία έχει αναγκάσει
µουσεία, συλλέκτες, αρχαιοπώλες να παραδώσουν αρχαιότητες
που είχαν εξαχθεί παράνοµα. Τι άλλο θα µπορούσε να σκεφθεί
κανείς παρά από το ότι µε τέτοιες διαδικασίες νοµιµοποίησης -
µάλιστα από τη Βουλή των Ελλήνων-υποκρύπτεται η νοµιµοποί-
ηση συλλογών ιδιωτικών µουσείων µε τη βούλα του ελληνικού
δηµοσίου και η αναγνώριση του δικαιώµατος κατοχής ελληνικών
αρχαιοτήτων σε ιδρύµατα του εξωτερικού;

Με την κύρωση αυτής της συµφωνίας η ελληνική Κυβέρνηση
και η ελληνική Βουλή στην πραγµατικότητα λειτουργούν ως µε-
σολαβητές, προκειµένου να νοµιµοποιηθεί µια ιδιωτική συλλογή
χωρίς καµµία αναφορά ή έλεγχο στην προέλευση και στον τρόπο
απόκτησης των αντικειµένων.

Είναι απορίας άξιον πως το Υπουργείο Πολιτισµού, από τότε
που έλαβε γνώση για την ύπαρξη των αρχαιοτήτων και την κα-
τοχή τους υπό τον συλλέκτη, αυτόν τον Στερν, δεν έχει προβεί
σε έλεγχο προέλευσης, ενώ δεν κάνει τίποτα για τη διερεύνηση
ποινικών ευθυνών, τόσο του ίδιου του συλλέκτη, όσο και του Ιν-
στιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού που συµβλήθηκε µαζί
του ή των ιδρυµάτων που συµβλήθηκαν µεταξύ τους, δηλαδή του
Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης και του Ινστιτούτου Αρχαίου
Ελληνικού Πολιτισµού, για τα αδικήµατα της αποδοχής και διά-
θεσης µνηµείων που αποτελούν προϊόντα εγκλήµατος, αλλά και
άλλων αδικηµάτων, όπως παράνοµη εξαγωγή αρχαιοτήτων, πα-
ράνοµη ανασκαφή, παράβαση υποχρέωσης δήλωσης µνηµείου,
παράνοµη µεταβίβαση µνηµείου κ.ο.κ.. 

Το αν όντως αποτελούν αντικείµενα αρχαιοκαπηλίας -και επα-
νέρχοµαι σε αυτό που είπα στην αρχή- απαντά η ίδια η αιτιολο-
γική έκθεση, η οποία λέει ότι η συµφωνία εισάγεται για κύρωση
µε νοµοθετική πράξη, καθώς το αντικείµενό της αφορά σε ζητή-
µατα επιστροφής, έκθεσης και δανεισµού αρχαιοτήτων υπό συν-
θήκες διαφορετικές από τις γενικές και οριζόντιες συνθήκες που
προβλέπονται στον αρχαιολογικό νόµο. Πρόκειται δηλαδή για
µία έµµεση παραδοχή ότι τα εκατόν εξήντα ένα αντικείµενα είναι
προϊόντα αρχαιοκαπηλίας; Αλλιώς πώς µπορεί να εξηγηθεί αυτή
η φράση, εννοώ για τις διαφορετικές συνθήκες; 

Και λίγο πιο κάτω, στους µακροπρόθεσµους στόχους, η αιτιο-
λογική έκθεση αναφέρει: «…η πρόβλεψη διαδικασίας και τρόπου
που ενθαρρύνει και προτρέπει και άλλους συλλέκτες ελληνικών
αρχαιοτήτων των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής να προβαίνουν
σε αντίστοιχες κινήσεις, οι οποίες οδηγούν σε επαναπατρισµούς
αρχαιοτήτων, η ύπαρξη των οποίων δεν είναι καν γνωστή στις
αρµόδιες ελληνικές αρχές, άµεσα και οικειοθελώς, χωρίς τα µει-
ονεκτήµατα µιας δικαστικής αντιδικίας».

Και µε αυτή, λοιπόν, τη διατύπωση η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει
ότι πρόκειται για προϊόντα αρχαιοκαπηλίας. Βεβαίως είναι πιο
βολικό να επιστρέφει ο αρχαιοκάπηλος εθελοντικά τα κλοπιµαία,
παρά όλα όσα απαιτούνται µε αυτές τις µακροχρόνιες διαδικα-
σίες. Όµως στην προκειµένη περίπτωση εκατόν εξήντα ένα αρ-
χαία αντικείµενα θα επιστραφούν, αν επιστραφούν, σε είκοσι
πέντε έως πενήντα χρόνια, δηλαδή «ζήσε, Μάη µου, να φας τρι-
φύλλι» και πάει λέγοντας. 

Εν κατακλείδι, η συµφωνία αυτή που έρχεται για επικύρωση
σήµερα αποκαλύπτει, όχι απλά τα κενά, αλλά τον ετεροβαρή χα-
ρακτήρα που έχει η συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερι-
κής, που κυρώθηκε µε νόµο, τον ν.4026 του 2011, κατά τον οποίο
οι Ηνωµένες Πολιτείες έχουν τα δικαιώµατα και την εποπτεία και
η Ελλάδα µόνο τις υποχρεώσεις. 

Ωφεληµένος λοιπόν είναι αυτός ο επιχειρηµατίας, ο Λέοναρντ
Στερν, που παρουσιάζεται διεθνώς ως δωρητής και ευεργέτης
του ελληνικού πολιτισµού, ενώ ο ίδιος µε τις δικές του πράξεις,
εδώ και δεκαετίες, έχει συµβάλει, όπως όλοι οι συλλέκτες έργων
αρχαίας τέχνης, άµεσα ή έµµεσα στην προώθηση λαθροανασκα-
φών σε θέσεις του Κυκλαδικού Πολιτισµού. Ωφεληµένο είναι το
Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, που περιλαµβάνει
στις συλλογές του πολυάριθµα εκθέµατα που αποτελούν προ-
ϊόντα αρχαιοκαπηλίας και παράνοµης διακίνησης. Τρίτον, ωφε-
ληµένο είναι το Κυκλαδικό Μουσείο και το Ίδρυµα Νικολάου και
Ντόλυς Γουλανδρή, που αποκτά κατοχή σε εκατόν εξήντα µια

κυκλαδικές µοναδικές αρχαιότητες. 
Κατά συνέπεια, µε βάση και τα όσα αναφέραµε, το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας όχι µόνο καταψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό,
αλλά ζητάµε και την απόσυρσή του εδώ και τώρα ως απαράδε-
κτο, προσβλητικό και επικίνδυνο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

συνάδελφος κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου εκ µέρους της Ελ-
ληνικής Λύσης. Μετά θα µιλήσει ο κ. Γρηγοριάδης και κλείνουν
οι αγορητές. Έπειτα έχει ζητήσει να πάρει τον λόγο η Υπουργός
και µετά ξεκινάµε µε τον κατάλογο και τους κοινοβουλευτικούς. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός πο-

λιτισµός είναι αναντίρρητα εξαιρετικά πλούσιος και αντικατοπτρί-
ζει, τόσο τη γεωγραφική θέση της χώρας που βρίσκεται σε ένα
σταυροδρόµι µεταξύ Δύσης και Ανατολής, ως και τη µεγάλη ελ-
ληνική ιστορία που χάνεται στα βάθη των αιώνων. Τα επιτεύγ-
µατα της µακραίωνης αυτής ιστορίας αποτέλεσαν τη βάση για
το χτίσιµο των σύγχρονων ανεπτυγµένων πολιτισµών. 

Η χώρα µας, λόγω της µακράς και πλούσιας ιστορίας της, δια-
θέτει έναν αµύθητο θησαυρό µνηµείων τεράστιας σηµασίας, τα
οποία αποτελούν τον ακρογωνιαίο λίθο της εθνικής µας ταυτό-
τητας. Τα πολιτιστικά µνηµεία που βρίσκονταν σχεδόν σε όλη την
πόλη της Αθήνας, αναγνωρίζονται διεθνώς ως επιτεύγµατα ιδι-
αίτερης ιστορικής, αλλά και καλλιτεχνικής αξίας. Γι’ αυτούς τους
λόγους καθίσταται επιτακτική η ανάγκη προστασίας των πολιτι-
στικών αγαθών διαφορετικών χρονικών περιόδων. 

Φέρνετε προς κύρωση τη Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης
της Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας
Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του
Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής
συλλογής εκατόν εξήντα µίας αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πο-
λιτισµού, ευρισκόµενη στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής στο
Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης, η οποία προ-
βλέπει την επιστροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής εκατόν
εξήντα µίας αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού, που βρί-
σκεται στη Νέα Υόρκη, καθώς και τον επακόλουθο δανεισµό
αυτής και άλλων έργων του Κυκλαδικού Πολιτισµού στο Μητρο-
πολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης. 

Γίνεται λόγος για επαναπατρισµό µε τη σηµερινή υπό κύρωση
συµφωνία. Ο επαναπατρισµός αναντίρρητα συνιστά απολύτως
θετική εξέλιξη. Όµως, εδώ σήµερα µιλάµε στην ουσία για έναν
επαναπατρισµό χωρίς πατρίδα, για εκατόν εξήντα µια αρχαιότη-
τες που για πενήντα χρόνια θα πηγαινοέρχονται, διότι στην
πράξη δεν πρόκειται περί επαναπατρισµού, αλλά περί σκανδά-
λου που αφορά µια πολύτιµη συλλογή για την Ελλάδα και για
τους Έλληνες. Ο επαναπατρισµός απαιτεί κυρίως ένα στοιχείο,
νοµιµότητα. Δεν χωρούν ούτε επιπολαιότητες ούτε ανεύθυνες
συµπεριφορές. 

Στείλατε, κυρία Υπουργέ, επιτροπή επιστηµόνων να δουν τις
εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες του Κυκλαδικού Πολιτισµού; Θέ-
σατε τη συµφωνία σε διαβούλευση; Με ποιους το συζητήσατε;
Μας παρουσιάζετε τον κ. Στερν σαν µεγαλόκαρδο εφευρέτη.
Ερευνήσατε όµως πώς βρέθηκαν οι αρχαιότητες αυτές στα
χέρια του; Γιατί δεν αναφέρεται πουθενά, κυρία Υπουργέ, η προ-
έλευση, ο τρόπος απόκτησης, η γνησιότητα των εκατόν εξήντα
ενός αντικειµένων Πρωτοκυκλαδικού Πολιτισµού; 

Μας διαβεβαιώνετε ότι δεν αποτελούν προϊόντα παράνοµης
διακίνησης; Διότι, ας µην ξεχνάµε, ότι η αρχαιοκαπηλία και η πα-
ράνοµη διακίνηση πολιτιστικής κληρονοµιάς δεν είναι µόνο αθέ-
µιτες και ενάντια στην ηθική απέναντι στην ανθρωπότητα, βάσει
της εθνικής νοµοθεσίας και του Διεθνούς Δικαίου, αλλά αποτε-
λούν επίσης επιστηµονικά εγκλήµατα που τραυµατίζουν το πα-
ρελθόν µας και αναπόφευκτα το µέλλον µας. Είναι η σύγχρονη
πληγή της αρχαίας Ελλάδας. 

Πώς καλείτε την ελληνική Βουλή να λειτουργήσει ως συνένο-
χος, προκειµένου να νοµιµοποιηθεί µια ιδιωτική συλλογή, χωρίς
καµµία αναφορά ή έλεγχο στην προέλευση και στον τρόπο από-
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κτησης των αντικειµένων; Η Ελλάδα είναι ανάµεσα στις χώρες
που έχουν δει την πολιτιστική κληρονοµιά τους να λεηλατείται,
µε κλεµµένες αρχαιότητες να βρίσκονται σε ιδιωτικές συλλογές,
ενώ συχνό είναι το φαινόµενο να εµφανίζονται ελληνικά αρχαία
αντικείµενα προς πώληση σε οίκους δηµοπρασιών. 

Τα συχνά περιστατικά µάς υπενθυµίζουν ότι η αρχαιοκαπηλία
δεν είναι µια παλιάς κοπής τακτική, που µπορούσε κανείς να συ-
ναντήσει παλαιότερα στην Ελλάδα. Ίσως στο άκουσµα της λέξης
«αρχαιοκαπηλία» µάς έρχονται στο µυαλό εικόνες από ανθρώπους
να βγαίνουν στο κυνήγι θησαυρών µε ανιχνευτές µετάλλων ή να
παραµονεύουν στα σηµεία που το έδαφος ακουγόταν κούφιο. 

Σήµερα υπάρχουν όχι µόνο µεµονωµένες περιπτώσεις, αλλά και
οργανωµένες σπείρες. Υπάρχουν αυτοί που σκάβουν ή πιθανώς
γνωρίζουν τα κατατόπια µιας περιοχής και φυσικά ο εγκέφαλος,
ο έµπορος δηλαδή, που συνήθως εξάγει παράνοµα τα πολιτιστικά
αγαθά προς άλλες χώρες. 

Ωστόσο, η ταύτιση και η ανάκτηση των κλεµµένων αρχαιοτήτων
είναι µία µακρά και δύσκολη διαδικασία, η οποία, όµως, πρέπει να
ακολουθείται σύµφωνα µε τον νόµο. Τα µνηµεία ενός τόπου και
κυρίως εκείνα που συνδέονται µε τις πολύ παλαιότερες ιστορικές
περιόδους ενός έθνους αποτελούν αδιάψευστους µάρτυρες της
πορείας και της δυναµικής ενός λαού. 

Οπωσδήποτε πρόκειται περί ανοιχτής πληγής το γεγονός ότι
τόσες ελληνικές αρχαιότητες έχουν πέσει θύµατα αρχαιοκαπηλίας
και βρίσκονται στο εξωτερικό κοσµώντας γνωστές και άγνωστες
συλλογές. 

Οι αρχαιότητες αυτές, όµως, εν προκειµένω, δεν «φύτρωσαν»
στη Νέα Υόρκη. Η πολιτεία, όµως, αποδέχεται και συναινεί στην
παραπάνω διαµορφωθείσα έκνοµη κατάσταση ελέω της επιστρο-
φής των αρχαίων, έστω και µε διαδικασίες fast track. Έχουµε µια
πολιτική νοµιµοποίηση µιας παράνοµης κατάστασης, που θίγει την
Ελλάδα και τους Έλληνες συνολικά. 

Ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων τονίζει µε επιστολή του, που
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ότι µε την κύρωση αυτής της συµ-
φωνίας η ελληνική Κυβέρνηση και η ελληνική Βουλή λειτουργούν
ως µεσολαβητές, προκειµένου να νοµιµοποιηθεί µια ιδιωτική συλ-
λογή, χωρίς καµµία αναφορά ή έλεγχο στην προέλευση και τον
τρόπο απόκτησης των αντικειµένων, προκειµένου να εκτεθούν πα-
ρανόµως εξαχθείσες αρχαιότητες σε ένα ιδιωτικό µουσείο στη
Νέα Υόρκη, το Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης, και σε ένα ιδιωτικό
µουσείο στην Ελλάδα, το Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης, και όχι να
επαναπατριστούν, όπως παραπλανητικά εξαγγέλθηκε. 

Καταθέτουµε επίσης και την επιστολή του ίδιου συλλόγου, η
οποία αναφέρεται σε διασύνδεση του κ. Στερν µε αποδοχή προ-
ϊόντων εγκλήµατος παράνοµης διακίνησης αρχαιοτήτων. Αναφέ-
ρεται συγκεκριµένα ότι «το 1990 ο κ. Στερν είχε εκθέσει δέκα έργα
από τη συλλογή του στην έκθεση «Αριστουργήµατα της Κυκλαδι-
κής Τέχνης». 

Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά και το άρθρο των «NEW YORK
TIMES» του 1990. Τα αντικείµενα είναι δηµοσιευµένα στον κατά-
λογο της έκθεσης από όπου άντλησαν την πληροφορία ότι ο συλ-
λέκτης «Harmon Fine Arts», που ταυτίζεται µε τον Λέοναρντ Στερν,
συµµετείχε µε αντικείµενα από την προσωπική του συλλογή. 

Το νούµερο 27 του καταλόγου, το «Ειδώλιο Σαρδηνίας», που το
1990 εκτέθηκε ως µέρος της Συλλογής του Στερν, συνδέει τον κ.
Στερν ευθέως µε παράνοµη διακίνηση αρχαιοτήτων. Πρόκειται για
το ίδιο ειδώλιο που κατασχέθηκε στο πλαίσιο της υπόθεσης του
εκατοµµυριούχου Συλλέκτη Στάινχαρντ, που του έχει απαγορευτεί
ισόβια η ενασχόληση µε εµπόριο τέχνης από την Εισαγγελία Νέας
Υόρκης. Ο συλλέκτης αγόρασε το ειδώλιο απευθείας από τον
Σάιµς, που έχει διωχθεί για παράνοµη διακίνηση αρχαιοτήτων. Το
ειδώλιο έχει ήδη επαναπατριστεί στην Ιταλία. 

Τα έχετε ερευνήσει όλα αυτά; Υπάρχει πράγµατι η διασύνδεση
του κ. Στερν µε αποδοχή προϊόντων εγκλήµατος παράνοµης δια-
κίνησης αρχαιοτήτων; Γνωρίζετε τη σχέση του Λέοναρντ Στερν µε
τους Σάιµς και Στάινχαρντ; Γιατί δεν µας προσκοµίζετε νοµιµοποι-
ητικά έγγραφα των εκατό εξήντα ενός αντικειµένων της Συλλογής
Στερν, όπως αυτά εµφανίζονται στα παραρτήµατα του σχεδίου
νόµου, που να αποδεικνύουν την προέλευση και άρα τη νοµιµό-
τητα της απόκτησή τους από τον κ. Στερν;

Επί της ουσίας, η ελληνική Βουλή καλείται σήµερα να επικυρώ-

σει την παραχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων του ελληνικού
λαού επί της πολιτιστικής του κληρονοµιάς. Ο αρχαιολογικός
νόµος 4858/2021 ορίζει µε απόλυτη σαφήνεια τις ενέργειες που
θα γίνονται για να αναζητηθεί η προέλευση αρχαιοτήτων, να ανα-
γνωριστεί κάτοχος ή συλλέκτης αρχαιοτήτων, ορίζονται υποχρε-
ώσεις στα ιδιωτικά µουσεία και δικαιοδοσία των ελληνικών
δικαστηρίων να διατάξουν επιστροφή πολιτιστικών αγαθών στην
Ελλάδα, ακόµη και αν οι αρχαιότητες βρίσκονται στο εξωτερικό. 

Το Ίδρυµα Ντέλαγουερ, στο οποίο µε την προς κύρωση συµ-
φωνία η ελληνική Βουλή καλείται να αναγνωρίσει την κατοχή επί
των εκατό εξήντα µίας αρχαιοτήτων, δεν µας έχει γνωστοποιήσει
καν το καταστατικό του. 

Όπως επίσης υπογραµµίζει ο ΣΕΑ, το Μητροπολιτικό Μουσείο
Τέχνης της Νέας Υόρκης, επί µακρόν, έχει εµπλουτίσει τις συλλο-
γές του µε αρχαιότητες που έχουν αποδειχθεί προϊόντα παράνο-
µης διακίνησης πολιτιστικών αγαθών, όπως µε την πολύκροτη
υπόθεση του «Κρατήρα του Ευφρονίου», προϊόν λαθρανασκαφής
του 1971, που επαναπατρίστηκε στην Ιταλία το 2008 κατόπιν δι-
καστικής απόφασης. 

Παρά τις αποδείξεις που επέδειξε το ιταλικό κράτος, το «ΜΕΤ»
επέµενε να µην επιστρέψει το αγγείο και η υπόθεση κατέληξε στα
δικαστήρια. Ο εισαγγελέας της Νέας Υόρκης εξέδωσε πέρσι έξι
εντάλµατα κατάσχεσης ευρηµάτων του µουσείου, ενώ ένα από τα
τελευταία εντάλµατα το 2022, που εκτελέστηκε τον Ιούλιο, ήταν
για την κατάσχεση είκοσι ενός εκθεµάτων. 

Το «ΜΕΤ» αποκτά µια νέα αίθουσα µε µία µοναδική συλλογή κυ-
κλαδικών ευρηµάτων, χωρίς εµπλοκή της εισαγγελίας για πενήντα
έτη, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για τα έσοδά του, αλλά και για τα δια-
φυγόντα κέρδη του ελληνικού δηµοσίου. Ενώ σε κανένα σηµείο
το ελληνικό δηµόσιο δεν επιφυλάσσεται έστω για τις ενέργειες
στις οποίες θα µπορούσε και θα έπρεπε να προβεί σε περίπτωση
που αποδειχθεί ότι κάποιο από τα εκατόν εξήντα ένα κυκλαδικά
αντικείµενα ή κάποιο από τα υπόλοιπα αντικείµενα αρχαίας ελλη-
νικής τέχνης, που κατά δήλωσή του κατέχει ο κ. Στερν, είναι ύπο-
πτης προέλευσης ή προϊόν παράνοµης αγοραπωλησίας. 

Είχε ή όχι η χώρα µας κάθε νόµιµο και ηθικό λόγο να διεκδική-
σει την κυριότητα και την κατοχή της; 

Αναφέρουν επίσης ενδεικτικά τις εξής υποθέσεις νόµιµων επα-
ναπατρισµών: 

Το 2007, κατόπιν συνεργασίας µε τις ιταλικές αρχές και κάτω
από τον φόβο άσκησης ποινικών διώξεων σε όλο το ΔΣ του Μου-
σείου «J.P.Getty», επαναπατρίζονται ένα άγαλµα κόρης, επιτύµ-
βια στήλη µε εγχάρακτη παράσταση πολεµιστή, ένα χρυσό
στεφάνι ανθισµένης µυρτιάς από τη Μακεδονία και τέλος, ένα
αρχαϊκό αναθηµατικό ανάγλυφο από τη Θάσο µε παράσταση θε-
ότητας και λατρευτών. 

Το 2008, ύστερα από ενδελεχή επιστηµονική τεκµηρίωση και
ενδελεχείς διαπραγµατεύσεις για την επίλυση νοµικών ζητηµά-
των, επιστρέφουν στην Ελλάδα δύο εξαιρετικής σηµασίας αρ-
χαιότητες που ανήκουν στη Συλλογή Σέλµπι Γουάιτ. Πρόκειται
για τµήµα αττικής επιτύµβιας στήλης που συνενώνεται µε αρχαίο
στο Μουσείο Βραυρώνος και ένας χάλκινος καλυκωτός κρατή-
ρας από τη Μακεδονία. 

Το 2008 επιστρέφει από τη Συλλογή του Ελβετού αρχαιοπώλη
Καν µία αττική επιτύµβια µαρµάρινη λήκυθος µε σκηνή δεξίωσης. 

Ο πολιτισµός και η µνήµη του παρελθόντος δεν αποτιµώνται
µε σύγχρονες οικονοµικές αξίες, διότι τα µνηµεία της χώρας µας
είναι ανυπολόγιστης αξίας. Γι’ αυτό και πρέπει να είναι προσιτά
σε όλους τους Έλληνες, χωρίς να ξεχνάµε και όσους βρίσκονται
στο εξωτερικό και τους έχουµε πιο πολλή ανάγκη από ποτέ να
γυρίσουν πίσω στην πατρίδα. Η ορθή αξιοποίηση των αρχαιοτή-
των, έχοντας βεβαίως πάντοτε ως γνώµονα την προστασία τους,
οφείλει επιτέλους να λάβει «σάρκα και οστά». 

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι η πολιτεία οφείλει
να διασφαλίζει ότι οι αρχαιότητες που φεύγουν παράνοµα από
τη χώρα µας θα επιστρέφουν σε κάθε περίπτωση. Θα επιστρέ-
φουν µόνιµα στη γη που τις γέννησε και όχι να πηγαινοέρχονται
για πενήντα χρόνια, γιατί αυτό είναι κοροϊδία. 

Κλείνοντας, δώστε κίνητρα, ευκαιρίες και τη δυνατότητα να
επιστρέψουν πίσω στη χώρα µας, στη χώρα της καρδιάς τους,
οι εξακόσιες πενήντα χιλιάδες περίπου νέοι οι οποίοι έφυγαν στο
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εξωτερικό στα χρόνια των µνηµονίων. Η «εθνική αιµορραγία» από
τη φυγή των νέων της πατρίδας µας στο εξωτερικό, που αναγ-
κάστηκαν να αναζητήσουν µια αξιοπρεπή εργασία και ένα ασφα-
λές εργασιακό περιβάλλον, πρέπει επιτέλους να θεραπευτεί και
να ανατραπεί µε την παροχή περισσότερων κινήτρων για την επι-
στροφή τους. 

Ο πολιτισµός της Ελλάδας είναι παντού γύρω µας, υψώνεται
ασύγκριτος στο βάθος των αιώνων και αποτελεί το συγκριτικό
µας πλεονέκτηµα. Η πολιτιστική µας κληρονοµιά είναι ο θεµατο-
φύλακας των κοινών αξιών που συγκροτούν την ελληνική ταυτό-
τητα και ταυτόχρονα είναι θεµελιακός παράγων της βιώσιµης
ανάπτυξης. Δεν λογίζεται απλώς ως ένα πολύτιµο απόθεµα που
διαφυλάττουµε και συντηρούµε, αλλά ως ένα σύνολο πόρων που
αναδεικνύουµε και αξιοποιούµε. 

Η αρχαία Ελλάδα και η πολιτιστική κληρονοµιά της επηρέασαν
σηµαντικά, όχι µόνο τον σύγχρονο ελληνικό πολιτισµό αλλά και
τον ευρωπαϊκό και τον παγκόσµιο πολιτισµό. 

Το θέµα είναι ένα, διαρκές και είναι αδιαπραγµάτευτο: να επι-
στραφούν τα πολιτιστικά αγαθά που παράνοµα βρίσκονται εκτός
ελληνικής επικράτειας. Και τα Γλυπτά του Παρθενώνα και όλα
όσα παρανόµως έχουν αποσπαστεί από την πατρίδα µας. 

Δεν πρέπει να σταµατήσουµε την προσπάθεια ανάκτησης κάθε
µνηµείου, που έχει εξαχθεί παράνοµα από τη χώρα, µέχρι να δια-
σφαλίσουµε την επιστροφή του και την τιµωρία αυτών που το
έκλεψαν. 

Ο σύγχρονος κόσµος οφείλει σχεδόν τα πάντα στους Έλλη-
νες. Κουβαλάµε στις πλάτες µας µια κληρονοµιά η οποία δεν
πρέπει να µείνει αναξιοποίητη. Είναι χρέος µας να της δώσουµε
την πνοή που της αρµόζει. Η Ελλάδα αποτελεί θεµέλιο πολιτι-
σµού. Οι ελληνικές ιδέες και αξίες ως αρχέτυπα και παραδείγ-
µατα µπορούν να λειτουργήσουν εποικοδοµητικά και για τις
µεταγενέστερες κοινωνίες. Είναι απαραίτητο να διαφυλάξουµε
τον πολιτισµό µας και να τον αναπτύξουµε. Χρέος και υποχρέ-
ωση όλων µας είναι να προστατεύουµε τα πλεονεκτήµατά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε, όπως είπα,
µε τον συνάδελφο κ. Γρηγοριάδη εκ µέρους του ΜέΡΑ25.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δίνετε τον λόγο.

Ευχαριστώ τον κύριο που καθάρισε, ενώ δεν οφείλει, το Βήµα
υγειονοµικά για µένα και τον κύριο που µου φέρνει τώρα νερό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, -ώστε έτσι;- εν-
στερνίζεστε την άποψη της εισηγήτριας του κόµµατός σας; Σε
κάποιον χάριζαν έναν γάιδαρο, κυρία Υπουργέ, και αυτός τον κοί-
ταγε στα δόντια; Δηλαδή, ενστερνίζεστε την άποψη της εισηγή-
τριας του κόµµατός σας ότι για να µας τα χαρίζουν δεν ήταν δικά
µας και δεν µας τα κλέψανε; Αν την ενστερνίζεστε, να το πείτε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία να το ξέρουν. Το είπε ήδη η εισηγή-
τριά σας και είναι ντροπή για όλους µας αυτό που είπε. 

Αγαπητή κυρία Υπουργέ, ήρθαµε σήµερα εδώ -αν και δεν
έπρεπε να έρθουµε, ελληνικέ λαέ, πολίτες που µας ακούτε από
εκεί έξω, κανένας από εµάς δεν έπρεπε να έρθει εδώ σήµερα-
για να κυρώσουµε τη Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού µας και του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης του Μητροπολι-
τικού Μουσείου της Νέας Υόρκης «ΜΕΤ» και του Ινστιτούτου
Αρχαίου Πολιτισµού του Ντέλαγουερ, ιδιοκτησίας -βεβαίως!- της
γνωστής και µη εξαιρετέας οικογένειας Γουλανδρή, σχετικά µε
την επιστροφή στην Ελλάδα της ιδιωτικής συλλογής εκατόν
εξήντα µίας αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού και την έκ-
θεσή της τελικά στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης.

Στη συνεδρίαση της επιτροπής µας τη Δευτέρα, αγαπητή
Υπουργέ, ως ΜέΡΑ25 σας προειδοποιήσαµε ότι από τη στιγµή
που το Προεδρείο της επιτροπής µας αποφάσισε να έρθει στην
Ολοµέλεια σήµερα το σχέδιο νόµου που συζητάµε µε τη µορφή
της κύρωσης -γιατί έτσι είχε αποφασίσει τη Δευτέρα, δηλαδή µε
µία και µοναδική συνεδρίαση της επιτροπής µας, πολίτες που

µας ακούτε από εκεί έξω, και όχι τέσσερις και στη διαδικασία
αυτή που κάνουµε σήµερα εδώ δεν έχουν το δικαίωµα λόγου οι
Έλληνες Βουλευτές, αφού µόνο οι εισηγητές και οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι θα µπορούσαν σε αυτή την περίπτωση να
µιλήσουν- ήµασταν όλοι, όσοι συµµετείχαµε στην επιτροπή, πα-
ράνοµοι. 

Σας εξηγήσαµε σαφώς και ουδείς -ούτε εσείς, κυρία Υπουργέ-
επιχειρηµατολόγησε περί του αντιθέτου, ότι η κύρωση αυτής της
συµφωνίας τροποποιεί ευθύτατα τον ν.4858/2021, δηλαδή τον
αρχαιολογικό νόµο της πατρίδας µας. Και, φυσικά, για να συµβεί
αυτό και να µην είµαστε όλοι παράνοµοι, θα έπρεπε να έρθει µε
τη µορφή που τελικά το φέρνετε στην Ολοµέλεια, αλλά και να
περιέχει την τροπολογία που δεν φέρνετε στην Ολοµέλεια, που
δεν τολµάτε να φέρετε. Μια τροπολογία η οποία ευθέως θα δή-
λωνε στον ελληνικό λαό ότι τροποποιεί τον υπάρχοντα αρχαιολο-
γικό νόµο. Θα του έλεγε «ό,τι ήξερες, ξέχασέ το, τώρα τα
χαρίζουµε». 

Σήµερα το πρωί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταλάβαµε.
Δεν σας ανησυχούσε ιδιαίτερα, κυρία Υπουργέ, να συζητηθεί µε
τη διαδικασία που συζητείται ένα κανονικό σχέδιο νόµου, όχι.
Αυτό που φοβόσασταν στην πραγµατικότητα, για να µην πω,
αυτό που τρέµατε στην πραγµατικότητα, ήταν µην τυχόν και έρ-
θουν εδώ -στην επιτροπή µας- όλοι οι σχετικοί φορείς και κατα-
θέσουν τη γνώµη τους ο καθένας. Κυρίως, βέβαια, θέλατε να
αποφύγετε πάση θυσία να εκφράσουν δηµόσια τη γνώµη τους
στην επιτροπή µας οι Έλληνες αρχαιολόγοι, δηλαδή οι πλέον αρ-
µόδιοι για το θέµα.

Θα κάνω µία παρένθεση, για να απαντήσω στην κ. Πιπιλή που
σας εκπροσωπεί, δηλαδή στη Νέα Δηµοκρατία, ότι η κ. Κου-
τσούµπα τυγχάνει να είναι βεβαίως η Πρόεδρος του Σωµατείου
των Ελλήνων Αρχαιολόγων, αλλά για κακή σας τύχη, κυρία
Υπουργέ και αγαπητή κυρία Πιπιλή, την ανακοίνωσή της την προ-
συπογράφουν και οι τέσσερις πολιτικές παρατάξεις που υπάρ-
χουν στους αρχαιολόγους µας. Δεν είναι της κ. Κουτσούµπα,
είναι υπερκοµµατική η ανακοίνωση. Δεν υπάρχει παράταξη αρ-
χαιολογική που να µη συνυπογράφει κι αν τολµάτε, πείτε ότι δεν
λέω αλήθεια. 

Επίσης, σας είπαµε, κυρία Υπουργέ, ότι η συνέχεια της συζή-
τησης στην επιτροπή της Δευτέρας ήταν παράνοµη -σαφέστατα
παράνοµη- αφού δεν είχατε ήδη προσκοµίσει, κυρία Υπουργέ,
στην επιτροπή µας, πρώτον, το καταστατικό, το οποίο υποσχε-
θήκατε ότι θα το προσκοµίσετε στον κ. Δελή, που το ζήτησε και
δεν το έχετε προσκοµίσει. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θα σας το καταθέσουµε.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ναι, αλλά πότε, κυρία Υπουργέ; Το
συζητάµε σήµερα, θα ψηφίσουν οι Βουλευτές σας. 

Δεύτερον, το πρακτικό συγκρότησης του διοικητικού συµβου-
λίου της υπεράκτιας αυτής εταιρείας, τύπου Φερόες και Νησιά
Κέιµαν. Το πρακτικό συγκρότησης, λοιπόν, του διοικητικού συµ-
βουλίου, του δήθεν µουσείου, που συγκροτείτε εκεί, µια εταιρεία
µαφιόζικη είναι.

Τρίτον, τα ποινικά µητρώα των προσώπων που αποτελούν το
διοικητικό συµβούλιο του υπό σύσταση Μουσείου Κυκλαδικής
Τέχνης, της οικογένειας, της γνωστής και µη εξαιρετέας -ελλη-
νικέ λαέ- Γουλανδρή στο Ντελαγουέρ. 

Σας είπαµε, δηλαδή, τι, κυρία Υπουργέ; Τι σας είπαµε; Ότι δεν
πληρούνται οι προϋποθέσεις του νόµου, κυρία Υπουργέ, σας εί-
παµε. 

Όσον αφορά δε τον παρασιτικό ολιγάρχη κ. Στερν, δεν µας
έχετε προσκοµίσει ακόµα, κυρία Υπουργέ -και δικαίως υποπτευό-
µαστε ότι δεν τα έχετε, ελληνικέ λαέ- τα εξής:

Α) Τα πιστοποιητικά προέλευσης των αρχαιοτήτων της κυκλα-
δικής εποχής, που πρέπει να διαθέτει ο κ. Στερν και ο κάθε κ.
Στερν, εφόσον τα έχει στην κατοχή του. 

Β) Τους τίτλους κτήσης, που πρέπει να διαθέτει ο κ. Στερν,
Γ) Τη βεβαίωση γνησιότητας, που πρέπει να διαθέτει ο κ.

Στερν,
Δ) Την άδεια εξαγωγής από τη χώρα µας, που πρέπει να δια-

θέτει ο κάθε κ. Στερν και: 
Ε) Τη βεβαίωση ότι δεν είναι προϊόντα παράνοµης εξαγωγής,
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την οποία, επίσης, πρέπει να διαθέτει ο κ. Στερν.
Διαθέτει, κυρία Υπουργέ, τίποτα από όλα αυτά, στα αλήθεια,

ο κ. Στερν; Σας έδειξε ποτέ τίποτα από όλα αυτά ο κ. Στερν; Αν
όχι, τότε απλώς παρανοµείτε, κυρία Υπουργέ! Λυπάµαι και ντρέ-
ποµαι που το λέω! Και σήµερα, σε αυτή την Ολοµέλεια, προσπα-
θείτε να σύρετε στην παρανοµία σας και τους υπόλοιπους
Βουλευτές του κόµµατός σας, που δεν φταίνε σε τίποτα, αλλά
και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, που συµµετέχουν στη διαδικασία.

Καλείται σήµερα, µε άλλα λόγια, το ελληνικό Κοινοβούλιο να
κυρώσει, ελληνικέ λαέ, µια συµφωνία για αρχαιότητες, που δεν
γνωρίζουµε εάν είναι κίβδηλες, πλαστές, αλλά γνωρίζουµε καλά,
πως αν τυχόν δεν είναι κίβδηλες, τότε είναι ασφαλώς προϊόντα
λαθρανασκαφής, δηλαδή, προϊόντα εγκλήµατος!

Όπως σας είπα πιο πάνω, αν δεν προσκοµίσετε ούτε και σή-
µερα στην Ολοµέλειά µας, όλες τις προϋποθέσεις ανεξαιρέτως,
που απαιτεί ο νόµος µας, τότε βάζετε τον Έλληνα Βουλευτή να
γίνει συνεργός σε αποδοχή προϊόντων εγκλήµατος! 

Το ακούσατε, πολίτες της Ελλάδας; Αυτό γίνεται σήµερα εδώ!
Και δεν ντρέπεται κανείς! Δεν φαίνεται, µέχρι ώρας, να ντρέπεται
κανείς! Ποτέ δεν είναι αργά. Αποσύρτε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
τώρα! 

Το κατανοείτε αυτό που είπα, κυρία Υπουργέ; Αν το κατανο-
είτε, ελπίζουµε ειλικρινά ότι και αυτή, ακριβώς, την τελευταία
στιγµή, µπορείτε, αποσύροντας το νοµοσχέδιο που συζητάµε, να
σταµατήσετε να προσπαθείτε να κάνετε νόµο του ελληνικού κρά-
τους, τη συµφωνία, ελληνικέ λαέ, µε έναν κλέφτη εθνικών αρχαι-
ολογικών µας θησαυρών! 

Μην τραυµατίσετε, ανεπανόρθωτα, το κύρος της Βουλής µας,
βάζοντας τους Βουλευτές της να συµφωνήσουν για λογαριασµό
του κράτους σας µε έναν κλέφτη, έναν κοινό απατεώνα, που δεν
θα έπρεπε αυτή τη στιγµή να µπορεί να συζητάει µαζί σας και µε
το Υπουργείο σας, γιατί απλούστατα, θα έπρεπε αυτή τη στιγµή
να είναι στη φυλακή προφυλακισµένος και εκεί να προετοιµάζει
απλώς την υπερασπιστική του τακτική. Αυτό έπρεπε να κάνει ο
κ. Στερν!

Όλοι όσοι ασχολούνται µε αρχαιότητες, κύριε Πρόεδρε, και
εσείς η ίδια -φοβάµαι, κυρία Υπουργέ,- καλύτερα από όλους γνω-
ρίζετε ότι ποτέ δεν βγήκε νόµιµα καµµία απολύτως κυκλαδική
αρχαιότητα από τη χώρα µας. Και ξέρετε πολύ καλά ότι έτσι
είναι, για να την έχει τόσα χρόνια ο κ. Στερν στο σπίτι του, στο
living room του -στο σαλονάκι του την είχε- και να χαριεντίζεται
µε αυτή, δείχνοντάς τη σαν µπιχλιµπίδι εξωτικό στους παρασιτι-
κούς του φίλους, που ασφαλώς και θα έχουν χαριεντιστεί µαζί
της, πιάνοντάς την, ίσως, κάποιες στιγµές, στα µιαρά χέρια τους!
Γιατί, δεν είναι µπιµπελό, κυρία Μενδώνη µου, τα κυκλαδικά αρ-
χαιολογικά ευρήµατα, για να τα έχει οποιοσδήποτε στον κόσµο
στην ιδιοκτησία του!

Είναι, αντιθέτως, από τα πιο σπάνια αριστουργήµατα, ελληνικέ
λαέ, της παγκόσµιας αρχαίας τέχνης! Είναι, επίσης, κυριολε-
κτικά, αµύθητης οικονοµικής αξίας και πρέπει να είναι στη διά-
θεση όλων των ανθρώπων, ανεξαιρέτως, του κόσµου, αλλά
κυρίως, στη διάθεση όλων των Ελλήνων πολιτών, που ο τόπος
τους τα γέννησε! Οι Κυκλάδες, όπου σε µία από αυτές, εσείς η
ίδια, κυρία Υπουργέ, το Υπουργείο σας, έχετε προαναγγείλει τη
δηµιουργία ενός υπερσύγχρονου µουσείου -στη Νάξο, στο κά-
στρο της Νάξου- αποκλειστικά και µόνο για τα ευρήµατα Κυκλα-
δικού Πολιτισµού και µη µου πείτε ότι θα αργήσει να τελειώσει
το µουσείο πάλι εσείς θα φταίτε, αν αργήσει να τελειώσει.

Γιατί θα σας απαντήσω ευθέως ότι µε τη λύση που επιλέγετε,
αγαπητή Υπουργέ, εσείς, θα αργήσει πολύ περισσότερο, µέχρι
το 2073 για την ακρίβεια, να τελειώσει αυτή η καταραµένη περι-
πέτεια περιπλάνησης και επιστροφής των αρχαίων αυτών κυκλα-
δικών θησαυρών, που στον τόπο τους, στον τόπο που τα
γέννησε, που τυγχάνει, κυρία Υπουργέ, να είναι και ο δικός σας
τόπος. Σταµατήστε, λοιπόν, τώρα για όνοµα του θεού -και δεν
είµαι και φανατικός χριστιανός, αλλά δεν έχω άλλον τρόπο να
σώσω την πατρίδα µου-, σταµατήστε, για όνοµα του θεού, τον
εξευτελισµό της χώρας µας διεθνώς.

Επίσης, µη µου επαναλάβετε, σας παρακαλώ, κυρία Υπουργέ,
το επιχείρηµα που µετήλθατε στην αιτιολογική σας έκθεση ότι
εσείς µπορεί να µην έχετε ελέγξει τίποτα από όλα αυτά που προ-

ϋποθέτει ο νόµος µας, αλλά σίγουρα θα τα έχει ελέγξει το Μη-
τροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. Γιατί σίγουρα; Γιατί είναι
ένα από τα µεγαλύτερα και πιο διάσηµα µουσεία του κόσµου. Μη
µου το απαντήσετε το επιχείρηµα αυτό, γιατί όπως σας είπα και
στην επιτροπή το «ΜΕΤ», το Μητροπολιτικό Μουσείο αυτό δεν
έχει πιαστεί απλώς µια φορά να προβαίνει σε τέτοιες παράνοµες
ενέργειες, αλλά είναι -όπως έχει δηλώσει ο ίδιος ο ειδικός για τέ-
τοια θέµατα εισαγγελέας της Νέας Υόρκης- υπότροπο -άκου το,
ελληνικέ λαέ, να µαθαίνεις- το «ΜΕΤ» κατ’ εξακολούθηση σε κλε-
πταποδοχή και στη συνέχεια έκθεση εθνικών αρχαιολογικών θη-
σαυρών άλλων τρίτων χωρών.

Με λίγα λόγια, τα τελευταία χρόνια το «ΜΕΤ», κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, που θα κληθείτε να ψηφίσετε -σε εσάς της Συµπολί-
τευσης απευθύνοµαι µε την καρδιά µου και όχι επιθετικά, όχι
προσβλητικά για εσάς- έχει πιαστεί τέσσερις φορές µε τη γίδα
στην πλάτη. Αναφέρω ενδεικτικά την πολύκροτη υπόθεση -την
είπε και η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης- του «κρατήρα
του Ευφρονίου», προϊόν ανασκαφής του 1971 το οποίο -ακού-
στε- επαναπατρίστηκε τελικά στην Ιταλία το 2008, τριάντα χρόνια
µετά, παρά τις αποδείξεις που επί χρόνια επιδείκνυε το ιταλικό
κράτος στο «ΜΕΤ» ενόσω το «ΜΕΤ» επέµενε διαβολεµένα εκεί να
µην το επιστρέφει το αγγείο µέχρι που το διέταξε το δικαστήριο
της Νέας Υόρκης να το κάνει.

Το ίδιο, κυρία Υπουργέ, µε το «ΜΕΤ» σας συνέβη το 2017 µε
την αιγυπτιακή ολόχρυση σαρκοφάγο, που τελικά επεστράφη το
2019 στην Αίγυπτο. Το ίδιο συνέβη τον Ιούλιο του 2022, όταν ο
εισαγγελέας ο ειδικός του Μανχάταν αυτή τη φορά υπέγραψε
ένταλµα κατοχής για είκοσι ένα ολόκληρα εκθέµατα του «ΜΕΤ»,
τα οποία αποτελούσαν σύµφωνα µε τον εισαγγελέα προϊόντα πα-
ράνοµης διακίνησης και εξαγωγής. Συµπτωµατικά, όπως σας
είπα και στην επιτροπή και τα είκοσι ένα εκθέµατα του «ΜΕΤ»
που τόσο εµπιστεύεστε εσείς, θα επιστραφούν στις χώρες προ-
έλευσής τους αυτή, ακριβώς, την εβδοµάδα που διανύουµε
αυτές τις µέρες.

Επίσης, το «ΜΕΤ» βρίσκεται στο στόχαστρο του εισαγγελέα
της Νέας Υόρκης, µε τον οποίο έως τώρα οι υπάλληλοι του
Υπουργείου σας είχαν άψογη συνεργασία και µπράβο σας γι’
αυτό και σαν αποτέλεσµα αυτής της συνεργασίας σας θυµίζω
ήρθε ο επαναπατρισµός διαφόρων αρχαίων αντικειµένων, όπως
τα σαράντα επτά διάσηµα αντικείµενα του άλλου µεγάλου ευερ-
γέτη συλλέκτη Μάικλ Στάινχαρντ τον Δεκέµβριο του 2022. Εσείς
τα φέρατε µε τον σωστό νόµιµο τρόπο πίσω. Γιατί δεν το κάνετε
και τώρα; Σηµειώνουµε ότι ο Μάικλ Στάινχαρντ για εσάς, κύριοι
Βουλευτές και κύριοι της Συµπολίτευσης, έχει επίσης χαρίσει εκ-
θέµατά του τόσο στο φερέγγυο γεια σας «ΜΕΤ». Και το «ΜΕΤ»
έχει τόσο πολλή χάρη µε τις δωρεές του που έχει δώσει σε µια
ολόκληρη αίθουσα του µουσείου το όνοµα του ανθρώπου που
σύµφωνα µε τον ειδικό εισαγγελέα για τέτοια θέµατα της Νέας
Υόρκης -ακούστε Βουλευτές της Συµπολίτευσης, ακούστε πολί-
τες από εκεί έξω- και διαβάζω σε εισαγωγικά: «Ο κ. Στάινχαρντ
δεν διέθετε ποτέ κανένα γεωγραφικό ή ηθικό φραγµό και ο
οποίος για να αυξήσει τις συλλογές του βασίστηκε σε διακινητές
αρχαιοτήτων, αφεντικά του οργανωµένου εγκλήµατος, ξέπλυµα
βρώµικου χρήµατος και σε τυµβωρύχους». Αυτό το «ΜΕΤ» που
έδωσε το όνοµα τέτοιας υποστάθµης ανθρώπου σε αίθουσα του
εµπιστεύεστε εσείς, κυρία Υπουργέ, και µας λέτε το ψευτοαφε-
λές «ε, ΜΕΤ είναι αυτό, θα έχει ελέγξει τη νοµιµότητα και τη γνη-
σιότητα»; Μόλις σας απέδειξα ότι το «ΜΕΤ» όχι απλώς δεν
ελέγχει το παραµικρό, αλλά ακόµα χειρότερα ξέρει και κάνει πως
δεν ξέρει την παράνοµη διαδροµή πολλών εκθεµάτων του, αρκεί
να πλουτίζει µε αυτό τον τρόπο τις συλλογές του.

Επίσης, κυρία Υπουργέ, µας είπατε στην επιτροπή και ελπίζω
να µην το επαναλάβετε και εδώ, γιατί είναι εθνικά επικίνδυνο επι-
χείρηµα, ότι η έκθεση της συλλογής κυκλαδικών αρχαιοτήτων
στο «ΜΕΤ» θα αναδεικνύει και θα προβάλλει τάχα τον αρχαίο πο-
λιτισµό µας σε όλη την οικουµένη µιας και το «ΜΕΤ» συγκαταλέ-
γεται µεταξύ των µεγαλύτερων µουσείων του πλανήτη και
δέχεται πολλά εκατοµµύρια επισκεπτών τον χρόνο. Σας συµβου-
λεύω να µην τολµήσετε, όπως έκανε η εισηγήτρια σας, να συνε-
χίσετε να µετέρχεστε αυτό το επιχείρηµα και στην Ολοµέλεια της
Βουλής των Ελλήνων, καθώς αυτό ακριβώς είναι το κύριο επιχεί-
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ρηµα που επικαλείται δύο αιώνες τώρα το Βρετανικό Μουσείο
για να µη µας επιστρέψει τα µάρµαρα του Παρθενώνα.

Κυριά Πιπιλή, αγαπητή, που λείπετε αυτή την ώρα, µε συγχω-
ρείτε αλλά πριν έναν µήνα τελευταία φορά επιχειρηµατολόγησε
µε αυτό ακριβώς το επιχείρηµα ο διευθυντής του Βρετανικού
Μουσείου. Επίσης το Μουσείο της Ακρόπολης το έχει κάνει η αεί-
µνηστη Μελίνα µας, υπάρχει δεκαετίες, δεν έγινε τώρα για να αλ-
λάξει την επιχειρηµατολογία του Βρετανικού Μουσείου.

Άφησα για το τέλος, κυρία Υπουργέ, το τρίτο σας επιχείρηµα.
Μας είπατε στην επιτροπή ότι µέχρι πριν λίγο καιρό αγνοούσαµε
την ύπαρξή τους. Μας είπατε ότι µέχρι πριν λίγο καιρό δεν ξέ-
ραµε, όπως και εσείς, δείχνοντάς εµάς καν ότι υπάρχουν και άρα
θα πρέπει να χαιρόµαστε µε κάποιον τρόπο που τελικά ίσως κα-
ταλήξουν κάποτε στην πατρίδα µας. Δεν το καταπίνουµε αυτό,
κυρία Υπουργέ, γιατί είναι απαράδεκτο κατά τη γνώµη µας επι-
χείρηµά. Σας απαντούµε και τώρα που το µάθατε -πριν δύο χρό-
νια το µάθατε- τι κάνατε, κυρία Υπουργέ; Παρανοµείτε; Κάνετε
συµφωνία µε τον κλεπταποδόχο εθνικών µας θησαυρών, τον κ.
Στερν, για να τον ξεπλύνετε και ταυτοχρόνως αφήνετε τουλάχι-
στον για είκοσι πέντε χρόνια µοναδικά αρχαιολογικά αριστουρ-
γήµατα, που µας ανήκουν να εκτίθενται, σε δύο ιδιωτικά µουσεία;
Σας είπα πως συστήθηκε το ένα, όπως οι υπεράκτιες εταιρείες
γι’ αυτούς που βγάζουν να ξεπλύνουν τα χρήµατά τους στα νησιά
Φερόε και Κέιµαν.

Ενώ θα οφείλατε, κυρία Υπουργέ, να καταθέσετε αµέσως -
όπως κάνατε πάντα- αγωγή κατά του παρασιτικού κλεπταποδό-
χου και να ζητήσετε αµέσως την έκδοσή του για να δικαστεί στην
πατρίδα µας, την Ελλάδα, και στη συνέχεια συνεργαζόµενοι κατά
την πάγια τακτική του δικού σας Υπουργείου που έχει ευοδωθεί
τόσες φορές ως τώρα να συνεργαστείτε στενά µε τον ειδικό ει-
σαγγελέα της Νέας Υόρκης, ώστε να επαναπατριστούν το συν-
τοµότερο δυνατό τα σπουδαία αυτά κυκλαδικά αρχαιολογικά
ευρήµατα στη χώρα µας.

Και η επιτυχηµένη σε πολλές περιπτώσεις συνεργασία σας µε
τον ειδικό εισαγγελέα της Νέας Υόρκης καταρρίπτει µε τρόπο εκ-
κωφαντικό το καταγέλαστο τελευταίο επιχείρηµά σας ότι ξεπλέ-
νοντας τον κ. Στερν θα πετύχετε τον επαναπατρισµό των
πολιτιστικών θησαυρών µε συναινετικές διαδικασίες, αποφεύγον-
τας πολύχρονες δικαστικές διαµάχες. Αυτή η άποψη καθίσταται
από µόνη της καταγέλαστη από το γεγονός και µόνο ότι η συλ-
λογή ουσιαστικά µε τη συµφωνία σας θα επιστρέψει στη χώρα
µας, αγαπητή Υπουργέ, µετά από µισό αιώνα ή στην καλύτερη πε-
ρίπτωση το νωρίτερο σε είκοσι πέντε χρόνια από σήµερα και εφό-
σον φυσικά δώσουµε στο «ΜΕΤ» σαν αντάλλαγµα εκατόν είκοσι
δύο άλλες κυκλαδικές αρχαιότητες µας. Είναι ντροπή.

Ουδεµία δικαστική προσφυγή θα έπαιρνε διάστηµα και το ξέ-
ρετε καλύτερα από µένα πενήντα χρόνων για να ευοδωθεί, όπως
έχει δείξει µέχρι στιγµής η εµπειρία του Υπουργείου σας από
ανάλογες περιπτώσεις διεκδίκησης προϊόντων αρχαιοκαπηλίας.
Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, ότι ο έντιµος, νόµιµος και αξιοπρεπής
τρόπος θα φέρει τις κυκλαδικές αρχαιότητες πιο γρήγορα στον
τόπο µας και επιλέγετε συνειδητά φοβάµαι τον οµιχλώδη, παρά-
νοµο, ανέντιµο και αναξιοπρεπή τρόπο της συνεργασίας µε τον
κλεπταποδόχο, καθώς και της παραχώρησης των εθνικών µας
θησαυρών σε ιδιωτικά µουσεία εκτός της επικράτειας τουλάχι-
στον για τα είκοσι πέντε χρόνια που ξέρουµε καλά και οι δυο µας
ότι θα γίνουν τελικά πενήντα.

Όλα αυτά τα ξέρετε, γιατί σας τα είπα πριν από µερικές µέρες
στην επιτροπή. Αυτό που εύχοµαι να µην ξέρατε είναι αυτό που
είπε πριν λίγο η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης, ότι πια
είναι αποδεδειγµένα αρχαιοκάπηλος µε το έκθεµα No 27 στη
Merrin Gallery το ’90 ο κ. Στερν. Από τη στιγµή, λοιπόν, που η
πληροφορία αυτή έχει τεθεί σε γνώση σας εξαφανίζεται το τε-
λευταίο φύλλο συκής που προσπαθούσε να ντύσει τη γύµνια των
επιχειρηµάτων σας.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, µε το πιο σηµαντικό επιχείρηµα της
άλλης, κυρία Υπουργέ, της δικής µας πλευράς, της πλευράς των
ανθρώπων που σέβονται και εκτιµούν βαθύτατα την καλλιτεχνική
και αρχαιολογική αξία των κυκλαδικών αυτών ευρηµάτων. Πέρα
από τα χρήµατα, κυρία Υπουργέ, πέρα από τις λαθρανασκαφές,
πέρα από τις κλοπές, τις απάτες, τις βρωµιές, τους κλεπταποδό-

χους, πέρα από τα κέρδη που µπορούν να φέρουν τα συγκεκρι-
µένα αρχαία στη χώρα µας, για εµάς το πιο σηµαντικό είναι να
γυρίσουν και να ξαναβρεθούν στον τόπο που τα γέννησε, εκεί
που σήµερα τώρα που µιλάµε µένουν και ζουν και δηµιουργούν
µακρινοί απόγονοι των καλλιτεχνών που τα έφτιαξαν µε τα χερά-
κια τους. Στους ίδιους τόπους, µε το ίδιο κλίµα, µε την ίδια θά-
λασσα θα είναι µια εντελώς διαφορετική, µια µεγαλειώδης
εµπειρία για όποιον πολίτη αυτού του κόσµου αποφασίσει να τα
επισκεφτεί και να τα θαυµάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοριάδη,
κλείστε παρακαλώ. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, αν µου επι-
τρέψετε.

Μόνον εκεί ο επισκέπτης θα νιώθει και θα αισθάνεται τις πραγ-
µατικές συνθήκες και τις αισθήσεις που τα δηµιούργησαν. Μόνον
εκεί τοποθετηµένα δεν θα µοιάζουν παράταιρα. Και το κυριό-
τερο, µόνο µόλις τα ίδια, κυρία Υπουργέ, ακουµπήσουν την άµµο
που τα γέννησε θα ησυχάσει η ψυχή τους. Γιατί, πιστέψτε µε, όλα
τα έργα τέχνης τέτοιου διαµετρήµατος έχουν ψυχή. Κι αυτή η
ψυχή είναι το άθροισµα της ψυχής αυτού που τα δηµιούργησε
κι όλων όσων τα χάρηκαν τα µάτια τους στη µεγαλειώδη δια-
δροµή τους πριν τα αµαυρώσουν χέρια λαθροανασκαφέων και
τα κλεπταποδεχθούν χέρια παρασιτικών ανθρώπων που, όσα δι-
σεκατοµµύρια δολάρια κι αν έχουν, δεν έχουν κι ούτε θα απο-
κτήσουν ποτέ τη δυνατότητα να εκτιµήσουν καν αυτό που
έκλεψαν. 

Τελειώνω µε τον στίχο του Λεξ. Θα τον ακούµε όλο και πιο
συχνά. «Αν όλη η ζωή είναι µπίζνες, τότε οι θάνατοι είναι εργατικά
ατυχήµατα. Μα ο πολιτισµός µας ανθίζει. Νά ’ναι καλά οι εφοπλι-
στές και τα ιδρύµατα. Να τους χαίρεστε». 

Καταθέτω στα Πρακτικά πριν φύγω µόνο την εικόνα, για να δει
ο κόσµος ότι είναι αριστούργηµα. Αυτό είναι το αριστούργηµα.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή που δείξατε, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κλέων Γρηγοριάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει η κυρία

Υπουργός. Θα πάρει λίγο παραπάνω χρόνο από δεκαπέντε
λεπτά. Θα της βάλω είκοσι λεπτά, γιατί πέραν του να υπερασπι-
στεί το νοµοσχέδιό της πρέπει να απαντήσει και σε όσα τη ρω-
τήσατε.

Πριν κατέβω από την Έδρα θα µου επιτρέψουν οι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης -κάποιοι, όχι όλοι- που σε τρία-τέσσερα ση-
µεία έκαναν λίγο απαξιωτική αναφορά στην οικογένεια Γουλαν-
δρή, ως Ανδριώτης να υπενθυµίσω ότι τα τρία µουσεία που
έφτιαξε η οικογένεια Γουλανδρή -το «Κυκλαδικής», στο Παγκράτι
και στην Άνδρο- κατά 90% από ίδιους πόρους -για να µην πω από
100%- και τα συντηρεί από ίδιους πόρους, έχουν ανεβάσει το
µουσειακό στάτους της Ελλάδας σε ολόκληρο τον κόσµο. Άλλο
το σηµερινό νοµοσχέδιο κι άλλο ο απαξιωτικός τρόπος µε τον
οποίον αναφερθήκατε κάποιοι συνάδελφοι στην οικογένεια Γου-
λανδρή. Εγώ σέβοµαι τις ενστάσεις σας.

Κυρία Μενδώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µπω στην εισήγησή µου για

το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να διευκρινίσω κάποια σηµεία. 
Κατ’ αρχάς για τη νοµιµότητα ή όχι της συζήτησης και το αν

τροποποιούνται ή δεν τροποποιούνται ή πώς τροποποιούνται
άρθρα του αρχαιολογικού νόµου, έχει απαντήσει η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής µε την έκθεσή της. Εποµένως δεν τίθενται
τα θέµατα της µη νόµιµης συζήτησης, τα οποία λέτε. Εσείς το
λέτε παράνοµης.

Επίσης, να πω ότι ο ν.3028/2002 και η κωδικοποίηση, δηλαδή
ο ν.4858/2021 στο άρθρο 1, παράγραφος 2, αναφέρει: «Η πολι-
τιστική κληρονοµιά της χώρας αποτελείται από τα πολιτιστικά
αγαθά που βρίσκονται εντός των ορίων της ελληνικής επικρά-
τειας». Και συνεχίζει: «Ρυθµίζει, λοιπόν, τέτοιου είδους θέµατα».
Εντός των ορίων της ελληνικής επικράτειας. Αυτό αφορά κατά

19268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κύριο λόγο. Έρχεται όµως ο νοµοθέτης -και σωστά- στην παρά-
γραφο 3 του ίδιου άρθρου και λέει: «Στο πλαίσιο των κανόνων
του Διεθνούς Δικαίου το ελληνικό κράτος µεριµνά για την προ-
στασία των πολιτιστικών αγαθών που προέρχονται από την ελ-
ληνική επικράτεια οποτεδήποτε και αποµακρύνθηκαν από αυτή.
Το ελληνικό κράτος µεριµνά στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου
για την προστασία των πολιτιστικών αγαθών που συνδέονται
ιστορικά µε την Ελλάδα, του Διεθνούς Δικαίου». 

Επίσης, επειδή ακούω διάφορα πράγµατα µε τα δικαστικά ή
µη, θα αναφερθώ και στην οµιλία µου σε αυτό. Θα ήθελα όµως
να ξεκαθαρίσω το εξής. Και αυτά δεν τα λέω εγώ. Τα λέει η αρ-
µόδια καθ’ ύλην υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, η Διεύ-
θυνση Τεκµηρίωσης, η οποία από την εποχή που συστάθηκε το
2008 κάνει µια συστηµατική και πολύ στοχευµένη δουλειά. Τι µας
λέει, λοιπόν; Θα καταθέσω το έγγραφο της υπηρεσίας στα Πρα-
κτικά. 

Διαβάζω εντός εισαγωγικών: «Η εφαρµογή της διεθνούς και
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για την προστασία της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς προϋποθέτει ένα πλήθος αποδεικτικών στοιχείων,
όπως λεπτοµερείς πληροφορίες για τον χρόνο, τον τρόπο και τις
ειδικές συνθήκες κατά τις οποίες έλαβε χώρα η παράνοµη εξα-
γωγή ενός υπό διεκδίκηση αντικειµένου, τα οποία τις περισσό-
τερες φορές δεν είναι διαθέσιµα. Κατά συνέπεια, η νοµική
διεκδίκηση των αντικειµένων που δεν έχουν τις ανωτέρω προ-
ϋποθέσεις καθίσταται από ιδιαιτέρως δυσχερής έως αδύνατη». 

Και συνεχίζω από το ίδιο έγγραφο. «Πολιτική του Υπουργείου
Πολιτισµού και πάγια επιδίωξή του είναι να επιτυγχάνεται η επί-
λυση των διαφορών µε φορείς του εξωτερικού ως προς τη διεκ-
δίκηση αρχαιοτήτων που εντοπίζονται στην αλλοδαπή µε
εξωδικαστικές διαδικασίες». Η συνήθης πολιτική είναι οι εξωδι-
καστικές διαδικασίες, όχι να καταφεύγουµε στα δικαστήρια. «Και
αυτό, διότι µία διεκδίκηση µέσω της δικαστικής οδού, πέραν του
ότι είναι εξαιρετικά χρονοβόρα και κοστοβόρα, απαιτεί αδιάσει-
στες αποδείξεις τόσο για την ελληνική προέλευση των αντικει-
µένων όσο και για την παράνοµη διακίνησή τους από ελληνικό
έδαφος σε συγκεκριµένη χρονική περίοδο. Οι περισσότερες δυ-
σκολίες παρουσιάζονται στην απόδειξη της δεύτερης συνθή-
κης». 

Εδώ να δούµε κάποια παραδείγµατα και θα έρθω µετά και συγ-
κεκριµένα στα κυκλαδικά. Το 2008 έγινε µια µεγάλη έκθεση της
Νέας Υόρκης από ιδιώτη συλλέκτη µε πλήθος ελληνικών αντικει-
µένων και τελικά επαναπατρίστηκαν κατόπιν συµφωνίας µε το
Υπουργείο Πολιτισµού µόνο δύο αρχαία γλυπτά µεγάλης σπου-
δαιότητας και ένας χάλκινος καλυκωτός κρατήρας. Από όλα, δη-
λαδή, πήραµε τρία. Γιατί; Αυτά είχαν πλήρη και συστηµατική
τεκµηρίωση, ιδιαίτερα το ένα από τα γλυπτά, από τον Γιώργο Δε-
σπίνη, έναν από τους σηµαντικότερους µελετητές της αρχαίας
ελληνικής πλαστικής παγκοσµίως. Αναφέρθηκε και η εισηγήτρια
της Ελληνικής Λύσης σε αυτό το θέµα. 

Εδώ, λοιπόν, έχω να πω ότι από το πλήθος καταφέραµε και
τεκµηριώσαµε τρία. Μάλιστα το Υπουργείο Πολιτισµού υπέ-
γραψε σύµβαση µε τον συλλέκτη ότι δεν θα έχει περαιτέρω επι-
πτώσεις ο συλλέκτης. 

Το 2019 επαναπατρίστηκαν από το Λονδίνο και πάλι κατόπιν
διαπραγµατεύσεων και συµφωνίας τρία κειµήλια για τα οποία η
υπηρεσία διέθετε πλήρη στοιχεία που αποδείκνυαν ότι είχαν πα-
ράνοµα αποµακρυνθεί από την Ιερά Μονή της Παναγίας της Χρυ-
σοποδαρίτισσας στην Αχαΐα. Το 2022 επαναπατρίστηκε από τη
Στοκχόλµη, επίσης κατόπιν διαπραγµατεύσεων και συµφωνίας,
ένα χρυσό µυκηναϊκό σφραγιστικό δαχτυλίδι για το οποίο η υπη-
ρεσία διέθετε αποδεικτικά στοιχεία. 

Υπάρχουν πολλές τέτοιες περιπτώσεις, όχι µόνο στην Ελλάδα
αλλά και στο εξωτερικό. Εποµένως το δικαστήριο -συνεχώς επι-
καλείστε γιατί δεν πήγαµε στα δικαστήρια- δεν είναι η συνήθης
πρακτική όταν µιλάµε για εξωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Πάµε πίσω, λοιπόν, στη διεύθυνση τεκµηρίωσης πολιτιστικών
αγαθών και στο έγγραφο της. Και τι µας λέει; «Χαρακτηριστικά
επισηµαίνεται ότι ακόµα και στην περίπτωση των κυκλαδικών αρ-
χαιοτήτων που δεν αµφισβητείται η ελληνικότητά τους, εντούτοις

η δεύτερη συνθήκη δεν είναι αυταπόδεικτη. Δεν είναι, δηλαδή,
αυταπόδεικτο το πότε διακινήθηκαν παράνοµα από το ελληνικό
κράτος. Και τούτο διότι κυκλαδικές αρχαιότητες και ιδιαίτερα κυ-
κλαδικά ειδώλια αποτέλεσαν συλλεκτικά αντικείµενα ήδη από τον
19ο αιώνα όταν άρχισαν οι πρώτες ιδιωτικές ανασκαφές κυκλα-
δικών τάφων. «Και βέβαια…» συνεχίζει το έγγραφο «…αν και η
συντριπτική πλειοψηφία των κυκλαδικών ειδωλίων προέρχεται
από τον ελληνικό χώρο, υπάρχουν και οι περιπτώσεις ανεύρεσης
αντίστοιχων αντικειµένων εκτός Ελλάδας». Μικρασιατικά παρά-
λια, Τουρκία. «Για τον λόγο αυτό η δικαστική διεκδίκηση αποφεύ-
γεται στις περιπτώσεις που είναι ορατή µία εξωδικαστική λύση.
Επίσης, συχνά η δικαστική διεκδίκηση είναι ανέφικτη ακόµα και
αν υπάρχουν αποδεικτικά στοιχεία λόγω της παρόδου ικανού
χρόνου από την τέλεση του αδικήµατος γεγονός που οδηγεί
στην παραγραφή του, στην αρχειοθέτηση της υπόθεσης και τε-
λικά στη µη τιµωρία των εµπλεκοµένων προσώπων». Αυτά τα λέει
η αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη, το έγ-
γραφο και τι ηµεροµηνία έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Θα
µιλήσει µετά ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θα το καταθέσω, κυρία Αναγνωστοπούλου. Το είπα. 

Επίσης, ειδικά για τη Συλλογή Στερν, η ίδια υπηρεσία γράφει:
«Κανένα από τα αντικείµενα της Συλλογής Στερν δεν ταυτίζεται
µε αντικείµενα που περιλαµβάνονται στα αρχεία κλαπέντων, υπε-
ξαιρεθέντων πολιτιστικών αγαθών που τηρούνται στη ΔΤΠΠΑ. Η
ύπαρξη των αντικειµένων της Συλλογής Στερν ήταν άγνωστη
στην υπηρεσία και δεν είχε περιέλθει στη γνώση µας καµµία δη-
µοσίευση είτε του συνόλου είτε µέρος των αρχαιοτήτων της συλ-
λογής ώστε η διεύθυνση να προβεί σε έλεγχο και εισήγηση για
τη διεκδίκησή τους. Έως και σήµερα στην υπηρεσία µας δεν δια-
τίθεται κανένα στοιχείο σχετικά µε την εξαγωγή τους από το ελ-
ληνικό έδαφος». 

Αυτά τα λέει η αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού.
Θα σας καταθέσω το σχετικό έγγραφο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Περί αυτού µιλάµε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κυρία Αναγνωστοπούλου, το πρόβληµα δεν είναι η ηµε-
ροµηνία. Διότι, µη θεωρείτε ότι είµαστε τόσο πολύ αφελείς να
µην έχουµε επικοινωνήσει µε την υπηρεσία και να µη γνωρίζουµε
όλα αυτά τα πράγµα πριν προχωρήσουµε σε συµφωνία. Μην εί-
µαστε τόσο αφελείς!

Πάµε τώρα στην κυρίως οµιλία µου. Το είπα και στην επιτροπή
της Βουλής. Εδώ έχουµε µια συλλογή από εκατόν εξήντα ένα
αριστουργήµατα του Κυκλαδικού Πολιτισµού µε µοναδική αρχαι-
ολογική και επιστηµονική αξία. Η συλλογή ήταν απολύτως άγνω-
στη στις Υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού. Βρισκόταν εις
χείρας ενός ιδιώτη συλλέκτη της Νέας Υόρκης και το Υπουργείο
πληροφορήθηκε για πρώτη φορά την ύπαρξή του από το Μητρο-
πολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. Τονίζω ιδιαίτερα το στοιχείο
του ότι η συλλογή ήταν άγνωστη στο Υπουργείο, καθώς είναι κρί-
σιµο και θα εξηγήσει τον λόγο της κατάρτισης της συµφωνίας
που εισάγεται προς κύρωση. Άµα την ξέραµε, θα ήταν εντελώς
διαφορετικά τα πράγµατα. 

Η ανάκτηση ελληνικών πολιτιστικών αγαθών που εντοπίζονται
στην αλλοδαπή ανήκει, προφανώς, στα βασικά προτάγµατα του
Υπουργείου Πολιτισµού και διενεργείται µέσω της αρµόδιας διεύ-
θυνσης, η οποία στο ίδιο έγγραφο -µην αγωνιάτε, θα σας το κα-
ταθέσω- µας λέει ότι ελέγχει αν το αντικείµενο ανήκει στο αρχείο
κλεµµένων από ελληνικό αρχαιολογικό χώρο -µουσείο, έκθεση ή
αποθήκη- ή αν µπορεί να συνδεθεί µε κάποια λαθρανασκαφή δια-
πιστωµένη ή καταχωρισµένη στο αρχείο λαθρανασκαφών ή αν πε-
ριλαµβάνεται στα φωτογραφικά αρχεία που προέκυψαν από τις
διάφορες κατασχέσεις στο πλαίσιο αστυνοµικών επιχειρήσεων σε
περιπτώσεις αρχαιοκαπηλίας.

Για να µπορέσει η υπηρεσία να υποβάλει αίτηµα δικαστικής
συνδροµής προς τη χώρα όπου εντοπίστηκε το συγκεκριµένο αν-
τικείµενο, πρέπει να συγκροτήσει έναν τεκµηριωµένο φάκελο µε
ισχυρά και αδιάσειστα στοιχεία που θα οδηγήσουν τις αλλοδα-
πές εισαγγελικές αρχές να προβούν σε κατάσχεση του αντικει-
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µένου. Επαναλαµβάνει η ΔΤΠΠΑ, η Διεύθυνση Τεκµηρίωσης, στο
ίδιο έγγραφο: «Είναι κρίσιµο να αποδειχθεί ότι το αντικείµενο βρι-
σκόταν στην Ελλάδα µέχρι κάποια συγκεκριµένη χρονική στιγµή
και από τη στιγµή εκείνη κλάπηκε». 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, όταν το Υπουργείο Πολιτισµού
πληροφορήθηκε από το ΜΕΤ την ύπαρξη της συλλογής, διαπι-
στώθηκε αυτό που σας είπα, ότι η συλλογή ήταν άγνωστη στις
υπηρεσίες. Προφανώς ενηµερώσαµε τις υπηρεσίες, αλλά τέ-
τοιου είδους συµφωνίες γίνονται µε µυστικό τρόπο και θα σας
πω και πότε άλλοτε έγιναν αυτές. 

Διαπιστώθηκε, λοιπόν, ότι καµµία από τις εκατόν εξήντα µία
αρχαιότητες δεν περιλαµβανόταν στο αρχείο των κλεµµένων.
Άρα, πέρα από αυτό, δεν υπήρχε και καµµία πληροφορία από
την οποία να προκύπτει τεκµηριωµένα ότι οι αρχαιότητες είχαν
εξέλθει παράνοµα από το ελληνικό έδαφος. 

Και επειδή µπορεί να σκέφτεστε ότι αυτό είναι αυτονόητο,
αφού πρόκειται για κυκλαδικές αρχαιότητες, γι’ αυτό σας διά-
βασα αυτά που γράφει η υπηρεσία στο έγγραφό της, ειδικά για
τα κυκλαδικά. 

Να σας πω τώρα και δύο συγκεκριµένα παραδείγµατα για να
γίνουν πιο κατανοητά αυτά που λέω: Την προσπάθεια που κά-
ναµε για να βασίσουµε αίτηµα επιστροφής αποκλειστικά από τις
Κυκλάδες, το 2016 και το 2019, όταν εντοπίστηκαν κυκλαδικά
στον Οίκο Christie’s σε δηµοπρασία. Οι αρχαιότητες -αυτές του
Οίκου Christie’s- δεν περιλαµβάνονταν στο αρχείο των κλεµµέ-
νων, χωρίς όµως να µπορούν να εντοπιστούν και άλλα στοιχεία
για το ιστορικό των κινήσεών τους. Παρ’ όλα αυτά, ενώ δεν υπήρ-
χαν τα στοιχεία, το Υπουργείο προέβαλε ίδιο αίτηµα εκ µόνου
του λόγου ότι ήταν κυκλαδικά. Τελικά, λόγω έλλειψης αποδεί-
ξεων, η δηµοπρασία προχώρησε κανονικά. 

Άλλο παράδειγµα ήταν το 2010. Το Υπουργείο εντόπισε πλή-
θος ύποπτων κυκλαδικών αρχαιοτήτων στο Μουσείο Βάδης -
Βυρτεµβέργης. Ατυχώς κατόρθωσε να επαναπατρίσει µόνο δύο
από τις εκατοντάδες, διότι γι’ αυτές µπόρεσε να βρει και να συγ-
κεντρώσει ισχυρό αποδεικτικό υλικό. Αυτά βρίσκονται στο έγ-
γραφο που θα σας καταθέσω. 

Με αυτά τα δεδοµένα η δικαστική διεκδίκηση της συλλογής
εκτιµήθηκε ως έχουσα ελάχιστη πιθανότητα αίσιας έκβασης και
πάντως δεν εξασφάλιζε την επιστροφή του συνόλου των εκατόν
εξήντα µία αρχαιοτήτων. Ήταν αδύνατο να βρεθούν στοιχεία για
τις εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες και εµείς θέλουµε να επανα-
πατριστούν όλες. Έτσι σχεδιάστηκε από το Υπουργείο αυτό το
εγχείρηµα, το οποίο έρχεται σήµερα υπό τη µορφή της συµφω-
νίας να κυρωθεί.

Θα επιστραφούν οι αρχαιότητες αύριο; Όχι, δεν θα επιστρα-
φούν αύριο, αλλά θα γίνει σταδιακά. Όµως, θα επιστρέψουν. Θα
επιστρέψουν όλες, χωρίς αβεβαιότητα, χωρίς τις δυσχέρειες της
απόδειξης και χωρίς κανένα κόστος για το ελληνικό δηµόσιο. 

Ξέρετε τι σηµαίνει δικαστική διεκδίκηση στο εξωτερικό; Κά-
ποιες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ. Ήδη πληρώνουµε σε νοµικούς
συµβούλους στο εξωτερικό τέτοια ποσά, αλλά εκεί αισθάνεσαι
ότι έχεις κάποιες πιθανότητες. 

Το είπα και στη συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, σας το λέω ξανά: Η συλλογή ήταν άγνωστη στις Υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού. Δεν τηρείται φάκελος γι’ αυτή που
να τεκµηριώνει το αποδεικτέο, δηλαδή ότι εξήχθησαν παράνοµα
από το ελληνικό έδαφος. Μπορεί να το κατανοούµε, µπορεί να
το αισθανόµαστε. Δεν µπορούµε να το τεκµηριώσουµε. 

Είναι προφανές ότι όλα αυτά που σας λέω ανήκουν στα εσώ-
τερα, αν θέλετε, στα interna του Υπουργείου Πολιτισµού και για
προφανείς λόγους δεν είναι σκόπιµο ενδεχοµένως και να αναφέ-
ρεται ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει ή δεν έχει αποδεικτική δυνα-
τότητα στις υποθέσεις που το ενδιαφέρουν. 

Όµως, η πολιτική µικροψυχία των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης µε υποχρεώνει να το κάνω, καθώς, κατά τη συζήτηση της
συµφωνίας στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αποδώσατε
ευθέως κατηγορία ποινικά παραβατικής συµπεριφοράς µου, για
το ότι φέρνω στη χώρα µας τη µοναδική αυτή συλλογή µέσω
συµφωνίας και όχι µε δικαστική διεκδίκηση. 

Μου χρεώσατε ευθέως ευθύνη για το ότι ακολούθησα την εξω-
δικαστική ανάκτηση µιας συλλογής µε τον µεγάλο αριθµό των

εκατόν εξήντα µία αρχαιοτήτων -το µεγαλύτερο που εισάγεται
ποτέ στη χώρα- µε τρόπο που απήλλασσε το Υπουργείο από το
βάρος να αποδείξει δικαστικά ζητήµατα που δεν µπορούσε να
αποδείξει -και αυτό οι υπηρεσίες το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά,
όπως το ξέρουν και όλοι οι νοµικοί σύµβουλοι. 

Με εξωδικαστική επίλυση, δηλαδή, µε διαπραγµάτευση και
συµφωνία, η οποία αποτελεί την πάγια επιλογή του Υπουργείου
-σας το είπα και προηγουµένως, µε βάση το έγγραφο της υπη-
ρεσίας- σας καλώ να αποδείξετε, ενώπιον του ελληνικού Κοινο-
βουλίου, το αντίθετο: ότι δηλαδή, ο επιτυχής επαναπατρισµός
στη χώρα µας απορρέει κατά τον κανόνα του από δικαστικές
αποφάσεις, από αποφάσεις δικαστηρίων της αλλοδαπής, στα
οποία προσέφυγε η Ελλάδα και εκδόθηκε δικαστική απόφαση
που έκρινε ότι πρέπει να της αποδοθεί το διεκδικούµενο αντικεί-
µενο. 

Θα ήθελα να προσκοµίσετε αυτές τις δικαστικές αποφάσεις.
Τις δικαστικές, όµως, αποφάσεις, όχι τις περιπτώσεις που µπορεί
να ξεκίνησαν από µία κατάσχεση, αλλά τελικά το αντικείµενο
επαναπατρίστηκε διότι το Υπουργείο διαπραγµατεύτηκε µε τον
ιδιώτη, διαπραγµατεύθηκε µε ένα ξένο µουσείο και έκλεισε συµ-
φωνία µαζί του. Γιατί η διαπραγµάτευση και η συµφωνία είναι
εξωδικαστική επίλυση. Αυτό κάναµε κι εµείς µε τη συµφωνία τη
συγκεκριµένη. 

Αν έχετε, λοιπόν, αποφάσεις δικαστηρίων, να τις καταθέσετε,
αφού επικαλείστε επιτυχή επαναπατρισµό χωρίς διαπραγµά-
τευση του Υπουργείου. 

Και, επίσης, θα ήθελα να µου πείτε αυτό το οποίο επαναλαµ-
βάνετε: Ποια διάταξη του αρχαιολογικού νόµου -εγώ σας είπα
το πλαίσιο, µε την παράγραφο 3 του άρθρου 1- λέει ότι πρέπει
να καταφεύγουµε αµέσως στα δικαστήρια. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τώρα τι προβλέπει η συµφωνία. Ιδρύ-
θηκε αυτό το νοµικό και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα πολιτι-
στικό ίδρυµα µε επωνυµία που αποδίδεται στην ελληνική γλώσσα
ως Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού, µε σκοπό την προ-
βολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς της Ελλάδας και την τόνωση
του παγκόσµιου ενδιαφέροντος και της γνώσης µας σχετικά µε
τις ελληνικές αρχαιότητες -αυτά τα λέει το καταστατικό της, το
οποίο θα σας καταθέσω, όπως είπα στον κ. Δελή προχθές. Θα
σας το καταθέσω τελειώνοντας. 

Στο ίδιο καταστατικό περιέχεται ρητή πρόβλεψη ότι οι δράσεις
του συγκεκριµένου ινστιτούτου πρέπει να υπακούουν στον ελλη-
νικό αρχαιολογικό νόµο και να διενεργούνται κατόπιν προηγού-
µενης άδειας του ελληνικού Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου προβλέ-
φθηκε ότι θα είναι ο εκάστοτε πρόεδρος του Κυκλαδικού Μου-
σείου, το οποίο θα επιλέγει και την πλειοψηφία των µελών του
διοικητικού συµβουλίου. 

Ερωτώ: Έχετε δει πολλές φορές, κύριοι Βουλευτές, ένα αλλο-
δαπό νοµικό πρόσωπο -και µάλιστα στις Ηνωµένες Πολιτείες- µε
το φιλελεύθερο καθεστώς της απόκτησης αρχαιοτήτων και
έργων τέχνης, να αυτοδεσµεύεται ότι θα ακολουθεί τον ελληνικό
αρχαιολογικό νόµο, ενώ δεν έχει απολύτως καµµία τέτοια υπο-
χρέωση από το δίκαιο των Ηνωµένων Πολιτειών στις οποίες
εδρεύει και από το οποίο διέπεται;

Ο συλλέκτης έδωσε τη συλλογή του προς το νοµικό πρόσωπο,
οπότε ξέφυγε αυτή από ένα ξένο προς την Ελλάδα πρόσωπο και
περιήλθε, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, σε ένα υπέρ της Ελλάδας
νοµικό πρόσωπο, µε τον σκοπό και τις προβλέψεις που σας προ-
ανέφερα. Είναι κακό αυτό; Δεν είναι υπέρ των συµφερόντων της
χώρας; 

Το νοµικό αυτό πρόσωπο για να εκπληρώσει τον όρο που
έθεσε ο συλλέκτης στη δωρεά -να εκτεθεί, δηλαδή, αυτή στο Μη-
τροπολιτικό Μουσείο- υποχρεωτικά πρέπει να ρωτήσει, προηγου-
µένως, το Υπουργείο Πολιτισµού. Υποχρεωτικά πρέπει να το
ρωτήσει, γιατί αυτό επιβάλλει το καταστατικό του. Αυτό δεν είναι
υπέρ της Ελλάδας; 

Η απάντηση που δίνει η Ελλάδα στο αίτηµα του νοµικού προ-
σώπου είναι οι ρυθµίσεις της συµφωνίας που έρχεται για κύ-
ρωση. Τι λέει λοιπόν η Ελλάδα; Λέµε ξεκάθαρα ότι δεν
αναγνωρίζουµε το συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο και κανέναν
άλλον ως κύριο, ως ιδιοκτήτη της συλλογής, διότι ο µοναδικός
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κύριος και ιδιοκτήτης είναι το ελληνικό δηµόσιο. 
Ως τι το αναγνωρίζει; Το αναγνωρίζει ως κάτοχο. Τι σηµαίνει

αυτό; Τι είναι η κατοχή; Είναι φυσική κατάσταση, η σχέση που
έχει κάποιος µε ένα αντικείµενο, η σχέση που προκύπτει από το
τοπικό στοιχείο. Ο ενοικιαστής ενός σπιτιού -για να πω ένα πα-
ράδειγµα εύληπτο- δεν είναι ιδιοκτήτης του, είναι όµως κάτοχός
του. Και για να δώσω το παράδειγµα από τον χώρο των πολιτι-
στικών αγαθών: Μουσεία µας που φιλοξενούν αρχαιότητες είναι
κάτοχοί τους. Το ελληνικό δηµόσιο είναι ο ιδιοκτήτης. Τα µουσεία
βρίσκονται στην τοπική σχέση µε αυτές. Αυτή η τοπική σχέση
ήδη υπάρχει και βασίζεται στη λογική του νοµικού προσώπου ως
πραγµατική κατάσταση, αφού λόγω της δωρεάς των αρχαιοτή-
των αυτών, έχει τη συλλογή εις χείρας του.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, σας παρακαλώ, σεβαστείτε τη διαδικασία. Μη διακό-
πτετε. Δεν ακούγεστε και δεν καταγράφεστε. Κάντε λίγη
υποµονή. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ηρεµήστε λιγάκι, κυρία Αναγνωστοπούλου. Έχετε χρόνο
να απαντήσετε, αν θέλετε. 

Έρχεται, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο και λέει προς το νοµικό
πρόσωπο: Εγώ που είµαι το κράτος και ο ιδιοκτήτης, παραδέχο-
µαι ότι βρίσκεσαι στην τοπική σχέση µε τη συλλογή, ότι βρίσκεται
αυτή στα χέρια σου. Σου λέω, όµως, ότι σου αναγνωρίζω µόνο
αυτή την τοπική σχέση. Δεν µε ενδιαφέρει τι λέει το δίκαιο της
Αµερικής. Εγώ είµαι ιδιοκτήτης της συλλογής. Ήµουν ανέκαθεν
ο ιδιοκτήτης της συλλογής ως ελληνικό κράτος, γιατί αυτό λέει
ο ελληνικός νόµος. Σου αναγνωρίζω την κατοχή, γιατί προτιµώ
να την έχεις εσύ που είσαι ένα πολιτιστικό νοµικό πρόσωπο µε
ελληνικό σκοπό και υποχρέωση να ακολουθείς τον ελληνικό νόµο
και το ελληνικό Υπουργείο Πολιτισµού. 

Ο αρχαιολογικός νόµος επιτρέπει την αναγνώριση κατοχής σε
ιδιωτικά φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Υπό άλλες συνθήκες. Ναι,
αλλά σαν έννοια υπάρχει. Δεν δηµιουργείται µε τη συµφωνία ένα
νέο είδος έννοµης σχέσης. Υπάρχει επιτρεπτά η έννοια της κα-
τοχής από ιδιώτη µιας αρχαιότητας που ανήκει στο δηµόσιο. Για
ποιον λόγο αναγνωρίζει αυτή την κατοχή; Για να εκθέσει τη συλ-
λογή στο «ΜΕΤ». Μόνο έτσι. 

Και µην κάνετε συγκρίσεις µε το Βρετανικό Μουσείο γιατί λει-
τουργείτε εναντίον των ελληνικών συµφερόντων. Διότι εδώ έρ-
χεται η Ελλάδα ως ιδιοκτήτης, ως κύριος και λέει στο «ΜΕΤ» και
το υποχρεώνει να το αναγράψει στην αίθουσα ότι «Η Ελλάδα δα-
νείζει στο Μητροπολιτικό Μουσείο αρχαιότητες». 

Ενώ η περίπτωση του βρετανικού µουσείου είναι εντελώς δια-
φορετική. Το Βρετανικό Μουσείο θεωρεί ότι είναι κύριος ιδιοκτή-
της των γλυπτών του Παρθενώνα, κάτι το οποίο δεν µπορεί ποτέ
να αναγνωρίσει η Ελλάδα ούτε ως κυριότητα ούτε ως κατοχή
ούτε ως νοµή. Είναι εντελώς διαφορετικά πράγµατα. Μην τα
µπερδεύετε, λοιπόν, γιατί εσείς κάνετε κακό στα ελληνικά συµ-
φέροντα. 

Πάµε τώρα πιο κάτω. Δωρίζεται, λοιπόν, στο νοµικό πρόσωπο
αυτή η µοναδική συλλογή και αυτό δέχεται και συνυπογράφει ότι
δεν είναι ιδιοκτήτης της και ας του την έδωσε ο Στερν. Δέχεται
και να συνυπογράψει ότι είναι ένας κάτοχος που θα πρέπει να
κάνει αυτό που του λέει το Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν είναι αυτά
τα πράγµατα αµελητέα. Δεν είναι αµελητέο ότι το συγκεκριµένο
νοµικό πρόσωπο λειτουργεί µε το Ελληνικό Δίκαιο. Όπως δεν
είναι καθόλου αµελητέα ότι η όποια διαφωνία επιλύεται στα ελ-
ληνικά δικαστήρια µε τον ελληνικό νόµο. 

Τι λέει, λοιπόν, η συµφωνία που υπέγραψε εκτός από το νοµικό
πρόσωπο και το Μητροπολιτικό Μουσείο και το Κυκλαδικό της
Αθήνας επιπλέον; Λέει ότι όσο η συλλογή θα εκτίθεται στο Μη-
τροπολιτικό Μουσείο, θα εκτίθεται ως δάνειο της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας. Είδατε πουθενά να λέει το όνοµα του νοµικού
προσώπου στο «ΜΕΤ»; Δεν είναι υπέρ της Ελλάδος ότι αναφέ-
ρεται ρητά δάνειο της Ελληνικής Δηµοκρατίας; Η παγκόσµια
προβολή δεν θα γίνει στην Αµερική, αλλά στην Ελλάδα. Ούτε
αυτό είναι καλό; 

Η συλλογή µετά την έκθεση στο «ΜΕΤ», θα επιστρέψει στην
Ελλάδα για να εκτεθεί στα ελληνικά µουσεία και όχι αναγκαστικά

στο Κυκλαδικό, όπως λέτε ότι από το Κυκλαδικό θα εξαρτάται.
Το λέει καθαρά η συµφωνία ότι το Υπουργείο Πολιτισµού θα επι-
λέξει τα ελληνικά µουσεία µετά από τη γνώµη του Κεντρικού Αρ-
χαιολογικού Συµβουλίου. 

Και φυσικά ένας φυσικός χώρος για να πάνε αυτές οι κυκλα-
δικές αρχαιότητες το 2048 είναι το Μουσείο της Νάξου, που
εµείς είπαµε ότι θα είναι αφιερωµένο στον Κυκλαδικό Πολιτισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε τώρα στη διάρκεια της έκθεσης στο Μητροπολιτικό Μου-

σείο για την οποία ακούω διάφορα περίεργα και σηµεία. Η συλ-
λογή θα εκτεθεί για έναν χρόνο από τον Νοέµβριο του 2022 ως
τον Οκτώβριο του 2023 στο Κυκλαδίτικο Μουσείο. Αφορά δεκα-
πέντε αρχαία αρχαιότητες που επελέγησαν και που θα έρθουν
στα µέσα Οκτωβρίου. 

Δεν θα µπω στο ποιος θα έχει τις δαπάνες. Γενικά δεν υπάρχει
επιβάρυνση του ελληνικού δηµοσίου. Αυτή η έκθεση θα γίνει στο
Κυκλαδικό Μουσείο για έναν χρόνο. Από εκεί και πέρα, όταν θα
επιστρέφονται τα αρχαία τα αρχαία, θα λέει το Υπουργείο Πολι-
τισµού πού θα πάνε. 

Αν το διαβάζατε καλά, κυρία Αναγνωστοπούλου, δεν θα κρα-
τάγατε το κεφάλι σας. Θα το είχατε δει!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Λέτε να µη διαβάζω
καλά; Κάτι έµαθα σε αυτή τη ζωή!

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Για τα επόµενα δέκα χρόνια, λοιπόν, η συλλογή θα εκτεθεί
στο «ΜΕΤ», όπως είπαµε, στην αίθουσα η οποία διαµορφώνεται
για τον σκοπό αυτό. Στην αίθουσα αυτή θα ακούγεται η ελληνική
γλώσσα. Εσάς µπορεί να µη σας ενδιαφέρει, εµάς όµως µας εν-
διαφέρει παράλληλα µε την αγγλική γλώσσα να προβάλλεται η ελ-
ληνική γλώσσα, ο Κυκλαδικός Πολιτισµός, οι Κυκλάδες και το
Αιγαίο. 

Τον ενδέκατο χρόνο θα αρχίσει η επιστροφή στην Ελλάδα µε
επιστροφή δεκαπέντε αρχαιοτήτων ανά πενταετία. Όταν, λοιπόν,
το 2034 θα έρθουν οι αρχαιότητες, το Υπουργείο Πολιτισµού θα
πει πού θα πάνε. 

Τότε θα είναι έτοιµο και το Μουσείο στη Νάξο, κύριε Βρούτση,
και µαζί µε τον κ. Συρµαλένιο και τους τότε Βουλευτές θα µπορείτε
να τα αποδεχθείτε. 

Η µεταφορά τους προς τη χώρα θα βαρύνει το «ΜΕΤ» και θα
εκτεθούν στα ελληνικά µουσεία. Το τονίζω αυτό. Αυτό λέει η συµ-
φωνία. Αντίστοιχα, η Ελλάδα προς προβολή του Κυκλαδικού Πο-
λιτισµού µε ειδώλια -και έξω από αυτά της συλλογής- θα
αποστέλλει αρχαιότητες, διότι θέλουµε να έχουµε µια συνεχή πα-
ρουσία στο Μητροπολιτικό Μουσείο. 

Συνοψίζω. Η διάρκεια της έκθεσης στο «ΜΕΤ» είναι εικοσιπεν-
ταετής, αλλά η επιστροφή αρχίζει τον ενδέκατο χρόνο. Τον εικο-
στό πέµπτο χρόνο η έκθεση της συλλογής λήγει. 

Επιπλέον, η Ελλάδα προβάλλεται και µε άλλο τρόπο, καθώς ο
επίσηµος κατάλογος της συλλογής που θα εκδοθεί από το Μη-
τροπολιτικό Μουσείο, δεν θα εκδοθεί µόνο από το Μητροπολιτικό
Μουσείο, αλλά στη συντακτική οµάδα θα υπάρχουν και Έλληνες
ειδικοί που θα υποδείξει το Υπουργείο Πολιτισµού. Ούτε αυτό είναι
καλό;

Επίσης, πέρα από τα ανωτέρω, η συµφωνία που εισάγεται
προς κύρωση περιλαµβάνει αυτή την συνεργασία µε το Μητρο-
πολιτικό Μουσείο -που δεν είναι αµελητέο ό,τι και να προσπα-
θείτε να πείτε- σε επιστηµονικούς και ερευνητικούς τοµείς.

Άκουσα προηγουµένως κάτι που ελέχθη για τη συµφωνία µε
το Γκέτι. Ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ το 2011 κι έγινε η συµφωνία
Γερουλάνου µε το Γκέτι. Νοµίζω ότι το Γκέτι -αν κανείς κοιτάξει
το ιστορικό του- είχε άµεση εµπλοκή µε προϊόντα αρχαιοκαπη-
λίας. Τότε έγινε µια µυστική διαπραγµάτευση και πολύ καλά έγινε
την οποία ανέλαβε η τότε γενική διευθύντρια και µετέπειτα Γε-
νική Γραµµατέας του ΣΥΡΙΖΑ χωρίς να ενηµερώσει κανέναν. Και
επαναλαµβάνω πολύ σωστά έκαναν, διότι τέτοιου είδους συµβά-
σεις µόνο µε µυστική διαπραγµάτευση µπορούν να γίνουν. Έχω
να πω πολλά γι’ αυτό και θα καταθέσω και άλλα έγγραφα.

Το Μουσείο Γκέτι ήταν πολύ φορτισµένο και µε τη συµφωνία
Γερουλάνου στην πραγµατικότητα έρχεται να εγκαινιαστεί µια
διαφορετική πολιτιστική πολιτική, που επαναλαµβάνω ότι καλώς
έγινε. Όλα αυτά έχουν γίνει από το 2011. Έρχονται µεν οι δύο
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αρχαιότητες πίσω, δανείζει η Ελλάδα δικές της αρχαιότητες και
επιπλέον οργανώνεται και µια πολύ µεγάλη έκθεση για το Βυζάν-
τιο στο Μουσείο Γκέτι. Όλα αυτά είναι µέσα στο πλαίσιο αυτής
της συµφωνίας. Δεν είναι η πρώτη φορά και επαναλαµβάνω ότι
καλώς γίνεται.

Τώρα, καταληκτική ηµεροµηνία, ναι, είναι η κύρωση της συµ-
φωνίας. Εγώ θεωρώ ότι η ελληνική Βουλή ακριβώς επειδή ανα-
γνωρίζει όλα τα πλεονεκτήµατα τα οποία έχει η επιστροφή των
εκατόν εξήντα µία αρχαιοτήτων, έστω και σε έναν µεσοπρόθεσµο
χρόνο, θα επικυρώσει τη συµφωνία διότι είναι σαφώς υπέρ των
ελληνικών συµφερόντων, διότι η Ελλάδα ως χώρα µε πλούσια
πολιτιστική κληρονοµιά ανήκει στην οµάδα των κρατών που οφεί-
λουν να πρωτοπορούν στα ζητήµατα του επαναπατρισµού µε
όποιον τρόπο µπορούν. 

Η συµφωνία που έρχεται σε κύρωση από το Υπουργείο Πολι-
τισµού αποδεικνύει τη σοβαρότητα της δέσµευσής µας να απο-
καταστήσουµε τα πολιτιστικά αγαθά της χώρας µε τον τρόπο
που ενδείκνυται κάθε φορά. Αν θέλετε να έρθει η συλλογή αυτή
στη χώρα ολόκληρη και όχι να καταφύγουµε στα δικαστήρια και
να πάρουµε ένα, δύο, πέντε ή δέκα από αυτές τις αρχαιότητες,
αν θέλετε να έρθουν και οι εκατόν εξήντα µία, σας καλώ, κύριοι
Βουλευτές, να υπερψηφίσετε τη συµφωνία.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πάνος Σκουρλέτης Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου ορισµένες εισαγωγικές παρατη-

ρήσεις όχι µόνο από τη σηµερινή συζήτηση αλλά και από αυτή η
οποία είχε γίνει στην επιτροπή. Νοµίζω ότι είναι εντελώς ανάρµο-
στη η αναφορά σας σε λεγόµενους αρχαιολόγους. Αµφισβητείτε
την επιστηµονική τους ιδιότητα; «Λεγόµενους αρχαιολόγους»;
Γιατί τέτοια απαξίωση; Γιατί τέτοια βεντέτα µε τους ανθρώπους
που υπηρετούν εδώ και χρόνια τη δηµόσια διοίκηση; Για ποιον
λόγο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και συνεχίζετε τους απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς ιδιαίτερα γι’

αυτούς οι οποίοι συνδικαλίζονται. Ωραία δηµοκρατική αντίληψη
για τη δηµόσια διοίκηση. Ο συνδικαλισµός δηλαδή δεν είναι ένα
συνταγµατικά αναφαίρετο δικαίωµα των εργαζοµένων και στο δη-
µόσιο; Η ιδιότητά τους αυτή παραγράφει την επιστηµονική τους
διάσταση;

Βεβαίως, είστε µια Υπουργός η οποία έχετε µπλέξει κατ’ επα-
νάληψη σε γκρίζες και αδιαφανείς υποθέσεις. Έχουν συζητηθεί
κατ’ επανάληψη εδώ πέρα. Και η θέση που είχατε πάρει για τα αρ-
χαία στο µετρό και η στάση σας και οι µεγάλες πολιτικές σας ευ-
θύνες για την υπόθεση του Λιγνάδη και σε σχέση µε το Ταµείο
Αρχαιολογικών Πόρων. Φοβάµαι, όµως, πάρα πολύ ότι αυτό δεν
αφορά µόνο ένα δικό σας χαρακτηριστικό, αλλά είναι χαρακτηρι-
στικό συστατικό της όλης Κυβέρνησης, της αδιαφάνειας, της κα-
θεστωτικής λογικής.

Και το αναφέρω διότι παράλληλα µε τη δικιά µας συνεδρίαση
εδώ στην Ολοµέλεια την ίδια ώρα στην εξεταστική επιτροπή, ακρι-
βώς θέλοντας να ρίξετε ένα πέπλο αδιαφάνειας σε µια αναγκαία
συζήτηση που κατά τα άλλα εσείς λέτε ότι πρέπει να πέσει άπλετο
φως, αυτή των παρακολουθήσεων, αρνείστε να έρθουν ως µάρ-
τυρες στη Βουλή τα άµεσα εµπλεκόµενα πρόσωπα, ο πολιτικός
προϊστάµενος της ΕΥΠ, ο Πρωθυπουργός, ενώ στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο η εξεταστική επιτροπή µεταδίδεται ζωντανά και όχι
µε λογοκρισία των πρακτικών. Κι εσείς αρνείστε ακόµη και στα ίδια
τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής να έχουν πρόσβαση στα Πρα-
κτικά. Άρα δεν αφορά η κριτική µόνον εσάς, αλλά αφορά συνολικά
την Κυβέρνηση και τον τρόπο που πολιτεύεται σε όλα τα επίπεδα:
Αδιαφανείς αναθέσεις και προσπάθεια χειραγώγησης της κοινής
γνώµης µέσα από σχέσεις διαπλοκής µε τα µέσα ενηµέρωσης.

Όµως, ας έρθουµε πιο συγκεκριµένα στη σύµβαση που φέ-
ρατε για κύρωση. Είπατε στην επιτροπή ότι µας κάνετε χάρη που
τη φέρνετε και ότι θα µπορούσατε έξω από τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες να την υπογράψετε µόνοι σας. Την απάντηση όµως
-και απορώ πώς το επικαλείστε και το είπατε πριν από λίγο- σας
τη δίνει η ίδια η Επιστηµονική Επιτροπή η οποία ακριβώς αναφε-
ρόµενη στις ιδιαίτερες συνθήκες, όπως τις ονοµάζετε –αλλά για
διατάξεις πρόκειται, τι θα πει ειδικές συνθήκες, διατάξεις είναι
είτε στους νόµους είτε στις συµβάσεις- αναφέρει µια σειρά από
περιπτώσεις που η συγκεκριµένη σύµβαση αντίκειται –είκοσι τον
αριθµό είπε η κ. Αναγνωστοπούλου πριν από λίγο- στον ίδιο τον
αρχαιολογικό νόµο. Και επειδή εισαγάγει συµφωνίες παραρτή-
µατα στην υπό κύρωση σύµβαση είναι απαραίτητο να περάσει
µέσα από τη Βουλή. Εδώ άλλωστε βρίσκεται και το όλο κόλπο
της υπόθεσης. Εδώ βρίσκεται το όλο κόλπο που επιχειρείτε.

Πραγµατικά την ίδια ώρα που εµείς συζητάµε, υπάρχουν απα-
νωτά δηµοσιεύµατα και ανακοινώσεις, όπως του Συλλόγου Ελ-
λήνων Αρχαιολόγων, που λένε ότι αποδεδειγµένα ο κ. Στερν είναι
αποδέκτης αρχαιοκαπηλικής δραστηριότητας.

Χθες υπήρξε δελτίο Τύπου της εισαγγελίας της Νέας Υόρκης
το οποίο αναφέρεται µετά από την έφοδο που έκανε στο ΜΕΤ
και την επιστροφή αρχαιοτήτων στην Ιταλία. Άρα δεν µιλάµε για
κάποιες περιπτώσεις οι οποίες είναι αδαµάντινες. Δεν έχουν έν-
τιµο πρότερο βίο. Και ειλικρινά τα όσα είπατε πριν είναι για να
τρίβουν τα χέρια τους οι αρχαιοκάπηλοι. Είπατε ότι το βάρος της
νόµιµης κατοχής δεν το έχει τελικά αυτός ο οποίος κατέχει τις
αρχαιότητες, αλλά το ελληνικό Δηµόσιο. Αλίµονο και αν αποδεχ-
θούµε πως ό,τι δεν είναι στις λίστες του Υπουργείου Πολιτισµού
δικαίως και νοµίµως το κατέχουν οι ανά τον κόσµο αρχαιοκάπη-
λοι ή οι συλλέκτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είπατε, δώσατε τα καλύτερα επιχειρήµατα. Περί αυτού

πρόκειται.
Ποιος λοιπόν σας εξουσιοδότησε να κάνετε αυτή τη διαπραγ-

µάτευση; Και ποιος σας είπε ότι ένας εξωδικαστικός συµβιβα-
σµός, ο οποίος πράγµατι µπορεί κάποια στιγµή να είναι
προτιµότερη λύση, δεν γίνεται µε καλύτερους συσχετισµούς και
µε καλύτερους όρους όταν παράλληλα έχεις κινηθεί νοµικά;
Ποιος σας το είπε αυτό; Επικαλείστε έγγραφα τα οποία δεν τα
φέρατε στην επιτροπή, τα πετάτε σαν άσους από το µανίκι, όταν
φαίνεται ότι εδώ και δύο χρόνια οι αρµόδιες υπηρεσίες δεν γνώ-
ριζαν τίποτα επί όλων αυτών.

Η ίδια η Επιστηµονική Επιτροπή, η ίδια η αιτιολογική έκθεση
σάς λέει ότι ήσασταν υποχρεωµένοι να περάσετε από τη Βουλή.
Δεν µας κάνετε χάρη µε την κύρωση της σηµερινής σύµβασης.
Κι αυτό γιατί θέλετε, µέσα από αυτή την ντεµί διαδικασία, που
αναγκαστήκατε να διευρύνετε τη συζήτηση και να κάνετε κι άλ-
λους κύκλους οµιλητών, αλλά ταυτόχρονα να µην προβλέπει ό,τι
προβλέπεται µέσα από την κλασική νοµοθέτηση, δηλαδή το να
κληθούν οι φορείς και η κοινωνία -µη φοβάστε την κοινωνία, µη
βάζετε στην άκρη την κοινωνία, γελάστε, αλλά το κάνετε παντού
µε πρώτο τον Πρωθυπουργό, σνοµπάρετε την κοινωνία, δείχνετε
αλαζονεία, αυτή είναι η πεµπτουσία της πολιτικής σας- θέλετε,
λοιπόν, µέσα από τον τρόπο που σήµερα φέρνετε για ψήφιση να
νοµιµοποιήσετε αυτές τις διµερείς συµβάσεις κι έτσι µε αυτόν
τον τρόπο να καλυφθούν ενδεχοµένως οι αρχαιοκάπηλοι. Περί
αυτού πρόκειται. Γι’ αυτό υπάρχουν και τα πολύ στενά χρονοδια-
γράµµατα και καλείτε την ελληνική Βουλή να συµπράξει σε αυτό.

Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να κάνουµε πλάτες σε δια-
δικασίες τέτοιου είδους. Δεν πρέπει. Έχουµε ηθική, πολιτική και
ιστορική υποχρέωση να αρνηθούµε. Να παρθεί πίσω, λοιπόν,
αυτή η συµφωνία. Να δοθούν όλα τα αναγκαία έγγραφα στη δη-
µοσιότητα.

Πέρα λοιπόν από το ότι αγνοείτε τις ανακοινώσεις όλων των
αρµόδιων φορέων, µας λέτε ότι αρµόδια δικαστήρια θα είναι τα
ελληνικά. Δεν λέει, όµως, µόνο αυτό. Την ίδια στιγµή που αναφέ-
ρετε αυτό, υπάρχει και ο όρος υπ’ αριθµόν 6Β’ που λέει ότι σε
περίπτωση µη συµµόρφωσης του ΜΕΤ για αποστολή δεκαπέντε
αρχαιοτήτων στο Κυκλαδικό Μουσείο και αντίστροφα το ινστι-
τούτο µπορεί να προσφύγει στα δικαστήρια της Νέας Υόρκης.
Δεν είναι έτσι; Άρα δεν µας τα παρουσιάζεται όλα όπως είναι.
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Πώς δικαιολογείται, λοιπόν, αυτή η εξαίρεση; Ποια είναι τα ση-
µεία, οι συγκεκριµένες παρεκκλίσεις από τον αρχαιολογικό νόµο
και τι επιβάλλει τελικά αυτό το σπιντάρισµα µέσα στις λίγες ηµέ-
ρες αυτής της αδιαφανούς διαδικασίας;

Μήπως, τελικά, δεν τα πιστεύατε τόσο πολύ αυτά όταν τον Δε-
κέµβριο -όχι µε δικές σας πρωτοβουλίες- επέστρεψαν οι σαράντα
επτά αρχαιότητες και πανηγυρίζατε, ύστερα από κατάσχεση του
εισαγγελέα της Νέας Υόρκης; Μήπως ήταν υποκριτικά; Διότι, αυτό
που µας παρουσιάσατε εδώ είναι ο ύµνος σε µία εξωδικαστική
αδιαφανή διαδικασία, ερήµην των υπηρεσιών, χωρίς να ερωτώνται
οι αρµόδιοι υπάλληλοι και µόνο µε µία τυφλή εµπιστοσύνη στις
δικές σας ικανότητες.

Δεν είναι, όµως, έτσι. Πρέπει να ξέρετε ότι όταν υπάρχει ένας
εξωδικαστικός συµβιβασµός χρειάζεται προηγουµένως να γνωµο-
δοτήσει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Αυτό το γνωρίζετε.
Τέτοιο αίτηµα έχει υπάρξει; Έχετε κινήσει τέτοιες διαδικασίες;
Αυτά είναι ερωτήµατα, τα οποία παραµένουν αναπάντητα. 

Βεβαίως, υπήρξαν τοποθετήσεις πολύ ηχηρές, όπως της πρώην
Αντιπροέδρου του ΣτΕ της κ. Καραµανώφ, που µιλάει για αντι-
στροφή εκπατρισµού, διότι περί αυτού πρόκειται.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που παραµένουν αναπάντητα -και καλεί-
στε να τα απαντήσετε, πέρα από τις επιθέσεις, απέναντι σε οποι-
ονδήποτε αµφισβητεί τα έργα σας και τις ηµέρες σας- είναι πολύ
συγκεκριµένα. Πώς ενηµερωθήκατε για την ύπαρξη της συγκεκρι-
µένης συλλογής; Πότε; Με ποιον τρόπο; Μέσα από ποιες διαδικα-
σίες διαπραγµάτευσης φτάσατε σε αυτή τη συµφωνία; Ποιος σας
εξουσιοδότησε να υπογράψετε; Νοµίζετε ότι µόνο η υπουργική
σας ιδιότητα σας δίνει αυτή τη δυνατότητα; Για προσέξτε, γιατί
υπάρχει και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Το γνωρίζετε αυτό.

Ποιες είναι οι αποκλίσεις και οι ειδικές συνθήκες από τον αρ-
χαιολογικό νόµο, όπως λέει η ίδια η αιτιολογική έκθεση που την
υπογράψατε εσείς και ο Υπουργός Δικαιοσύνης; Τελικά είναι νό-
µιµη η κτήση από τον κ. Στερν των συγκεκριµένων αρχαιοτήτων;
Υπάρχουν πιστοποιητικά; Είναι πλαστά; Τα έχει ελέγξει κανείς; Δεν
είναι ερωτήµατα στα οποία οφείλετε να απαντήσετε; Δεν έπρεπε
εσείς η ίδια να έχετε το άγχος να δώσετε πειστικές απαντήσεις;

Υπάρχει καταστατικό αυτού του περίφηµου Ινστιτούτου Ντελα-
γουέρ; Υπάρχει κάποιο ποινικό µητρώο του διοικητικού συµβου-
λίου; Έχουν ελεγχθεί τι είδους άνθρωποι είναι αυτοί που κατέχουν
τις συγκεκριµένες θέσεις; Είναι αυτή µία δική µας παραξενιά; Θέ-
λουµε να σας κάνουµε αντιπολίτευση ή αισθανόµαστε το βάρος
απέναντι στον πολιτισµό και στις παραδόσεις αυτής της χώρας
που εσείς τα ξεχνάτε; Γιατί, λοιπόν, τέτοια σπουδή;

Τελικά, φαίνεται ότι το συµπέρασµα είναι ένα, κυρία Υπουργέ.
Κινηθήκατε µε όρους αδιαφάνειας, ερήµην των υπηρεσιών, θέ-
λατε να αιφνιδιάσετε τη Βουλή. Ποια είναι η σκοπιµότητα αυτής
της διαδικασίας, πέρα από το να υποθέσουµε ότι υπάρχουν κά-
ποια άλλου είδους συµφέροντα από πίσω; Αυτό καλύπτετε και για
όλα αυτά πραγµατικά είστε υπόλογοι. Η σύµβαση αυτή πρέπει να
αποσυρθεί. 

Εµείς δεσµευόµαστε ότι θα κάνουµε τα πάντα για να την ακυ-
ρώσουµε σε περίπτωση που περάσει και νοµίζω ότι κανείς από αυ-
τούς που κατέχουν θέσεις ευθύνης δεν µπορεί να είναι υπεράνω
των νόµων και να µη βρεθεί απέναντι σε αυτόν από τη στιγµή που
διαπράττει τέτοιου είδους πράξεις, τελικά εγκληµατικές.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει,
αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Γιάννης Βρούτσης. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο κ. Σκουρολιάκος
και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Ιωάννης Δελής. Τα λέω απλά για να διευ-
κολύνεστε ως προς τους χρόνους παρουσίας σας εντός της Ολο-
µέλειας.

Ορίστε, κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο και βλέπω ότι θα µιλή-
σετε από τη θέση σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. Ναι,
θα µιλήσω από εδώ, δεν θα ανέβω στο Βήµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο για το οποίο επιτρέψτε µου να κάνω µία προσωπική αναφορά

και προς την Υπουργό, αλλά και για τα ανάµεικτα αισθήµατα, τα
οποία µε διακατέχουν, αισθήµατα που έχουν να κάνουν µε µια
ιδιότητα τριπλή και ως Έλληνας πολίτης και ως Έλληνας Βου-
λευτής και ως Κυκλαδίτης καταγόµενος από τη Νάξο και την
Αµοργό.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σή-
µερα είναι µια ιδιαίτερα σηµαντική µέρα, γιατί πραγµατικά, πέρα
από τις διαδικασίες τις τυπικές στις οποίες εγείρει η πλευρά της
Αντιπολίτευσης συνολικά ενστάσεις για τη διαδικασία την οποία
θα εξηγήσω µετά, έρχονται στην Ελλάδα, επιστρέφουν στον
τόπο τους, γυρίζουν στη µητρώα γη εκατόν εξήντα ένα εµβλη-
µατικά αγαλµατίδια ανεκτίµητης αξίας, τα οποία προβάλλουν τον
ελληνικό πολιτισµό, τον αιγαιοπελαγίτικο πολιτισµό, τον Κυκλα-
δικό Πολιτισµό. 

Για εµένα, κύριε Πρόεδρε, αυτή η µέρα είναι ιδιαίτερα σηµαν-
τική, γιατί αυτή τη συλλογή για την οποία συζητάµε σήµερα στην
ελληνική Βουλή δεν την γνωρίζαµε. Ξέραµε, κύριοι συνάδελφοι
και απευθύνοµαι προς όλους και εδώ συµφωνούµε, ότι για δε-
καετίες για πολλά, πολλά χρόνια οι αρχαιοκάπηλοι έκλεβαν τον
τόπο µας, έκλεβαν τον δικό µας πολιτισµό µε τρόπους οι οποίοι
τώρα αποκαλύπτονται σιγά σιγά µε θεσµικό πλαίσιο πλέον που
µε αυστηρό τρόπο θωρακίζεται η ελληνική πολιτεία απέναντι
στην αρχαιοκαπηλία, µε διµερείς συµβάσεις µε κράτη. Τα συγ-
κεκριµένα εκατόν εξήντα ένα αυτά µαρµάρινα ειδώλια, τα µονα-
δικά δεν τα γνωρίσαµε.

Και σήµερα έρχεται στη Βουλή ένας νόµος βάσει του οποίου
µε µία συγκεκριµένη διαδικασία θα επιστραφούν στην Ελλάδα
οριστικά και αµετάκλητα. Και πού θα γυρίσουν; Ξεπερνάω τα
χρόνια τα ενδιάµεσα, θα γυρίσουν εκεί που πραγµατικά ανήκουν
στο Κυκλαδικό Μουσείο της Νάξου. Είναι δέσµευση της κυρίας
Υπουργού, δέσµευση του πολιτικού µας συστήµατος και χαίρο-
µαι που και η πλευρά της Αντιπολίτευσης εγείρει αξιώσεις να
πάνε εκεί. Συµφωνούµε, αλλά εκεί θα γυρίσουν στη Νάξο.

Τι συντελείται στη Νάξο σήµερα, κύριε Πρόεδρε; Στη Νάξο
συντελείται κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Μία νησίδα µουσείων
αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε φάση κατασκευής. Είναι το Μου-
σείο Κυκλαδικού Πολιτισµού, εκεί που θα πάνε τα εκατόν εξήντα
ένα ειδώλια τα αρχαιολογικά, είναι το Αρχαιολογικό Μουσείο της
Νάξου και είναι και το Μουσείο Βυζαντινής Ναξίας 8,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι ένα έργο µοναδικό, ένα έργο που αξίζει στις
Κυκλάδες και στη Νάξο και εκεί θα γυρίσουν τα εκατόν εξήντα
ένα ειδώλια.

Οφείλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ, γιατί, κύριε Πρόεδρε,
έχω την τιµή να υπηρετώ την ελληνική Βουλή δώδεκα ολόκληρα
χρόνια και στα δώδεκα ολόκληρα χρόνια αυτά, αλλά και προγε-
νέστερα ως Νάξιος και Κυκλαδίτης ποτέ στην ιστορία του νοµού
µας δεν έχω δει τέτοια πολιτιστική επανάσταση που συντελείται
σήµερα µε Υπουργό την κ. Μενδώνη και είναι άδικο όλο αυτό το
οποίο ασκείται ως κριτική στο πρόσωπό της. Εγώ δεν καταλα-
βαίνω γιατί, αλλά πρέπει να πω ότι στο Νοµό Κυκλάδων, στον
οποίο γνωρίζω προσωπικά, αυτά που γίνονται σήµερα σε επίπεδο
πολιτισµού δεν έχουν γίνει ποτέ στο παρελθόν, ξεκινώντας από
την Άνδρο, ξεκινώντας από την Τήνο, κατεβαίνοντας στην Ίο,
στην Τζια, στη Μήλο, στη Νάξο, στην Πάρο, στην Αντίπαρο, στη
Σαντορίνη πράγµατα πρωτοφανή αρχαιολογικά µουσεία, εκθέ-
µατα, επιστροφή αρχαίων. Όλα αυτά γίνονται για πρώτη φορά.
Και εγώ οφείλω αυτό το ευχαριστώ ανεξάρτητα από το ότι βρι-
σκόµαστε στην ίδια Κυβέρνηση µε την ευρύτερη του όρου έν-
νοια, αλλά πρέπει να αποδίδουµε στους πολιτικούς σε αυτούς
που έχουν την ευθύνη της πολιτικής δηµιουργίας την ηθική αν-
ταµοιβή του ευχαριστώ και των συγχαρητηρίων, κυρία Υπουργέ.
Και η Νάξος το αναγνωρίζει και οι Κυκλάδες το γνωρίζουν.

Προχθές, στη Σίκινο επιστράφηκε στον κόσµο το εµβληµατικό
µαυσωλείο του 200 µ.Χ., µε χρήµατα τα οποία δόθηκαν µε προ-
τεραιότητα από το Υπουργείο Πολιτισµού και την Περιφέρεια Νο-
τίου Αιγαίου. Αποκαταστάθηκε ένα εµβληµατικό µνηµείο της
Επισκοπής, το οποίο συνδέει πλέον στην ιστορία του µέλλοντος
τη Σίκινο και την Επισκοπή, κάτι το οποίο ανήκει στον ελληνικό
λαό στο σύνολό του. Τέτοιες πρωτοβουλίες είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικές.

Κύριε Πρόεδρε, τη σηµερινή συνεδρίαση την παρακολουθεί
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πάρα πολύς κόσµος, γιατί έχει ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τον
κόσµο του πολιτισµού και κυρίως για τις Κυκλάδες, µιας και όλοι
µε ενδιαφέρον βλέπουν την επιστροφή αυτών των ειδωλίων στον
τόπο που δηµιουργήθηκαν, στη Νάξο.

Αδικεί η Βουλή τη σηµερινή συζήτηση, γιατί αυτά τα οποία δό-
θηκαν προς τους Βουλευτές, οι πολυσέλιδες καταχωρήσεις των
αρχαίων ειδωλίων είναι άδικο να είναι µε ασπρόµαυρο χρώµα και
να µην έχουν αποδοθεί µε χρώµα, έτσι όπως πραγµατικά πρέπει,
για να τα δουν οι Έλληνες Βουλευτές. Και αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό.

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα πάρα πολύ, µέχρι
το τέλος της συζήτησης στην Ολοµέλεια αυτά να δοθούν µε
πραγµατική εικόνα και όχι µε αυτό τον τρόπο µε τον οποίο δόθη-
καν σήµερα, ώστε να δούµε οι Έλληνες Βουλευτές τα πραγµα-
τικά αυτά ειδώλια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ -καλοπροαίρετα δεχό-
µενος- ότι η κριτική που ασκείται από την Αντιπολίτευση έγκειται
όχι επί της ουσίας, στο γιατί να επιστραφούν τα εκατόν εξήντα
ένα αυτά αρχαιολογικά ειδώλια, αλλά επί της διαδικασίας.

Πιστεύω ότι µε αυτά τα οποία είπε η Υπουργός τώρα στην οµι-
λία της, τεκµηρίωσε πλήρως ότι στη διαδικασία είχαµε δύο δρό-
µους. Ο ένας δρόµος ήταν αυτός ο συµβιβασµός για να
επιστραφούν και τα εκατόν εξήντα ένα ειδώλια και ο άλλος δρό-
µος ήταν η δικαστική οδός. Ανάµεσα σε αυτούς τους δύο δρό-
µους περπατήσαµε µε σιγουριά, ώστε να γυρίσουν και τα εκατόν
εξήντα ένα αυτά εµβληµατικά αρχαιολογικά ειδώλια στην Ελ-
λάδα αντί του ρίσκου που θα είχαµε µε µία δικαστική διαδικασία.
Φυσικά υπήρχε και τρίτος δρόµος, να στείλουµε µία φρεγάτα µε
αστυνοµία και ειδικά κοµάντο, να καταλάβουν τη Νέα Υόρκη και
να τα κατασχέσουµε. Αυτό δεν µπορεί να γίνει. Το λέω φυσικά
ως αστείο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τον εισαγγελέα της
Νέας Υόρκης…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Σκουρλέτη, δεν πηγαίνει έτσι.
Εδώ δεν πηγαίνει έτσι.

Η Υπουργός εξήγησε τις δεσµεύσεις που έχουµε ως κράτος
απέναντι στις διµερείς συµβάσεις. Δεν µπορούµε να κάνουµε
άλλα πράγµατα παρά συγκεκριµένες διαδικασίες. Η επιλογή εκ
µέρους του Υπουργείου Πολιτισµού και της Υπουργού µάς βρί-
σκει σύµφωνους. Νιώθουµε όλοι χαρούµενοι, περήφανοι και µε
αισθήµατα συγκίνησης.

Κυρία Υπουργέ, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αναµένοντας
τα δεκαπέντε πρώτα αρχαιολογικά ειδώλια µετά την υπογραφή
της συµφωνίας. Αναµένει όλος ο ελληνικός λαός, οι επόµενες
γενιές και η Νάξος να φιλοξενήσει για πάντα και οριστικά τα εκα-
τόν εξήντα ένα αυτά αρχαιολογικά ειδώλια, τα οποία παρουσιά-
ζουν εµβληµατικά τον πολιτισµό της Ελλάδος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βρούτση, ως
προς την πρόταση την οποία κάνατε, η Βουλή έχει αυτό που σας
µοίρασε. Δεν ξέρω αν το Υπουργείο Πολιτισµού, η κυρία Υπουρ-
γός µπορεί να τα δώσει έγχρωµα και πιο καλαίσθητα. Το µόνο το
οποίο µπορεί να γίνει, εάν εµείς ως Βουλή τα παραλάβουµε
όποτε εσείς µπορέσετε, να µπουν στις θυρίδες των Βουλευτών.
Σήµερα δεν έχουµε τέτοια δυνατότητα, παρά µόνο αυτό το οποίο
σας έχει διανεµηθεί.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, µου το ανέφερε αυτό ο κ. Βρούτσης.
Ήδη έχουν αναρτηθεί στον κόµβο του Υπουργείου Πολιτισµού,
στα δελτία Τύπου από τις 11.09’. Έχουν αναρτηθεί κανονικά έγ-
χρωµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Μας καλύπτει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα τα έχετε. Αυτό

ειπώθηκε τώρα και διευκρινίστηκε.
Συνεχίζουµε τώρα, όπως έχω ήδη ανακοινώσει, µε τον κ. Πα-

ναγιώτη Σκουρολιάκο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµ-
µαχία. Στη συνέχεια είχα πει ότι τον λόγο θα πάρει ο κ. Δελής ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας και στη συνέχεια ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του κόµµατος της Ελληνικής Λύσης. Περαιτέρω,

όποιος άλλος εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ζητήσει
τον λόγο πράγµατι προηγείται, αλλά προχωράµε και στον κατά-
λογο.

Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειλικρινά θα ευ-

χόµουν να µην ήµασταν σήµερα εδώ για να συζητούµε αυτή την
κύρωση, να µην είχε έρθει καν ή αφού ήρθε, να είχε αντιληφθεί
η Κυβέρνηση το λάθος της και να την είχε αποσύρει. Όµως, δυ-
στυχώς απ’ ό,τι άκουσα και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο και από συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησαν,
δεν έχουν καταλάβει τίποτα. Η µόνη λεπτοµέρεια που τακτοποι-
ήθηκε µόλις πριν από λίγο ήταν οι έγχρωµες φωτογραφίες. Το
τακτοποιήσαµε αυτό και τελείωσε.

Αυτή η κύρωση δεν αντέχει στην απλή λογική. Θα προσπα-
θήσω να µιλήσω µε απλή λογική, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
γιατί πρέπει να καταλάβει και ο κόσµος που µας ακούει ή θα
µάθει -ελπίζω τα µέσα να αναδείξουν το θέµα- ότι κάπου µακριά,
εκεί στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και συγκεκριµένα
στην 5η Λεωφόρο της Νέας Υόρκης ζει ένας ζάµπλουτος κύριος,
ονόµατι Λέοναρντ Στερν. Αυτός ο καλός άνθρωπος έχει στην κα-
τοχή του εκατόν εξήντα ένα ειδώλια της περιόδου του Κυκλαδι-
κού Πολιτισµού. 

Πώς βρέθηκαν άραγε στα χέρια του αυτές οι αρχαιότητες και
µε ποιον τρόπο; Γιατί η αλήθεια είναι πως προφανώς αυτός ο αρ-
χαιολογικός πλούτος δεν ανακαλύφθηκε σε κάποιο σηµείο των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, ούτε στην Αριζόνα ούτε στο
Μίσιγκαν. Η προέλευσή τους είναι από τα σπλάχνα της ελληνικής
γης και µάλιστα από τον χώρο των Κυκλάδων. Μάλιστα έγινε
πάρα πολλή επίκληση των Κυκλάδων και της Νάξου γι’ αυτή την
ιστορία. Σιγά µην πάνε τα αγάλµατα στη Νάξο νωρίτερα από πε-
νήντα χρόνια και πόσα από αυτά θα πάνε! Έτσι λέει τουλάχιστον
η συµφωνία. 

Υπάρχει κάτι που να πιστοποιεί ότι νοµίµως έγιναν οι ανασκα-
φές για την ανακάλυψή τους και ότι είναι καταχωρηµένο κάπου
στα αρχεία του Υπουργείου Πολιτισµού; Όχι. Τότε πώς έφτασαν
τα αγαλµατίδια στην άλλη άκρη της γης; Νόµιµα; Προφανώς όχι.
Αυτή τη στιγµή πάντως κοσµούν την οικία του κ. Λέοναρντ Στερν.
Σε ποιο συµπέρασµα, λοιπόν, καταλήγει κανείς, µε βάση τα πα-
ραπάνω στοιχεία; Πως η συλλογή του ζάµπλουτου Αµερικανού
είναι προϊόν λαθρανασκαφής και αρχαιοκαπηλίας.

Το Υπουργείο Πολιτισµού δηλώνει πως αγνοούσε την ύπαρξη
της συλλογής αυτής. Όταν λοιπόν την έµαθε, κινήθηκε νοµικά,
µε βάση το Δίκαιο της χώρας µας και το Διεθνές Δίκαιο γι’ αυτές
τις υποθέσεις, ώστε να διεκδικήσει τους θησαυρούς της ιστορι-
κής και πολιτιστικής µας κληρονοµιάς που βρίσκονται στο δια-
µέρισµα του κ. Στερν; Δυστυχώς όχι. Μας είπε προηγουµένως η
κυρία Υπουργός ότι ενηµέρωσε τις υπηρεσίες. Γιατί µας λέτε ψέ-
µατα; Γιατί µας λέτε ψέµατα; 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θα σας απαντήσω τώρα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εδώ έχει περιέλθει
στα χέρια µας ένα έγγραφο που σηµειώνει τις παρακάµψεις του
αρχαιολογικού νόµου και τις διοικητικές παραλείψεις και πρέπει
να απαντήσετε στις υπηρεσίες. Σε αυτό το έγγραφο, η Γενική Δι-
εύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς σηµειώνει
πως ενηµερώθηκε για την ύπαρξη της συλλογής Στερν, τη συ-
ναφθείσα από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού τετρα-
µερή συµφωνία και την επικείµενη κύρωσή της από τη Βουλή των
Ελλήνων, πρώτον από δηµοσιεύµατα του Τύπου, ενώ ουδεµία
ανάµειξη είχε στις σχετικές διαδικασίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ορίστε, το παραδίδω για να καταγραφεί στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-

ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς όχι, λοιπόν. Αντίθετα προχωρεί το Υπουργείο σε
έναν διακανονισµό µε τον κ. Στερν µε πολλά ερωτηµατικά, για το
αν είναι εις βάρος του δηµοσίου.
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Η κ. Καραµανώφ, η οποία είναι Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Περιβάλλοντος και τέως Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου Επικρα-
τείας καταγγέλλει τη σύµβαση ως επωφελή για τον ιδιώτη, επι-
κερδή για το Μητροπολιτικό Μουσείο και επαχθή και απαξιωτική
για το ελληνικό δηµόσιο.

Καταθέτω το κείµενό της για να υπάρχει στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-

ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι πλούσιοι άνθρωποι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουν
τρόπους και συµβούλους ικανούς για να κάνουν τη δουλειά τους.
Προχωρά, λοιπόν, ο εν λόγω συντάκτης στη δηµιουργία ενός Ιν-
στιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού στο Ντέλαγουερ αγνώ-
στων λοιπών στοιχείων και µέσω αυτού διαπραγµατεύεται µε το
ιδιωτικό Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης να φι-
λοξενηθούν λίγο- λίγο και τµηµατικά οι αρχαιότητες. Και κατόπιν
στο ιδιωτικό επίσης Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης στη χώρα µας.
Σε πενήντα χρόνια πιθανότατα να έχει ολοκληρωθεί η µετάβαση
των αρχαιοτήτων στη χώρα µας. Ζωή να έχουµε να τα υποδε-
χτούµε. 

Να σηµειώσουµε, λοιπόν, πως ο συλλέκτης αυτός βάζει και
όρους στην ελληνική πολιτεία µέσω της συµφωνίας που προτεί-
νει. Ζητά, λοιπόν, να έχει εγκριθεί –ακούστε τι σας βάζουν άρον-
άρον να ψηφίσετε, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- από το
ελληνικό κράτος αυτή η συµφωνία και να έχει δηµοσιευθεί µε
ΦΕΚ έως τις 8-9-2022. Ζητά από την πολιτεία εµµέσως πλην
σαφώς, δηλαδή, να αναγνωρίσει τη συλλογή, όχι ως προϊόν λα-
θρανασκαφής και αρχαιοκαπηλίας, αλλά ως νόµιµη ιδιοκτησία
του κ. Στερν.

Στο Μητροπολιτικό Μουσείο θα γράφει µε ελληνικά γράµµατα:
«Είναι από την Ελλάδα οι αρχαιότητες» και από πάνω θα γράφει
«Συλλογή Στερν». Από εκεί θα ξεκινάει.

Ζητούν από την ελληνική πολιτεία, λοιπόν, να διευθετήσει ένα
θέµα νοµής και κατοχής αρχαιοτήτων, διευκολύνοντας τη συνερ-
γασία µεταξύ δύο ιδιωτικών µουσείων, ένα στην Ελλάδα, το Μου-
σείο Κυκλαδικής Τέχνης, και ένα στις Ηνωµένες Πολιτείες, το
Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης Νέας Υόρκης.

Πότε; Την ίδια στιγµή που η αµερικανική εισαγγελία προχωρά
στη µεγαλύτερη κατάσχεση αρχαιοτήτων που έγινε ποτέ σε αυτό
το Μητροπολιτικό Μουσείο µε το οποίο εµείς συζητάµε και συ-
νεργαζόµαστε. Πρόσφατα κατασχέθηκαν αρχαιότητες µε αξία
άνω των 13 εκατοµµυρίων δολαρίων, µεταξύ των οποίων και µια
µαρµάρινη κεφαλή της Αθηνάς από το 2000 π.Χ., τα αγάλµατα
του Κάστορα και του Πολυδεύκη και άλλα. 

Ο κ. Στερν, λοιπόν, έπρεπε σύντοµα να νοµιµοποιήσει τη συλ-
λογή του. Προσέτρεξε στο Μητροπολιτικό Μουσείο και ζήτησε
στέγη και συνεργασία µε το Ινστιτούτο Αρχαιοελληνικού Πολιτι-
σµού που ίδρυσε εδώ και έναν χρόνο. Οι Αµερικανοί, όπως είχαν
υποχρέωση, ειδοποίησαν το ελληνικό Υπουργείο Πολιτισµού και
αυτό, η ελληνική Κυβέρνηση δηλαδή, αντί να κινηθεί αρµοδίως
στέλνοντας το θέµα στις εισαγγελικές αρχές, προχώρησε στις
21-7-2022 σε µια εν κρυπτώ συµφωνία µεταξύ της κ. Μενδώνη,
που εκπροσωπούσε το ελληνικό κράτος, και των δύο ιδιωτικών
µουσείων, το Κυκλαδικό και το Μητροπολιτικό Νέας Υόρκης.

Παρακάµπτονται, λοιπόν, καθ’ ύλην αρµόδια όργανα, επιστή-
µονες, επιτροπές και όλα γίνονται µε τη γνωστή µυστικότητα της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Τώρα και ΙΧ αρχαιολογική πολιτική!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων διαµαρτύρεται. Μέσω επι-
στολής του σηµειώνει πως όσα αρχαία ευρήµατα βρίσκονται
εκτός Ελλάδος είναι προϊόντα παράνοµης εξαγωγής. Φαντάζο-
µαι σε αυτό δεν διαφωνείτε. Ζητάει από το ελληνικό Δηµόσιο να
διεκδικήσει την κυριότητα και την κατοχή, όχι µόνον των εκατό
εξήντα ενός ειδωλίων, αλλά και ό,τι άλλου έρχεται στη γνώση
µας.

Πιστεύει πως µε την κύρωση αυτής της συµφωνίας -προσέξτε
τι λέει ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων- Κυβέρνηση και Βουλή
γίνονται µεσολαβητές για νοµιµοποίηση αγνώστου προελεύσεως
και τρόπου απόκτησης αρχαιοτήτων.

Τι απαντάτε στους αρχαιολόγους, στην Εθνική Αντιπροσωπεία
και στον ελληνικό λαό γι’ αυτό;

Θα πούµε επίσης και για τον κ. Στερν µια τελευταία κουβέντα,
γιατί ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων αποκαλύπτει µε στοιχεία
τη διασύνδεση του κ. Στεν µε αποδοχή προϊόντων εγκλήµατος
και παράνοµης διακίνησης αρχαιοτήτων. Αν είναι έτσι, αν έχει
δίκιο ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων και µπόρεσε να το απο-
καλύψει σε µερικά εικοσιτετράωρα, ολόκληρο κράτος, ολόκληρο
Υπουργείο Πολιτισµού τι έκανε;

Κάποιο στέλεχος της συντηρητικής παράταξης κάποια στιγµή
είχε πει ότι «ό,τι είναι νόµιµο είναι και ηθικό». Αυτό που γίνεται
σήµερα εδώ ούτε νόµιµο είναι ούτε ηθικό!

Και να προσέξουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
θα βάλουν την υπογραφή τους αν θα την βάλουν τελικά και αν
πρέπει να τη βάλουν σε αυτό το χαρτί που σας φέρνουν να υπο-
γράψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Λένε πως κάθε λαός έχει την κυβέρνηση που του αξίζει. Όχι!
Μια κυβέρνηση που πολιτεύεται µε τον συγκεκριµένο τρόπο
όσον αφορά τους νόµους και την προάσπισή τους για την προ-
στασία της κληρονοµιάς µας δεν αξίζει στον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο κ. Ιωάννης Δελής. Στη συνέχεια, θα πάρει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ.
Χήτας, και αµέσως µετά η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Επειδή είδα αντιδράσεις των συναδέλφων, από τον Κανονισµό

οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι προηγούνται. Εγώ δεν µπορώ
να το εµποδίσω. Πείτε τα στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους. Εγώ καταλαβαίνω ότι όλοι έχετε λόγους βιασύνης, αλλά
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι επιλέγουν την ώρα που πρέπει
για να γίνεται ο διάλογος. Αν το δέχονται, εγώ δεν έχω αντίρ-
ρηση.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτησή µας σήµερα αφορά στην ουσία την υποκλοπή της

πολιτιστικής κληρονοµιάς του λαού µας. Γι’ αυτό, λοιπόν, ας ξε-
κινήσουµε από το βασικό.

Είναι άραγε η συλλογή για την οποία συζητάµε, η Συλλογή
Στερν, µια γνήσια και αυθεντική συλλογή ειδωλίων κυκλαδικής
τέχνης; Πώς πιστοποιείται η πλήρης γνησιότητα αυτής της συλ-
λογής και από ποιον; Οφείλει εδώ νοµίζουµε το αρµόδιο Υπουρ-
γείο µία πειστική απάντηση. Γιατί, όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
δεν είναι και λίγες οι απάτες γύρω από τέτοιου είδους αρχαιολο-
γικά ευρήµατα.

Το επόµενο ερώτηµα είναι ασφαλώς εξαιρετικά κρίσιµο. Απο-
τελούν αυτά τα εκατό εξήντα ένα κυκλαδικά ειδώλια της Συλλο-
γής Στερν αντικείµενα αρχαιοκαπηλίας, ναι ή όχι;

Στο ερώτηµα αυτό απαντά καταφατικά η ίδια η αιτιολογική έκ-
θεση της συµφωνίας, η οποία χαρακτηριστικά αναφέρει ότι «το
αντικείµενο της συµφωνίας αφορά σε ζητήµατα επιστροφής, έκ-
θεσης και δανεισµού αρχαιοτήτων υπό συνθήκες διαφορετικές
από τις γενικές και οριζόντιες συνθήκες που προβλέπονται στον
αρχαιολογικό νόµο». 

Τι χρειάζονται, όµως, και σε ποιον άραγε και εν τέλει ποιες
µπορεί να είναι αυτές οι διαφορετικές συνθήκες, αν όχι οι συν-
θήκες που δηµιουργούνται εξαιτίας των παράνοµων ανασκαφών
και της συνακόλουθης αρχαιοκαπηλίας;

Αφήστε που η διατύπωση αυτή ακυρώνει και την ίδια την επι-
χειρηµατολογία της κυρίας Υπουργού, όπως αναπτύχθηκε προχ-
θές στην επιτροπή, περί δήθεν κατίσχυσης του ελληνικού
αρχαιολογικού νόµου έναντι του αµερικανικού ως προς το περιε-
χόµενο της συµφωνίας. Γιατί, όπως ρητά αναφέρεται στην αιτιο-
λογική έκθεση, συµβαίνει το ακριβώς αντίθετο. Η συµφωνία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΒ’ - 8 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19275



γίνεται, όχι σε συµµόρφωση, αλλά κατά παρέκκλιση του ισχύον-
τος ελληνικού αρχαιολογικού νόµου.

Και ξέρετε, είναι άλλο πράγµα η εναρµόνιση µε το Ελληνικό
Δίκαιο του καταστατικού του Ιδρύµατος Ελληνικού Πολιτισµού
του Ντέλαγουερ, για το οποίο µίλησε η κυρία Υπουργός -το
οποίο βεβαίως µόλις πριν από λίγα λεπτά το καταθέσατε και αυτό
στην αγγλική γλώσσα, χωρίς να έχουµε φυσικά τη δυνατότητα
να το µελετήσουµε- και είναι άλλο πράγµα το περιεχόµενο της
συµφωνίας. Άλλο το καταστατικό και άλλο το περιεχόµενο της
συµφωνίας της συγκεκριµένης, η οποία δεν υπακούει βέβαια στο
δίκαιο του ελληνικού αρχαιολογικού νόµου και αυτό οµολογείται
ανοιχτά στη δική σας αιτιολογική έκθεση.

Έµµεση, για να µην πούµε άµεση, επιβεβαίωση ότι αυτή η Συλ-
λογή Στερν είναι προϊόν καραµπινάτης αρχαιοκαπηλίας αποτελεί
βέβαια και η αναφορά -πάλι στην αιτιολογική έκθεση- σε εκείνα
τα µειονεκτήµατα, όπως γράφεται, µιας δικαστικής διαµάχης του
ελληνικού κράτους, εννοείται, µε τον αρχαιοκάπηλο, όπως είναι
ο χρόνος, το κόστος, η αµφίβολη έκβαση κ.λπ.. Αλίµονο! Ασφα-
λώς και είναι προτιµότερο να επιστρέφει ο αρχαιοκάπηλος εθε-
λοντικά τα κλοπιµαία του στον νόµιµο δικαιούχο, ο οποίος εν
προκειµένω είναι ο ελληνικός λαός, βέβαια και το ελληνικό κρά-
τος, παρά να απαιτούνται µακρόσυρτες διαδικασίες.

Μακάρι να γινόταν έτσι, αλλά συνήθως δεν γίνεται έτσι! Γι’
αυτό και απαιτείται οργανωµένη, επίµονη κρατική διεκδίκηση, µε
την αξιοποίηση όλων των µέσων, φυσικά και των δικαστικών και
τον εξωδικαστικών και των διπλωµατικών, όλων.

Και όµως, ούτε αυτό το επιχείρηµα της Κυβέρνησης περί µα-
κροχρόνιας διαδικασίας της δικαστικής οδού είναι και τόσο ακλό-
νητο. Ισχύει µεν, ασφαλώς, αλλά όχι πάντα, καθώς για την
επιστροφή στην Ελλάδα και σε άλλες χώρες µιας παρόµοιας αρ-
χαιολογικής συλλογής, προϊόντος αρχαιοκαπηλίας, της περίφη-
µης Συλλογής Στάινχαρντ -οι αρχαιολογικές συλλογές, βλέπετε,
παίρνουν και εκείνο το όνοµα του µαταιόδοξου αρχαιοκάπηλου
κροίσου που τις ιδιοποιείται- για τον επαναπατρισµό, λοιπόν,
αυτής της συλλογής µέσω της δικαστικής οδού χρειάστηκαν
τρία-τέσσερα χρόνια. Και αυτό το οµολογεί το ίδιο το γραφείο
Τύπου του Υπουργείου Πολιτισµού.

Και τι µας λέτε εδώ µε τη συµφωνία; Ότι τα εκατόν εξήντα ένα
αρχαία αντικείµενα θα επιστραφούν -αν επιστραφούν, δηλαδή-
σε εικοσιπέντε έως πενήντα χρόνια. Συγγνώµη, αλλά αυτό το
λέτε εσείς γρήγορα, ταχύτητα, αποτελεσµατικότητα;

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Πρόκειται, φυ-
σικά, για µια απαράδεκτη, ετεροβαρή συµφωνία σε βάρος των
πολιτιστικών δικαιωµάτων της χώρας και του λαού µας, καθώς
το ελληνικό κράτος µε τη συµφωνία αυτή αναγνωρίζει ότι εκατόν
εξήντα ένα πολύτιµα κυκλαδικά ειδώλια της 3ης π.Χ. χιλιετίας, πα-
ρανόµως εξαχθέντα από τη χώρα και προϊόντα αρχαιοκαπηλίας,
θα µείνουν έξω από τη χώρα έως και για άλλα πενήντα χρόνια
και για να επιστρέψουν, αν επιστρέψουν, προβλέπεται από τη
συµφωνία -και αυτό το αποσιωπάτε, κυρία Υπουργέ, να ανταλ-
λαγούν µε άλλες εκατόν είκοσι δύο παρόµοιες αρχαιότητες των
ελληνικών µουσείων.

Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, ούτε λέγεται ούτε είναι φυσικά επι-
στροφή ούτε επαναπατρισµός των κλεµµένων αρχαιολογικών θη-
σαυρών της χώρας µας. Είναι µια σκέτη ανταλλαγή µακροχρόνιου
δανεισµού και τίποτε περισσότερο.

Άντε, ας αφήσουµε αυτόν τον δισεκατοµµυριούχο µεγιστάνα
του real estate Λέοναρντ Στερν, γνωστό φιλάνθρωπο µεγαλοκα-
πιταλιστή, µε µεγάλο έργο, όπως λένε, στην προστασία και την
υποστήριξη των αστέγων, παρακαλώ, όπως γράφουν µεγάλα δη-
µοσιογραφικά sites. Είναι αυτός που δηµιουργεί τους άστεγους
και µετά τους συµπαρίσταται. Όπως και πολλοί στο σινάφι του,
επενδύει τα κεφάλαιά του εκτός των άλλων και στην τέχνη -διότι
περί αυτού πρόκειται- παρ’ όλο που είναι αυτός ο οποίος ουσια-
στικά έθεσε και τους βασικούς όρους αυτής της συµφωνίας.

Αυτός τους έθεσε, κυρία Υπουργέ, για λόγους νοµικής του
προστασίας, για λόγους υστεροφηµίας; Δεν γνωρίζουµε. Όπως,
όµως, γνωρίζουν όλοι όσοι ασχολούνται έστω και λίγο µε την αρ-
χαιολογία, στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής το εµπόριο των
αρχαιοτήτων και γενικά, των πολιτιστικών αγαθών είναι ιδιαιτέ-
ρως ανεπτυγµένο και έχει τεράστιο οικονοµικό περιεχόµενο. Και

εκτός από το νόµιµο εµπόριο των αρχαιοτήτων και των πολιτιστι-
κών αγαθών, ανθεί και το παράνοµο, το οποίο παράνοµο, όµως,
δεν αναπτύσσεται δίπλα σε αυτό το νόµιµο εµπόριο; Στους µε-
γάλους οίκους, τους πολυπροβεβληµένους οίκους δηµοπρασιών
δεν είναι που εκβάλλουν και οι δύο αυτές εµπορικές δραστηριό-
τητες και οι νόµιµοι και παράνοµοι;

Τα λέµε όλα αυτά για να έχουµε πλήρη συνείδηση της αιτίας
του προβλήµατος της αρχαιοκαπηλίας. Αιτία, βέβαια, που δεν
είναι άλλη από την εµπορευµατοποίηση -νόµιµη ή παράνοµη,
µικρή σηµασία έχει- και µάλιστα, πανάκριβη των αρχαιολογικών
θησαυρών κάθε είδους.

Πάµε παρακάτω. Βασικό µέρος αυτής της συµφωνίας ως επι-
καρπωτής για τουλάχιστον πενήντα χρόνια αυτής της πολύτιµης
κυκλαδικής συλλογής είναι το Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης
της Νέας Υόρκης, γνωστό και ως MET, το µεγαλύτερο µουσείο
των Ηνωµένων Πολιτειών, ιδιωτικό βεβαίως.

Μη νοµίσετε, βέβαια, ότι αυτό το µουσείο είναι και τόσο άσπιλο
και αµόλυντο.

Αυτό το διάσηµο µουσείο έχει λάβει τα τελευταία πέντε µόνο
χρόνια εννέα εισαγγελικά εντάλµατα, τα έξι την τελευταία χρό-
νια, τον καιρό δηλαδή που εσείς συζητούσατε µαζί του, κυρία
Υπουργέ και έτσι ερµηνεύεται η κίνησή του να σας ειδοποιήσει
για αυτή τη Συλλογή Στερν. Έλαβε εντάλµατα για την κατάσχεση
τουλάχιστον τριάντα έργων αυτού του µουσείου, ως προϊόντων
βεβαίως αρχαιοκαπηλίας.

Όσο για το άλλο µέρος της συµφωνίας, αυτή που φέρει το
όνοµα «Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού» της Πολιτείας
Ντελαγουέρ των ΗΠΑ, το σκεπάζει ένα πέπλο µυστηρίου.

Πριν από λίγο, όπως είπαµε, πήραµε το καταστατικό του στα
αγγλικά, παρά το ότι, κυρία Υπουργέ, µας το υποσχεθήκατε από
το απόγευµα της Δευτέρας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Το κατέθεσα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Το περιµέναµε την Τρίτη, το περιµέναµε
την Τετάρτη. Έπρεπε να φτάσουµε στα µισά της συνεδρίασης
για να το καταθέσετε. Και όµως, αυτό το ινστιτούτο µε έδρα τις
Ηνωµένες Πολιτείες, που προσοµοιάζει περισσότερο σε µια off-
shore εταιρεία, µε φοροασυλία, γίνεται -προσέξτε- ο ουσιαστικός
κύριος και κάτοχος µιας πολύτιµης συλλογής κυκλαδικών ειδω-
λίων, καθώς αποκτάει -εσαεί, µάλιστα- και τη νοµή, αλλά και την
κάρπωση αυτής της πολύτιµης συλλογής, αφήνοντας την ψιλή,
δηλαδή την αποψιλωµένη κυριότητα -διότι αυτή είναι η έννοια-
στο ελληνικό δηµόσιο και καµαρώνετε για αυτό.

Αυτό το ινστιτούτο, λοιπόν, αποτελεί τον συνδετικό κρίκο ανά-
µεσα στον κ. Στερν, στο Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης, στο
Ίδρυµα Γουλανδρή -γιατί αυτό το ινστιτούτο είναι παράρτηµα,
υποκατάστηµα του Ιδρύµατος Γουλανδρή- και του ελληνικού, δυ-
στυχώς, Υπουργείου Πολιτισµού.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, στη συνέχεια, προκειµένου να δι-
καιολογήσει τη συµφωνία, ότι αυτές τις εκατόν εξήντα µία αρ-
χαιότητες δεν ήξερε κανείς εδώ, στην Ελλάδα, ότι υπάρχουν. Να
το δεχτούµε για την οικονοµία της συζήτησης. Και ρωτάµε: Και
όταν έµαθε η Κυβέρνηση από το «MET» ότι υπάρχει αυτή η συλ-
λογή, τι έκανε; Κίνησε µήπως γη και ουρανό, προκειµένου να το
διεκδικήσει στο όνοµα του ελληνικού λαού και της πολιτιστικής
του κληρονοµιάς; Όχι. Μπήκε σε παζάρια νοµιµοποίησης, ουσια-
στικά, µιας καραµπινάτης αρχαιοκαπηλίας.

Και όµως, θα µπορούσε, κυρία Υπουργέ, να επικαλεστεί και να
ενεργοποιήσει το µνηµόνιο συνεργασίας που υπογράψατε µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες για τον περιορισµό των εισαγωγών στις ΗΠΑ
αρχαιολογικού και βυζαντινού υλικού, το οποίο προβλέπει και
επιστροφές προϊόντων αρχαιοκαπηλίας. Και µη µας λέτε εδώ,
όπως προχθές µας είπατε, ότι αυτό το Μνηµόνιο Συνεργασίας
αφορά δήθεν άλλα πράγµατα. Βεβαίως, αφορά άλλα πράγµατα,
αλλά αφορά και αυτά που περιέχονται στη σηµερινή συµφωνία
και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.

Θα µπορούσατε, βέβαια -και θα έπρεπε- να κάνετε, ως πολι-
τική ηγεσία του ελληνικού Υπουργείου Πολιτισµού, όταν µάθατε
για την ύπαρξη αυτής της συλλογής, ό,τι κάνατε και µε τη συλ-
λογή Steinhardt.

Και εδώ θα σας διαβάσω –και θα το καταθέσω βέβαια- το δελ-
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τίο Τύπου του δικού σας Υπουργείου, του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, µε ηµεροµηνία 9 Δεκεµβρίου του 2021: «Δελτίο Τύπου. Το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού χαιρετίζει την αίσια έκ-
βαση µιας πολύχρονης υπόθεσης που διερευνήθηκε από το Γρα-
φείο της Εισαγγελίας του Μανχάταν στη Νέα Υόρκη και η οποία
έχει ως αποτέλεσµα την απόδοση σαράντα επτά αρχαίων αντι-
κειµένων στην Ελλάδα.

Στο πλαίσιο της υπόθεσης αυτής, τεκµηριώθηκε ότι µεταξύ των
χιλιάδων αντικειµένων διαφόρων πολιτισµών που είχε στη συλλογή
του ο Michael Steinhardt, ένας από τους µεγαλύτερους συλλέκτες
έργων τέχνης στον κόσµο, εκατόν ογδόντα αντικείµενα» -το το-
νίζω, εκατόν ογδόντα αντικείµενα- «ήταν προϊόντα παράνοµης δια-
κίνησης και εξαγωγής από τις χώρες προέλευσής τους».

Ακολουθούν οι ευχαριστίες της κυρίας Υπουργού στα αρµόδια
στελέχη του Υπουργείου Πολιτισµού και καταλήγει το δελτίο
Τύπου του Υπουργείου Πολιτισµού –προσέξτε- ως εξής: 

«Εδώ και τρία χρόνια» -τόσο κράτησε αυτή η διεκδίκηση της
συλλογής Steinhardt- «η αρµόδια Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και
Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών του ΥΠΠΟΑ συνέδραµε αδιά-
λειπτα τις αµερικανικές εισαγγελικές αρχές στη διερεύνηση της
υπόθεσης και στην τεκµηρίωση της προέλευσης και της παρά-
νοµης διακίνησης των αντικειµένων από την Ελλάδα. Αναζήτησε
πληροφορίες σε πλήθος αρχείων που διαθέτει, συνεργάστηκε
στενά µε συγκεκριµένες Εφορείες Αρχαιοτήτων και συντόνισε µε
επιτυχία το δύσκολο αυτό έργο. Το αποτέλεσµα δικαιώνει απο-
λύτως την προσπάθεια των Υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τίποτα απ’ όλα αυτά τα σωστά και εν τέλει αποτελεσµατικό-
τατα, όπως αποδείχτηκε, δεν έγινε όµως από το Υπουργείο, σε
ό,τι αφορά τη Συλλογή Στερν και γι’ αυτό οφείλετε να δώσετε
εξηγήσεις, να πείτε το γιατί. 

Όσο γι’ αυτό που είπατε πριν από λίγο στην τοποθέτησή σας,
κυρία Υπουργέ, σχετικά µε τη µέθοδο διεκδίκησης και επαναπα-
τρισµού, θα αναρωτηθεί κανείς ποια είναι η καλύτερη µέθοδος
διεκδίκησης και επαναπατρισµού αρχαιολογικών θησαυρών. Μα,
φυσικά, η αποτελεσµατικότερη. Και αυτή, ξέρετε, µπορεί να είναι
και η δικαστική οδός, µπορεί να είναι και η εξωδικαστική λύση,
µπορεί να είναι και η διπλωµατική οδός. Μονάχα αυτό, είναι κάθε
φορά δηλαδή η πιο αποτελεσµατική. Και εδώ, δυστυχώς, η λύση
που επιλέξατε δεν είναι ούτε η ταχύτερη, ούτε η αποτελεσµατι-
κότερη, ούτε η επωφελέστερη για τα συµφέροντα του ελληνικού
λαού, σε σχέση µε την πολιτιστική του κληρονοµιά. 

Καταλήγοντας υπάρχει και µια ακόµα πλευρά, η οποία νοµί-
ζουµε ότι πρέπει να προσεχθεί. Ναι µεν δεν υπάρχει στο κείµενο
της συµφωνίας µια ρητή δήλωση παραίτησης από τη δικαστική
διεκδίκηση της συλλογής Στερν, ωστόσο αυτή η επιβεβληµένη,
κατά την άποψή µας, διεκδίκηση ναρκοθετείται καίρια µε τη ση-
µερινή συµφωνία, καθώς αναγνωρίζει την πρότερη κυριότητα
στον κ. Στερν και όχι στον ελληνικό λαό, στο ελληνικό κράτος,
όπως είναι στα αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δηλαδή απαλλάσσεται ο κύριος αυτός Στερν από το αδίκηµα

της αρχαιοκαπηλίας µε τη βούλα της ελληνικής Κυβέρνησης και
το ελληνικό κράτος ακυρώνει µόνο του το βασικότερο επιχεί-
ρηµα της διεκδίκησής του.

Αφήστε που έτσι ανοίγει και επικίνδυνους δρόµους για την
τύχη της διάσπαρτης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς αποτελών-
τας ένα αρνητικότατο προηγούµενο διεθνώς, καθώς πρόκειται
για µια πρωτοφανή και απαράδεκτη, δυστυχώς, πρακτική µιας
χώρας σαν τη δική µας, η οποία ταλανίζεται επί αιώνες από την
αρπαγή της πολιτιστικής της κληρονοµιάς. Αν µάλιστα συνυπο-
λογίσουµε ότι αυτή η συµφωνία αποτελεί για την Κυβέρνηση και
«πολιτισµική πρόταση» –αυτά ήταν τα λόγια της κυρίας Υπουρ-
γού προχθές, είπε ότι αυτή η συµφωνία αποτελεί για την Κυβέρ-
νηση πολιτισµική πρόταση που κοµίζει η Ελλάδα, σχετικά µε τις
επιστροφές των πολιτιστικών αγαθών, ότι είναι δηλαδή στην
ουσία µια συµφωνία µοντέλο και για άλλες αρχαιότητες-, τότε

και εµάς και φοβάµαι και τον ελληνικό λαό µάς ζώνουν τα φίδια. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μέχρι να έρθει στο
Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο
κ. Χήτας, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του
Υπουργείου Εξωτερικών: 

Α. «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατ-
λαντικού για την προσχώρηση της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας», 

Β. «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του Βορείου Ατ-
λαντικού για την προσχώρηση του Βασιλείου της Σουηδίας». 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα µου επιτρέψετε σήµερα –πιο πολύ είναι µία πολιτική πα-
ρέµβαση της Ελληνικής Λύσης, κυρία Υπουργέ, δεν θα γίνει κά-
ποια αναφορά από εµένα τουλάχιστον ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος στο νοµοσχέδιο σήµερα, τα είπε η εισηγήτριά µας
κ. Ασηµακοπούλου- κύριε Πρόεδρε, να πούµε κάποια πράγµατα
βασικά όχι τόσο στους συναδέλφους αλλά περισσότερο στους
Έλληνες πολίτες γι’ αυτό που βιώνουµε, που ζούµε, που βλέ-
πουµε, που παρατηρούµε εµείς εδώ µέσα. 

Ένα πολιτικό θέατρο, κύριε Πρόεδρε. Είναι απίστευτο αυτό
που συµβαίνει στο ελληνικό Κοινοβούλιο για το πόσο ίδια είναι
τα τρία αυτά κόµµατα –αυτό που εµείς λέµε και αποκαλούµε «η
τρόικα εσωτερικού»-, αυτά τα τρία κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία,
ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, αυτά τα τρία κόµµατα που καθένας µε
το δικό του ποσοστό ευθύνονται για την καταστροφή της χώρας,
αυτά τα τρία κόµµατα, τα οποία ακόµη και σήµερα είναι στα
πράγµατα, αυτά τα τρία κόµµατα που ακόµα και τώρα προσπα-
θούν και µαλώνουν πάνω από την πίτα, από την πίτα αυτή, αυτά
τα τρία κόµµατα που τάχα µου τάχα µου έχουν διαφωνίες και µε-
γάλες και µαλώνουν και σηκώνουν και σκόνη µεγάλη και κάνουν
και χαµό και σαµατά και µετά πάνε στους δηµοσιογράφους να
τα πουν για να παίξουν τα δελτία την κόντρα του ενός µε του
άλλου και του τρίτου, τι είπε και ποιος. 

Σε µια αίθουσα του Κοινοβουλίου, κύριε Πρόεδρε, έχουµε την
εξεταστική επιτροπή. Δείτε τι γίνεται σήµερα εδώ µέσα. Το θέα-
τρο του παραλόγου! Είναι η εξεταστική επιτροπή σε εξέλιξη για
την υπόθεση παρακολούθησης Ανδρουλάκη κ.λπ.. 

Σε αυτό το θέµα διαφωνούν, κύριε Πρόεδρε –και καλά!- και
διαµαρτύρονται και φεύγουν και αποχωρούν και µετά κατεβαί-
νουν τα σκαλιά κάτω, κύριε Πρόεδρε, και ενώ είναι µία απόρρητη
επιτροπή, µε κλειστές τις πόρτες, ο καθένας πάει –τα βλέπω-
στους δηµοσιογράφους και δίνει χαρτάκι, µαζεύονται τριγύρω
δέκα δηµοσιογράφοι, δίνουν το ραπόρτο, το non paper και γρά-
φουν. Οι άνθρωποι κάνουν τη δουλειά τους. 

Ωραία πράγµατα είναι, κύριε Πρόεδρε, αυτά! Πολύ µεγάλη µυ-
στικότητα. Μιλάµε για ευτελισµό του κοινοβουλευτισµού. Δεν
υπάρχει κάτι άλλο να πούµε.

Όµως προσέξτε, σε αυτά µαλώνουν δήθεν µου, αλλά στα
πολύ-πολύ µεγάλα και στα πολύ σοβαρά είναι µαζί και θα σας
εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Συνελ-
ληνίδες και Συνέλληνες, τι εννοούµε ως Ελληνική Λύση. 

Σε µία άλλη αίθουσα λοιπόν του Κοινοβουλίου, όπου ήταν σε
εξέλιξη µια πάρα πολύ σοβαρή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας
της Βουλής των Ελλήνων, µε θέµα συζήτησης την ένταξη στο
ΝΑΤΟ της Σουηδίας και της Φινλανδίας –αντιλαµβάνεστε ότι µι-
λάµε για ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα, ιδίως για τη χρονική πε-
ρίοδο στην οποία βρισκόµαστε τώρα, θα τα εξηγήσουµε σε
λιγάκι- ο ΣΥΡΙΖΑ που ήταν κατά του ΝΑΤΟ, το ΠΑΣΟΚ επίσης, σε
επτά λεπτά, κύριε Πρόεδρε, χρειάστηκαν επτά λεπτά ούτως
ώστε ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ
να συµφωνήσει µε τη Νέα Δηµοκρατία και τα τρία κόµµατα αυτά
να υπερψηφίσουν την ένταξη να συµφωνήσουν για την ένταξη
στο ΝΑΤΟ της Φινλανδίας και της Σουηδίας. Απίστευτα πράγ-
µατα! Απίστευτα πράγµατα!
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Όµως σε µια άλλη αίθουσα, όπου έχουµε επικοινωνιακά σόου
για να κρατάµε το κοµµατικό µας ακροατήριο συσπειρωµένοι,
διαφωνούµε –και καλά! Στα µεγάλα και τα σηµαντικά όµως συµ-
φωνούµε και πάµε χέρι-χέρι. 

Και θα φτάσουµε στην ενέργεια και στην οικονοµία γιατί και
εκεί είστε ίδιοι και είστε συνυπεύθυνοι για όλο αυτό το βάσανο
που τραβάει ο Έλληνας πολίτης αυτή τη στιγµή. Θα φτάσουµε
και εκεί. 

Δηλαδή τι, κύριε Πρόεδρε; Την ώρα που υπάρχουν παγκό-
σµιες αναταράξεις, την ώρα που µαίνεται ένας πόλεµος, αυτή
την ώρα, τα κόµµατα, η τρόικα εσωτερικού –άντε και η Νέα Δη-
µοκρατία, είναι η Κυβέρνηση, είναι η καθαρή της θέση, λέει:
«Αυτό θέλω να κάνω, έστειλα όπλα στην Ουκρανία, αποφάσισα
να βάλω απέναντί µου τη Ρωσία, αποφάσισα», ωραία- εσείς οι
υπόλοιποι, τι κάνετε;

Να βάλουµε, δηλαδή, αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε, στο
υπογάστριο της Ρωσίας, και ενώ ο Πούτιν έχει προειδοποιήσει
να µην του το κάνουµε αυτό, γιατί θα έχουµε προβλήµατα, εκεί
στη Βαλτική, δίπλα στα πυρηνικά άλλες δύο χώρες και να βά-
λουµε βάσεις του ΝΑΤΟ; Να βάλουµε, λοιπόν, δύο χώρες εκεί!
Δεν προκαλούµε τώρα; Δύο χώρες οι οποίες επί ογδόντα έτη,
κύριε Πρόεδρε, ήταν το αποκορύφωµα της ουδετερότητας. Δεν
υπήρχαν πιο ουδέτερες χώρες από τη Σουηδία και τη Φινλανδία.
Και ξαφνικά τώρα να το κάνουµε αυτό; Και συµφωνεί ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ! Συµφώνησαν σε επτά λεπτά!

Καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι, για τι µιλάµε; Καταλαβαίνετε
πόσο ίδιοι είναι; Καταλαβαίνετε πόσο ίδια είναι αυτά τα τρία κόµ-
µατα τα οποία κυβέρνησαν και θα συγκυβερνήσουν; Μα, ήδη
συγκυβερνούν! Το αποδεικνύουν τα νοµοσχέδια που ψηφίζουν,
το αποδεικνύει η στάση που κρατάνε στα µεγάλα και σοβαρά θέ-
µατα. Όµως στην εξεταστική επιτροπή µαλώνουν. Εµείς είµαστε
ξεκάθαροι, όλα στο φως. Πόσους µάρτυρες θέλετε; Δέκα, είκοσι,
τριάντα; Τριάντα από εσάς, είκοσι από εσάς, εξήντα; Να έρθουν
όλοι! Όλα στο φως! Μα, δεν πρόκειται να είναι στο φως! Επί-
κληση του απορρήτου, χαρτάκι µετά στους δηµοσιογράφους,
δέκα δηµοσιογράφοι τριγύρω, στη µέση ο Βουλευτής, µπούρου-
µπούρου, φεύγει το non paper, γράφουµε στις εφηµερίδες, πάµε
παρακάτω, ξηµερώνει η επόµενη µέρα. Τι είναι αυτό τώρα; Είναι
απόρρητη η επιτροπή ή όχι; Πριν προλάβουµε να µάθουµε εµείς
τι έχει γίνει από τους δικούς µας Βουλευτές που είναι στην επι-
τροπή τα διαβάζουµε στο site. Τι είναι αυτό τώρα; Εκεί, όµως,
είναι επικοινωνιακό σόου, δελτία των 20.00’, stand-up ο δηµοσιο-
γράφος, δήλωση ο Βουλευτής, αυτά, εκείνα, να είµαστε στην επι-
καιρότητα. 

Όµως την ίδια ώρα περνούν πράγµατα από κάτω και αυτά τα
τρία κόµµατα συµφωνούν στην ένταξη Φιλανδίας και Σουηδίας
στο ΝΑΤΟ τώρα, αυτή την περίοδο, αυτή την εποχή! Απίστευτα
πράγµατα, κύριε Πρόεδρε! Τώρα που οι συγκυρίες είναι τέτοιες,
τώρα που ο ελληνικός λαός δεν έχει να φάει, τώρα που ο Πούτιν
λέει ότι θα κλείσει το φυσικό αέριο, τώρα που ξέρουµε ότι την
επόµενη µέρα θα κλείσει και τις εξαγωγές στα σιτηρά, στα µε-
ταλλεύµατα και δεν θα έχουµε να φάµε! Όµως, εµείς προχω-
ράµε. Πώς γίνεται αυτό, ρε παιδιά; Πώς γίνεται να συµφωνεί ο
ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε επτά λεπτά; Ακούγαµε, δηλαδή, τον κ. Κατρούγ-
καλο και λέγαµε ότι είναι απίστευτο να συµφώνησε µέσα σε επτά
λεπτά µε τη Νέα Δηµοκρατία σε ένα τόσο µεγάλο και τόσο σο-
βαρό θέµα. Το ίδιο και το ΠΑΣΟΚ. Δείτε πόσο ίδιοι είναι! Δείτε
πώς συνεργάζονται στα µεγάλα και σηµαντικά! Δείτε πώς έχουν
κάνει τα ίδια στο θέµα της ενέργειας, Συνελληνίδες και Συνέλλη-
νες! Πρόκειται γι’ αυτά τα τρία κόµµατα που ο ένας προετοιµάζει
και στρώνει και ο άλλος έρχεται και υλοποιεί. Ο ένας προετοιµά-
ζει, στρώνει και ο άλλος υλοποιεί. 

Χρηµατιστήριο ενέργειας: Φέρει τη σφραγίδα και των τριών!
Ρήτρα αναπροσαρµογής: Φέρει τη σφραγίδα και των τριών! Θέ-
µατα ενέργειας: Εκεί συµφωνούν. Θα βρούµε κάτι να µαλώ-
σουµε. Θα µαλώσουµε για τα πανεπιστήµια, θα µαλώσουµε για
τους φοιτητές, θα µαλώσουµε για την εξεταστική, η οποία δεν
θα βγάλει τίποτα. Αυτά! Να κάνουµε λίγο σαµατά και εδώ στα
µεγάλα και στα σηµαντικά προχωράµε. Τα θέµατα είναι «κουµ-
πωµένα». Δεν µας κουνάει κανείς. Και οι τρεις έχουν ευθύνη για
την απολιγνιτοποίηση της χώρας, η οποία έχει ξεκινήσει εδώ και

χρόνια. Και οι τρεις! Το συνδέεις µε την ενέργεια τώρα και τους
το λες. Ο κόσµος το βλέπει αυτό και πρέπει να το ακούει. Γι’ αυτό
είµαστε εδώ!

Όσον αφορά τους λιγνίτες, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε, ο Διευθυν-
τής του Λιγνιτικού Κέντρου Δυτικής Μακεδονίας Αντώνης Νίκου
-µε όνοµα και επίθετο-! στη συνάντηση που είχε µε τη ΓΕΝΟΠ
είπε ότι στην παρούσα φάση υπάρχει απόθεµα λιγνίτη που αντι-
στοιχεί σε ένα εκατοµµύριο τριακόσιους χιλιάδες τόνους. Το κα-
ταλαβαίνετε; Είναι τρέλα που εσείς αχρηστεύετε αυτή την εθνική
µας περιουσία! Είναι τρέλα, είναι παράνοια! Και πανηγυρίζετε για
την «Πτολεµαΐδα 5» που θα µπει σε εµπορική λειτουργία, χωρίς
όµως να λέτε ότι αυτό δεν πρόκειται να γίνει πριν από τα µέσα
του 2023. Μέχρι τότε τι θα γίνει; Τι θα γίνει; 

Το ενεργειακό µας µίγµα από τον λιγνίτη ήταν 50%. Από τις 50
τεραβατώρες, η συµµετοχή του λιγνίτη ήταν το 26%-27%. Τώρα
είναι στο 5%! Δικά σας «παιδιά» είναι αυτά, αυτά είναι δικά σας
αποτελέσµατα των δικών σας πολιτικών! Του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που τώρα σκούζει και φωνάζει για
τον Ανδρουλάκη! Βρήκαµε τώρα! Δικά σας είναι όλα αυτά! 

Έχετε την ψευδαίσθηση ότι ο κόσµος δεν τα βλέπει αυτά;
Έχετε την ψευδαίσθηση ότι οι Έλληνες πολίτες κοιµούνται ή
µήπως τους περνάτε για χαµηλού επιπέδου, για χαµηλού IQ ή
µήπως νοµίζετε ότι δεν ασχολούνται µε την πολιτική και ξαφνικά
για όλα φταίει ο πόλεµος; Προφανώς και είναι τεράστια η ζηµιά
εξαιτίας του πολέµου, αλλά εδώ είµασταν τελείως ανοχύρωτοι,
τελείως γυµνοί, απροστάτευτοι, τίποτα, ενεργειακά «µηδέν»!

Ποιο από τα τρία κόµµατα που κυβέρνησε τόσα χρόνια -γιατί
είστε ίδιοι- προχώρησε το θέµα των εξορύξεων που έχουµε προ-
τείνει και το φωνάζουµε χρόνια; Κανένα, κανένα, κανένα! Είστε
ίδιοι! Δεν σας ενδιαφέρει πώς θα ζεσταθεί ο Έλληνας τον χει-
µώνα! Πώς θα ζεσταθεί; Εσείς νοµοθετούσατε και δώσατε από
ΕΣΠΑ και από χρήµατα του ελληνικού λαού 7 δισεκατοµµύρια
για να περάσουµε στην αντικατάσταση του πετρελαίου µε φυ-
σικό αέριο. Και τώρα λέτε ότι θα µας πάτε πάλι πίσω, να αντικα-
ταστήσουµε πάλι το φυσικό αέριο µε πετρέλαιο. Αυτά κάνετε και
τα κάνετε όλοι εσείς! Είστε ίδιοι! Μα, είστε ίδια κόµµατα! Δεν το
καταλαβαίνετε; Μα, το 50% µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ είναι ΠΑΣΟΚ, ενώ
µέσα στα υπουργικά έδρανα και όχι µόνο της Νέας Δηµοκρατίας
το 20%-30% είναι ΠΑΣΟΚ! ΠΑΣΟΚ παντού! Το ΠΑΣΟΚ είναι το
µόνο κόµµα που δεν είναι και πολύ ΠΑΣΟΚ, γιατί οι µισοί θέλουν
να φύγουν. Φοβερό! Μα, είστε ίδιοι! Και εδώ και µια εβδοµάδα
ψάχνετε την πολύφερνη «νύφη», την Ελληνική Λύση και ξαφνικά
γίναµε πρωτοσέλιδο; Δεν χρειάζεστε συνεταίρους ή συνεργάτες!
Είστε µαζί, ούτως ή άλλως! Ξεχάστε µας εµάς! Το είπε ο Πρό-
εδρος µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο δεκαπέντε φορές! Όσες
φορές το γράφετε πάλι εσείς, άλλες τόσες φορές θα το λέµε
εµείς! 

Η πολύφερνη «νύφη» έχει δουλειά! Έχει να υπηρετήσει τους
Έλληνες πολίτες, έχει να δουλέψει, να κάνει προτάσεις, να βρει
λύσεις και να τις καταθέσει εδώ για να γίνει καλύτερο το αύριο
του Έλληνα πολίτη και όχι να κάνει εδώ συνεργασίες «µεταξύ
σας, Μεταξά»! Ούτως ή άλλως, τα έχετε βρει σε όλα. Ξαναλέω,
στα µεγάλα είστε µαζί, στα µικρά διαφωνείτε και καλά για να κά-
νετε λίγο σαµατά και λίγο έτσι επικοινωνιακό θόρυβο. Τίποτε πα-
ραπάνω.

Απλά λησµονείτε κάτι το οποίο και επαναλαµβάνω: Επτά λεπτά
χρειάστηκε σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ για να συµφωνήσει µε τη Νέα Δη-
µοκρατία στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας για την ένταξη
της Φινλανδίας και της Σουηδίας, των πλέον ουδέτερων χωρών,
στο ΝΑΤΟ! Να µπει το ΝΑΤΟ εδώ, στον λαιµό της Ρωσίας δίπλα
στα πυρηνικά. Κι αν γίνει κάτι; Θα σου πει το ΝΑΤΟ: «Βρείτε τα».
Να βρούµε τι την ώρα που η Τουρκία παραµονεύει; Η Τουρκία
παραµονεύει! Τι να βρούµε; Χάσαµε κάτι; Έχουµε χάσει κανένα
νησί; Ψάχνουµε κάτι εµείς; Τίποτα δεν ψάχνουµε! Εµείς τα
έχουµε όλα! Δεν έχω να βρω τίποτα µε κανέναν. Ούτε επιθετική
πολιτική ακολουθούµε, ούτε διεκδικητικοί είµαστε, ούτε αναθε-
ωρητισµό έχουµε, ούτε τίποτα! Δεν έχω να βρω τίποτα µε κανέ-
ναν. Να προστατεύσω την πατρίδα µου έχω, τους Έλληνες
πολίτες που τους άφησα γυµνούς, φτωχούς και µίζερους, κάτι
για το οποίο ευθύνεστε εσείς οι τρεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου.

Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο κ. Ακτύπης, µετά η κ. Λια-
κούλη, ενώ εγώ κατάφερα να πείσω τον κ. Μπουκώρο να µιλήσει
µετά. Ήθελε να µιλήσει µετά την κ. Γιαννακοπούλου. Όµως τον
παρακάλεσα και δέχθηκε να µεσολαβήσουν δύο Βουλευτές.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως εισάγεται

το σηµερινό νοµοσχέδιο, αφορά την κύρωση της από 21 Ιουλίου
2022 σύµβασης η οποία συνήφθη µεταξύ του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της
Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης
και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελα-
γουέρ µε περιεχόµενο την επιστροφή στην Ελλάδα -θα δούµε
βέβαια κατά πόσο και πώς ακριβώς ισχύει αυτό-. εκατόν εξήντα
µίας αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού.

Από τα όσα µέχρι στιγµής έχουν γίνει γνωστά, το µόνο βέβαιο
είναι ότι οι αρχαιότητες αυτές βρίσκονταν µέχρι στιγµής στα
χέρια ενός δισεκατοµµυριούχου συλλέκτη τέχνης της Νέας Υόρ-
κης. 

Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι λάβαµε επίσηµα γνώση, ως
κράτος, για την ύπαρξη αυτής της σπουδαίας κληρονοµιάς; Βε-
βαίως και είναι! Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος που θα µπο-
ρούσε να αντικρούσει σε αυτό!  Πρέπει να είναι σκοπός και
προτεραιότητά µας, η άµεση επιστροφή, ο επαναπατρισµός
αυτών των αρχαιοτήτων στη χώρα µας; Βεβαίως, και πρέπει!
Ούτε σε αυτό, νοµίζω, ότι χρειάζεται κανείς να πει κάτι περισσό-
τερο. 

Ερώτηµα, όµως, µέχρι και σήµερα παραµένει ο τρόπος και η
διαδικασία, µε την οποία έφτασαν -και η νοµιµότητα, κυρία
Υπουργέ- αυτά στα χέρια του συλλέκτη και βεβαίως το πώς –τε-
λικά- έρχονται στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτό, άλλωστε, είναι το µεί-
ζον ζήτηµα, το οποίο προέκυψε και µέσα στη συζήτηση που έγινε
στις επιτροπές και σε αυτό πρέπει να δώσετε απαντήσεις και δι-
ευκρινίσεις, όχι µόνο για το τελικό κείµενο, όπως αυτό έχει δια-
µορφωθεί, κυρία Υπουργέ, αλλά βεβαίως και για την ίδια τη
διαδικασία, η οποία ακολουθήθηκε από το Υπουργείο, τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. 

Εκφράστηκαν πολύ έντονες ενστάσεις για τη στάση του
Υπουργείου, αρχής γενοµένης από τη στιγµή που το Μητροπο-
λιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης αρνείται τη δωρεά αυτή
και λαµβάνει γνώση το ελληνικό δηµόσιο, για την ύπαρξη των αρ-
χαιοτήτων αυτών.

Μόλις η ελληνική Κυβέρνηση πληροφορείται τα γεγονότα, το
Υπουργείο Πολιτισµού, αντί να εφαρµόσει τις διατάξεις του
ν.4858/2021 -του δικού σας νόµου, κυρία Υπουργέ, που η πα-
ρούσα Κυβέρνηση ψήφισε και ιδιαίτερα τα άρθρα 53 έως 71, που
είναι οι ποινικές διατάξεις, σχετικά µε την κλοπή µνηµείων, την
υπεξαίρεση, την αποδοχή και διάθεση µνηµείων, τα οποία απο-
τελούν προϊόν εγκλήµατος και πολλά ακόµα- αντί να γίνει αυτή
η εφαρµογή, ξεκίνησαν διαπραγµατεύσεις διάρκειας δύο ετών,
οι οποίες καταλήγουν σε σηµερινή, υπό κύρωση, συµφωνία.

Σύµφωνα µε αυτήν, όλη η συλλογή θα επαναπατριστεί, τµηµα-
τικά, µετά από πενήντα έως εβδοµήντα οκτώ έτη. Ακόµα και στη
µη ήδη συµφωνηµένη περίοδο επαναπατρισµού των αρχαιοτή-
των αυτών, υπάρχει µια αβεβαιότητα, καθώς πιο αναλυτικά, δε-
καπέντε έρχονται και εκτίθενται στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης
στην Ελλάδα από τον Οκτώβρη του ‘22 µέχρι το Νοέµβριο του
‘23. Τον Νοέµβρη του ‘23  επιστρέφουν στις ΗΠΑ και εκτίθενται
στο ΜΕΤ, όλα µαζί για δέκα χρόνια, µέσω δανεισµού από την Ελ-
λάδα. Από το ‘34 ως και το ‘48 επιστρέφουν στην Ελλάδα, ανά
πενταετία, δεκαπέντε αντικείµενα και ίσως –ίσως!- το 2049 θα
επιστρέψουν όλα στην Ελλάδα, εκτός εάν αποφασιστεί από το
ελληνικό δηµόσιο, να υπάρξει παράταση του δανεισµού τους, για
άλλα είκοσι πέντε έτη. Άρα ουσιαστικά µιλάµε για τον επαναπα-
τρισµό τους το 2049 ή το 2073. 

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι σαφές, είναι εξόφθαλµο, ότι
αυτό το οποίο επιχειρείτε, ουσιαστικά, είναι να εισαχθεί µια νέα

διαδικασία, η οποία, όµως, έχει σοβαρά προβλήµατα νοµιµότη-
τας.

Με την εγκαθίδρυση ενός νέου κανόνα δικαίου και µια νέα δια-
δικασία για τους παρανόµως κατέχοντες αρχαιότητες στο εξω-
τερικό, ουσιαστικά τι κάνετε; Καταστρατηγείτε τον αρχαιολογικό
νόµο. Το ελληνικό δηµόσιο δεν επιλέγει να διεκδικήσει δικαστικά
τις αρχαιότητες, αλλά καταλήγει σε µια συµφωνία αναγνώρισης
δικαιώµατος κυριότητας και νοµής στο δηµόσιο και δικαιώµατος
κατοχής στο µη κερδοσκοπικό νοµικό πρόσωπο Ινστιτούτο Αρ-
χαίου Ελληνικού Πολιτισµού, ενός νοµικού προσώπου αγνώστου
καταστατικού, δοµής και σκοπού, έως σήµερα, στο οποίο ο κ.
Στερν δωρίζει τη συλλογή του.

Πραγµατικά, η θέση του Υπουργείου ότι µε αυτόν τον τρόπο,
όπως µας έχετε πει, ιδρύεται η διαδικασία και ο τρόπος, που εν-
θαρρύνει -έτσι λέτε- και προτρέπει και άλλους συλλέκτες ελληνι-
κών αρχαιοτήτων, να προβούν σε αντίστοιχες κινήσεις  –απορώ
πώς το λέτε αυτό- χωρίς τα µειονεκτήµατα της δικαστικής εµπλο-
κής,  θα µου επιτρέψετε να πω, ότι το λιγότερο και το πιο επιεικές
που µπορεί να πει κάποιος για όλα αυτά είναι ότι στερούνται νοµι-
κής ακολουθίας και σοβαρότητας. 

Ουσιαστικά το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού µε αυτό
τον τρόπο τι κάνει; Απεµπολεί τα δικαιώµατά του επί της κατοχής
και της νοµής των εκατόν εξήντα ένα αρχαιοτήτων του πρώτου
Κυκλαδικού Πολιτισµού, τα οποία συνιστούν, αν θέλετε, και κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας πάνω στην πολιτιστική µας
κληρονοµιά. 

Η συµφωνία θα µπορούσε να συναφθεί µόνο µε βάση ειδική
εσωτερική ρύθµιση, η οποία να στηρίζεται στις βασικές αρχές
που διέπουν τη διεθνή νοµική τάξη για την πολιτισµική κληρονο-
µιά, µε την οποία να ορίζονται σαφώς οι προϋποθέσεις, το αντι-
κείµενο, το πεδίο της συµβατικής δράσης της διοίκησης.
Αντιθέτως, τι έκανε το Υπουργείο; Το Υπουργείο Πολιτισµού προ-
χώρησε στη σύναψη της σύµβασης αυτής, µε βάση τους όρους
του κ. Στερν -αυτή είναι η πραγµατικότητα- οι οποίοι διατυπώθη-
καν στη σύµβαση εισφοράς της συλλογής που συνήφθη, µεταξύ
του κ. Στερν και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού. 

Τώρα, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, η ουσια-
στική ερµηνεία όλης αυτής της διαδικασίας και της µεθόδευσης
είναι ότι ένας ιδιώτης -ο κ. Στερν- φοβούµενος την έρευνα της
αµερικανικής δικαιοσύνης και πιθανόν την απώλεια της συλλογής
του και βλέποντας ότι δεν µπορεί να την εκθέσει, κατορθώνει όχι
µόνο να πείσει το ελληνικό δηµόσιο να ξεπλύνει όλη αυτή τη δια-
δικασία, αλλά επιλέγει κιόλας τον τρόπο διαχείρισης της δικής
µας πολιτιστικής κληρονοµιάς για τα επόµενα πενήντα χρόνια,
σύµφωνα µε τις βουλές του κ. Στερν. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα, κυρία Υπουργέ. 

Το Υπουργείο τονίζει ότι στη σύµβαση που κυρώνεται, εφαρ-
µοστέο είναι το ελληνικό δίκαιο και αρµόδια είναι τα δικαστήρια
της Αθήνας. Στη σύµβαση εισφοράς, όµως, µεταξύ Στερν και Ιν-
στιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού εφαρµοστέο, όπως
αναφέρεται, είναι το δίκαιο της Νέας Υόρκης. Κανένας, επίσης,
όρος της σύµβασης δεν µαρτυρά τη συµβατική ανωτερότητα του
ελληνικού κράτους. Το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή, σε ένα τόσο
σοβαρό θέµα το οποίο άπτεται της ιστορίας µας, το οποίο άπτε-
ται του πολιτισµού µας, συµβάλλεται ως ένα απλό µέρος -όπως
είναι και όλοι οι άλλοι- και µάλιστα, αν δεν εκπληρώσει τους
όρους του δισεκατοµµυριούχου συλλέκτη, οι αρχαιότητες θα
επιστραφούν. 

Δεν προβλέπεται καµµία δυνατότητα λύσης της συµφωνίας,
εν όλω ή εν µέρει, για λόγους δηµόσιας ανάγκης. Το ελληνικό
δηµόσιο δεσµεύεται υπέρµετρα, χωρίς δυνατότητα αποδέσµευ-
σης ακόµα και για µελλοντικούς λόγους δηµόσιας ανάγκης. 

Όπως αντιλαµβάνεστε -και νοµίζω ότι είναι απολύτως φυσιο-
λογικό- δηµιουργούνται ερωτήµατα και για άλλες διεκδικήσεις.
Ίσως –ειπώθηκε και σε αυτή την Αίθουσα και στις επιτροπές-
ακόµα και για τα ίδια τα γλυπτά του Παρθενώνα. Θα ακολουθή-
σει το Υπουργείο µια ανάλογη, µια αντίστοιχη πρακτική; Ανοίγει,
κυρία Υπουργέ µε αυτόν τον τρόπο ένας νέος δρόµος για την
αποδοχή αρχαιοτήτων που κάποιοι έχουν στην κατοχή τους µε
αµφιλεγόµενο, µε παράνοµο τρόπο; 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο πρέπει σήµερα σε αυτήν εδώ την
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Αίθουσα να διευκρινιστούν κάποια κρίσιµα, κάποια καίρια ερω-
τήµατα, κάποιοι πολύ σοβαροί προβληµατισµοί, πολλοί εκ τους
οποίους εκτέθηκαν και από τον ειδικό αγορητή µας τον κ. Κων-
σταντόπουλο, όπως: Γιατί παρεµβάλλεται αλλοδαπό νοµικό πρό-
σωπο στη διαχείριση των αρχαιοτήτων µας; Ποιες ενέργειες
έκανε το Υπουργείο Πολιτισµού, όταν ανακαλύφθηκε ότι βρί-
σκονται στο χέρι ενός ιδιώτη εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες που
αγνοούσε; Πώς εφάρµοσε το Υπουργείο τα όσα προβλέπει ο
νόµος για την προστασία αρχαιοτήτων και εν γένει την προστα-
σία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς; Ποιες υπηρεσίες του
Υπουργείου ασχολήθηκαν µε το θέµα και ποιες συγκεκριµένα
ήταν οι εισηγήσεις τους; Δεν µπορούσε να επαναπατριστεί αυτή
η ελληνική κληρονοµιά µε κάποιον άλλο τρόπο, µε έναν διαφο-
ρετικό τρόπο; Γιατί δεν ενεργοποιήθηκαν οι νόµιµες διαδικασίες;
Τι νοµιµοποιητικά έγγραφα είχε ο ιδιώτης κ. Στερν για τη συλ-
λογή του; 

Νοµίζω, επιπροσθέτως, -κι αυτό είναι σηµαντικό- ότι η έντονη
αντίδραση των επαγγελµατιών του κλάδου των αρχαιοτήτων,
είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, το οποίο δεν µπορούµε να παραβλέ-
πουµε και νοµίζω ούτε και εσείς ως πολιτικά προϊστάµενοι. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι σε αυτήν την εποχή που
ζούµε και στις πολύ δύσκολες εποχές τις οποίες διανύουµε -και
διανύουµε ως χώρα σχετικά µε τις καθηµερινές απειλές που δε-
χόµαστε από την Τουρκία, τους κινδύνους και τις δυσκολίες τις
οποίες καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε- διαχρονικά εµείς ως
ΠΑΣΟΚ πάντα θέταµε και θέτουµε την πολιτιστική µας κληρονο-
µιά ως προτεραιότητα. Είναι η ταυτότητά µας. Θεωρούµε ότι
αποτελεί ένα κοµµάτι όχι απλά και µόνο της ένδοξης ιστορίας
µας, αλλά της ίδιας της ύπαρξής µας, της πορείας µας προς το
µέλλον εφεξής. Υποχρέωσή µας, λοιπόν, είναι τόσο η προστασία
κάθε χιλιοστό το οποίο κληρονοµήσαµε, όσο και η παράδοσή του
στις επόµενες γενιές ατόφιο.

Με αυτό, λοιπόν, το σκεπτικό πρόκειται να κινηθούµε και στη
σηµερινή συζήτηση της συµφωνίας, όπως εισάγεται.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Διονύσιος Ακτύπης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε στην Ολο-

µέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου την κύρωση µιας συµφωνίας
η οποία θα µου επιτρέψετε να πω πως εισάγει µια εντελώς νέα
διάσταση στις διαχρονικές προσπάθειες της χώρας µας να διεκ-
δικήσει την επιστροφή σηµαντικών πολιτιστικών αγαθών. Πρό-
κειται για µια συµφωνία κεντρικός πυλώνας της οποίας είναι η
κυριαρχική και εκτός αβέβαιου δικαστικού πλαισίου εξασφάλιση
της επιστροφής πολιτιστικών αγαθών στη χώρα µας. Αυτό εξάλ-
λου συνιστά και τον πυρήνα της ελληνικής πολιτιστικής πολιτι-
κής, όπως αυτή επιτυχηµένα ασκείται από το Υπουργείο
Πολιτισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επίτευξη της συµφωνίας
την κύρωση της οποίας συζητούµε σήµερα αξίζουν πράγµατι
πολλά και θερµά συγχαρητήρια τόσο προσωπικά στην Υπουργό
Πολιτισµού κ. Λίνα Μενδώνη, όσο και σε όλους όσοι δούλεψαν
σκληρά και µε µεγάλη διακριτικότητα και επιµέλεια, προκειµένου
µέσα σε δύο έτη και µε αυστηρή τήρηση της αρχαιολογικής νο-
µοθεσίας να επιτευχθεί η επιστροφή της µεγαλύτερης σε αριθµό
συλλογής αρχαιοτήτων που έχει επιστρέψει ποτέ στη χώρα µας.

Πρόκειται για µια συλλογή εκατόν εξήντα µίας αρχαιοτήτων
τεράστιας αξίας της οποίας την ύπαρξη µέχρι πριν λίγο καιρό
δεν γνωρίζαµε καν. Μάλιστα όπως είναι γνωστό και αναφέρθηκε
και προηγουµένως ήταν στα χέρια ιδιώτη. Τελικά το πληροφο-
ρηθήκαµε από το µητροπολιτικό µουσείο και από εκεί και πέρα
έχουν γίνει όλα αυτά τα οποία συζητούµε σήµερα.

Το στοιχείο είναι εξαιρετικά κρίσιµο, διότι καταδεικνύει ότι
πρόκειται για αρχαιότητες τις οποίες ποτέ δεν θα αποκτούσαµε,
καθώς δεν θα µπορούσαµε να διεκδικήσουµε διότι ακριβώς δεν
γνωρίζαµε την ύπαρξή τους. Συνεπώς µε την προς κύρωση συµ-
φωνία τα µέρη συµφωνούν και αποδέχονται ότι το Υπουργείο Πο-
λιτισµού είναι ο αποκλειστικός κύριος των ελληνικών
αρχαιοτήτων. Είναι άρα ξεκάθαρο πως οι αρχαιότητες αυτές

περνούν στην αποκλειστική κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου,
παρ’ ότι για το διάστηµα που συµφωνείται και µέχρι την οριστική
επιστροφή τους στη χώρα µας και την έκθεσή τους στα ελληνικά
µουσεία θα εκτίθενται στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας
Υόρκης.

Πιο συγκεκριµένα, σύµφωνα µε την προς κύρωση συµφωνία
µέχρι τις 15 Οκτωβρίου του 2022 θα φτάσουν µε δαπάνη του µη-
τροπολιτικού µουσείου στην Αθήνα δεκαπέντε αρχαιότητες οι
οποίες θα εκτεθούν για διάρκεια ενός έτους στο Μουσείο Κυκλα-
δικής Τέχνης. Η έκθεση αυτή µε τις δεκαπέντε αρχαιότητες οι
οποίες σηµειωτέον επελέγησαν από το Υπουργείο Πολιτισµού
και προσδιορίζονται συγκεκριµένα σε συµφωνία αποτελεί στην
πραγµατικότητα την πρώτη παγκόσµια παρουσίαση της συγκε-
κριµένης συλλογής των εκατόν εξήντα µίας αρχαιοτήτων κυκλα-
δικού πολιτισµού.

Ακολούθως -και αυτό είναι σηµαντικό να υπογραµµιστεί- οι δε-
καπέντε αρχαιότητες αφού αποσταλούν στο Μητροπολιτικό
Μουσείο της Νέας Υόρκης, θα εκτεθούν µαζί µε τις υπόλοιπες
της συλλογής σε µια αίθουσα η οποία θα αναφέρει την ιδιοκτη-
σία της ελληνικής δηµοκρατίας και ότι τα συγκεκριµένα εκθέ-
µατα είναι δάνειο προς το µητροπολιτικό µουσείο.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µπορεί στο πλαίσιο της άσκησης
στείρας κριτικής να επιλέγει να το αγνοεί. Ωστόσο είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό το γεγονός πως για είκοσι πέντε χρόνια στο Μη-
τροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης θα ακούγεται και η
ελληνική γλώσσα και θα προβάλλεται οπτικοακουστικό υλικό το
οποίο θα αφορά το Αιγαίο, τις Κυκλάδες και τον Κυκλαδικό Πο-
λιτισµό.

Επιπροσθέτως, όπως αναφέρεται ρητά στη συµφωνία τον ει-
κοστό πέµπτο χρόνο, το 2048, θα λήξει η έκδοση της συλλογής
στο µητροπολιτικό µουσείο. Οι αρχαιότητες που θα βρίσκονται
εκεί θα επιστραφούν οριστικά στην Ελλάδα πάλι χωρίς επιβαρύν-
σεις και θα εκτεθούν στα ελληνικά µουσεία.

Αναφερόµενος στο αίτηµα το οποίο η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και όλη η Αντιπολίτευση κατέθεσε στις 2 Σεπτεµβρίου του
2022 για την απόσυρση του νοµοσχεδίου στον Πρόεδρο της
Βουλής, θα πρέπει να τονίσουµε πως η κίνηση αυτή αποδεικνύει
την απελπισία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τις απέλπιδες
προσπάθειες της να σαµποτάρει κάθε νέα πρόταση, κάθε σύγ-
χρονη και αποτελεσµατική πολιτική της Κυβέρνησης, διότι απλά
ενοχλείται που η Κυβέρνηση αυτή µέσα από πολύ δουλειά και
κυρίως µε όπλα την εµπειρία και τη γνώση καταφέρνει όσα η
προηγούµενη κυβέρνηση απλώς ονειρεύτηκε.

Κλείνοντας, να τονίσω πως είναι εξαιρετικά αντιφατικό αν όχι
στα όρια της πολιτικής ανηθικότητας η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να θέτει ζήτηµα αρχαιοκαπηλίας, ενώ υπήρξε αυτή που ως κυ-
βέρνηση λίγο πριν από τις εκλογές του 2019 άλλαξε τον Ποινικό
Κώδικα και µείωσε τις ποινές των αρχαιοκαπήλων, µια νοµοθε-
τική ρύθµιση την οποία επανέφερε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ώστε πλέον η αρχαιοκάπηλοι να τιµωρούνται µε τις
αυστηρότερες ποινές όπως προέβλεπε ο ν.3028 και όχι µε αυτές
που εσείς νοµοθέτησατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιστροφή των πολιτιστικών
αγαθών της χώρας µας συνιστά µια δέσµευση της Κυβέρνησης
που µε πολύ κόπο γίνεται σιγά σιγά πράξη. Συνιστά όµως και µια
ηθική υποχρέωση για εµάς. Έχουµε χρέος απέναντι στους Έλλη-
νες πολίτες να διασφαλίσουµε πως τα αγαθά που ανέκαθεν ανή-
καν σε αυτούς, θα περιέλθουν στην κυριότητα του ελληνικού
δηµοσίου και τελικά θα επιστραφούν στο σπίτι τους. Το αυτό επι-
διώκουµε να το πετύχουµε µε συντονισµένες προσπάθειες και την
εφαρµογή µιας εθνικής πολιτιστικής στρατηγικής που θα έχει
απτά αποτελέσµατα τα οποία ήδη µπορεί κανείς να τα διαπιστώ-
σει.

Με τη συµφωνία αυτή εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες γίνονται
κτήµα των Ελλήνων πολιτών. Εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες
ανεκτίµητης αξίας επιστρέφουν στην πατρίδα µας. Δόθηκαν εξη-
γήσεις προηγουµένως στις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης από την
Υπουργό, αλλά φαίνεται ότι δεν εισακούστηκαν. Όπως ήρθαµε
στην Αίθουσα το πρωί, έτσι συνεχίζουµε µέχρι να τελειώσουµε
την Ολοµέλεια, να λέµε αυτά τα οποία έχουµε φέρει από το σπίτι.
Οι εξηγήσεις δεν έγιναν κατανοητές από κανέναν, γιατί πρέπει
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να πετύχουµε τον στόχο, ο οποίος είναι να µειώσουµε αυτό το
οποίο γίνεται αυτήν τη στιγµή, εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες
να επιστρέψουν στην Ελλάδα για πρώτη φορά.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, θέλω να σας ευχαριστήσω προσωπικά
για ένα τεράστιο έργο το οποίο επιτελείτε στην πατρίδα µου τη
Ζάκυνθο, µε αποκορύφωµα τα νησιά Στροφάδια και το Καστρο-
µονάστηρο, όπου γίνεται ένα έργο πολύ σηµαντικό που ποτέ δεν
έγινε και γίνεται επί των ηµερών σας, για το Βυζαντινό Μουσείο
στη Ζάκυνθο όπου γίνεται µια ολοκληρωµένη µελέτη για αναβάθ-
µιση που τόσα χρόνια δεν έγινε ποτέ, για την ανάδειξη του Κά-
στρου της Ζακύνθου που είναι το µοναδικό κάστρο το οποίο δεν
έχει αναδειχθεί και µε τη βοήθεια τη δική σας γίνεται η υποστύ-
λωσή του και η ανάδειξη των µνηµείων που βρίσκονται µέσα στο
κάστρο. Το γεγονός ότι ο πολιτισµός της Ζακύνθου βρίσκεται σε
ένα σπίτι, το σπίτι Ρώµα, που το γνωρίζουµε όλοι µας και µε τις
δικές σας ενέργειες έχουµε εξασφαλίσει αυτήν τη στιγµή -έστω
χωρίς την αγορά του ακινήτου, αλλά το γνωρίζετε- την κινητή πε-
ριουσία για να γίνει αγορά από το Υπουργείο Πολιτισµού -ένα τε-
ράστιο έργο- και πολλά άλλα τα οποία γίνονται σε εκκλησίες οι
οποίες είναι ιστορικές, καµπαναριά και όλα αυτά στη Ζάκυνθο.

Θέλω πράγµατι να σας ευχαριστήσω από καρδιάς, γιατί το
έργο το οποίο επιτελείται στη Ζάκυνθο αυτήν τη στιγµή από το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν έγινε ποτέ µα ποτέ στο παρελθόν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λια-
κούλη και αµέσως µετά, όπως έχει ζητήσει, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Μπουκώρος.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, δυστυχώς σή-

µερα είχαµε πάλι µια από τις πιο δυσάρεστες κοινοβουλευτικές
εµπειρίες. Σήµερα σε γειτονική της Ολοµέλειας αίθουσα συντε-
λέστηκε για άλλη µια φορά µια θεσµική εκτροπή. Και µάλιστα η
απόλυτη θεσµική εκτροπή κατά την άποψη µου. 

Η χώρα µας βρίσκεται σε βαθύ σκοτάδι. Η συνεδρίαση της εξε-
ταστικής επιτροπής, που γνωρίζετε µέσα σε τι συνθήκες ξεκίνησε
χθες, απαγόρευσης, φίµωσης, αλλοτρίωσης της ουσίας της έρευ-
νάς της, συνεχίστηκε σήµερα µε ένα δεύτερο σκάνδαλο να έρχε-
ται και να γίνεται προσπάθεια να συµπληρώσει το πρώτο. Το
πρώτο σκάνδαλο είναι η παράνοµη παρακολούθηση του Νίκου Αν-
δρουλάκη που φαίνεται ότι έχει τελικά πολύ µεγάλο βάθος. 

Ήρθε σήµερα ένα δεύτερο σκάνδαλο που επιχείρησε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας: το σκάνδαλο της συγκάλυψης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η προσπάθεια αυτή όµως έγινε µέσα
στη Βουλή και ήταν µία προσπάθεια συγκάλυψης µε τη συνέρ-
γεια Βουλευτών. Ζητήθηκε µάλιστα να συνεργήσουν και Βουλευ-
τές όλων των κοµµάτων. Να συναινέσουµε ουσιαστικά στη µη
έλευση των µαρτύρων στη µη συλλογή εξεταστικού υλικού, στη
µη έρευνα της υπόθεσης. Η Νέα Δηµοκρατία έφτασε στο σηµείο
να απαγορεύσει στις παρατάξεις του Κοινοβουλίου να καλέσουν
µάρτυρα τον κ. Δηµητριάδη, τον ανιψιό του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού και πολιτικά υπεύθυνο για την ΕΥΠ. Τον κ. Δηµητριάδη τον
οποίο αποκεφάλισε ο κύριος Πρωθυπουργός προ ολίγων ηµε-
ρών δείχνοντας τον µε το δάχτυλο ως το πολιτικά υπεύθυνο πρό-
σωπο για το σκάνδαλο της παρακολούθησης του Νίκου
Ανδρουλάκη. Δεν δέχτηκαν τους µάρτυρες του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για να διερευνηθεί -όπως η πρότασή µας
ήταν και η Ολοµέλεια αποφάσισε- η παρακολούθηση των γρα-
φείων του κόµµατος, όπως καταγγέλθηκε τεκµηριωµένα και δη-
µόσια. Δεν δέχτηκαν καν το Θανάση Κουκάκη, θύµα παρακο-
λούθησης, ο δηµοσιογράφος, όπως επίσης και µάρτυρες σηµαί-
νουσας αξίας για την εξεταστική επιτροπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι να πω για το πολιτικό προσω-
πικό το οποίο κρατήθηκε µακριά από οποιοδήποτε φως; Προτεί-
ναµε να έρθει ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός που µόνος του
το 2019 πήρε την ΕΥΠ, ως πολιτικός προϊστάµενος, στα χέρια
του. Ζητήσαµε να έρθει ο κ. Πικραµένος, Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης, αρµόδιος για τις ανεξάρτητες αρχές, ο κ. Γεραπετρί-
της που έστειλε SMS. Λαλίστατος ο κ. Γεραπετρίτης στα µέσα

µαζικής ενηµέρωσης σχετικά µε το θέµα. Ο κ. Πιερρακάκης και
ο κ. Τσιάρας να µας εξηγήσουν για ποιο λόγο αποφάσισαν εδώ
µέσα στη Βουλή µε δικές τους εισηγήσεις να γίνουν ηλεκτρονι-
κές οι πλατφόρµες από τα συµβούλια πληµµελειοδικών για τις
άρσεις του απορρήτου και τον Δεκέµβρη εξαιρέθηκε η ΕΥΠ,
αλλά από τότε καµµία ηλεκτρονική πλατφόρµα δεν υπάρχει, µε
αποτέλεσµα η ΑΔΑΕ η µόνη ανεξάρτητη αρχή, υπεύθυνη για το
θέµα αυτό, να µη διατηρεί κανένα απολύτως αρχείο για το θέµα. 

Γιατί να µην έρθουν αυτοί οι άνθρωποι; «Γιατί να µην έρθει ο
Δηµητριάδης στην εξεταστική επιτροπή» ρωτάµε τη Νέα Δηµο-
κρατία. Έχετε να κρύψετε κάτι; Τι έχετε να κρύψετε; Δεν ήταν
νόµιµη η επισύνδεση; Αυτό ρωτάει ο κόσµος. Έχετε να κρύψετε
υπογραφές, λέτε, φαρδιές πλατιές της εισαγγελέως, άλλες έξι
µας είπε η εισαγγελέας κ.λπ.. Άρα γιατί να µην έρθει ο, αποπεµ-
φθείς από εσάς, Δηµητριάδης, να µαρτυρήσει αυτά για τα οποία
εσείς τον καταγγείλατε πολιτικά; Τον αποπέµψατε, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί τον διώξατε; Σήµερα ο κ. Δηµητριάδης
είναι αδικούµενος κατ’ αρχάς. Και θα πρέπει γι’ αυτό να έρθει και
να σας εγκαλέσει πολιτικά και να ζητήσει από εσάς τον λόγο. Ή
µήπως ήταν η Ιφιγένεια την οποία θυσιάσατε για να µπορέσει το
καράβι σας να ταξιδέψει, λίγο έστω ακόµα, µέχρι οριστικά να
πέσει στα βράχια; Εγώ αυτό που θέλω να σας ρωτήσω είναι τι
σας πειράζει να έρθει στην εξεταστική επιτροπή ο κ. Δηµητριά-
δης, ο κ. Γεραπετρίτης, ο κ. Πιερρακάκης, ο κ. Τσιάρας, ο κ. Πι-
κραµµένος και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος σε αυτό εδώ
το Βήµα µε το αυξηµένο κύρος του Πρωθυπουργού της χώρας
µας, ήρθε και είπε σε εµάς κοιτάζοντάς µας στα µάτια ότι θα έρ-
θουν όλα στο φως και ζητώντας µάλιστα από τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης και από εµάς, που είµαστε η επισπεύδουσα
παράταξη στο συγκεκριµένο ζήτηµα, να συνεισφέρουµε στη θε-
σµική κατοχύρωση της ΕΥΠ; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Όπως αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε
δυστυχώς για τη δηµοκρατία µας και για τους θεσµούς, µια πολύ
άσχηµη εποχή µε πάρα πολλά δεδοµένα τα οποία αποτελούν
χτύπηµα στον πυρήνα της δηµοκρατίας µας. Εµείς είµαστε απο-
φασισµένοι αυτό να µην το επιτρέψουµε. Γι’ αυτόν τον λόγο απο-
χωρήσαµε από τη συνεδρίαση της εξεταστικής επιτροπής
σήµερα ζητώντας από την πλειοψηφία και την κυβέρνησή σας να
ξανασκεφτεί σοβαρά τι πάει να κάνει και σε ποια εποχή πάει να
το κάνει αυτό. 

Παρεµβήκαµε θεσµικά στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής και
ζητήσαµε να επέµβει στη συγκεκριµένη διαδικασία, θεσµικά βε-
βαίως, να αξιολογήσει τη συγκεκριµένη υπόθεση και να δει τον
τρόπο της εξωθεσµικής λειτουργίας. Δυστυχώς, όπως αντιλαµ-
βάνεστε, οµερτά και βαθύ σκοτάδι -αντί για άπλετο φως που υπο-
σχέθηκε ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή- ήταν το αποτέλεσµα και
συγκάλυψη ήταν η επιχείρηση της Νέας Δηµοκρατίας σε ό,τι
αφορά στην υπόθεση Ανδρουλάκη αλλά και τις συναφείς υποθέ-
σεις για τις οποίες αυτή η Ολοµέλεια, αυτής της Βουλής αποφά-
σισε να ερευνηθούν και να βγουν όλα στο φως. 

Σε ό,τι αφορά στο σηµερινό νοµοσχέδιο µία κουβέντα… 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Δεν είπατε µια κουβέντα για το σηµε-

ρινό µας θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε τη συνάδελφο να πει αυτά που θέλει. Σας παρακαλώ, έχει δι-
καίωµα να πει ό,τι θέλει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν σας αρέσουν αυτά που σας λέµε
διότι ανήκετε σ’ αυτούς που επιχειρούν τις θεσµικές εκτροπές.
Δεν σας αρέσουν αυτά. Υπάρχει Προεδρείο στη Βουλή όµως, κύ-
ριοι. Δεν είναι ανοχύρωτη η πολιτεία. Έχουµε θεσµούς. Δεν µπο-
ρείτε εσείς να κάνετε και τον Πρόεδρο. Δεν µπορείτε να κάνετε
και τον Πρόεδρο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Μιλάτε οκτώ λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με τη διακοπή σας οκτώ λεπτά. Αλλά

θα µε αφήσετε να πω αυτό που θέλω. Σε κάθε περίπτωση εγώ
θα το πω. Αυτό είναι το Βήµα της Βουλής. Είναι της Ολοµέλειας
της Βουλής και έχω δικαίωµα ως Βουλευτής να έρχοµαι και να
καταθέτω τις απόψεις µου, όπως οι αξιότιµοι συνάδελφοί µου.
Κι αυτό ακριβώς έλεγα όταν παρεµβήκατε ασκόπως. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα έχουµε µαθήµατα κοινοβουλευ-
τικής συµπεριφοράς; 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Γιατί να µη σας παραδώσουµε µαθή-
µατα κοινοβουλευτικής συµπεριφοράς όταν εσείς µας διακό-
πτετε διαρκώς κι όταν νοµίζετε ότι η πλειοψηφία που σας έδωσε
µία φορά ο ελληνικός λαός θα είναι για πάντα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-
στε να τελειώσει, σας παρακαλώ. Έτσι την παρεµποδίζετε και
σπαταλάει τον χρόνο, όπως λέτε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Έτσι συµπεριφέρεστε παντού. Με µία
αλαζονεία η οποία είναι άνευ προηγουµένου. Για ποιον λόγο; Με
διακόπτει, κυρία Πρόεδρε. Μπορώ να πω τη φράση µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, θα
πρέπει να κλείσετε, όπως καταλαβαίνετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρία Υπουργέ, ο εισηγητής µας και
η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος έχουν αναπτύξει το θέµα
του νοµοσχεδίου σήµερα µε απόλυτη λεπτοµέρεια και ενάργεια.
Το µόνο που εµένα, τουλάχιστον, µε ταλαιπωρεί ιδιαιτέρως είναι
ότι το δηµόσιο έχει πάρα πολλές φορές διεκδικήσει παράνοµα
εξαχθείσες αρχαιότητες. Πρόσφατα επιτεύχθηκε η επιστροφή
της συλλογής Στάινχαρτ από τη Νέα Υόρκη κ.λπ.. Δεν προκύπτει
σε καµµία περίπτωση, όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γιατί
στην περίπτωση του Στερν επιλέγει η µη δικαστική διεκδίκηση. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, δεν προκύπτει κατά ποιο λόγο δεν θα
έχουµε τέτοιου είδους περιπέτειες και µε υπόλοιπα ζητήµατα τα
οποία είναι ανοιχτά διεθνώς. Γνωρίζετε πολύ καλά αυτά στα
οποία αναφέροµαι διότι απασχολούν το Υπουργείο σας πάρα
πολλές φορές, όπως κι εσείς και εγώ γνωρίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, ο κ. Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε, θα µι-

λήσω από τη θέση µου, γιατί θα κάνω χρήση µόνο της πρωτολο-
γίας.

Να µου επιτρέψετε πρώτα µία διευκρίνιση να κάνω. Προς στιγ-
µήν πίστεψα ότι βρισκόµαστε στην αίθουσα της εξεταστικής επι-
τροπής. Και ξέρετε, δεν είναι κοινοβουλευτικό κεκτηµένο να
προσπαθείς να µεταφέρεις τις απόψεις που ακούγονται και τις
θέσεις που υπάρχουν στην εξεταστική επιτροπή, στην Αίθουσα
της Ολοµέλειας σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο. Και αλαζονεία δεν
είναι η παρότρυνση να αναφέρονται οι Βουλευτές στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε, αλλά το να αγνοούµε εντελώς το νοµοσχέδιο
και να αναφερόµαστε σε αλλότρια πράγµατα επειδή έτσι νοµί-
ζουµε ότι µας εξυπηρετεί επικοινωνιακά ή επειδή αυτή τη σηµα-
σία δίνουµε στο νοµοσχέδιο.

Σε ποιο νοµοσχέδιο, όµως, κυρία Πρόεδρε; Μια κύρωση σύµ-
βασης η οποία, για πρώτη φορά, φέρνει ξανά στην Ελλάδα έναν
αρχαιολογικό θησαυρό, πολύ σηµαντικό, µεγαλύτερος του
οποίου τις τελευταίες δεκαετίες ουδέποτε έχει επιστρέψει στη
χώρα, µέσα από τη συµφωνία που έχει πετύχει η κ. Μενδώνη και
το Υπουργείο Πολιτισµού.

Κι εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα µπορούσα να
αναφερθώ στα θέµατα της επικαιρότητας, αλλά θεωρώ ότι είναι
πάρα πολύ σηµαντικό αυτό το νοµοσχέδιο µε τις όποιες διαφω-
νίες µας. Και λέω µε τις όποιες διαφωνίες µας γιατί, η εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε τη δικαστική οδό. Υπάρχει και αυτή. Υπάρ-
χει και η εξωδικαστική οδός. Υπάρχει και η διπλωµατική οδός.
Εκείνο το οποίο πρέπει να ενδιαφέρει, όµως, στην επιστροφή αρ-
χαιοτήτων στη χώρα, είναι η επιστροφή τους, η ανάκτηση αυτής
της σπουδαίας συλλογής, που µας ήταν παντελώς άγνωστη
µέχρι πριν από δύο χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτή
τη συλλογή κυκλαδικής τέχνης ουδείς τη γνώριζε στη χώρα πριν
από δύο χρόνια. 

Και πώς έγινε θέµα και αντικείµενο επιστροφής στη χώρα; Το
Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, όταν περιήλθε στη
διάθεσή του αυτή η συλλογή, µε βάση τον νόµο του 2008 -που η
δική µας παράταξη έχει ψηφίσει, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης- ήρθε σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Πολιτισµού και τα
υπόλοιπα είναι λίγο πολύ γνωστά. 

Αλλά έχει κανένας την εντύπωση σε αυτήν την Αίθουσα ότι οι
αρχαιότητες που βρίσκονται εκτός µουσείων –δηµοσίων ή ιδιω-
τικών- που δεν είναι επισήµως καταγεγραµµένες από τα αρµόδια
όργανα των Υπουργείων Πολιτισµού της κάθε χώρας, είναι προ-
ϊόντα νόµιµης διακίνησης; Δεν το γνωρίζουµε όλοι αυτό; Είναι
προϊόντα ανταλλαγής, εµπορίας, αρχαιοκαπηλίας και µε οποιον-
δήποτε άλλο τρόπο. Αυτό είναι γνωστό. Δηλαδή, το να παριστά-
νουµε ότι δεν ξέρουµε ότι τα µη καταγεγραµµένα αρχαιολογικά
αντικείµενα, είναι προϊόντα παράνοµης διαδικασίας, είναι σαν να
υποκρινόµαστε ότι δεν γνωρίζουµε τίποτα.

Και είπε η αξιότιµη εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης περί γνησιότητας και νοµιµότητας αυτής της συλλογής. Μα,
τη γνησιότητα την εγγυάται ένα σπουδαίο µουσείο, όπως είναι
το Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. Θέλετε να ισχυρι-
στείτε ότι θα έµπαινε σε αυτή τη διαδικασία το Μητροπολιτικό
Μουσείο αν ήταν κίβδηλα τα αντικείµενα αυτά; Έχει πειστεί για
τη γνησιότητα. Τα περί νοµιµότητας τα είπαµε προηγουµένως. 

Κατά συνέπεια, εγώ σας είπα από την αρχή, αγαπητή κυρία
Αναγνωστοπούλου, δέχοµαι ότι υπάρχουν πολλές οδοί για να
προσπαθήσουµε να τα ανακτήσουµε. Η δικαστική οδός, που λέτε
εσείς, εγγυάται το αποτέλεσµα; Εγγυάται ότι θα είµαστε οι νικη-
τές της δικαστικής διαµάχης; Ξεκινήσαµε και για τα µάρµαρα του
Παρθενώνα µια δικαστική διαµάχη και µάλιστα, µε νοµικούς παγ-
κοσµίου προβολής και κύρους, αλλά αποτέλεσµα δεν ήρθε. Ενώ
η συµφωνία, η σύµβαση, την κύρωση της οποίας ψηφίζουµε σή-
µερα, έχει κάποια εγγυηµένα αποτελέσµατα. 

Και ποια είναι αυτά; Ότι το 1/10 της συλλογής θα εκτεθεί αµέ-
σως στην Ελλάδα, από µια συλλογή –επαναλαµβάνω- που δεν
την είχαµε στον λογαριασµό, δεν τη γνωρίζαµε καν. Μπορεί να
γνωρίζουµε γενικώς και να έχουµε πληροφορίες ότι υπάρχουν
συλλογές και στη Νέα Υόρκη και στο Βερολίνο, στην Ευρώπη,
αλλά γι’ αυτή τη συγκεκριµένη δεν γνωρίζαµε απολύτως τίποτα. 

Είναι η έκθεση, λοιπόν, του 10% της συλλογής τον πρώτο χρόνο
και από εκεί και πέρα υπάρχει µια τµηµατική υλοποίηση της συµ-
φωνίας, που το 2048 φέρνει ολόκληρη τη συλλογή στην Ελλάδα,
αυτή την πολύ µεγάλης σηµασίας και αξίας συλλογή και σας δια-
βεβαιώνει και το λέει και η σύµβαση που ψηφίζουµε σήµερα, ότι
είναι κοµβικός ο ρόλος του Υπουργείου Πολιτισµού. Δεν είναι µια
διµερής συµφωνία µεταξύ του Μητροπολιτικού Μουσείου της
Νέας Υόρκης και του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης στην Αθήνα
για το που θα πηγαίνουν αυτά τα εκθέµατα. Πρέπει να υπογράφει,
να πέφτει η στρογγυλή σφραγίδα -για να το πούµε απλά και λαϊκά-
του Υπουργείου Πολιτισµού. Αυτό είναι δεδοµένο.

Ύστερα, να σας ρωτήσω και κάτι άλλο; Μιλάµε για µια άγνω-
στη συλλογή, την ύπαρξη της οποίας αγνοούσαµε, παντελώς,
όλοι µας. Είναι άσχηµο και είναι κακό για την ίδια τη συλλογή,
για τον ίδιο τον ελληνικό πολιτισµό και µάλιστα αυτή την πρώιµη
µορφή που είναι η κυκλαδική τέχνη, να εκτεθεί για το διάστηµα
που προβλέπει η σύµβαση στο µουσείο της Νέας Υόρκης και να
τη δουν -µέχρι την επιστροφή της στην Ελλάδα- πάνω από εκατό
εκατοµµύρια επισκέπτες; Ποια υπεραξία παίρνει αυτή η συλλογή;
Θα γίνει ένα από τα παγκοσµίως γνωστότερα εκθέµατα µε αυτή
τη διαδικασία. Και θα είναι πόλος έλξης επισκεπτών για την Ελ-
λάδα µετά από τη µεγάλη εικοσαετή διαφήµιση της έκθεσής της
στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης. 

Αυτό, δηλαδή, δεν είναι ένα άυλο κέρδος για την ίδια τη συλ-
λογή, για τον ελληνικό πολιτισµό, για την οικονοµία της χώρας
διά της επισκεψιµότητας; Πώς τα αγνοούµε όλα αυτά τα ζητή-
µατα; Εδώ υπογράφεται µια σοβαρή σύµβαση µε επιτηρητή το
Υπουργείο Πολιτισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας, στο οποίο -
και κατ’ επέκταση στην Ελληνική Δηµοκρατία- ανήκει πλέον η
συλλογή, µε πινακίδα ευµεγέθη που θα αναρτηθεί στην έκθεση
του µουσείου της Νέας Υόρκης όσο αυτά τα εκθέµατα θα φιλο-
ξενούνται εκεί. 

Πού είναι, λοιπόν, οι απορίες; Πού είναι οι καταγγελίες; Πού
είναι οι κατηγορίες -πού ευσταθούν, εννοώ; 

Θα έλεγα -και κλείνω έτσι όπως ξεκίνησα- υπάρχουν πολλές
οδοί για να φέρεις κάτι καλό στη χώρα. Υπάρχουν πολλές πολι-
τικές θέσεις που µπορούν να φέρουν αποτέλεσµα. Εδώ νοµίζω,
όµως, ότι είναι µια επιλογή της κ. Μενδώνη, της Υπουργού Πολι-
τισµού, που φέρνει άµεσο αποτέλεσµα. 

19282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όλοι ξέρουµε πόσο χρονοβόρες είναι αυτές οι διαδικασίες
ανάκτησης αρχαιοτήτων. Αυτή είναι η διαφορά της σηµερινής
συµφωνίας µε τις όποιες άλλες προσπάθειες ανάκτησης αρχαι-
οτήτων, τις οποίες όλες τιµούµε, εννοείται. Όλες τις τιµούµε. 

Εµείς δεν λέµε ότι η κ. Αναγνωστοπούλου θέλει το κακό της
συλλογής. Εµείς λέµε ότι η δική µας οδός είναι πιο ασφαλής και
πιο αποτελεσµατική. Αυτό λέµε. 

Και θα έλεγα ότι είναι µια σηµαντική ηµέρα σήµερα, πέρα από
τις διαφορετικές προσεγγίσεις µας, πέρα από τις διαφωνίες µας,
γιατί µια πολύ µεγάλη αρχαιολογική συλλογή, του προοιµίου του
ελληνικού πολιτισµού, συλλογή της κυκλαδικής τέχνης, επιστρέ-
φει στη χώρα τµηµατικά, σταδιακά, γνωστοποιείται στο παγκό-
σµιο κοινό, προσλαµβάνει την πολιτιστική αξία την οποία
δικαιούται ως εύρηµα, ως συλλογή, ως έκθεση και βεβαίως, θα
βρει τη θέση της και στην Αθήνα και στις Κυκλάδες, στο µέλλον. 

Σας καλώ, λοιπόν, να άρετε τις όποιες αντιρρήσεις σας και να
ψηφίσουµε όλοι µαζί αυτή την επιστροφή σπουδαίων αρχαιοτή-
των στη χώρα µας γιατί, πράγµατι -και σε αυτό συµφωνώ πολύ
µε την κ. Αναγνωστοπούλου- αυτός είναι ο πλούτος του λαού
µας, αυτός είναι ο πλούτος της χώρας µας και δεν πρέπει να ανα-
ζητούµε ευκαιρίες για διαφωνία και αντιπαράθεση, αλλά πρέπει
να αναζητούµε και να εξαντλούµε τις δυνατότητες για εθνική συ-
νεννόηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό, για να δώσω µια απάν-
τηση, γιατί αναφέρθηκε στο ΠΑΣΟΚ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι. Όχι, βέβαια...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αναφερθή-

κατε στο τι είπε η γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας. Απάντηση θα πάρετε είτε θέλετε είτε δεν θέλετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γιατί να πάρετε τον λόγο;
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ πολύ. Το Προεδρείο δίνει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλετε να
γράψετε τον Κανονισµό της Βουλής µόνος σας ή θέλετε να επι-
βάλλετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πάρα πολύ. Ζητήσατε τον λόγο, αλλά όχι να γίνεται
αυτή η διαδικασία µέσα στο Κοινοβούλιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι προσωπικό
θέµα αυτό; Πολιτικά δεν µπορούµε να µιλήσουµε στη Βουλή; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακού-
στηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µπορούσα να σας
απαντήσω κι εγώ, κύριε συνάδελφε, γιατί σε όσα είπατε αναφερ-
θήκατε και στο Προεδρείο. Δεν σας απαντώ, όµως, γιατί θέλω
να συνεχίσει η διαδικασία. Σας παρακαλώ, γιατί το Προεδρείο
έχει την ευθύνη του πως θα πάει η συζήτηση. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να σας πω, µιας και µου δίνετε τον
λόγο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν αναφέροµαι ποτέ προσωπικά.
Μιλώ πάντα πολιτικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μιλάω εγώ, κύριε συ-
νάδελφε. Θα πάρετε τον λόγο µόλις τελειώσω!

Κύριε συνάδελφε, κάνετε παρατήρηση στο Προεδρείο για το
γεγονός ότι η συνάδελφος που ήταν στο Βήµα είπε θέµατα εκτός
νοµοσχεδίου. Θα µου επιτρέψετε, δυστυχώς, να σας υπενθυµίσω
ότι κυρίως οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά και οι περισ-
σότεροι εκ των συναδέλφων, ακριβώς το ίδιο κάνουν. 

Παρακαλώ πάρα πολύ, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο
να απαντήσετε στον κύριο συνάδελφο για ένα λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Η εξέλιξη του
σκανδάλου των υποκλοπών των τηλεπικοινωνιών του Προέδρου
µας Νίκου Ανδρουλάκη προφανώς σας έχει κάνει να βρίσκεστε
σε vertigo, βρίσκεστε σε πανικό. Σήµερα το µόνο το οποίο δεν
έχετε κάνει είναι να επιβάλλετε στην Αντιπολίτευση σιωπητήριο

γιατί δεν συµφωνεί µε το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνετε. 
Κύριε Κοινοβουλευτικέ της Νέας Δηµοκρατίας, πρέπει να κα-

ταλάβετε ότι στις δηµοκρατίες η αντιπολίτευση υπάρχει για να
ελέγχει την κυβέρνηση, για να κάνει κριτική στην κυβέρνηση, όχι
για να σας «λιβανίζει». Δεν ξέρω τι έχετε στο νου σας, πραγµα-
τικά, αλλά το να επιβάλλετε και να λέτε τι πρέπει να πει η γραµ-
µατέας της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, συγγνώµη, αυτό πάει
πάρα πολύ. 

Απλά ένα πράγµα και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Κοινοβουλευτικέ, εσείς οι ίδιοι, σήµερα, τον νόµο τον

οποίο φέρατε πριν από έναν χρόνο, δεν τον εφαρµόζετε πάνω
στο αντικείµενο του νοµοσχεδίου σας. Και έρχεστε και µας κου-
νάτε το δάχτυλο! Αυτό προφανώς, προφανέστατα, αποτελεί µια
πάγια τακτική σας. Γιατί εδώ, έτσι όπως φαίνεται και όπως διαρ-
ρέεται, εδώ θα αλλάξετε και τον εκλογικό νόµο, τον δικό σας
εκλογικό νόµο, µέσα σε τρία χρόνια δύο φορές. 

Η αυτογελοιοποίησή σας έχει πλέον ξεπεράσει κάθε όριο. Συ-
νέλθετε, λοιπόν, και αφήστε την Αντιπολίτευση να κάνει τη δου-
λειά της, γόνιµη και ουσιαστική κριτική, είτε σας αρέσει είτε δεν
σας αρέσει. Σιωπητήριο δεν θα µας βάλετε πάντως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, γιατί έχει
έρθει ο κ. Κατρίνης και πρέπει να µιλήσει, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αρχικά, δεν συνηθίζω να οµιλώ και
να αναφέροµαι προσωπικά στους συναδέλφους. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά στη δική σας παρατήρηση, κυρία
Πρόεδρε, πραγµατικά µε µια διάθεση κριτικής ρώτησα αν είµα-
στε στην αίθουσα της εξεταστικής επιτροπής ή στην Ολοµέλεια. 

Τρίτον, η συνάδελφος στην οµιλία της οποίας αναφέρθηκα δεν
οµιλούσε ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, οµιλούσε ως Βου-
λευτής. Και ο Κανονισµός της Βουλής είναι ξεκάθαρος, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για όλους, κύριε συνά-
δελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ακριβώς, ακριβώς. Για το αν αναφέ-
ρεται στο νοµοσχέδιο, βεβαίως, δεν εφαρµόζεται αυστηρά, αλλά
δεν υπήρχε καµµία αναφορά στο νοµοσχέδιο γι’ αυτό υπήρξαν
και διαµαρτυρίες. 

Ως προς την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλ-
λαγής-ΠΑΣΟΚ, όταν θα µιλάτε περί δηµοκρατικών διαδικασιών
και περί σεβασµού της δηµοκρατίας στη δική µας παράταξη, θα
σας παρακαλούσα να είστε πιο προσεκτική, στην παράταξη που
εµπέδωσε και εδραίωσε τη δηµοκρατία στη χώρα. Και επίσης,
θα είστε διπλά προσεκτική όταν απευθύνεστε σε εµάς για εκλο-
γικούς νόµους και «κουτσονόµους». 

Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κατρίνης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, επειδή κάποιοι µιλούν µε ευκολία για δηµοκρατία, σε αυτό
εδώ το κτήριο, σε µία άλλη αίθουσα, έπεσε πριν από λίγο και το
τελευταίο «φύλλο συκής». Στην εξεταστική επιτροπή που η Ολο-
µέλεια ψήφισε για να διαλευκάνει την πρωτοφανή υπόθεση πα-
ρακολούθησης των κινητών τηλεφώνων του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ Νίκου Ανδρουλάκη, του δηµοσιογράφου Θανάση Κου-
κάκη και τις καταγγελίες του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, η παράταξη η οποία έλεγε, όταν έγινε επώνυµη καταγγελία,
«όλα στο φως», κάνει τα πάντα για να ρίξει απόλυτο σκοτάδι.

Η εξεταστική επιτροπή, δυστυχώς, ευτελίζει τον ρόλο και την
αποστολή της -το κάνει ήδη από την πρώτη ηµέρα λειτουργίας
της- µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης και αποκλειστική
ευθύνη του ίδιου του Πρωθυπουργού.

Έπειτα το µονοκοµµατικό Προεδρείο, σήµερα ήρθε να προ-
στεθεί στην εξίσωση ο αποκλεισµός της λίστας των µαρτύρων
που πρότεινε το ΠΑΣΟΚ και, βεβαίως, τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, ουσιωδών µαρτύρων για να µπορούν να φωτί-
σουν την υπόθεση. 
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Γιατί αλήθεια δεν θέλει η κυβερνητική Πλειοψηφία να κληθεί
ο Πρωθυπουργός που είναι ο πολιτικός προϊστάµενος της ΕΥΠ
και ο µόνος που µπορεί να άρει το απόρρητο, βάσει του άρθρου
14 του ν.3649; Για ποιον λόγο δεν θέλει η παράταξη που λέει
«όλα στο φως» και να λειτουργήσουν οι θεσµοί και η δηµοκρατία;  

Για ποιον λόγο η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν θέλει να κληθεί ο κ. Δηµητριάδης, ανιψιός του Πρωθυ-
πουργού και πρώην γενικός γραµµατέας του Πρωθυπουργού,
που κατά τα άλλα παραιτήθηκε λόγω της υπόθεσης των παρα-
κολουθήσεων; Για ποιον λόγο δεν θέλει η Νέα Δηµοκρατία να
κληθούν ο κ. Γεραπετρίτης και ο κ. Πιερακάκης;

Για ποιον λόγο δεν θέλει να κληθεί ο δηµοσιογράφος Θανάσης
Κουκάκης, του οποίου, επίσης, παρακολουθήθηκε το τηλέφωνο,
αλλά και άλλοι δηµοσιογράφοι που έριξαν φως σε αυτή την πολύ
σκοτεινή υπόθεση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ποιον λόγο η Κυβέρνηση
συγκαλύπτει απροκάλυπτα και θέτει στο απυρόβλητο τους επι-
χειρηµατίες φίλους του Μαξίµου που συνδέονται άµεσα ή έµ-
µεσα µε τις εταιρείες που έχουν, εµπορεύονται και παρέχουν το
παράνοµο λογισµικό «Predator»;

Βεβαίως και ευτυχώς, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ακολουθεί-
ται αντίστροφη διαδικασία και εκεί θα φανεί ποιοι είναι αυτοί που
βρίσκονται πίσω από αυτή τη σκοτεινή υπόθεση. 

Αλλά, µε τη σηµερινή επιλογή της Κυβέρνησης δεν ευτελίζεται
µόνο η εξεταστική επιτροπή, ευτελίζεται η Βουλή, ευτελίζεται η
ίδια η δηµοκρατία. Και οφείλει ο Πρόεδρος της Βουλής -τον οποίο
επισκέφτηκε το ΠΑΣΟΚ για να του δηλώσει την πλήρη αντίθεσή
του µε τη µεθόδευση που επιχειρείται, θέτοντάς τον προ των ευ-
θυνών του- να αντιληφθεί ότι αυτή η εξεταστική επιτροπή είναι επι-
τροπή της Βουλής και όχι της Κυβέρνησης ή της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας. Και η συγκυριακή κοινοβουλευτική Πλειοψηφία δεν
είναι ληµέρι για να κρύβονται πίσω από αυτή οι ένοχοι ενός άθλιου
παρακράτους. Γιατί είναι ξεκάθαρο ότι στόχος της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι η συσκότιση, είναι η συγκάλυψη, είναι -µε κάθε
τρόπο και µε κάθε µέσο- να µην αποκαλυφθεί η αλήθεια σε αυτή
την υπόθεση. 

Το σκάνδαλο αυτό, όµως, είναι πολύ µεγάλο, πολύ µεγαλύ-
τερο από αυτό που πιστεύουν και τα στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας. Καθηµερινά αναδεικνύονται νέες πτυχές και νέες
αποκαλύψεις. Κι αν ισχύει ότι έχει καταστραφεί ο φάκελος της
παρακολούθησης, αλλά και το υλικό παρακολούθησης του Νίκου
Ανδρουλάκη από την ΕΥΠ, τότε είναι ξεκάθαρο ότι η πιο ευαί-
σθητη υπηρεσία για την εθνική ασφάλεια της χώρας έχει µετα-
τραπεί σε έναν παρακρατικό µηχανισµό στα χέρια αυτών που
επιλέγουν να παρακολουθούν τους πολιτικούς αντιπάλους τους.
Ναι, γιατί οι ένοχοι µόνο καταστρέφουν και εξαφανίζουν στοιχεία
και οι ένοχοι µόνο εµποδίζουν την κλήση των µαρτύρων. 

Να κάνω µια ύστατη προειδοποίηση την Κυβέρνηση, να στα-
µατήσει επιτέλους να ευτελίζει, να φθείρει τους θεσµούς, να πα-
ραβιάζει δηµοκρατικά αλλά και συνταγµατικά δικαιώµατα και να
αντιληφθεί ότι ό,τι κι αν κάνει η απόπειρα συγκάλυψης θα πέσει
στο κενό. 

Πρακτικές σαν αυτές που ακολουθούν όσοι εγκληµατούν εις
βάρος της δηµοκρατίας και της χώρας δεν θα γίνουν αποδεκτές
και δεν θα γίνουν ανεκτές. Και σίγουρα, η συγκυριακή κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία δεν αποτελεί σταθερά, δεν θα υφίσταται για
πάντα και δεν θα υπάρχει αύριο. Ό,τι κι αν κάνετε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, ό,τι κι αν κάνετε, κύριε Μητσοτάκη, η αλήθεια θα λάµ-
ψει και αυτοί που είναι ηθικοί και φυσικοί αυτουργοί αυτής της
πρωτοφανούς υπόθεσης που διασύρει τη χώρα διεθνώς, σύν-
τοµα θα φανούν και ο ελληνικός λαός θα βγάλει τα συµπερά-
σµατά του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ. 

Τον λόγο τώρα, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, έχει ο κ.
Καλλιάνος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια την κύρωση της συµφωνίας του Υπουργείου Πολιτισµού µε

την οποία θα επιστρέψουν στην Ελλάδα εκατόν εξήντα µία αρ-
χαιότητες του Κυκλαδικού Πολιτισµού.

Στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης θα ήθελα να µοιραστώ µαζί
σας ορισµένες δικές µου σκέψεις. Η Ελλάδα είναι η χώρα που
γέννησε τη δηµοκρατία. Είναι η χώρα που ακούστηκαν οι στίχοι
των οµηρικών επών. Είναι η χώρα όπου ακόµη κι ένα γιγάντιο
οχυρωµατικό έργο στις Μυκήνες φιλοτεχνήθηκε µε την αξεπέ-
ραστης καλλιτεχνικής αξίας Πύλη των Λεόντων. Είναι η χώρα
όπου δεν υπάρχει τόπος χωρίς αρχαία µνηµεία. Είναι η χώρα που
στο DNA της είναι κωδικοποιηµένος ο πολιτισµός.

Και τι συζητάµε σήµερα; Συζητάµε για την κύρωση µιας συµ-
φωνίας όπου εκατόν εξήντα ένας ανεκτίµητοι πολιτιστικοί θησαυ-
ροί της χώρας µας, που ήταν θαµµένοι στο χώµα για αιώνες και
που όταν ήρθαν στο φως πριν από πολλές δεκαετίες είχαν τη δύ-
στυχη µοίρα να πέσουν σε χέρια βέβηλων και να θαφτούν ξανά
για δεκαετίες σε ιδιωτικές συλλογές, επιστρέφουν στη χώρα
όπου δηµιουργήθηκαν κάποτε από καλλιτέχνες εµπνευσµένους.

Κι, όµως, σε αυτό το χαρµόσυνο γεγονός ακούστηκαν από την
Αντιπολίτευση να υπάρχουν δεύτερες και τρίτες σκέψεις και να
υφαίνονται σενάρια υποταγής και να διατυπώνονται διλήµµατα
για το αν η σηµερινή Νέα Δηµοκρατία –έτσι είπατε- είναι άλλη
από εκείνη του 2008. Το τελευταίο για παράδειγµα που είπα το
είπε, αν θυµάµαι καλά, ο κ. Σκουρολιάκος στη συνεδρίαση της
επιτροπής. Προς τιµήν του, όµως, βεβαίως, είπε ότι µε τον
ν.3058/2008 η Νέα Δηµοκρατία ίδρυσε και στελέχωσε τη Διεύ-
θυνση Προστασίας Πολιτιστικών Αγαθών µε επιτυχίες στον επα-
ναπατρισµό των αρχαιοτήτων.

Προσωπικά, εκτιµώ ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει υπηρετήσει µε
διαχρονική ευσυνειδησία και υψηλή αίσθηση το εθνικό καθήκον
της προστασίας της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς.

Ας δούµε, λοιπόν, µε γεγονότα αν και πόσο έχει αλλάξει η Νέα
Δηµοκρατία σε σχέση µε το 2008, όπως ειπώθηκε στις επιτρο-
πές:

Ένα από τα πιο λαµπρά δείγµατα αισθητικής παρέµβασης σε
αρχαιολογικό χώρο παγκοσµίως είναι αυτό της Ακρόπολης και
του Φιλοπάππου, δηµιούργηµα του σπουδαίου αρχιτέκτονα Δη-
µήτρη Πικιώνη. Ξεκίνησε το 1954 επί Υπουργίας Κωνσταντίνου
Καραµανλή και ολοκληρώθηκε το 1958 επί Πρωθυπουργίας του
ιδίου, µε σχεδόν καθηµερινή ενασχόλησή του, έργο το οποίο βιώ-
νουν εκατοµµύρια άνθρωποι από όλο τον κόσµο κάθε χρόνο. Το
1976 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής οραµατίστηκε τη δηµιουργία
ενός νέου Μουσείου της Ακρόπολης που θα διέθετε όλες εκείνες
τις απαραίτητες τεχνικές εγκαταστάσεις για τη συντήρηση των
ανεκτίµητων έργων της ελληνικής τέχνης, βασική προϋπόθεση
ώστε να επαναπατριστούν και τα γλυπτά του Παρθενώνα. Το
1993 ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης µε Υπουργό Πολιτισµού την
κ. Ντόρα Μπακογιάννη εγκαινίασε το Αρχαιολογικό Μουσείο της
Βεργίνας. Το 2009 ο Κώστας Καραµανλής µε Υπουργό Πολιτι-
σµού τον Αντώνη Σαµαρά εγκαινίασε το νέο Μουσείο της Ακρό-
πολης, δηλώνοντας στα εγκαίνια πως οι συνθήκες έχουν πια
ωριµάσει και ότι το αίτηµα της επιστροφής των γλυπτών του
Παρθενώνα στον χώρο που ανήκουν, το αίτηµα δηλαδή, που ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής όρισε µεταπολιτευτικά ως εθνικό
στόχο και η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη ως Υπουργός Πολιτι-
σµού έκανε σκοπό ζωής και συνέβαλε καθοριστικά ώστε να γίνει
οικουµενική απαίτηση, µπορεί και πρέπει να γίνει πράξη στη
γενιά µας. Το 2021 ο Κυριάκος Μητσοτάκης έθεσε δυναµικά και
επιτακτικά για ακόµα µια φορά το θέµα της επιστροφής των γλυ-
πτών του Παρθενώνα κατά την επίσκεψή του στο Ηνωµένο Βα-
σίλειο.

Εποµένως, για κάθε, λογικά σκεπτόµενο, πολίτη αυτά τα τε-
λείως ενδεικτικά καταγεγραµµένα γεγονότα δείχνουν ότι η Νέα
Δηµοκρατία δεν έχει αλλάξει καθόλου. Είναι η ίδια και πάντα µε
αποφασιστικότητα και εθνική συναίσθηση δίνει τον αγώνα για την
επιστροφή όλων των δηµιουργηµάτων του πολιτισµού µας στον
τόπο που ανήκουν.

Διατυπώθηκε, επίσης, η άποψη ότι θα περάσουν πενήντα χρό-
νια για να γυρίσουν αυτά τα δηµιουργήµατα. Κατ’ αρχάς, δεν
είναι πενήντα. Θα έρθουν τα πρώτα έργα, για να εκτεθούν στο
κοινό, το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πλη-
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ροφορήσω ότι τέτοιες ηµέρες, στις 17 Σεπτεµβρίου του 1802,
πριν από διακόσια είκοσι ολόκληρα χρόνια, ένα από τα καράβια
το οποίο ο Έλγιν φόρτωσε µε κλεµµένα γλυπτά του Παρθενώνα,
το καράβι «ΜΕΝΤΩΡ», ναυάγησε στα Κύθηρα. Τα γλυπτά, όµως,
τα οποία µεταφορτώθηκαν από το ναυάγιο, από τότε µέχρι και
σήµερα, είναι στο Βρετανικό Μουσείο και από το 1982, όταν από
την αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη τέθηκε επίσηµα το θέµα της
επιστροφής τους, έχουν ήδη διανυθεί σαράντα ολόκληρα χρό-
νια.

Είναι τόσο σπουδαίο, είναι τόσο σηµαντικό, τέτοιας µοναδικής
αξίας το γεγονός ότι από το σκοτάδι έρχονται στο φως εκατόν
εξήντα ένα µοναδικά δηµιουργήµατα, είναι τόσοι οι αιώνες που
ήταν κρυµµένα χωρίς να µπορούµε να τα θαυµάσουµε που -πι-
στέψτε µε- στο ρολόι της ιστορίας τα δέκα, τα είκοσι ή ακόµα και
τα πενήντα χρόνια θα περάσουν αρκετά γρήγορα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι σήµερα είναι µια ηµέρα εθνικής ανάτασης,
µια ηµέρα χαράς και ηθικής ικανοποίησης και βέβαια, υπερψη-
φίζω.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάρκου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο στρατηγός Μακρυγιάννης, ο

αγράµµατος στρατηγός µε την έξοχη καλλιέργεια και ανθρωπιά,
κάποτε, το 1931, συνάντησε στο Άργος µερικούς στρατιώτες που
ετοιµάζονταν να πουλήσουν σε κάποιους Ευρωπαίους δύο αρ-
χαία αγάλµατα. Γράφει ο στρατηγός: «Άντεσα κι εγώ εκεί. Πήρα
τους στρατιώτες, τους µίλησα. Αυτά και 10.000 τάλαρα να σας
δώσουνε να µην καταδεχτείτε να βγουν από την πατρίδα µας
γιατί γι’ αυτά πολεµήσαµε.»

Οι εκατόν εξήντα µία κυκλαδικές αρχαιότητες, η τύχη των
οποίων διακυβεύεται µε τη συµφωνία που φέρατε προς κύρωση,
ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο. Δεν βρίσκονται, όµως, στην
πραγµατική κατοχή του, αλλά, άγνωστο πώς, στα χέρια ενός
ιδιώτη στο εξωτερικό.

Ας δούµε τα ερωτήµατα που προκύπτουν. Αλήθεια, κατά το
διάστηµα που διαπραγµατευόσασταν, κυρία Υπουργέ, ενδιαφερ-
θήκατε να µάθετε για τον τρόπο απόκτησης των αρχαιοτήτων;
Πώς απέκτησε ο Στερν αυτά τα αντικείµενα; Αναφέρεται επί λέξει
στη συµφωνία εισφοράς που υπογράφηκε µεταξύ Στερν - Ντέ-
λαγουερ ότι ο Στερν έχει συγκεντρώσει µια εξαιρετική συλλογή
κυκλαδικών αρχαιοτήτων. Η ελληνική γλώσσα είναι καταπλη-
κτική, ειδικά στη µετάφρασή της: «Έχει συγκεντρώσει». Θα µπο-
ρούσατε να γράψετε: «Έχει συγκεντρωθεί», σε παθητική φωνή
και εντελώς αόριστο ρήµα για να αποφύγετε την αλήθεια.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, θα πείτε στο Σώµα πώς συγκέντρωσε
τη συλλογή αυτή ο Στερν; Γνωρίζετε; Ρωτήσατε; Μάθατε; Ή σας
είναι αδιάφορος ο τρόπος; Ρωτήσατε για τις συνθήκες αποµά-
κρυνσης των αρχαιοτήτων αυτών από τη χώρα µας; Ζητήσατε
ενηµέρωση για τον χρόνο αποµάκρυνσης από την Ελλάδα; Μά-
θατε αν προέρχονται από λαθρανασκαφές; Ρητορικά είναι τα
ερωτήµατα. Έχουν πιστοποιητικά, γνήσια ή κίβδηλα; Ποια υπη-
ρεσία τα εξέτασε; Κανείς µέχρι και σήµερα, ούτε εσείς ούτε κά-
ποιο άλλο κυβερνητικό στέλεχος, έχετε δώσει απάντηση. 

Από τη στιγµή µάλιστα που ο ιδιώτης αυτός ούτε ισχυρίζεται
ούτε, βεβαίως, αποδεικνύει ότι τα ευρήµατα αυτά έχουν περιέλ-
θει στην κατοχή του µε νόµιµο τρόπο, αλλά το µόνο που αορί-
στως συνοµολογεί είναι ότι τα έχει συγκεντρώσει, το ελληνικό
κράτος οφείλει και δικαιούται να του ζητήσει να µας τα επιστρέ-
ψει, όλα και αµέσως, να προηγηθεί η νόµιµη διαδικασία, σύµ-
φωνα µε τον αρχαιολογικό νόµο και τη νοµοθεσία για την
αρχαιοκαπηλία.

εσείς, όµως, κυρία Υπουργέ, αποφασίσατε, άγνωστο γιατί, αντί
να προσφύγετε στη νόµιµη αυτή διαδικασία, να σπεύσετε να συ-
νάψετε µια σύµβαση µε την οποία η µοναδική αυτή συλλογή,
αφού περάσει από τα χέρια του εν λόγω ιδιώτη στην κατοχή του
νεοσυσταθέντος ιδρύµατος του Ντελαγουέρ θα καταλήξει στο
Μητροπολιτικό Μουσείο όπου θα εκτίθεται για τα επόµενα πε-

νήντα χρόνια. Νοµίζω, πρέπει να αισθανόµαστε ιδιαίτερα ευτυ-
χείς -σύµφωνα µε την εισηγήτρια σας- για το ότι ο µεγιστάνας
µένει στην 5η Λεωφόρο και µπορεί και πηγαίνει µε τα πόδια στο
Μητροπολιτικό Μουσείο, γιατί αν έµενε κάπου αλλού ίσως δεν
θα είχαµε την τύχη να πάει στο φοβερό αυτό µουσείο. 

Ξέρετε τι θα έγραφε ο αείµνηστος Ψαθάς για τη µαντάµ Σου-
σού; Τσοκαρίες.

Σπεύσατε να συνάψετε µια σύµβαση που είναι αναµφισβήτητα
επωφελής για τον ιδιώτη κάτοχο της συλλογής, αφού σε ένα δύ-
σκολο για τους αρχαιοκάπηλους διεθνές διωκτικό κλίµα απαλ-
λάσσεται από τον κίνδυνο να εµπλακεί σε περιπέτειες. Σπεύσατε
να συνάψετε µια σύµβαση που είναι επωφελής, αλλά και πολλα-
πλώς επικερδής για το Μητροπολιτικό Μουσείο, το οποίο εµ-
πλουτίζει τις συλλογές του µε µοναδικά αρχαιολογικά ευρήµατα
χωρίς να διατρέχει τον κίνδυνο κατασχέσεων από τις εισαγγελι-
κές αρχές της χώρας του, αφού πλέον η ελληνική Βουλή θα το
έχει νοµιµοποιήσει. Σπεύσατε να συνάψετε µια σύµβαση που
είναι επαχθής και απαξιωτική για το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο
είναι ιδιοκτήτης της συλλογής και το οποίο παραιτείται, ουσια-
στικά, από το δικαίωµά του να επιτύχει τον άµεσο και πλήρη επα-
ναπατρισµό της και νοµιµοποιείτε την µέχρι τούδε παράνοµη
κατοχή της από τρίτους. 

Συνεπώς, η εκ µέρους σας υπογραφή της σύµβασης αυτής
είναι καταδικαστέα σε όλα τα επίπεδα. Το κυρίως πρόβληµα,
όµως, εντοπίζεται στη νοµιµότητα της. Και δεν αναφέροµαι µόνο
στα νοµικά στοιχεία της νοµιµότητας, παράκαµψη αρχαιολογικού
νόµου και ad hoc τροποποίησή του µε τη συνοπτική προσφυγή
στις διαδικασίες της κύρωσης, αναλύθηκαν από την εισηγήτρια
µας και εδώ και στην επιτροπή. Αναφέροµαι στην ουσιαστική νο-
µιµότητα της σύµβασης στο ηθικό της έρεισµα και στο µήνυµα
που εκπέµπει στα κυκλώµατα των αρχαιοκαπήλων, στις συνέ-
πειες που θα έχει η πρωτοφανής πρακτική επίσηµου κράτους
που ταλανίζεται επί αιώνες από την αρπαγή της πολιτιστικής του
κληρονοµιάς και αποτελεί διεθνές προηγούµενο πλέον τόσο για
εµάς όσο και για τις άλλες χώρες. 

Διαβάζω, κύριοι συνάδελφοι, κατά λέξη από τα Πρακτικά της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων απόσπασµα από την τοπο-
θέτηση της κ. Μενδώνη. Είπε η κυρία Υπουργός: «Εκτιµά η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση ότι µέσω της δικαστικής οδού ενδέχεται
να πάρουµε και άλλες αρχαιότητες από αυτές που παίρνουµε
ήδη µε την προς κύρωση συµφωνία; Γνωρίζει ότι υπάρχουν και
άλλες αρχαιότητες; Εάν γνωρίζει ας το πει στις υπηρεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού, εάν δεν θέλει να το πει σε εµάς, για να
δούµε πώς θα το χειριστούµε».

Τώρα διαβάζω κατά λέξη απόσπασµα από τη συµφωνία που
έχει υπογραφεί µεταξύ Ντελαγουέρ και Μητροπολιτικού Μου-
σείου. Λέει η σύµβαση: «Η συλλογή αυτή υπάρχει ως αποτέλε-
σµα του µακροχρόνιου ενδιαφέροντος του κ. Στερν όχι µόνο για
την κυκλαδική τέχνη, αλλά και για άλλες τέχνες και έργα της ελ-
ληνικής δηµοκρατίας και της ιστορίας του ελληνικού πολιτισµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό το χωρίο, κυρία Υπουργέ, αποτελεί άµεση οµολογία ότι

εσείς, η κ. Μενδώνη, ξέρετε ότι ο εν λόγω ιδιώτης κατέχει παρά-
νοµα και άλλες αρχαιότητες. Εσείς το ξέρετε. Είναι αυτονόητο
ότι πρώτον, είτε δεν διαβάσατε τη σύµβαση πριν την υπογράψετε
και µας ζητάτε σήµερα να κυρώσουµε. Δεύτερον, είτε τη διαβά-
σετε και δεν την κατανοήσατε. Και τρίτον, είτε την διαβάσατε,
την κατανοήσατε και για λόγους που εµείς αγνοούµε αποφασί-
σατε να προχωρήσετε σε αυτή την εγκληµατική σύµβαση. 

Κλείνοντας, επιθυµώ να σηµειώσω και τα εξής. Είπατε, κυρία
Υπουργέ, κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής επί λέξει: «Μπο-
ρούσαµε να µην την φέρουµε για επικύρωση στη Βουλή.» Και
όταν σας ρώτησα, τι εννοείτε, διευκρινίσατε ότι δεν ήταν απα-
ραίτητο το να έρθει προς κύρωση στη Βουλή των Ελλήνων, αλλά
την φέρνετε για λόγους διαφάνειας. 

Κύριοι και κυρίες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, και απευ-
θύνοµαι σε εσάς προσωπικά, η κ. Μενδώνη φέρνει στη Βουλή τη
συγκεκριµένη συµφωνία για να σας καταντήσει συνενόχους και
θα γίνετε συνένοχοι εφόσον την ψηφίσετε, για να αποσείσει από
πάνω της τις ενδεχόµενες µελλοντικές δικές της ποινικές ευθύ-
νες. Το ερώτηµα είναι: Θα γίνετε συνένοχοι σε αυτό το έγκληµα; 
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Και κλείνω παραφράζοντας τον ποιητή Ντίνο Χριστιανόπουλο:
Καηµένε Μακρυγιάννη, να ξέρες γιατί το τσάκισες το χέρι σου;
Το τσάκισες για να απαρνείται τα µάρµαρά µας µια Μενδώνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κώτσος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σας το

κρύβω πως όταν πήρα στα χέρια µου τη σύµβαση την οποία συ-
ζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια αφ’ ενός µεν γέµισα µε υπερη-
φάνεια για τον πλούτο του ελληνικού πολιτισµού, για την
ατελείωτη προσφορά του στο σύνολο του κόσµου, αλλά και από
την άλλη πλευρά γέµισα µε απογοήτευση, διότι πάρα πολλά από
αυτά τα αρχαιολογικά ευρήµατα βρίσκονται έξω από τη χώρα
µας. 

Είχα την πεποίθηση δε ότι η σηµερινή συζήτηση θα είναι µια
πανηγυρική συζήτηση, ότι όλες οι πτέρυγες θα πανηγυρίσουµε,
θα γιορτάσουµε την επιστροφή πίσω στη χώρα µας εκατόν
εξήντα µίας αρχαιοτήτων που µέχρι πρότινος δεν γνωρίζαµε καν
την ύπαρξή τους. Και αντί να επιβεβαιώσουµε αυτό που κατά κα-
νόνα λέγεται ότι ο πολιτισµός ενώνει, ο πολιτισµός δηµιουργεί
εθνική συναίνεση, βλέπω µια προσπάθεια, κυρίως από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να τραβήξει στα άκρα
όλη αυτήν τη διαδικασία, προκειµένου να βρει αντιπολιτευτικό
λόγο, να αρθρώσει αντιπολιτευτικό λόγο, να δηµιουργήσει αντι-
πολιτευτική ρητορική. Μάλιστα, κάποιες φορές ακούω και κάποια
ερωτήµατα, τα οποία πραγµατικά αναρωτιέµαι για ποιο λόγο γί-
νονται. 

Ερωτάται η Υπουργός πώς αυτά τα αρχαιολογικά ευρήµατα
βρέθηκαν στο εξωτερικό. Μα, σήµερα ανακαλύπτουµε ότι το ελ-
ληνικό κράτος, ιδιαίτερα από την αρχή της ύπαρξής του µέχρι
τώρα, απετέλεσε αντικείµενο λαφυραγωγίας, αρχαιοκαπηλίας
και πάρα πολλοί εκµεταλλεύτηκαν αυτή την αδυναµία να περιχα-
ρακώσει όλον αυτόν τον εθνικό πλούτο για να εξάγουν και να
αποκτήσουν τέτοιου είδους ευρήµατα;

Έτσι, λοιπόν, προφανώς αποκτήθηκαν και από τον κύριο Στερν
αυτά τα ειδώλια, τα οποία πλέον µε τη διαδικασία που ακολουθεί
το Υπουργείο Πολιτισµού θα επιστραφούν µε την ταχύτερη και
την καλύτερη λέω εγώ διαδικασία στη χώρα µας. 

Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι όλοι µας πρέπει να συµφωνήσουµε ότι
επιθυµούµε το σύνολο των αρχαιοτήτων που για τον οποιονδή-
ποτε λόγο έχει φύγει εκτός Ελλάδος θα πρέπει κάποια στιγµή να
επιστρέψει στη µητρώα γη. Νοµίζω σε αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Ποιοι είναι οι τρόποι για να επιστρέψουν αυτά τα αρχαιολογικά
ευρήµατα στη χώρα µας; Είτε ο τρόπος που επέλεξε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, µια εξωδικαστική συµφωνία, είτε να προχωρή-
σουµε διά της δικαστικής οδού. Η Αντιπολίτευση προτείνει τη
δικαστική οδό. Έχετε συγκεκριµένα δείγµατα γραφής που να
αποδεικνύουν ότι η συγκεκριµένη οδός που προτείνετε αφ’ ενός
µεν θα είχε τα αποτελέσµατα που εµείς θέλουµε, αφ’ ετέρου δε
θα τα είχε σε πολύ γρήγορο χρονικό διάστηµα; 

Η πρακτική µέχρι στιγµής τι λέει και το αποδεικνύουµε και µε
τη διαδικασία που βρισκόµαστε µε το Βρετανικό Μουσείο; Αµφί-
βολη η εξέλιξη, χρονοβόρα η διαδικασία. Ενώ στην προκειµένη
περίπτωση τι έχουµε; Αφ’ ενός µεν την αναγνώριση της πλήρους
ιδιοκτησίας από το ελληνικό κράτος και ένα συγκεκριµένο χρο-
νοδιάγραµµα επιστροφής των αρχαιοτήτων αυτών στη χώρα
µας. Ακόµη και οι δικηγόροι λένε πολλές φορές ότι ένας εξωδι-
καστικός συµβιβασµός όσο κακός κι αν είναι, είναι προτιµότερος
από µία καλή εξέλιξη µιας δίκης που δεν ξέρουµε και αν θα υπάρ-
χει.

Για να δούµε τώρα η συµφωνία που κάνει το Υπουργείο είναι
παράνοµη; Από πού προκύπτει; Πού εδράζεται η άποψή σας ότι
η συµφωνία που επέτυχε και που θα έπρεπε πραγµατικά να την
συγχαίρουµε την Υπουργό, είναι παράνοµη; 

Μάλιστα φτάσατε στο σηµείο να την κατηγορείτε για παρά-
βαση καθήκοντος, αντί να την συγχαίρουµε, αντί να πανηγυρί-
ζουµε, αντί αυτό το ζήτηµα να ενώνει όλες και όλους µας. Έχει
δηµιουργήσει ζηµία στο ελληνικό δηµόσιο; Από πού προκύπτει;

Τουναντίον, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, αθόρυβα, αλλά και
ταχύτατα φέρνει όλες αυτές τις αρχαιότητες σε βάθος χρόνου
στη χώρα µας, χωρίς να επιβαρύνεται ούτε 1 ευρώ το ελληνικό
δηµόσιο. 

Αναγνωρίζεται το ελληνικό δηµόσιο ως ιδιοκτήτης; Νοµίζω ότι
η απάντηση είναι αυτονόητη. Προφανώς. Και όχι µόνο αναγνω-
ρίζεται αλλά και στα εκθέµατα που θα υπάρχουν στον ειδικό
χώρο που θα δηµιουργηθεί στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης,
θα αναγράφεται συγκεκριµένα: «Ελληνική Δηµοκρατία, Υπουρ-
γείο Πολιτισµού». Τι καλύτερο, τι περισσότερο; Φανταστείτε
αυτό να συνέβαινε στα Ελγίνεια, στο Βρετανικό Μουσείο. Δεν θα
ήταν ευκταίο; Δεν θα ήταν κάτι για το οποίο θα έπρεπε να χειρο-
κροτούµε; 

Για να δούµε και το άλλο. Είναι προς όφελος της χώρας µας,
του πολιτισµού µας, της κουλτούρας µας να εκτίθενται, για όσο
χρόνο, αυτές οι αρχαιότητες σε ένα µεγάλο αναγνωρισµένο µου-
σείο; Νοµίζω δεν υπάρχει κανείς που µπορεί να απαντήσει όχι. 

Κι όµως κάποιοι βρίσκονται να λένε ότι κακώς θα εκτίθενται
εκεί ή να λένε και το άλλο τραγικό. «Μα, θα υποδεχθούν τα ελ-
ληνικά µουσεία παρανόµως αποκτηθέντα αρχαιολογικά ευρή-
µατα;». Άρα, δεν πρέπει κάποια στιγµή να τα φέρουµε στην
Ελλάδα; Και µάλιστα όλα αυτά θα γίνουν µε έξοδα του Μητρο-
πολιτικού Μουσείου Τέχνης που δεν επιβαρύνουν στο παραµικρό
το ελληνικό δηµόσιο. Άρα όχι µόνο δεν παρανοµεί η Υπουργός,
αλλά θα έλεγα ότι, πραγµατικά, είναι αξιοθαύµαστος ο τρόπος
µε τον οποίο χειρίστηκε και η ίδια και το Υπουργείο Πολιτισµού
την όλη αυτή διαδικασία.

Και ακούγεται και το άλλο -αφελές κατά την άποψή µου- ερώ-
τηµα: Είναι γνήσια, λέει; Μα, µιλάµε για ένα µουσείο του κύρους
του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης. Φαντάζοµαι αρχαιολόγοι
του Υπουργείου Πολιτισµού θα τα αξιολογήσουν και τα αξιολο-
γούν. Μα, είναι δυνατόν εµείς να αµφιβάλλουµε και να το αµφι-
σβητούµε αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα τελευταίο θα πω και θα κλείσω. Άκουσα τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Σκουρλέτη, να λέει «εµείς
όταν θα έρθουµε στην κυβέρνηση -αν- θα αλλάξουµε τον νόµο
κατευθείαν». Δηλαδή τι θα κάνετε; Θα τα γυρίσετε πίσω; Θα τα
δώσετε στον κ. Στερν; 

Τι θα πείτε, δηλαδή, στον ελληνικό λαό; Θα απολογηθείτε και
θα πείτε «εµείς δεν τα δεχόµαστε αυτά, για τους όποιους λόγους
και τα επιστρέφουµε πίσω», για να πάµε µετά να τα διεκδική-
σουµε δικαστικά σε µία αµφιβόλου εξέλιξης δίκη, η οποία προ-
φανώς θα κοστίσει και κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ στο
ελληνικό δηµόσιο και πιθανότατα να µην έχει το αποτέλεσµα που
θέλουµε; 

Νοµίζω ότι η αντιπολιτευτική διάθεση δεν θα έπρεπε να εξαντ-
ληθεί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Σήµερα θα έπρεπε να είµα-
στε ενωµένοι όσο ποτέ, για να δώσουµε και το µήνυµα και σε
άλλες περιπτώσεις που διεκδικούµε αντίστοιχες αρχαιότητες, ότι
η ελληνική Κυβέρνηση, η ελληνική Βουλή, ο ελληνικός λαός είναι
ενωµένος και επιθυµεί το σύνολο της πολιτιστικής κληρονοµιάς
να επιστρέψει επιτέλους στη µητρώα γη. 

Θερµά συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ. Πραγµατικά σήµερα
νιώθω υπερήφανος και ως Έλληνας πολίτης αλλά και ως Έλλη-
νας Βουλευτής που συµµετέχω σε αυτή τη διαδικασία και φυσικά
την υπερψηφίζω. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σκόνδρα εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί απορήσατε µ’ αυτά που

είπε ο κ. Σκουρλέτης; Αυτό είναι µία πάγια τακτική του ΣΥΡΙΖΑ.
Θα τα καταργήσει όλα ανεξαρτήτου κόστους, µε οποιονδήποτε
τρόπο. Λόγω κεκτηµένης ταχύτητας φαντάζοµαι το είπε. 

Το θέµα που συζητάµε µπορεί να µην έφτασε, λοιπόν, το δη-
µόσιο διάλογο στο «κόκκινο», πιστεύω όµως ότι είναι πολύ ση-
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µαντικό και ξεφεύγει από τα όρια µιας απλής κύρωσης. Η κοινο-
βουλευτική διαδικασία προφανώς θα δώσει βαρύτητα στο τυπικό
κοµµάτι και στη νοµολογία που θα επικυρώσει τη σύµβαση.
Όµως η εξέχουσα ουσιαστική σηµασία της είναι ότι θα προσδώ-
σει διεθνώς αξία και κύρος στην Ελλάδα. 

Πρέπει να παραδεχθούµε ότι αναρίθµητοι και αµύθητοι αρχαι-
ολογικοί θησαυροί της χώρας µας βρίσκονται σε πολλά µέρη του
κόσµου. Δεν είναι όλοι καταγεγραµµένοι και ορισµένοι µάλιστα
δεν έχουν ανακαλυφθεί καν. Ένας από αυτούς ήταν και η εν
λόγω συλλογή µε τα αρχαία κυκλαδικά ειδώλια. 

Στα µουσεία του εξωτερικού ο αρχαίος ελληνικός πολιτισµός
καταλαµβάνει περίοπτη θέση. Θεωρείται τόσο σηµαντικός, ώστε
τα µεγαλύτερα µουσεία του κόσµου να παρουσιάζουν στις µόνι-
µες συλλογές τους εξαιρετικά δείγµατα όλων των περιόδων του.
Η προέλευση των κειµηλίων, ο τρόπος που οι συλλογές αυτές
δηµιουργήθηκαν και εµπλουτίστηκαν και τα δικαιώµατα εκµετάλ-
λευσής τους διαφέρουν σε κάθε περίπτωση. 

Σαφώς και όλοι πιστεύω θέλουµε οι συλλογές και οτιδήποτε
έχει να κάνει µε τον πολιτισµό µας να βρίσκονται στην πατρίδα
µας και να εκτίθενται εδώ. Όµως πρέπει να τονίσουµε, για να εµ-
πεδωθεί από τους πάντες, ότι τα µουσεία αυτά δεν αρνήθηκαν
ποτέ ότι οι συλλογές τους είναι αυθεντικά δείγµατα αρχαίου ελ-
ληνικού πολιτισµού και ότι βρίσκονται µεν στην κατοχή τους αλλά
το ελληνικό κράτος είναι εκείνο που έχει την κυριότητα. 

Τα µουσεία βλέπετε ανά τον κόσµο δεν παραχαράσσουν την
ιστορία. Σκοπός τους είναι η ανάδειξη και η διαφύλαξή της και
είναι εντυπωσιακή αυτή η στάση των ξένων, αν σκεφτεί κανείς
ότι δεν συµβαίνει το ίδιο, δυστυχώς, µε πολλούς από εµάς στην
Ελλάδα. Μεγάλη και στενάχωρη, βέβαια, αυτή η συζήτηση της
παραποίησης της ιστορίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανέρχοµαι στο θέµα της σύµ-
βασης και στέκοµαι στο πόσο σηµαντικό είναι να αποτελεί το Μη-
τροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης τον έναν από
τους συµβαλλόµενους. Το περίφηµο Metropolitan Museum, το
τέταρτο µουσείο σε επισκεψιµότητα παγκοσµίως, µε σχεδόν δύο
εκατοµµύρια επισκέπτες ετησίως, διατηρεί πτέρυγα µε ελληνικά
και ρωµαϊκά εκθέµατα, που ιδρύθηκε στα τέλη του 19ου αιώνα και
αριθµεί πλέον των δεκαεπτά χιλιάδων αντικειµένων. Μεταξύ τους
βρίσκονται εκθέµατα ιδιαίτερης αρχαιολογικής αξίας, όπως µια
συλλογή από πρώιµα κυκλαδικά γλυπτά από τα µέσα της τρίτης
χιλιετίας π.Χ.. 

Η συγκεκριµένη πτέρυγα εκτείνεται σε µια επιφάνεια έξι χιλιά-
δων τετραγωνικών µέτρων και στεγάζει επτά αίθουσες µε ελλη-
νικά εκθέµατα από την πρώιµη αρχαϊκή έως και την κλασική
περίοδο. Αναφέρω όλα αυτά τα στοιχεία για να κατανοήσουν
όσοι µας παρακολουθούν τόσο το µέγεθος του συγκεκριµένου
µουσείου, όσο και το µέγεθος της σηµασίας που δίνει στην ελ-
ληνική πολιτιστική κληρονοµιά, όπως και τα περισσότερα µητρο-
πολιτικά µουσεία του εξωτερικού άλλωστε, όπως το Λούβρο, το
Βρετανικό Μουσείο, το Ερµιτάζ και πολλά ακόµα. 

Ο ρόλος του Μητροπολιτικού Μουσείου της Νέας Υόρκης στο
συγκεκριµένο θέµα είναι καταλυτικός. Το µουσείο αναγνώρισε
ευθέως την κυριότητα της συλλογής από το ελληνικό κράτος,
µιας συλλογής που είχε στην κατοχή του ιδιώτης. Επίσης, το
µουσείο αναγνωρίζει την τεράστια πολιτισµική αξία της και εκ-
δηλώνει την επιθυµία να την εκθέσει στην ήδη τεράστια αρχαι-
οελληνική πτέρυγά του, ενισχύοντας την και συνάµα ενισχύοντας
την προβολή του αρχαίου Κυκλαδικού Πολιτισµού και της Ελλά-
δας στην άλλη άκρη του Ατλαντικού και φυσικά όχι εσαεί. 

Η σύµβαση δέχεται κριτική από την Αντιπολίτευση. Το αντί-
θετο, βέβαια, θα µε εξέπληττε. Με τις αµφισβητήσεις τους όµως
ως προς την εγκυρότητα, τη διαφάνεια και τελικά το σκοπό της,
για την επιστροφή της συλλογής στον νόµιµο κάτοχό τους, δη-
λαδή στο ελληνικό κράτος, προσπαθούν να επισκιάσουν τον
καλό σκοπό, την καλή εξέλιξη για την Ελλάδα, τη θετική κίνηση
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Το Υπουργείο Πολιτισµού, έφερε την υπό συζήτηση σύµβαση
στη Βουλή µετά από πολύµηνες διαπραγµατεύσεις, ώστε η τε-
λική συµφωνία να είναι προς όφελος του ελληνικού κράτους και
οικονοµικά και ιστορικά. Και αυτό αποδεικνύεται από το ίδιο το
κείµενο αλλά και από την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Άρα

το επιχείρηµα περί εξόδων και οικονοµίας, κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, καταρρίπτεται. 

Θα σταθώ εδώ στην υποτιθέµενη έλλειψη διαφάνειας που ανα-
φερθήκατε η οποία προφανώς δεν υφίσταται, αφού το Υπουρ-
γείο µπορούσε να προχωρήσει στην υπογραφή της σύµβασης
χωρίς να τη φέρει στην Ολοµέλεια. Ωστόσο, η Υπουργός µας, η
κ. Μενδώνη, επέλεξε το αντίθετο. Γιατί; Γιατί το Υπουργείο δεν
έχει τίποτα να κρύψει, και γιατί η Ελλάδα και όλοι εµείς είµαστε
περήφανοι που υπογράφει µια τέτοια σύµβαση και διευρύνει
τους ορίζοντες της πολιτιστικής διπλωµατίας της. 

Πρόκειται για µια συµφωνία µε ιδιαίτερο βάρος που στέλνει
διεθνώς ένα µήνυµα διαχρονικής αξίας για τη χώρα, ένα µήνυµα
που η Αξιωµατική Αντιπολίτευση προσπαθεί σθεναρά να κατα-
στρέφει σε κάθε ευκαιρία. Μπροστά στην οριζόντια αντικυβερ-
νητική της τακτική, δεν είναι η πρώτη φορά που στηλιτεύει
συµφωνίες εθνικής στρατηγικής που θα έπρεπε να υπερβαίνουν
µικροπολιτικές προσεγγίσεις και κοµµατικά συµφέροντα. Άλλω-
στε, η ιδιαίτερη ευαισθησία του ΣΥΡΙΖΑ για την αρχαία ελληνική
κληρονοµιά εξαντλήθηκε όταν στον Ποινικό Κώδικα που ψήφισε
άρον άρον παραµονή των εκλογών του ’19 µείωσε τις ποινές για
τους αρχαιοκάπηλους, διάταξη που άλλαξε, βεβαίως, η Νέα Δη-
µοκρατία αµέσως µε την εκλογή της. 

Στην προκειµένη περίπτωση δε, κύριοι συνάδελφοι, θα µπο-
ρούσε πιθανόν να ακολουθηθεί άλλη διαδικασία από το Μητρο-
πολιτικό Μουσείο Τέχνης και από το Ινστιτούτο του Ντέλαγουερ,
παρ’ όλα αυτά η συλλογή αναγνωρίζεται ως εθνική περιουσία
και, τελικά, θα επιστρέψει στην Ελλάδα. Σηµειωτέον ότι είναι
ίσως η µεγαλύτερη συλλογή σε αριθµό αρχαιοτήτων που έχει
επιστρέψει ποτέ και µάλιστα χωρίς δικαστική αντιδικία, την οποία
τόσο εύκολα επικαλείστε. 

Δεν λαµβάνετε καν υπ’ όψιν ότι σε µια δικαστική αντιδικία τα
αποτελέσµατα είναι αβέβαια και φυσικά υπάρχουν και πρακτικές
δυσχέρειες. Αναντίρρητα η συλλογή ανήκει στα ελληνικά µου-
σεία, όπως αυτό της Νάξου. Η επιτυχία της προβολής για τον
αρχαίο Κυκλαδικό Πολιτισµό και την Ελλάδα, όµως, ανήκει στην
απόφαση του Υπουργείου να διατεθεί προς έκθεση στο Μητρο-
πολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης. 

Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ. Συγχαρητήρια για όλα τα µε-
γάλα επιτεύγµατα και για την προσφορά σας στον πολιτισµό που
έχετε πετύχει όλα αυτά τα τρία χρόνια. 

Βέβαια είµαστε ρεαλιστές, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν περι-
µένουµε να µας αναγνωρίσετε καµµία επιτυχία, ούτε και η
Υπουργός µας φυσικά το περιµένει. Και δεν το έχετε κάνει ποτέ
και γενικότερα. Και µιας και η συζήτηση αφορά τέχνη, θα επικα-
λεστώ τον Σαλβαντόρ Νταλί και τη θέση του για την επιτυχία: «Το
θερµόµετρο της επιτυχίας είναι ο φθόνος των ανίκανων».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Διγαλάκης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να µην το έχουµε συνειδητο-
ποιήσει αλλά του χρόνου συµπληρώνονται σαράντα χρόνια από
τότε που η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη πήρε την πρωτοβουλία
ως Υπουργός Πολιτισµού να επαναπατρίσει τα γλυπτά του Παρ-
θενώνα. Γλυπτά που ήταν γνωστό ότι είχαν κλαπεί από τον κόµη
του Έλγιν στο τέλος του 18ου αιώνα και από το 1816 εκτίθενται
στο Βρετανικό Μουσείο του Λονδίνου. Από το 1983, η χώρα µας
δεν έχει σταµατήσει τις προσπάθειες να επαναπατρίσει τα γλυ-
πτά. Η αναγκαιότητα της επιστροφής τους στην Ελλάδα επιβε-
βαιώνεται και από την επίσηµη θέση της UNESCO. Όµως
σήµερα, σαράντα χρόνια µετά, τα γλυπτά βρίσκονται στο Λον-
δίνο και η επίσηµη θέση του Βρετανικού Μουσείου είναι ότι δεν
προτίθεται να αναγνωρίσει την κυριότητα των γλυπτών του Παρ-
θενώνα στο ελληνικό κράτος. 

Σήµερα συζητάµε την κύρωση µιας συµφωνίας επαναπατρι-
σµού στη χώρα µας µιας συλλογής ιδιώτη συλλέκτη που αποτε-
λείται από εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες, πολλές από τις οποίες
αποτελούν εξαιρετικά σπάνια ή ακόµα και παγκοσµίως µοναδικά
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δείγµατα της τέχνης και της τεχνικής του Κυκλαδικού Πολιτισµού
της τρίτης προχριστιανικής χιλιετίας. Με τη συµφωνία αυτή ανα-
γνωρίζεται από όλα τα µέλη η κυριότητα, επιστρέφει στην Ελ-
λάδα χωρίς δικαστική αντιδικία, χωρίς οικονοµική επιβάρυνση
του ελληνικού δηµοσίου η µεγαλύτερη συλλογή που έχει επι-
στρέψει ποτέ. Και αντί να συγχαρούµε όλοι την Υπουργό, την κ.
Μενδώνη, και όσους ενεπλάκησαν στην επίτευξη αυτής της συµ-
φωνίας, αντί να υιοθετηθεί οµόφωνα και πανηγυρικά, η Αντιπο-
λίτευση διατυπώνει ενστάσεις φτάνοντας µάλιστα στο σηµείο να
ζητάει απόσυρση του νοµοσχεδίου και να µιλάει για υπέρβαση
καθήκοντος και κατάχρηση εξουσίας. 

Ας δούµε µερικές από αυτές. Θα έπρεπε -ισχυρίζεται η Αντι-
πολίτευση- η Κυβέρνηση να αποσύρει το νοµοσχέδιο που επα-
ναπατρίζει εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες και να ακολουθήσει
τη νοµική οδό, εκατόν εξήντα µία αρχαιότητες των οποίων την
ύπαρξη το ελληνικό κράτος, το Υπουργείο Πολιτισµού αγνοού-
σαν. Μα πώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
θα τεκµηριώσεις νοµικά τη διεκδίκηση για αρχαιότητες που δεν
γνώριζες ότι υπάρχουν; Για τα γλυπτά του Παρθενώνα γνωρί-
ζουµε ποια είναι, ποιος τα έκλεψε, πότε και πώς τα έκλεψε, πού
βρίσκονται. Και σαράντα χρόνια µετά έχουµε καταφέρει να ευαι-
σθητοποιήσουµε µεν τη διεθνή κοινή γνώµη αλλά τα γλυπτά βρί-
σκονται ακόµα στο Βρετανικό Μουσείο. Και εσείς έρχεστε και
λέτε τι; Να µην αποδεχτούµε τις αρχαιότητες που µας επιστρέ-
φονται αλλά να τις διεκδικήσουµε νοµικά. 

Φερόµαστε –ειπώθηκε στην επιτροπή από την εισηγήτρια της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- σαν επαρχιώτες που περηφανευό-
µαστε ότι το Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης θα εκθέ-
σει τη συλλογή και θα προβάλει για πενήντα χρόνια σε ειδικά
διαµορφωµένη αίθουσα τον κυκλαδικό πολιτισµό, σε χώρο ο
οποίος θα έχει ειδική επισήµανση ότι η συλλογή ανήκει στην Ελ-
ληνική Δηµοκρατία και είναι δάνειο της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 το Μητροπολιτικό Μου-
σείο της Νέας Υόρκης δέχτηκε 7,4 εκατοµµύρια επισκέπτες από
όλο τον κόσµο. Τέταρτο από σειρά επισκεψιµότητας µουσείο τε-
χνών στον κόσµο. Την ίδια χρονιά το µουσείο της Ακρόπολης δέ-
χτηκε 1,8 εκατοµµύριο επισκέπτες, ενώ όλα τα µουσεία της
χώρας µας µαζί δέχτηκαν 5,9 εκατοµµύρια επισκέπτες. Και ναι,
είναι σηµαντικό και ως προβολή της χώρας µας στο εξωτερικό,
όταν ο τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία της χώρας.

Σας άκουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, να ισχυρίζεστε ότι το επιχείρηµα της διεθνούς προβολής θα
χρησιµοποιηθεί εις βάρος µας στη διεκδίκηση των γλυπτών του
Παρθενώνα. Δείχνει στοιχειώδη άγνοια των βασικών µας επιχει-
ρηµάτων για την επιστροφή των γλυπτών. Η αναγκαιότητα της
επιστροφής στην Ελλάδα, σύµφωνα και µε την UNESCO, βασί-
ζεται στην αρχή της διατήρησης της ακεραιότητας των µνηµείων
παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς, να βρεθούν, δηλαδή, όλα
µαζί τα γλυπτά των αετωµάτων, των µετωπών αλλά και της ζω-
φόρου του Παρθενώνα, αυτά που βρίσκονται στο Βρετανικό
Μουσείο και αυτά που βρίσκονται στο Μουσείο της Ακρόπολης,
κάτι που µπορεί να γίνει µόνο αν επιστρέψουν τα γλυπτά.

Πιο σηµαντικό όµως από την προβολή της χώρας είναι το γε-
γονός ότι σήµερα η προβολή του ελληνικού πολιτισµού στο εξω-
τερικό και ειδικά στα πανεπιστήµια είναι σηµαντικά µικρότερη
από κάποια χρόνια πριν, λόγω και της κρίσης των ανθρωπιστικών
σπουδών. Μειώνονται οι έδρες και κλείνουν προγράµµατα ελλη-
νικών σπουδών. Έρχεται, λοιπόν, η συµφωνία που κυρώνουµε
σήµερα και προβλέπει ότι το Μητροπολιτικό Μουσείο θα πληρώ-
νει Έλληνες επιστήµονες, Έλληνες αρχαιολόγους που τους χο-
ρηγεί υποτροφίες για να µπορούν να δουλεύουν στη Νέα Υόρκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δυόµισι χιλιάδες χρό-
νια ο Μέγας Αλέξανδρος συνειδητοποίησε και έκανε πράξη τις
αρχές της πολιτιστικής διπλωµατίας, τη σηµασία που έχει ο πο-
λιτισµός στην άσκηση εξωτερικής πολιτικής και στην ενίσχυση
της διεθνούς εικόνας ενός κράτους. Ας το συνειδητοποιήσουµε
ξανά και εµείς σήµερα. 

Διατυπώθηκαν επίσης ερωτηµατικά από την Αντιπολίτευση,
σχετικά µε τον φορέα στον οποίο παραχωρείται η προσωρινή κα-
τοχή των ειδωλίων, προκειµένου αυτά να εκτεθούν στο Μητρο-
πολιτικό Μουσείο. Του απάντησε η Υπουργός, για να είναι

ξεκάθαρο σε όλους, ότι το ελληνικό δηµόσιο και το Υπουργείο
Πολιτισµού έχουν τον απαιτούµενο έλεγχο. Το µη κερδοσκοπικό
νοµικό πρόσωπο Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού µε
έδρα το Ντέλαγουερ έχει ως καταστατικό σκοπό την προβολή
της πολιτιστικής κληρονοµιάς της Ελλάδας. Στο καταστατικό του
περιέχεται ρητή πρόβλεψη ότι οι δράσεις του πρέπει να υπα-
κούουν στον ελληνικό αρχαιολογικό νόµο και να διενεργούνται
κατόπιν προηγούµενης άδειας του Υπουργείου Πολιτισµού. Ο
εκάστοτε πρόεδρος του ινστιτούτου είναι ο πρόεδρος του Κυ-
κλαδικού Μουσείου και το Κυκλαδικό Μουσείο µαζί ορίζει άλλα
δύο µέλη στο διοικητικό συµβούλιο που µαζί µε τον πρόεδρο
έχουν την πλειοψηφία. Ως γνωστόν, και το Κυκλαδικό Μουσείο
υπάγεται στην εποπτεία και τον έλεγχο των Υπουργών Πολιτι-
σµού και Οικονοµικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα επαναλάβω τα σηµεία
της συµφωνίας τα οποία παρουσιάστηκαν από την εισηγήτρια
του νοµοσχεδίου και αναλύθηκαν λεπτοµερώς από την Υπουργό.
Η συµφωνία αυτή µπορεί να ενθαρρύνει και άλλους συλλέκτες
να προβούν σε αντίστοιχες κινήσεις, ώστε να επαναπατριστούν
ελληνικοί θησαυροί, ενδεχοµένως άγνωστοι σε εµάς, χωρίς δι-
καστικές εµπλοκές. Είναι δείγµα εξωστρεφούς µεσογειακής πο-
λιτικής. Ενισχύει τη διεθνή προβολή του πολιτισµού µας σε µια
στιγµή που την έχουµε ιδιαίτερη ανάγκη. 

Υποχρέωση της χώρας µας και δική µας, ως πολιτών αλλά και
ως Βουλευτών που νοµοθετούµε, είναι η επιστροφή των πολιτι-
στικών αγαθών της χώρας µας. Όχι µόνο δεν παρανοµούµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αλλά είναι υποχρέωσή µας να υπερψηφίσουµε την κύρωση
αυτής της συµφωνίας. Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ.

Ήθελα κλείνοντας να σας πω ότι το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο
Χανίων, το οποίο εγκαινιάσατε, έχει και µία αίθουσα περιοδικών
συλλογών. Ενδεχοµένως, να µπορούσαµε να τα δούµε και στα
Χανιά κάποια στιγµή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βερναρδάκης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έχω πέντε ερωτήµατα τα οποία έχουν γεννη-

θεί από όλη τη συζήτηση που έχει γίνει και, βεβαίως, και από τη
δική σας οµιλία και θα ήθελα, όταν θα πάρετε ξανά τον λόγο, να
γίνετε λίγο πιο αναλυτική.

Το πρώτο ερώτηµα, γιατί µιλήσατε για την παράδοση εξωδι-
καστικών συµβιβασµών, που είναι, µάλιστα, προτιµητέοι από τις
δικαστικές οδούς, είναι το εξής: Κατ’ αρχάς, αν δεν κάνω λάθος,
εξωδικαστικός συµβιβασµός γίνεται αφού το ελληνικό δηµόσιο
έχει προσφύγει ή έχει απειλήσει ότι θα προσφύγει δικαστικά. Δεν
γίνεται χωρίς να υπάρχει αυτή η προϋπόθεση. Εποµένως, αυτό
το οποίο λέτε µένει κατά κάποιον τρόπο στον αέρα.

Εδώ τώρα έχουµε έναν εξωδικαστικό επί της ουσίας συµβιβα-
σµό; Αν έχουµε, γιατί δεν ζητήθηκε από τον κ. Στερν να δωρίσει
απευθείας στο ελληνικό κράτος τη συλλογή, µε την επιστροφή
αυτοµάτως στη χώρα ή εν πάση περιπτώσει, µε την παραλαβή
από τον Πρέσβη µας στην Αµερική όλης αυτής της συλλογής;
Γιατί επιλέχθηκε, δηλαδή, το µοντέλο µιας τετραµερούς συµφω-
νίας µεταξύ ενός ιδιώτη συλλέκτη που δωρίζει τη συλλογή σε νε-
οϊδρυθέν νοµικό πρόσωπο, στο οποίο εκχωρείται η κατοχή και
κατόπιν από το ίδρυµα αυτό εκχωρείται η έκθεση της συλλογής
στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης.

Κάνουµε µία βόλτα -έτσι;- για να καταλήξουµε σε αυτό, ενώ
θα µπορούσε κάλλιστα ο εξωδικαστικός συµβιβασµός, τον οποίο
προφανώς πριµοδοτείτε -και καλά κάνετε, ενδεχοµένως, για κά-
ποια πράγµατα- να έχει γίνει απευθείας µε το ελληνικό κράτος.

Καλά, αντιπαρέρχοµαι το ζήτηµα του νοµικού προσώπου µε
τρεις µήνες ζωής, αγνώστου διοικητικού συµβουλίου κ.λπ.. Εδώ,
εν πάση περιπτώσει, παραµένει µοντέλο µιας τετραµερούς συµ-
φωνίας, ενώ θα µπορούσαν τα πράγµατα να είναι πολύ πιο απλά.
Θα ήθελα, πραγµατικά, µία διευκρίνιση για αυτό.

Το δεύτερο ερώτηµα: Το Μητροπολιτικό Μουσείο ασφαλώς
δεν µπορούσε να γίνει απευθείας αποδέκτης της δωρεάς από
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την πλευρά Στερν, γιατί τότε θα άνοιγε το µεγάλο νοµικό θέµα
της προέλευσης της συλλογής, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τον
ιδιώτη συλλέκτη.

Το γεγονός, όµως, ότι έρχεται το ελληνικό κράτος ως από µη-
χανής θεός και διασώζει από νοµικές περιπλοκές τόσο τον ιδιώτη
όσο και το Μητροπολιτικό Μουσείο, δεν απασχολεί το Υπουργείο
Πολιτισµού; Δεν προλειαίνει, µήπως, το έδαφος και για αλλού τέ-
τοιου είδους συµφωνίες νοµιµοποίησης, όπου το ελληνικό κρά-
τος νοµιµοποιεί προϊόντα ιδιωτικών λαθρανασκαφών, ειδικά
σήµερα που οι ιδιωτικές συλλογές αλλά και όσα κυκλοφορούν
στο market art έχουν αλλάξει πάρα πολύ προς την κατεύθυνση
αυστηροποίησης όλης αυτής της διακίνησης;

Το γεγονός ότι η συλλογή αποτελεί προϊόν παράνοµου εµπο-
ρίου αρχαιοτήτων, δεν αδυνατίζει τη χώρα, ακόµα και σε περι-
πτώσεις που θα θέλαµε να κινηθούµε δικαστικά και άρα να
δηµιουργήσουµε συνθήκες εξωδικαστικού συµβιβασµού, καθώς
δηµιουργείται µε αυτή τη συµφωνία ένα προηγούµενο; Αυτός
είναι και ο πυρήνας της κριτικής που σας γίνεται, ότι έχετε επι-
λέξει ένα µοντέλο επί της ουσίας νοµιµοποίησης της αρχαιοκα-
πηλίας, της διεθνούς αρχαιοκαπηλίας. Αυτός είναι ο πυρήνας της
κριτικής που σας γίνεται από όλη την Αντιπολίτευση. Θα ήθελα
µία απάντηση και σε αυτό.

Πάµε στο τρίτο ερώτηµα. Μάθαµε σήµερα ότι, τελικά, υπάρχει
έκθεση της Διεύθυνσης Τεκµηρίωσης ότι έλαβαν γνώση, τέλος
πάντων, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού -σή-
µερα το είπατε αυτό. Η απάντηση, όµως, που δώσατε νοµίζω ότι
περιπλέκει ακόµα περισσότερο τα πράγµατα.

Τι είπατε; Είπατε ότι υπάρχουν αρχαιότητες για τις οποίες δεν
υπάρχει καταγραφή και γνώση των υπηρεσιών και εποµένως, δεν
µπορούµε νοµικά να τεκµηριώσουµε την αρχαιοκαπηλία, να θε-
µελιώσουµε αυτή την ένσταση από πλευράς του ελληνικού κρά-
τους.

Πολύ φοβάµαι ότι η απάντηση αυτή δίνει ένα άλλοθι σε µια ευ-
ρεία γκάµα άγνωστης ποσότητας προϊόντων στο ελληνικό κρά-
τος, προϊόντων λαθρανασκαφών και αρχαιοκαπηλίας και
οργανώνεται µία υπερασπιστική γραµµή των κυκλωµάτων αυτών.
Διότι αν το ελληνικό δηµόσιο µπορεί να οσµίζεται -είπατε-, µπο-
ρεί να καταλαβαίνει -το καταλαβαίνουµε όλοι, το είπε και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, τώρα µην κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας- ότι είναι προϊόντα αρχαιοκαπηλίας, αν το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, επειδή δεν τα έχει καταγεγραµµένα, δεν µπορεί
και να τεκµηριώσει την κατηγορία της αρχαιοκαπηλίας, άρα το
αφήνει έωλο σε συµφωνίες νοµιµοποίησης σαν και αυτή που κά-
νετε εδώ, τότε νοµίζω ότι υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβληµα. Θα
ήθελα την άποψή σας και για αυτό.

Τέταρτο ερώτηµα. Στην τετραµερή συµφωνία στην παρά-
γραφο 4 αναγράφεται µε σαφήνεια ότι στο πλαίσιο του αντιδα-
νεισµού, είµαστε υποχρεωµένοι να στείλουµε αρχαιότητες όχι
µόνο από το Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης αλλά και από άλλα
µουσεία της χώρας. Η ερώτησή µου είναι: Συνδέεται η πρόβλεψη
αυτή µε τη µετατροπή των µουσείων, των πέντε µεγάλων µου-
σείων της χώρας, σε νοµικά πρόσωπα και τη διάσπαση της ενι-
αίας µουσειακής πολιτικής και τον διορισµό διοικητικών
συµβουλίων που θέλετε να φέρετε στη Βουλή σε επόµενο νοµο-
σχέδιο; Δεν ξέρω, µπορεί να συνδέεται. Μπορεί και να µη συν-
δέεται. Είναι ένα ερώτηµα.

Και το τελευταίο. Διαβάζω mot à mot ένα απόσπασµα της συµ-
φωνίας στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης: «Η ανάδειξη της Ελ-
λάδας, χώρας µε πλούσια πολιτιστική κληρονοµιά και µε
σταθερό προσανατολισµό στην επιστροφή των αρχαιοτήτων της,
σε κοµιστή πρότασης προοδευτικού διαπολιτισµικού διαλόγου,
µέσω φυγόκεντρων πολιτικών πολιτιστικής αλληλοδιείσδυσης,
που µπορούν και πρέπει να συνυπάρχουν µε τη θεµελιώδη αρχή
του ανήκειν…» κ.λπ.. Αντιπαρέρχοµαι το γλωσσικό ζήτηµα του
κειµένου.

«Φυγόκεντρες πολιτικές» εννοεί µάλλον ο συγγραφέας τις πο-
λιτικές µε τις οποίες αφήνουµε τα αρχαία στα χέρια ιδιωτών,
ξένων µουσείων ή ιδρυµάτων, αντί να ζητήσουµε, όπως κάναµε
µέχρι σήµερα, εξαντλώντας όλα τα περιθώρια του εθνικού και
του Διεθνούς Δικαίου, να επιστρέψουν στον τόπο τους. Αυτό
είναι οι φυγόκεντρες πολιτικές. Αυτό είναι η φυγόκεντρη πολι-

τική; Αυτό είναι η επισηµοποίηση της αλλαγής της επίσηµης δια-
χρονικής πολιτικής του ελληνικού κράτους.

Αντιλαµβανόµαστε ότι η κύρωση µε νόµο της τετραµερούς
συµφωνίας αλλάζει την πάγια εθνική πολιτιστική πολιτική για τον
επαναπατρισµό των αρχαίων; Δεν µιλάµε µόνο για το νοµικό κα-
θεστώς και το νοµικό πλαίσιο. Μιλάµε για τη διαχρονική παρά-
δοση, που τηρήθηκε έως σήµερα από όλες τις πολιτικές
δυνάµεις, του δικαιώµατος της ελληνικής πολιτείας για την ιδιο-
κτησία αρχαιοτήτων και τη µη νοµιµοποίηση καθ’ οιονδήποτε
τρόπο αντικειµένων που προέρχονται από παράνοµες πράξεις.
Αυτή ήταν διαχρονικά η πολιτική του ελληνικού κράτους.

Σε αυτό το σηµείο, στο κατά πόσον έχουµε πια επισηµοποίηση,
µε αυτή τη συµφωνία, της πάγιας εθνικής πολιτικής, εδώ δεν
πρέπει να απαντήσει µόνο, βεβαίως, η κυρία Υπουργός αλλά και
όλοι οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Η ευθύνη τους σε αυτό
το ζήτηµα είναι, πραγµατικά, ιστορική και πάρα πολύ µεγάλη.

Ευχαριστώ πολύ και ελπίζω στην απάντησή σας αργότερα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αλεξοπούλου εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «ο κόσµος µπο-

ρεί να είναι όσο θέλει σκοτεινός, όµως αρκεί να παρεµβάλλουµε
ένα κοµµάτι ελληνικής ζωής, για να φωτιστεί αµέσως άπλετα».
Τα λόγια αυτά ανήκουν σε έναν ιδιαίτερα αγαπητό στην Αριστερά
φιλόσοφο, τον Νίτσε. Γι’ αυτό συζητάµε σήµερα, για την επι-
στροφή και κατοχύρωση σπάνιων αρχαιοτήτων στην Ελλάδα.

Κάθε άλλη προσπάθεια εκτροχιασµού της συζήτησης έχει
µόνο σκοπό να πλήξει το κύρος της κυρίας Υπουργού προσω-
πικά, και να θιγεί το σπουδαίο έργο που έχει επιτελέσει τα τρία
και πλέον χρόνια που βρίσκεται επικεφαλής του Υπουργείου Πο-
λιτισµού.

Οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και άλλων κοµµάτων, προ-
σπάθησαν από τη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υπο-
θέσεων να οδηγήσουν την κουβέντα σε άλλα επίπεδα: Πάλι η
κακή Κυβέρνηση συνθηκολογεί µε το επίσης κακό κεφάλαιο και
χαρίζει αρχαιότητες σε ξένους.

Είναι δυνατόν να πιστεύετε ότι θα υπάρξει Έλληνας πολιτικός
και δη επικεφαλής του Υπουργείου Πολιτισµού που θα συνοµο-
λογήσει στην οποιαδήποτε παραχώρηση πολιτιστικής κληρονο-
µιάς; Χρειάζεται αναλυτική συζήτηση το γεγονός ότι το ελληνικό
κράτος θα έχει πλέον στην κατοχή του εκατόν εξήντα µία αρχαι-
ότητες που ήταν µέχρι τώρα διεθνώς άγνωστες; Αν ακολουθού-
σαµε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ περί δικαστικής διεκδίκησης των
αντικειµένων, πόσα χρόνια θα έπαιρνε µέχρι οι Έλληνες να δουν
την κληρονοµιά να τους επιστρέφεται; Πάνω από δέκα χρόνια σί-
γουρα.

Ταυτόχρονα, η πολιτεία θα δαπανούσε µεγάλα ποσά για δικα-
στικά έξοδα µε αβέβαιη πάντα έκβαση. Με τον τρόπο όµως
αυτόν που προτείνεται σήµερα, το Υπουργείο Πολιτισµού από
την πρώτη στιγµή της σύµβασης θα κατέχει την κυριότητα των
αντικειµένων, την κατοχή των οποίων θα την έχει το Ινστιτούτο
Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού. Την κατοχή από ιδιώτες, το προ-
βλέπει και ο αρχαιολογικός νόµος. Το σηµαντικότερο είναι ότι µε
τον νέο αυτό τρόπο απόκτησης αρχαιοτήτων, δηµιουργείται ένα
προηγούµενο που είναι σίγουρο ότι θα κινητοποιήσει και άλλους
συλλέκτες ανά τον κόσµο να δώσουν πίσω τις συλλογές τους
στην Ελλάδα. 

Κατά τη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων
καθώς και τώρα στην Ολοµέλεια έχετε προβεί σε µια άνευ προ-
ηγουµένου µεθοδευµένη επίθεση στις ηθικές αξίες του πολιτι-
στικού έργου της Κυβέρνησης. Αυτό προέρχεται από το
αρχετυπικό σας πιστεύω, ότι δηλαδή ο πολιτισµός ανήκει δικαιω-
µατικά στην Αριστερά. Μιλάτε σαν ιδιοκτήτες του ελληνικού πο-
λιτισµού αρχαίου και σύγχρονου. Εσείς όµως τι κάνατε τα
τέσσερα και πλέον χρόνια της διακυβέρνησής σας για τον πολι-
τισµό; Συνεισφέρατε ή όχι σε αυτόν; 

Το Φεβρουάριο του 2015, στην πρώτη του τότε οµιλία, ο τότε
Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας είπε στη Βουλή πως η πολιτι-
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σµική αναγέννηση της πατρίδας µας καταγράφηκε ως ένας από
τους βασικούς στόχους της τότε κυβέρνησης. Στα πάνω από τέσ-
σερα χρόνια που µεσολάβησαν µέχρι την προκήρυξη των εκλο-
γών από το Υπουργείο Πολιτισµού πέρασαν τέσσερις Υπουργοί,
που µάλλον δεν κατάφεραν να αποκωδικοποιήσουν τη φράση
του Αλέξη Τσίπρα και να στεριώσουν. Το Ταµείο Αρχαιολογικών
Πόρων κατακλύστηκε µε εξαγγελίες και προθέσεις για µεγάλες
αλλαγές, αλλά ο πολυθρύλητος οργανισµός που θα εκσυγχρό-
νιζε τη λειτουργία του ΤΑΠ δεν κατατέθηκε ποτέ και ας ετοιµα-
ζόταν σχεδόν κάθε χρόνο. Αλλά και τα διοικητικά συµβούλια του
ταµείου δεν µακροηµέρευσαν. Στο Φεστιβάλ Αθηνών έχουµε το
γνωστό «φιάσκο φαµπρ», που στοίχισε στον Αριστείδη Μπαλτά
τη θέση του. Το έργο της επέκτασης της Εθνικής Πινακοθήκης
παρέµεινε ηµιτελές. Το έργο πήγε πίσω όταν βρέθηκε σε αδιέ-
ξοδο το 2017, λόγω έλλειψης συντονισµού από το Υπουργείο.
Ευτυχώς ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Υπουργός, η κ. Μενδώνη,
κατάφεραν να ξεπεράσουν τα εµπόδια και σήµερα να έχει η Ελ-
λάδα µια Πινακοθήκη που δεν υπολείπεται σε τίποτα κάποιας του
εξωτερικού. 

Άλυτο παρέµεινε στην τετραετία του ΣΥΡΙΖΑ το πρόβληµα του
Θεατρικού Μουσείου και των χρεών του. Το Φεβρουάριο του
2019, ανακοινώθηκε η µεταφορά του σε νεοκλασικό κτήριο της
οδού Σταδίου που ανήκε στην Εθνική Πινακοθήκη αλλά ούτε
αυτό προλάβατε να γίνει ποτέ. 

Επίσης ουκ ολίγες φορές σε συνεδριάσεις του Κεντρικού Αρ-
χαιολογικού Συµβουλίου απασχόλησαν τον τύπο και προκάλεσαν
αντιδράσεις για µεγάλα επενδυτικά θέµατα, όπως το Ελληνικό
και η COSCO, αλλά και για αµιγώς πολιτιστικά όπως και η κινη-
µατογράφηση και η διοργάνωση εκδηλώσεων σε αρχαιολογι-
κούς χώρους. 

Αυτά είναι µόνο λίγα από τα κατορθώµατα σας, εκεί στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Κάνατε τόσα πολλά στον πολιτισµό που κανείς και καµµία
από τους διατελέσαντες Υπουργούς Πολιτισµού σας δεν επανε-
ξελέγη στη Βουλή. 

Η χώρα µας στα τρία και πλέον χρόνια της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας απέκτησε Εθνική Πινακοθήκη και Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης. Σηµαντικές αρχαιότητες και κειµήλια επι-
στράφηκαν. Ξεκίνησε µια ουσιαστική συζήτηση για την επι-
στροφή των γλυπτών του Παρθενώνα. Οι αρχαιολογικοί χώροι
άνοιξαν για τα άτοµα µε κινητικά προβλήµατα. Νέα µουσεία εγ-
καινιάστηκαν και άλλα ανακαινίζονται ή κατασκευάζονται. Όλα
αυτά έγιναν τα τρία τελευταία χρόνια. 

Σε αυτό ακριβώς το πνεύµα και µε αυτά τα δεδοµένα καλού-
µαστε σήµερα να προχωρήσουµε στην κύρωση της σύµβασης
για την επιστροφή των εκατόν εξήντα µιας σπάνιων αρχαιοτήτων
του Κυκλαδικού Πολιτισµού που την ύπαρξη τους δεν γνώριζε
µέχρι πρότινος ούτε το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Κυρία Υπουργέ, χθες το απόγευµα έλαβα µία επιστολή από το
Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων, την πολλοστή αυτή την εβδο-
µάδα, η οποία αναφερόταν στον συλλέκτη και τον τρόπο από-
κτησης των αντικειµένων. Διαβάζοντας την κατάλαβα απόλυτα
γιατί αυτή η σύµβαση πρέπει να κυρωθεί άµεσα από τη Βουλή,
και γιατί πρέπει να προχωρήσουν οι σχετικές ενέργειες. 

Σας αξίζουν πολλά συγχαρητήρια, σε όλους για την επιτυχία
σας αυτή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο έπρεπε να έχει τον τίτλο «η αρχαιοκαπηλία

στην εξουσία», διότι επιχειρείται η νοµιµοποίηση µιας τεράστιας
αρχαιοκαπηλίας. Είναι γνωστό ότι τα πρωτοκυκλαδικά ειδώλια
το 3.000 π.Χ. βρίσκονται µόνο στον ελληνικό χώρο. Δεν είναι από
άλλο χώρο όπως άλλα αρχαιολογικά ευρήµατα. Συνεπώς, το γε-
γονός που ανέφερε η κυρία Υπουργός µόλις πριν λίγο ότι δεν
µπορεί να υπάρξει διεκδίκηση από το ελληνικό δηµόσιο, διότι δεν
τα ξέρουµε, τα µάθαµε και είναι µόνο από την Ελλάδα. Συνεπώς,
γιατί δεν µπορούσε να υπάρξει; Κάνατε άλλη επιλογή. 

Δεύτερον, είναι παραπλανητικά και ψευδή τα περί επιστροφής.

Μετά από πενήντα χρόνια και αν στο µεταξύ µια χρυσοφόρα
µπίζνα στο MET στη Νέα Υόρκη µε τον άγνωστο Χ ως ενδιάµεσο.
Δεν πρόκειται για πολιτιστική διπλωµατία αλλά για αρχαιοκαπη-
λία, για υποκλοπή αρχαιοτήτων.

Τρίτον, η αρχαιοκαπηλία είναι ένα από τα σηµαντικότερα διε-
θνή εγκλήµατα, όπως το εµπόριο όπλων, το εµπόριο ναρκωτικών
και το εµπόριο λευκής σαρκός. Για να καταλαβαίνουµε τι ακρι-
βώς κάνετε. 

Τέταρτον, τα αρχαία συνιστούν εθνική κυριαρχία. Όλοι το δε-
χόµαστε αυτό, και ενώ σωστά εξεγειρόµεθα όλοι αν υπάρχει µια
υποψία απειλής µιας βραχονησίδας γυµνής στο Αιγαίο, δεν
βλέπω να υπάρχει ανάλογη ιερά οργή από τους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας τώρα που απειλούνται οι πολιτιστικοί θη-
σαυροί της χώρας. Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Περίεργος πα-
τριωτισµός. 

Άλλες χώρες, όπως η Ιταλία, µε κάθε τρόπο δικαστικό, εξωδι-
καστικό και διπλωµατικό καταδιώκουν τους αρχαιοκάπηλους και
κερδίζουν επαναπατρισµό των αρχαιοτήτων. Είµαστε σε µια
φάση, σε µια περίοδο όπου οι αρχαιοκάπηλοι στριµώχνονται. Σε
αυτή την περίοδο τη διεθνή έρχεται το ελληνικό δηµόσιο, η κ.
Μενδώνη, και τους διευκολύνει. Βρίσκει µια πατέντα της τετρα-
µερούς ιδιωτικής σύµβασης την οποία περνάει και από την ελ-
ληνική Βουλή η οποία διευκολύνει τους αρχαιοκάπηλους. Και
εδώ έγιναν προσπάθειες από τις ελληνικές υπηρεσίες, από το
Υπουργείο Πολιτισµού µε επιτυχία, µέσα από δικαστική διεκδί-
κηση, µέσα από διπλωµατική διεκδίκηση να υπάρξει επιστροφή
αρχαιοτήτων. Και το πετύχαµε. Τώρα όµως επιστρέφουµε στην
αναγνώριση της κυριότητας των αρχαιοτήτων στους αρχαιοκά-
πηλους. Και ό,τι σηµαίνει αυτό, το καταλαβαίνουµε. 

Ίδρυµα Ντελαγουέρ: µόλις σήµερα κατέθεσα για το καταστα-
τικό του. Κανένα στοιχείο για τη διοίκηση του. Πρόκειται, ουσια-
στικά, για µια offshore εταιρεία σε έναν φορολογικό παράδεισο
των ΗΠΑ. Δεν πρόκειται για διακονία του ελληνικού πνεύµατος,
πρόκειται για εξυπηρέτηση της τσέπης των συγκεκριµένων που
διευθύνουν το ίδρυµα Ντελαγουέρ. Υποκρύβονται ελληνικά συµ-
φέροντα; Άκουσα τον κ. Διγαλάκη προηγουµένως ο οποίος είπε
ότι το διοικητικό συµβούλιο ελέγχεται από το Μουσείο Κυκλαδι-
κής Τέχνης. Το µουσείο αυτό στην Ελλάδα έχει αρχαιότητες τις
οποίες θαυµάζουµε όλοι. Στην Ελλάδα, όµως. Τώρα ανοίγει
µπίζνα και στη Νέα Υόρκη, µακριά, µε αδιαφάνεια και ανοίγει
επαναλαµβάνω µια χρυσοφόρο επιχείρηση µε το ΜΕΤ. 

Πόσα χρήµατα θα κερδίσει το Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης
από την εµπορική εκµετάλλευση των εκατόν εξήντα ενός κυκλα-
δικών ειδωλίων σε πενήντα χρόνια;

Συχνά οι αρχαιοκάπηλοι είναι πρόσωπα υπεράνω υποψίας που
διαθέτουν χρήµα, µόρφωση και πολιτική ισχύ. Είναι, όµως, και
εγκληµατίες µε λευκό κολάρο. Δεν είναι µόνο πλούσιοι, είναι και
πλούσιοι ρέκτες, που θέλουν να έχουν στα σπίτια τους κατοικίδια
και αρχαιολογικά ευρήµατα. Όµως, είναι και εγκληµατίες µε
λευκό κολλάρο, γιατί είναι έγκληµα η αρχαιοκαπηλία. 

Αυτό επιβεβαιώνεται και από την υπόθεση που συζητούµε σή-
µερα στη Βουλή. Η Κυβέρνηση νοµοθετεί µετατρέποντας τον αρ-
χαιοκάπηλο Στερν υπεράνω υποψίας σε χορηγό. Μήπως
προτείνετε στην κ. Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να τον παραση-
µοφορήσει κιόλας ως ευεργέτη της χώρας;

Ακόµα και µεγάλα µουσεία είναι εκτεθειµένα σε υποθέσεις αρ-
χαιοκαπηλίας όπως είναι η υπόθεση στη Νέα Υόρκη. Μόλις πριν
από έξι µέρες ανακοινώθηκε από τον εισαγγελέα του Μανχάταν
η κατάσχεση είκοσι επτά παράνοµων αρχαιοτήτων. Σε αυτή τη
δεινή θέση του Μητροπολιτικού Μουσείου έρχεστε εσείς και δί-
νετε τη διέξοδο νοµιµοποίησης της αρχαιοκαπηλίας. 

Τελικά, περνάτε την ιδιωτική σύµβαση µε τη διαδικασία αυτή.
Γιατί το σκεφτήκατε αυτό; 

Επειδή οµολογήσατε στην εισηγητική έκθεση ότι µε την ιδιω-
τική σύµβαση παρακάµπτεται ο αρχαιολογικός νόµος ή γιατί φο-
βάστε ότι οι ποινικές ευθύνες που θα προκύψουν -και θα
προκύψουν- δίπλα στις πολιτικές µπορεί να οδηγήσουν στη
δίωξη τη δική σας, κυρία Μενδώνη; Θέλετε να µετατρέψετε τη
Βουλή σε πλυντήριο της αρχαιοκαπηλίας, για να αποφύγετε τη
διερεύνηση των πολιτικών και ποινικών ευθυνών σας. Όποιος ψη-
φίσει αυτόν τον νόµο είναι συνένοχος και συνυπεύθυνος. Αφήστε
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το θέατρο µε τα αλληλοσυγχαρητήρια, τα συγχαρητήρια ο ένας
στον άλλον εδώ µέσα.

Για την κυβερνητική πρωτοβουλία νοµιµοποίησης των αρχαι-
οκαπήλων επιχειρείται η αποδιάρθρωση της κοινωνίας και η δια-
στροφή της συνείδησης των πολιτών, επιχειρείται να
δηµιουργηθεί κλίµα συνενοχής στην κοινωνία, ψευδείς προσδο-
κίες ότι ανέβηκε ο τουρισµός κιόλας µε τις καταχωρήσεις στο
Μουσείο στη Νέα Υόρκη. Η Μύκονος, οι Κυκλάδες δεν έχουν
ανάγκη από τις καταχωρήσεις αυτές. Το ξέρουµε καλά πια. Η
Μύκονος µε είκοσι χιλιάδες κλίνες δεν βρίσκει εξήντα κρεβάτια
για τους καθηγητές εκπαιδευτικούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι µεγάλο το πρόβληµα και µην το παίζετε βιοµηχανία

εθνική ο τουρισµός. Είναι µεγάλο το πρόβληµα υποβάθµισης
πολλών περιοχών της χώρας. Δυστυχώς αλλά και ευτυχώς υπάρ-
χουν ισχυρές αντιστάσεις όχι µόνο στη Βουλή αλλά και στην κοι-
νωνία, όπως οι Έλληνες αρχαιολόγοι, ο Σύλλογος Αρχαιολόγων.

Λυπάµαι που εσείς ως αρχαιολόγος συκοφαντείτε τους συνα-
δέλφους σας. Δεν το περίµενα.

Επί διακόσια χρόνια οι Έλληνες αρχαιολόγοι συνετέλεσαν στη
διαµόρφωση της νέας εθνικής συνείδησης. Τους οφείλουµε.
Αυτή τη στιγµή θυµάµαι από τους πολλούς, τους εκατοντάδες,
τον Χρήστο και τη Σέµνη Καρούζου. Έδωσαν µάχη και όχι µόνο
επιστηµονική αλλά και µάχη κατά των ναζί για να µη χαθούν τα
αρχαιολογικά εκθέµατα του Αρχαιολογικού Μουσείου και µάχη
κατά της δικτατορίας, µάχη ενάντια στα µεγάλα και µικρά συµ-
φέροντα που προσβάλλουν το πολιτιστικό περιβάλλον. Αυτή είναι
η δραστηριότητα των Ελλήνων αρχαιολόγων και του συλλόγου
τους. Το είδαµε στη µάχη για τα ολυµπιακά έργα και στη µάχη
για το Ελληνικό. Θα καταθέσω ανακοίνωση του Συλλόγου Αρχαι-
ολόγων. 

Υπάρχουν, επίσης, στις δυνάµεις αντίστασης και δικαστές του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Θα καταθέσω τη δήλωση της
πρώην Αντιπροέδρου, της κ. Μαρίας Καραµανώφ, η οποία τονίζει
ότι οι εκατόν εξήντα µια κυκλαδικές αρχαιότητες συνιστούν αν-
τιστροφή του επαναπατρισµού. Είναι µια σύµβαση αναµφισβή-
τητα επωφελής για τον ιδιώτη κάτοχο της συλλογής, τον κ.
Στερν, από το Ίδρυµα Ντελαγουέρ. Είναι, όµως, µια σύµβαση
αναµφισβήτητα επαχθής και απαξιωτική για το ελληνικό δηµόσιο. 

Τελικά, πρέπει να γίνει σαφές ότι υπάρχουν και πολίτες εκεί
στη Νάξο, στις Κυκλάδες, που συλλέγουν υπογραφές και ζητούν
τώρα να πάρουν τα ειδώλια στο Μουσείο της Νάξου. Θα κατα-
θέσω και αυτό το κείµενο εκατοντάδων πολιτών στις Κυκλάδες.
Είναι η Ελλάδα που αντιστέκεται στην καπηλεία, καπηλεία που
προσλαµβάνει νέες και ποικίλες µορφές. 

Με την ψήφιση του νόµου δεν τελειώνει η υπόθεση. Ο αγώνας
θα συνεχιστεί εδώ και στο εξωτερικό µε κάθε τρόπο, µε κάθε αν-
τίδραση κοινωνική, ποινική, πολιτική. Ζούµε ένα περιβάλλον κάµ-
ψης της δηµοκρατίας στη χώρα µας, ένα περιβάλλον που
σφραγίζεται από τις υποκλοπές. Αυτό που τώρα συζητούµε είναι
άλλη µια µορφή κάµψης της δηµοκρατίας και της κυριαρχίας,
άλλη µια µορφή υποκλοπής.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Μερόπη Τζούφη εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ του Πολιτισµού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι θλιβερό και απαράδεκτο να µας καλείτε να κυρώσουµε και,
µάλιστα, αναδροµικά µια κρυφή και παράνοµη συµφωνία, η
οποία -ας µην κρυβόµαστε, έχει ήδη ειπωθεί- νοµιµοποιεί τον δι-
σεκατοµµυριούχο και µεταξύ άλλων αρχαιοκάπηλο Λέοναρντ
Στερν. Το ότι προσπαθείτε να προσδώσετε δηµόσιο περίβληµα
στη σκανδαλώδη αυτή υπόθεση, δείχνει πόσο αδιαφανής και αδί-
στακτη είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Επίσης, µας δείχνει πού
µπορεί να φτάσει κανείς όταν συστηµατικά αδιαφορεί και απα-

ξιώνει το δηµόσιο συµφέρον, ανάγει σε κοσµοθεωρία την εξυπη-
ρέτηση των ιδιωτικών συµφερόντων και, τελικά, καταλήγει έρ-
µαιο των εκβιασµών τους. 

Κυρία Μενδώνη, σήµερα βρισκόµαστε εδώ -και πρέπει να το
παραδεχτείτε αυτό- γιατί ένας µεγιστάνας αρχαιοκάπηλος και
ένα στηµένο ινστιτούτο σάς κρατούν από το χέρι και εσείς προ-
σπαθείτε µε κάθε µέσο να συγκαλύψετε, να συσκοτίσετε και να
µας παραπλανήσετε ώστε να νοµιµοποιήσετε την αρχαιοκαπη-
λική δραστηριότητα που έφερε τα εκατόν εξήντα ένα κυκλαδικά
ειδώλια στην κατοχή του. Ισχυριστήκατε πως δεν γνωρίζατε τις
αρχαιότητες της συλλογής Στερν. 

Κύρια Υπουργέ, έτσι θα πάµε; Για κάθε σκάνδαλο που προκα-
λεί η Κυβέρνηση και εµπλέκεται ένα µέλος της Κυβέρνησης η
απάντηση είναι: «Δεν ήξερα, δεν γνώριζα». Μην αντιγράφετε τις
τακτικές του κ. Μητσοτάκη και του κ. Γεραπετρίτη στο σκάνδαλο
των υποκλοπών. Δεν είναι πιστευτό, προκαλεί το κοινό αίσθηµα
και δεν έχει καν αποτέλεσµα. 

Υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι αυτά προέρχονται αποκλειστικά
από τον ελλαδικό χώρο;

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και απευθύνοµαι σε
όλους, ανεξαρτήτως κοµµατικής προέλευσης- τα επιχειρήµατα
από την πλευρά της Κυβέρνησης είναι νοµικά, ηθικά, συνταγµα-
τικά απαράδεκτα και υπονοµεύουν το δηµόσιο συµφέρον, καθώς
νοµιµοποιούν την παράνοµη απόσπαση των εκατόν εξήντα ένα
αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού από το έδαφός µας. 

Αντί, λοιπόν, το Υπουργείο Πολιτισµού και η Κυβέρνηση να
διεκδικήσουν ένδικα τον επαναπατρισµό των αντικειµένων της
λεγόµενης συλλογής Στερν, επιλέγουν να λειτουργήσουν ως off-
shore για τη διευκόλυνση και την ικανοποίηση επιχειρηµατικών
και, εν προκειµένω, και σκοτεινών και παράνοµων συναλλαγών.
Αντί αυτού, η κ. Μενδώνη µάς καλεί να γίνουµε συνένοχοι στη
δική της παρανοµία. Δεν πρέπει να το επιτρέψουµε. Δεν πρέπει
να παρασυρθούµε σε αυτόν τον κατήφορο.

Συνοψίζω: Το Υπουργείο Πολιτισµού µάς καλεί να κυρώσουµε
µια συµφωνία µε ένα αµφιβόλου ποιότητας ινστιτούτο, που ιδρύ-
θηκε περιέργως πριν δύο µήνες, µας καλεί να νοµιµοποιήσουµε
µια υπόθεση αρχαιοκαπηλίας σε βάρος της χώρας µας, ανοίγον-
τας, δυστυχώς, τον δρόµο για περαιτέρω νοµιµοποιήσεις παρό-
µοιων δράσεων και παράνοµης εξαγωγής αρχαιοτήτων. Τέλος,
µας ζητά να αναγνωρίσουµε πως τα εκατόν εξήντα ένα αρχαία
ειδώλια της συλλογής Στερν ανήκουν πλέον στο ινστιτούτο µε
έδρα τις ΗΠΑ, όπως και να συναινέσουµε στην παραχώρηση της
συλλογής στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης
για πενήντα έτη. Κοινώς, µας καλεί να ψηφίσουµε πως τα εκατόν
εξήντα ένα ειδώλια δεν πρόκειται ποτέ να επιστρέψουν στην Ελ-
λάδα ή, για να είµαι πιο ακριβής, η Ελληνική Δηµοκρατία περιο-
ρίζεται στην αναγνώριση ενός κολοβού δικαιώµατος ιδιοκτησίας,
το οποίο περιορίζεται σε  κατατεµαχισµό της συλλογής, καθώς
µόνο για ένα έτος θα εκτεθεί στη χώρα µας και για τα υπόλοιπα
σαράντα εννιά χρόνια θα υπάρχει η διαδικασία δανεισµού και αν-
τιδανεισµού. 

Αυτό, µαζί µε την επιτοίχια επιγραφή ιδιοκτησίας του ελληνι-
κού δηµοσίου σε αίθουσα του «ΜΕΤ» -λες και θα µπορούσε να
γίνει κάτι άλλο- µαζί και µε κάποια άλλα «καθρεφτάκια», είναι η
πραγµατική ωφέλεια της χώρας. Η βλάβη, αν κυρωθεί η λεόν-
τειος αυτή η συµφωνία, θα είναι πολυεπίπεδη και θα δηµιουργή-
σει δυσεπίλυτα προβλήµατα και στο µέλλον όταν θα κληθούµε
να αντιµετωπίσουµε παρόµοιες καταστάσεις. Σας το επισηµαί-
νουν η κ. Καραµανώφ, τέως Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου Επι-
κρατείας, µιλώντας για σύµβαση επαχθή και απαξιωτική για το
ελληνικό δηµόσιο, ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων, αλλά και
οι πρωτοβουλίες πολιτών από τις Κυκλάδες που µαζεύουν υπο-
γραφές και ζητούν τα ειδώλια να γυρίσουν τώρα πίσω.

Τελικά και σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε αυτή
την Αίθουσα και σε παρακείµενες επιτροπές που συνεδρίασαν
για µείζονα ζητήµατα που αποφάσισαν τον αποκλεισµό κρίσιµων
µαρτύρων από την κλήση τους στην εξεταστική επιτροπή, απο-
δεικνύονται ο αυταρχισµός, η αδιαφάνεια, η υποκρισία, ο ευτε-
λισµός των διαδικασιών που επιλέγει η Νέα Δηµοκρατία. Κόβουν
και ράβουν το Σύνταγµα, τους θεσµούς και τη δηµοκρατία όπως
γουστάρουν. 
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Την ίδια στιγµή που η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία έξω από τις
πύλες των πανεπιστηµίων κυνηγάει την ανοµία - φάντασµα, υπο-
νοµεύοντας τη λειτουργία των πανεπιστηµίων, στην ελληνική
Βουλή επιβραβεύεται απροκάλυπτα η αρχαιοκαπηλία της ελλη-
νικής πολιτιστικής κληρονοµιάς και φιµώνεται, πιθανόν και ορι-
στικά, η φωνή της διεκδίκησης των εκατόν εξήντα ένα κλεµµένων
και κυκλαδικών αρχαιοτήτων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταγγείλει µε κάθε δυνατό τρόπο και θα συνε-
χίσει να καταγγέλλει τη µεθόδευση και ζητά την άµεση από-
συρση της παράνοµης αυτής συµφωνίας. Η µυστική διπλωµατία
σας, κυρία Μενδώνη, µε µεγιστάνες και αρχαιοκάπηλους δεν
µπορεί να γίνει αποδεκτή. Είναι ντροπή! Είναι ντροπή για την Κυ-
βέρνηση, για κάθε κυβέρνηση. Ας µη γίνει ντροπή και για το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και τη χώρα. 

Κυρία Μενδώνη, εσείς και ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή
σας είστε απερχόµενοι και γι’ αυτό θα αξιοποιήσετε και αξιοποι-
είτε κάθε θεµιτό και αθέµιτο µέσο για να παραµείνετε στην κα-
ρέκλα της εξουσίας. Η κατάσταση αυτή πρέπει να σταµατήσει
και το τέλος να δοθεί µέσα από τη λαϊκή ετυµηγορία, τον δηµο-
κρατικό δρόµο. 

Ο σχηµατισµός προοδευτικής δηµοκρατικής κυβέρνησης είναι
η µόνη ελπίδα για να αποκατασταθούν το κράτος δικαίου, τα πο-
λιτιστικά αγαθά και η δηµοκρατία και να µπει ένα ανάχωµα προ-
στασίας για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Γιατί «σε τούτα
εδώ τα µάρµαρα κακιά σκουριά δεν πιάνει» ή γιατί όπως διακή-
ρυξε στην τουρκοκρατούµενη ακόµα Ελλάδα πρώτος ο Αδαµάν-
τιος Κοραής το 1807, οργισµένος από τη σύληση των
χειρογράφων της Πάτµου και των άλλων νησιών του Αιγαίου,
«µήτε χαρίζουµε, µήτε πωλούµεν τα προγονικά κτήµατα», πολύ
περισσότερο σήµερα µετά από διακόσια χρόνια εθνικής κυριαρ-
χίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία

που έρχεται σήµερα προς κύρωση συνιστά µια µεγάλη επιτυχία
του Υπουργείου Πολιτισµού και προσωπικά της Υπουργού της κ.
Μενδώνη. 

Σήµερα κάνουµε το τελευταίο βήµα για τον επαναπατρισµό
µιας µεγάλης ιδιωτικής συλλογής που αποτελείται από εκατόν
εξήντα µία αρχαιότητες του Κυκλαδικού Πολιτισµού. Είµαστε στο
τελευταίο βήµα, αλλά έχουν προηγηθεί τα δύο προηγούµενα
χρόνια πολλά αθόρυβα βήµατα για να φτάσουµε στο σηµερινό
αποτέλεσµα. 

Πρόκειται για µια συλλογή που δεν ήταν γνωστή, δεν ήταν κα-
ταγεγραµµένη και που µόλις το Υπουργείο Πολιτισµού πληρο-
φορήθηκε την ύπαρξή της εργάστηκε εντατικά για να
εξασφαλίσει την καλύτερη δυνατή συµφωνία για τα ελληνικά
συµφέροντα. Όπως αναφέρθηκε εκτενώς, η τεράστια αυτή συλ-
λογή ανήκε σε έναν ιδιώτη ο οποίος θέλησε να την παραχωρήσει
στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης. Το τελευ-
ταίο, όπως είναι γνωστό, είναι από τα µεγαλύτερα, παλαιότερα
και τα πλέον γνωστά µουσεία του κόσµου. Η σηµερινή συµφωνία
που κυρώνεται υπογράφτηκε µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης, του Μητροπολιτικού
Μουσείου της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίοελληνικού
Πολιτισµού του Ντελαγουέρ. 

Είναι µια συµφωνία από κάθε άποψη επωφελής για την Ελ-
λάδα, για το ελληνικό δηµόσιο, και τον ελληνικό πολιτισµό. Γιατί
είναι επωφελής; Κατ’ αρχάς, γιατί µε αυτή καταγράφεται η
αδιαµφισβήτητη κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου επί αυτών
των αρχαιοτήτων και µάλιστα αυτό γίνεται µε τον πιο απλό, γρή-
γορο και οικονοµικό τρόπο για την Ελλάδα, χωρίς πολύχρονες
και αµφίβολης εξέλιξης δικαστικές διεκδικήσεις και διαφωνίες. 

Δεύτερον, αφού εξασφαλίστηκε πλήρως η ελληνική κυριότητα
της συλλογής, υπήρξε συγκεκριµένη συµφωνία µε το Μητροπο-
λιτικό Μουσείο Τέχνης ώστε τα νέα αυτά ευρήµατα να γίνουν
γνωστά σε όλον τον πλανήτη. Η συλλογή θα εκτίθεται για είκοσι

πέντε χρόνια στο ΜΕΤ, µε επτά εκατοµµύρια επισκέπτες ετησίως.
Είναι αδιαµφισβήτητα µια µοναδική ευκαιρία διάδοσης ακόµη πε-
ρισσότερο του ελληνικού πολιτισµού και ειδικότερα του Κυκλα-
δικού Πολιτισµού που είναι ένας από τους αρχαιότερους στην
Ευρώπη. 

Η ελληνική κυριότητα της συλλογής δεν είναι µόνο στα χαρτιά,
αλλά εξασφαλίστηκε µε πλέον σαφή τρόπο. Ακόµα και στην αί-
θουσα που θα βρίσκονται τα εκθέµατα στο «ΜΕΤ» θα υπάρχει
επιτοιχία χάραξη που θα δηλώνει ότι τα εκθέµατα ανήκουν στο
ελληνικό δηµόσιο το οποίο επιτρέπει την έκθεσή τους. 

Έχει εξασφαλιστεί ο σταδιακός επαναπατρισµός της συλλο-
γής. Μετά τα πρώτα δέκα χρόνια θα αρχίσει η σταδιακή επι-
στροφή των ειδωλίων στην Ελλάδα από το 2033 και ανά
πενταετία θα έρχονται στην Ελλάδα δεκαπέντε αρχαιότητες κάθε
φορά. Στο τέλος εικοσιπενταετίας όλη η συλλογή θα µπορεί να
επιστρέψει στην Ελλάδα και να εκτίθεται σε όποιο µουσείο απο-
φασίσει η τότε ελληνική κυβέρνηση. 

Σε όλη αυτή την προσπάθεια θα υπάρχει έντονο το στοιχείο
των Ελλήνων επιστηµόνων, αφού µε δαπάνη του «ΜΕΤ» θα εκ-
δοθεί µουσειακός κατάλογος της συλλογής από ειδικούς που θα
επιλέξει το Υπουργείο Πολιτισµού της Ελλάδος. Η συνεργασία
Ελλάδος και «ΜΕΤ» είναι εξασφαλισµένη, µε τους Έλληνες αρ-
χαιολόγους να λαµβάνουν υποτροφίες για τη µελέτη του Κυκλα-
δικού Πολιτισµού, όπως και για την παραγωγή οπτικοακουστικού
υλικού το οποίο θα προβάλλεται στο µουσείο.

Υπουργείο Πολιτισµού και «ΜΕΤ» θα έχουν και αξιόλογη συ-
νεργασία στον τοµέα της συντήρησης, όπως και στη διοργάνωση
συνεδρίων, εκπαιδευτικών και ερευνητικών υποτροφιών και σε
αρχαιολογικές εργασίες. Εξάλλου, η Ελλάδα θα γίνει η πρώτη
χώρα παγκοσµίως που θα εκθέσει µέρος αυτής της συλλογής
άµεσα και µάλιστα τον ερχόµενο Οκτώβριο δεκαπέντε από τα
κλαδικά ειδώλια θα εκτεθούν για ένα χρόνο σε ειδικά διαµορφω-
µένη αίθουσα του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης. Σηµαντικό είναι
ότι δεν υπάρχει καµµία οικονοµική επιβάρυνση για το ελληνικό
δηµόσιο, αφού τα έξοδα θα βαρύνουν το «ΜΕΤ» και είναι το κό-
στος µεγάλο που συνεπάγεται µια ασφαλής µεταφορά των ανυ-
πολόγιστης αξίας αρχαιοτήτων. 

Εξασφαλίστηκε ότι σε περίπτωση που προκύψουν νοµικά ζη-
τήµατα αρµόδια είναι τα ελληνικά δικαστήρια και µάλιστα τα δι-
καστήρια των Αθηνών. Και αυτό προς όφελος του ελληνικού
δηµοσίου. 

Η όποια διαφωνία υπάρχει µε την Αντιπολίτευση στον τρόπο
χειρισµού των αρχαιοτήτων αυτών δεν είναι, κατά τη γνώµη µου,
ουσιαστική. Απάντησε η Υπουργός τεκµηριωµένα σε όλες τις αν-
τιρρήσεις που εκφράστηκαν. Η Κυβέρνηση επιλέγει να ανοι-
χτούµε στον κόσµο, να γνωρίσουµε σε όσο το δυνατόν περισσό-
τερους πολίτες τον ελληνικό πολιτισµό. Αυτό µακροπρόθεσµα
θα είναι προς όφελος της Ελλάδος, της επισκεψιµότητας, του
τουρισµού και της παγκόσµιας αναγνωρισιµότητας της χώρας
µας. Αυτό θα συµβεί, όµως, χωρίς να διακινδυνεύσουµε στο ελά-
χιστο την ελληνική κυριότητα επί των αρχαιοτήτων αυτών. Κα-
νένα δικαίωµα µας δεν απεµπολούµε και κανένα δικαίωµα της
Ελλάδος, του ελληνικού δηµοσίου δεν αµφισβητείται. Τίποτα δεν
χαρίζεται σε κανέναν και δεν υπάρχει σηµείο της συµφωνίας που
αντιτίθεται στα ελληνικά συµφέροντα. Γι’ αυτό εξάλλου δεν
ακούσαµε συγκεκριµένα προβληµατικά σηµεία, αλλά αίολα επι-
χειρήµατα για πιθανούς και άγνωστους κινδύνους. 

Επίσης, δεν καταπατείται ούτε ο αρχαιολογικός νόµος, αφού
η ελληνική κυριότητα επί των αρχαιοτήτων, όπως απαιτεί ο αρ-
χαιολογικός νόµος, εξασφαλίζεται πλήρως. 

Κλείνοντας, θα έπρεπε σήµερα να είµαστε όλοι ευχαριστηµέ-
νοι µε το γεγονός ότι αποκαλύφθηκε ένα νέο εξαιρετικό εύρηµα
για τον ελληνικό πολιτισµό, εκατόν εξήντα ένα κοµµάτια µοναδι-
κής πολιτιστικής αξίας που ανήκουν στον Κυκλαδικό Πολιτισµό
και έρχονται να προστεθούν στον ήδη µεγάλο πολιτιστικό πλούτο
της πατρίδας µας και να αντιληφθούµε πόσο σηµαντικό είναι για
την Ελλάδα να βρίσκεται µε έναν τρόπο παντού και κυρίως εκεί
που χτυπά η καρδιά της σύγχρονης ζωής. 

Θέλουµε να µεγαλώσουµε την Ελλάδα. Θέλουµε να κάνουµε
όσο το δυνατόν περισσότερους πολίτες του κόσµου κοινωνούς
του ελληνικού πολιτισµού. 

19292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέλος να ευχαριστήσω την κυρία Υπουργό και το Υπουργείο
Πολιτισµού για το τεράστιο έργο που πραγµατοποιεί το Υπουρ-
γείο σας τα τρία τελευταία χρόνια στη Μαγνησία, χερσαία και νη-
σιωτική, σε ιστορικές εκκλησίες, µοναστήρια, τα δύο αρχαία
θέατρα, άλλους αρχαιολογικούς χώρους και το Αρχαιολογικό
Μουσείο Βόλου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιάσονας Φωτήλας εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα µιλήσω για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, έχουν ειπω-

θεί όλα. Θα µιλήσω γι’ αυτό που συµβαίνει σήµερα από το πρωί
σε αυτή εδώ την Αίθουσα και δεν είναι άλλο από το απόλυτο θέ-
ατρο του παραλόγου. 

Προσπαθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, σώνει και καλά να βαφτίσετε το κρέας ψάρι. Τι συζητάµε
σήµερα. Ας τα πάρουµε µε τη σειρά. Συζητάµε για το παρόν και
το µέλλον εκατόν εξήντα µίας µοναδικών αρχαιοτήτων που µέχρι
σήµερα δεν γνωρίζαµε καν την ύπαρξή τους. 

Ποιες είναι αλήθεια οι εναλλακτικές που η χώρα µας έχει προ-
κειµένου να αποκτήσει την κυριότητα και κατοχή αυτών των µο-
ναδικών ευρηµάτων; Διότι εν πάση περιπτώσει πιστεύω ότι όλοι
µας στο διά ταύτα αυτό θέλουµε, να επιστρέψουν οι ως άνω θη-
σαυροί στον νόµιµο ιδιοκτήτη τους, στο σπίτι τους, στην Ελλάδα. 

Πρώτη εναλλακτική, είναι να καταγγείλουµε -αυτό λέει η Αντι-
πολίτευση- την παράνοµη κατοχή των ως άνω ευρηµάτων και να
διεκδικήσουµε την επιστροφή τους στην Ελλάδα. Και πού θα γί-
νουν όλα αυτά; Πού θα τα διεκδικήσουµε; Στα ελληνικά δικαστή-
ρια; Όχι στα αµερικανικά δικαστήρια. Μια διαδικασία δηλαδή
κοστοβόρα -αυτό είναι το λιγότερο- ιδιαιτέρως χρονοβόρα -και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό- και σαφώς µε αµφίβολο αποτέλεσµα.
Διότι ξαναλέω, δεν θα αποφανθεί η ελληνική δικαιοσύνη, θα απο-
φανθεί η αµερικάνικη δικαιοσύνη. 

Δηλαδή η πρώτη εναλλακτική είναι να ακολουθήσουµε µια δια-
δικασία µέσω της οποίας, ίσως, στην καλύτερη των περιπτώ-
σεων, σε πέντε, δέκα, δεκαπέντε χρόνια θα πάρουµε πίσω τους
ως άνω θησαυρούς. Αυτή είναι η διαδικασία που προτείνει η Αν-
τιπολίτευση. 

Η δεύτερη εναλλακτική, η δική µας εναλλακτική, είναι η Ελ-
λάδα και το ελληνικό δηµόσιο να αναγνωριστεί από τους πάντες
ως µοναδικός και αδιαµφισβήτητος κύριος των ως άνω θησαυ-
ρών. Πότε θα γίνει αυτό; Σήµερα. Από σήµερα θα αναγνωρίζεται
από τους πάντες -και από τον παράνοµο, αν θέλετε, για εµάς ση-
µερινό κάτοχο- η Ελλάδα και το ελληνικό δηµόσιο ως οι µοναδι-
κοί νόµιµοι ιδιοκτήτες, κύριοι και κάτοχοι των ως άνω ευρηµάτων.
Και αυτό θα γίνει αναίµακτα, χωρίς κανένα κόστος και χωρίς δι-
καστικές διενέξεις στις αµερικανικές δικαστικές αίθουσες. Και
θα γίνει σήµερα, γιατί σήµερα θα γίνουν δικά µας. 

Όχι δηλαδή µόνο η χώρα µας αποκτά σήµερα την ιδιοκτησία
των µοναδικών αυτών θησαυρών, αλλά παράλληλα -και αυτό
είναι το κερασάκι στην τούρτα- αποκτά η χώρα µας για τα επό-
µενα είκοσι πέντε χρόνια µια δική της αίθουσα στο Μητροπολι-
τικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, προκειµένου να τα εκθέτει.
Μιλάµε για ένα από τα µεγαλύτερα σε επισκεψιµότητα µουσεία
του κόσµου. Δεν ξέρω αν είναι το πρώτο, το δεύτερο, το τρίτο,
το τέταρτο πάντως σίγουρα ένα από τα µεγαλύτερα σε επισκε-
ψιµότητα. Κι όλα αυτά ξαναλέω, ανέξοδα και αναίµακτα. 

Τέλος, η συµφωνία είναι τόσο προσεγµένη σε όλες της τις πτυ-
χές που προβλέπει και εξασφαλίζει σε όλους τους Έλληνες πο-
λίτες -και όχι µόνο- που δεν έχουν τη δυνατότητα να επισκεφθούν
την Νέα Υόρκη και να τα δουν στο Μητροπολιτικό Μουσείο να
µπορούν να δουν από κοντά τους µοναδικούς αυτούς θησαυ-
ρούς στα ελληνικά µουσεία της χώρας, ανά τακτά χρονικά δια-
στήµατα τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια, δηλαδή µέχρι να
επιστρέψουν οριστικά στο σπίτι τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας έχουµε να κά-
νουµε µε µια τεράστια διπλωµατική και πολιτιστική επιτυχία της
χώρας, του Υπουργείου, της κ. Μενδώνη προσωπικά που εκτεί-

νεται πέρα από τα όρια αυτής καθαυτής της επιτυχίας. Σήµερα
συντελείται µια ιστορική εξέλιξη στο χώρο του πολιτισµού, µια
εξέλιξη που ανοίγει νέους δρόµους, προοπτικές στον επαναπα-
τρισµό των πολιτιστικών µας θησαυρών. Ας το πούµε, λοιπόν, ξε-
κάθαρα και µε αυτό θα κλείσω γλιτώνοντας και από σας λίγο
χρόνο. 

Όποιος συνάδελφος σήµερα λέει όχι σε αυτή τη συµφωνία,
λέει όχι στον άµεσο επαναπατρισµό της κληρονοµιάς µας, των
θησαυρών µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Και θα δώσω το λόγο τώρα στην κ. Αυγερινοπούλου, εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ψήφιση του σηµερινού
νοµοσχεδίου επιτρέπουµε την απαρχή της επιστροφής στην Ελ-
λάδα µιας σηµαντικής αρχαιολογικής συλλογής, µιας συλλογής
που ανήκει στη χώρα µας. Εκατόν εξήντα ένα σπουδαία και µο-
ναδικά αρχαία ειδώλια του Κυκλαδικού Πολιτισµού που βρίσκον-
ταν ως σήµερα σε ιδιωτική συλλογή µη προσβάσιµη στο ευρύ
κοινό, αλλά και άγνωστη στην επιστηµονική αρχαιολογική κοινό-
τητα της χώρας µας, θα αποτελέσουν εκ νέου αναπόσπαστο
τµήµα της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Σήµερα, λοιπόν, ξεκινά για τα αρχαία ειδώλια ένα ταξίδι από
τη Νέα Υόρκη προς την Ελλάδα και την Νάξο όπου ανήκουν. Ανά
τους αιώνες η Ελλάδα έχει υποφέρει από την κλοπή των αρχαι-
οτήτων της από αρχαιοκαπήλους κάθε είδους, µια πρακτική που
δεν έχουµε καταφέρει ακόµα και σήµερα να εξαλείψουµε πλή-
ρως. 

Έτσι το σηµερινό νοµοσχέδιο θα πρέπει και µπορεί να αποτε-
λέσει εφαλτήριο για να ξεκινήσει εκ νέου η συζήτηση για τη
στρατηγική της χώρας µας για την οριστική αντιµετώπιση της
αρχαιοκαπηλίας και για µια πιο αποτελεσµατική πολιτική διεκδί-
κησης και επαναπατρισµού των αρχαιοτήτων µας. 

Βάσει της συµφωνίας που καλούµαστε να κυρώσουµε σήµερα,
επιστρέφονται στην Ελλάδα και αναγνωρίζονται η κυριότητα του
ελληνικού δηµοσίου σε εκατόν εξήντα ένα αριστουργήµατα του
Κυκλαδικού Πολιτισµού. Αυτά, λοιπόν, τα εκατόν εξήντα ένα αρ-
χαία ειδώλια θα επιστρέψουν στην Ελλάδα όπου θα πραγµατο-
ποιηθεί η παγκόσµια πρώτη προβολή τους, ενώ θα εκτεθούν στο
ευρύ κοινό στη χώρα µας για έναν χρόνο. 

Το σπουδαιότερο σηµείο αυτής της συµφωνίας, το οποίο δεν
πρέπει να παραγνωρίζουµε, είναι ότι αυτή η συλλογή προστίθε-
ται στους αρχαιολογικούς µας θησαυρούς, ενώ η συµφωνία εξα-
σφαλίζει την οριστική επιστροφή των αρχαιοτήτων στη χώρα,
στο σύνολό τους, χωρίς απώλειες. Μετά την έκθεσή τους στην
Ελλάδα θα επιστρέψουν για είκοσι πέντε περίπου χρόνια και λι-
γότερο, κάποια από αυτά στη Νέα Υόρκη και θα εκτεθούν στο
διάσηµο Μητροπολιτικό Μουσείο της µέσα στο πλαίσιο διεθνούς
συνεργασίας του Μουσείου αυτού µε την Ελλάδα και το Κυκλα-
δικό Μουσείο όπου και θα τύχει επίσκεψης από εκατοµµύρια επι-
σκέπτες από όλο τον κόσµο. 

Στην νέα αίθουσα Κυκλαδικής Τέχνης που θα δηµιουργηθεί
από το Μητροπολιτικό Μουσείο θα αναγράφεται εµφανώς ότι τα
εκθέµατα αυτά αποτελούν ιδιοκτησία της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, ενώ παράλληλα θα ακούγεται η ελληνική γλώσσα και θα
προβάλλεται η Ελλάδα και το Αιγαίο. Για όσους έχουν επισκεφθεί
το Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης, καταλαβαίνουµε
πόσο σηµαντικό είναι αυτό. Η δε συνεργασία θα µπορέσει να συ-
νεχιστεί για άλλα είκοσι πέντε χρόνια µε την έκθεση των ίδιων ή
και άλλων αρχαιοτήτων. 

Η προβολή των αρχαιοτήτων σε µουσεία του εξωτερικού ως
δάνειο, κατόπιν συµφωνίας µε το ελληνικό κράτος είναι συµφέ-
ρουσα για τη χώρα και αποτελεί αποτελεσµατικό µέσο προβολής
της. 

Καλό θα ήταν βεβαίως η εν λόγω συµφωνία µε το «ΜΕΤ» να
µην είχε συνδεθεί µε τον επαναπατρισµό αυτών των αρχαιοτή-
των, αλλά να πραγµατοποιούνταν ούτως η άλλως ως µια ανεξάρ-
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τητη συµφωνία προβολής των ελληνικών θησαυρών σε αυτό το
πολύ σηµαντικό µουσείο. 

Επίσης, θα είναι ευχής έργον να µπορέσουν να επιστρέψουν
αυτά τα ειδώλια ακόµα πιο γρήγορα έτσι ώστε να µπορέσουν να
εκτεθούν και άλλες αρχαιότητες από την Ελλάδα εκ περιτροπής,
όπως νοµίζω υπάρχει για το δεύτερο µέρος τα είκοσι πέντε χρό-
νια, έτσι ώστε να µπορέσουν να γίνουν γνωστά ακόµα περισσότε-
ροτα αρχαία αυτά µνηµεία της χώρας µας σε άλλους επισκέπτες.
Είναι, λοιπόν, µια πολύ σηµαντική συµφωνία προβολής. 

Σε κάθε περίπτωση, ευελπιστούµε ότι η συµφωνία µε το Μη-
τροπολιτικό Μουσείο πράγµατι θα επεκταθεί και σε άλλους το-
µείς επιστηµονικής έρευνας και προβολής των πολιτιστικών µας
αγαθών και θα δώσει και την ευκαιρία συνεργασίας σε αρκετούς
Έλληνες επιστήµονες µε αυτό το µουσείο αλλά και την ευκαιρία
συνδιοργάνωσης έργων και δράσεων µε το «ΜΕΤ» στην Ελλάδα. 

Άλλωστε, η Ελλάδα θα ήθελα να σας πω ότι έχει τη δυνατό-
τητα να οργανώσει ακόµα περισσότερο τα µουσεία της αλλά και
να δηµιουργήσει και νέα και πρόσθετα µουσεία. Οι θησαυροί µας
είναι αναρίθµητοι και µπορούν να τύχουν ακόµα µεγαλύτερης
προστασίας. 

Αυτό συµβαίνει και στον Νοµό Ηλείας. Στον Νοµό Ηλείας, επί
παραδείγµατι, διαθέτουµε και ειδικότερα αντικείµενα µε τα οποία
θα µπορούσαµε να οργανώσουµε θεµατικά µουσεία, όπως επί
παραδείγµατι θησαυρούς, οµάδες αρχαίων νοµισµάτων. Υπάρχει
πρόταση από τον νοµό µας να δηµιουργήσουµε στην Ηλεία ένα
νοµισµατικό µουσείο µε συλλογές που βρίσκονται ήδη στον νοµό
και τις γύρω περιοχές. Διαθέτουµε ακόµα ενάλιες αρχαιότητες,
όπως στην Αρχαία Φεια, που θα πρέπει να προστατευθούν. Τις
αποκαλύπτουµε τώρα. Αλλά διαθέτουµε και αρχαιότητες σε όλο
τον ορεινό όγκο του νοµού µας, που περιµένουν να αποκαλυ-
φθούν και να προστατευθούν, όπως στην Αρχαία Φιγαλεία, στο
Σαµικό, στην περιοχή της Δίβρης και της Αρµάτοβας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θα ήθελα τόσο να συγχαρώ το Υπουργείο
για τη δουλειά την οποία ήδη κάνει στον νοµό µας, σε περιοχές
σπουδαίες παγκοσµίως, όπως στην Αρχαία Ολυµπία και την Αρ-
χαία Ήλιδα, αλλά και ταυτόχρονα να παρακαλέσω για την εντα-
τικοποίηση αυτών των εργασιών και για τα νέα πεδία τα οποία
αναδεικνύονται στον νοµό. 

Θα πρέπει επίσης να µην συγχέουµε την έκθεση αρχαιοτήτων
της Ελλάδος σε µουσεία του εξωτερικού µε τη µορφή δανείου,
όπως είναι η συµφωνία την οποία συζητούµε εδώ σήµερα, µε την
παράνοµη έκθεση αρχαιοτήτων που έχουν αρπαχθεί παρανόµως
από τη χώρα και για τα οποία η Ελλάδα διεκδικεί και πρέπει να
διεκδικήσει την επιστροφή τους. 

Συγχαίρω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού και
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό µας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη για το σύ-
νολο των πρωτοβουλιών που έχουν αναλάβει, ώστε να επιτύχουµε
την πολυπόθητη επιστροφή των Γλυπτών του Παρθενώνος.

Επίσης θα ήθελα να καταθέσω µια προσωπική µου αντίληψη,
ότι η Ελλάδα θα πρέπει να διεκδικήσει στο µέλλον και το σύνολο
των γλυπτών που εκτίθενται σε µουσεία της αλλοδαπής και τα
οποία αποτελούν αναπόσπαστα τµήµατα µνηµείων, πολύ περισ-
σότερο µνηµείων που είναι τόσο σπουδαία, έτσι ώστε να βρί-
σκονται σήµερα υπό την αιγίδα της UNESCO και αποτελούν
αναπόσπαστο τµήµα της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς.
Αναφέροµαι βεβαίως και στα γλυπτά του Επικουρίου Απόλλω-
νος, στην περιοχή Βάσσες της Φιγαλείας αλλά και του Ναού του
Διός, που βρίσκεται εντός του ιερού τόπου της Αρχαίας Ολυµ-
πίας. 

Πρέπει δε η Ελληνική Δηµοκρατία να θέσει, στο µέλλον και
όταν το κρίνει κατάλληλο για το δηµόσιο συµφέρον, αυτό το
θέµα σε τρίτες χώρες και µάλιστα ανεξαρτήτως του τρόπου από-
κτησης των γλυπτών αυτών από τα µουσεία του εξωτερικού, ανε-
ξαρτήτως µιας νόµιµης ή παράνοµης κατοχής τους. Εµείς πρέπει
να σεβαστούµε και να επιτύχουµε την ακεραιότητα των µνηµείων
µας. 

Κυρίες και κύριοι, η εργασία που πρέπει οι Έλληνες να συνε-
χίσουµε να κάνουµε για την προστασία της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς είναι σπουδαία και απαιτεί κόπο, γνώση και αγάπη για
τον πολιτισµό µας και πρέπει να το πράξουµε προς όφελος του
λαού µας αλλά και της παγκοσµιότητας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνάδελφος Μαρία - Αλεξάν-
δρα Κεφάλα, Βουλευτής Ιωαννίνων από τη Νέα Δηµοκρατία, ζη-
τάει ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 29
Σεπτεµβρίου έως και 2 Οκτωβρίου για προσωπικούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Οι Υπουργοί Επικρατείας, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Δι-

καιοσύνης και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 8-9-2022 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της από 9-8-2022 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου “Επείγουσες διατάξεις για την ενίσχυση της ακεραιότη-
τας στη λειτουργία της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών”». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Κασιµάτη. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κληθήκαµε σήµερα εδώ ως Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλή-

νων να κυρώσουµε τη συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της
Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης
και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντέλα-
γουερ, όπως ονοµάζεται, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα
ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας αρχαιοτήτων του Κυλα-
δικού Πολιτισµού ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση
αυτής στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης. 

Αυτός είναι ο τίτλος που έδωσε το Υπουργείο Πολιτισµού -θε-
ωρητικά- της Ελλάδας και η Υπουργός για να ολοκληρώσει το
έγκληµα λευκού κολάρου, στο οποίο αποδύεται ο µεγιστάνας και
συλλέκτης κ. Στερν, προκειµένου να νοµιµοποιήσει, προφανώς
ωσάν ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, την παράνοµη αρχαιολογική
συλλογή του και για την ακρίβεια µέρος αυτής µε συνεργό την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Το εν λόγω ίδρυµα που δηµιουργήθηκε στο Ντέλαγουερ είναι
ένα όχηµα ειδικού σκοπού, τα λεγόµενα «Special Purpose Vehi-
cle», που δηµιουργούνται προκειµένου να ολοκληρωθούν διάφο-
ρες επιµέρους δραστηριότητες και να συστήσουν αυτό που λέµε
«corporate veil», εταιρικό πέπλο, µέσα στο οποίο κρύβονται
αυτές οι παράνοµες δραστηριότητες. 

Και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εδώ,
χωρίς όπως λέει να έχει ελέγξει τίποτα από όλα όσα θα έπρεπε
να ελέγξει σχετικά µε τη νοµιµότητα και σχετικά µε την προ-
έλευση των αγαλµάτων και σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίον
πάρθηκαν κ.λπ., να συµβάλει σε αυτό το έγκληµα. 

Θα ήθελα δε να σας πω ότι σε συνδυασµό και µε την αιτιολο-
γική έκθεση, στην οποία αναφέρθηκε και ένας συνάδελφος πριν,
µιλάτε για µια ηθική του επαναπατρισµού κ.λπ.. Η ηθική του επα-
ναπατρισµού την οποία επικαλείται η Κυβέρνηση και τη γράφει
δυστυχώς και µέσα στην αιτιολογική έκθεση είναι οι λεγόµενες
«εγκληµατογόνες αξίες», οι οποίες δηµιουργούνται µέσα στην
εµπορία της τέχνης, µέσα ακριβώς από αυτές τις διαδικασίες,
τις υπόγειες και τις µυστικές, προκειµένου οι µεγιστάνες του
πλούτου, οι οποίοι παρανόµως έχουν αυτές τις αρχαιότητες, να
µπορούν όχι απλώς να τις νοµιµοποιούν αλλά να µπορούν ενδε-
χοµένως και µέσα από την νοµιµοποίηση αυτήν και µέσα από τις
δωρεές στα µουσεία να ξεπλένουν µαύρο χρήµα, να κάνουν φο-
ροαποφυγή και ούτω καθεξής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Και ερχόµαστε σήµερα εδώ ως Βουλή των Ελλήνων να πρέπει
να υπακούσουµε στις διορίες που έχει θέσει ο κ. Στερν σε αυτό
το ίδρυµα και στο οποίο προστρέχει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη διά
της Υπουργού Πολιτισµού και κάνοντας συνενοχή τη Βουλή να κυ-
ρώσει αυτή τη δήθεν συµφωνία, να εκδοθεί το ΦΕΚ, προκειµένου
να εκπληρώνονται οι όροι που ο κ. Στερν έχει θέσει -γιατί έχει
θέσει και όρο ότι πρέπει να έχει εκδοθεί στο ΦΕΚ µέχρι τις 10 Σε-
πτεµβρίου του 2022- προκειµένου να κάνει αυτό που έχει σκοπό
να κάνει, το οποίο δεν ξέρουµε και το οποίο ούτε ενδιαφέρει την
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Κυβέρνηση να το µάθει, αφού βεβαίως δεν ενδιαφέρει την Κυβέρ-
νηση να θέσει την αιγίδα του ελληνικού κράτους και το όνοµα του
ελληνικού Υπουργείου Πολιτισµού στην επιτοίχια επιγραφή, όπως
λέγεται, στο Μητροπολιτικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, µε κο-
ρώνα στο κεφάλι του ελληνικού Υπουργείου Πολιτισµού το όνοµα
του κ. Στερν.

Αυτός είναι ο επαρχιωτισµός για τον οποίον µιλάµε, ενώ θέ-
λετε να το παίζετε αστική ελίτ. Στην πραγµατικότητα δεν είναι
µόνο αυτό που πετυχαίνετε, αυτή η νοµιµοποίηση αυτών των
ενεργειών, αλλά έχετε κι αυτή τη µαταιοδοξία να γράψετε έναν
πρόλογο στον κατάλογο του µουσείου, να τον υπογράψετε και
να µείνει εκεί το όνοµά σας χαραγµένο, σε κάτι το οποίο πραγ-
µατικά θα είναι µια ύβρις για την Ελληνική Δηµοκρατία και θα την
έχετε διαπράξει εσείς, κυρία Μενδώνη.

Επίσης, σήµερα στην οµιλία σας, κάνατε και έναν άλλον υπαι-
νιγµό, τσουβαλιάσατε όλες τις περιπτώσεις των παρανόµως ή εν
πάση περιπτώσει των µε διάφορους τρόπους κτηθέντων αρχαι-
ολογικών αντικειµένων, θέλοντας να δείξετε ότι πλέον αυτός
είναι ο καλύτερος δρόµος προκειµένου να επαναπατρίζονται οι
αρχαιότητες στη χώρα µας, δηλαδή να ακολουθείται η εξωδικα-
στική οδός, όπως λέτε. Βέβαια ποια εξωδικαστική οδός; Για να
υπάρξει εξωδικαστική οδός θα πρέπει προηγουµένως να υπάρχει
προσφυγή, την οποία αν δεν έχετε κάνει, ούτε καν έχετε δια-
πραγµατευτεί σε τέτοιο επίπεδο.

Κατευθείαν έχετε ενσωµατωθεί στο σχεδιασµό του κ. Στερν
µαζί µε το Κυκλαδικό Μουσείο και ό,τι συµφωνήσανε. Αυτό κά-
νετε εσείς, αυτό έχετε βάλει την ελληνική πολιτεία να κάνει και
µας λέτε ότι είναι πολύ δύσκολο και ότι θα µας πάρει χρόνια να
δούµε από πού προέρχονται και τα λοιπά.

Και κάνατε και έναν υπαινιγµό για τα µικρασιατικά παράλια µι-
λώντας για την Τουρκία, µε νόηµα. Δηλαδή, δεν ντρέπεστε να
έρχεστε στη Βουλή των Ελλήνων και να ανοίγετε τέτοια ζητή-
µατα; Υπάρχει περίπτωση, δηλαδή, τα κυκλαδικά ειδώλια να µην
ανάγονται στη χώρα και να λέτε ότι µπορούν εφεξής να διεκδι-
κούνται και από την Τουρκία; Αυτό µας είπατε;

Και κάτι περισσότερο. Το Μητροπολιτικό Μουσείο, δηλαδή,
επικοινώνησε και µε την Τουρκία, όχι µόνο µε την Ελλάδα; Γιατί
το αναφέρατε αυτό; Υπάρχει, δηλαδή, ζήτηµα για το πού γεννή-
θηκε ο Κυκλαδικός Πολιτισµός και σε ποιο πολιτιστικό κεφάλαιο
αναφέρεται, ποιας χώρας και ποιου έθνους; Είναι ένα έθνος που
είναι υπερτρισχιλιετές κι έχει πάρα πολύ χρόνο, κυρία Μενδώνη,
για να κάνει αυτή τη διεκδίκηση, η οποία δεν θα είναι ούτε είκοσι
πέντε ούτε πενήντα χρόνια. Εσείς ως Κυβέρνηση έχετε λίγο
χρόνο. Η χώρα, όµως, έχει πολύ χρόνο, για να ανακτήσει δίκαια
αυτά που της ανήκουν. 

Δεν έχω πολύ χρόνο, δυστυχώς. Θα ήθελα, όµως, να µου επι-
τρέψει ο Πρόεδρος να κάνω µία αναφορά, η οποία είναι πολύ
σχετική, σε ένα άρθρο του Κωνσταντίνου Καβάφη το 1891, όταν
σχολίαζε ένα άρθρο κατά της επιστροφής των Ελγινείων, όπως
λέγονταν τότε, µαρµάρων στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Λέει, λοιπόν, ο Καβάφης σχολιάζοντας τον Άγγλο αρθρο-

γράφο: 
«Δεν φαίνεται να δίδη πολλήν σπουδαιότητα εις τα δικαιώµατα

άτινα έχει επί των µαρµάρων «ο αναµεµειγµένος µικρός πληθυ-
σµός όστις σήµερον κατοικεί επί των ερειπίων της αρχαίας Ελ-
λάδος» και υποθέτω ευρίσκει τα δικαιώµατα του λόρδου Έλγιν
και εαυτού µεγαλείτερα. Παρατηρεί ότι, αν ηκολουθείτο η συµ-
βουλή του κ. Χάρισον και απέδιδοντο αι περί ου ο λόγος αρχαι-
ότητες εις την Ελλάδα, τίς δε θα τας επώλει αντί εκατοµµυρίου
λιρών εις τη Γερµανίαν ή αντί δύο εις την Αµερικήν ή, χειρότερα,
εάν δεν θα τας επώλει λιανικώς εις ένα έκαστον ολίγας. Ταύτα
είναι ύβρις αδικαιολόγητος και εµφαίνουσα πολλήν ελαφρότητα
εις την οποία η αρµόζουσα απάντηση θα ήτο -«Είµεθα Κύριοι να
διαθέσουµε ως θέλοµεν τα ηµέτερα». 

Αλλά ας διαφωτιστή η άγνοια του ανδρός και ας µάθη ότι
µέχρι τούδε» -µέχρι την κυβέρνηση Μητσοτάκη δυστυχώς- «αι
ελληνικαί κυβερνήσεις ολιγόβιοι ή µακρόβιοι επεδείξαντο πολλήν
ευλάβειαν και φροντίδα προς τα αρχαία µνηµεία, ότι διάφορα

µουσεία συνεστάθησαν εν Ελλάδι, ων η διοικήσις είναι αξιόλογος
και ότι εν Αθήναις θα τύχωσι πιστής διαφυλάξεως. Είναι δε νό-
στιµος ο κ. Νώουλς, όταν µας αφήνει να ίδωµεν και την χρηµατι-
κήν άποψιν της υποθέσεως. Εις εν µέρος του άρθρου του λέγει
ότι η σηµερινή αξία των µαρµάρων υπολογίζεται εις εκατοµµύρια
και εις άλλο πάλι µέρος οµολογεί ότι, διά να τα αποκτήση ο λόρ-
δος Έλγιν εξώδευσε 74.000 λίρας. Τι ωραία δουλειά! 

Δεν αναγράφω περισσότερα εκ των παρατηρήσεων του κ.
Νώουλς. Εξάλλου δεν νοµίζω πρέπον να τον θεωρήση τις υπεύ-
θυνον δι’ όλα όσα γράφει. Τείνω να πιστεύω ότι πρέπει να απο-
δοθεί το άτακτον της συνθέσεως και των κρίσεων του εις την
πνευµατική σύγχυσιν ην τω επήνεγκεν η σκέψις ότι αι πολύτιµοι
αύται αρχαιότητες, οι περικαλλείς αδάµαντες της Αττικής, ηδύ-
ναντο να ξεφύγουν από το Βλούµσβουρύ του.». Εννοεί το
Μπλούσµπερι, όπου βρίσκεται το Βρετανικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο, κατά τον ίδιο τρόπο που ο κ. Στερν πάει µόνο µέχρι απέ-
ναντι από το σπίτι του στην 5η Λεωφόρο τα εκατόν εξήντα ένα,
αν είναι τόσα και δεν είναι περισσότερα, αριστουργήµατα, αυτά
για τα οποία εµείς ως κράτος δεν γινόµαστε κύριοι να διαθέ-
σουµε, όπως θέλουµε, αλλά ακολουθούµε το γράµµα της δικής
του βούλησης και συµφέροντος. 

Συνεχίζω και τελειώνω: «Το µισολέγει ο ίδιος», ο κ. Χάρισον,
«µετά βουκολικής απλότητος εν µια περιόδω του άρθρου του:
«Τι ιδέα, ενώ έχωµεν τας ωραίας αυτάς αρχαιότητας εδώ και ειµ-
πορεί ο λαός µας», ο αγγλικός, «να πηγαίνει να τας θαυµάζη
όποτε θέλει, τι ιδέα να τα στείλωµεν εις την άλλην άκρην της Ευ-
ρώπης!».

Εν Αλεξάνδρεια Αιγύπτου, τη 27 Μαρτίου 1891, Κωνσταντίνος
Καβάφης.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώστε, κυρία
Κασιµάτη. Έχετε µπει στα έντεκα λεπτά. Παρακαλώ.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Δυστυχώς -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ούτε
µε το πνεύµα της Μελίνας Μερκούρη καταφέρατε να εµποτι-
στείτε, ενώ είχατε µαζί της θητεύσει ως υπάλληλος, ως στέλεχος
του Υπουργείου Πολιτισµού, αλλά ούτε και µε τον µεγάλο Αλε-
ξανδρινό. Και είστε και οφικιάλια του Πατριαρχείου Αλεξαν-
δρείας! Δυστυχώς, µε κανένα από τα πνεύµατα εκείνα τα οποία
έδωσαν και άνοιξαν τους δρόµους για µια Ελλάδα αυτόνοµη και
καθόλου µεταπρατική και υπάλληλο και µια χώρα την οποία θα
τη βλέπουν οι πλούσιοι σαν ξέφραγο αµπέλι, για να µπορούν να
κάνουν ό,τι θέλουν τους υπουργούς τους. Δυστυχώς, δεν µπο-
ρέσατε να φτιάξετε ένα άλλο πρότυπο πολιτικής. Άλλωστε και
από τις προγραµµατικές δηλώσεις είχατε πει ότι ο στόχος σας
για το Υπουργείο Πολιτισµού -αυτό είναι το όραµά σας- είναι κυ-
ρίως αναπτυξιακός, όπως εσείς αντιλαµβάνεστε την ανάπτυξη,
την εξωνηµένη ανάπτυξη που δεν έχει καµία σχέση µε τον πολι-
τισµό της χώρας και την αειφορία και µε µια ανεξάρτητη χώρα
και όχι αποικιοκρατούµενη, όπως εσείς αισθάνεστε καλά να είναι. 

Ευχαριστώ πολύ.  
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίνα Κασιµάτη καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ο τελευταίος οµι-
λητής. 

Κύριε Συρµαλένιο, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πριν από τρεις - τέσσερις µέρες ήµασταν µαζί

στη Σίκινο όπου εγκαινιάσατε την απόδοση στο κοινό ενός εµ-
βληµατικού µνηµείου, του µνηµείου της Επισκοπής, που ήταν ρω-
µαϊκό µαυσωλείο µέχρι τον 3ο µ.Χ. αιώνα και µετά τον 17ο

µετατράπηκε σε χριστιανικό ναό. Ήταν, πράγµατι, µια λαµπρή
τελετή, η οποία έγινε µε απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού
το 2015 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Ανατέθηκε, βεβαίως, και εκτε-
λέστηκε µε απόλυτη αξιοσύνη από την Εφορεία Αρχαιοτήτων Κυ-
κλάδων και τον προϊστάµενό της, τον κ. Αθανασούλη και χρηµα-
τοδοτήθηκε από το επιχειρησιακό πρόγραµµα Νοτίου Αιγαίου
2014 - 2020. Αυτήν, λοιπόν, τη λαµπρή τελετή, στην οποία πολύ
ορθά συµµετείχατε στην εξέλιξη του έργου και εσείς και συµβά-
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λατε- σήµερα διαδέχεται αυτή η διαδικασία, η οποία κατά τη
γνώµη µου αποτελεί, δυστυχώς, την επιτοµή της αδιαφάνειας και
της απεµπόλησης του δηµόσιου συµφέροντος και κατ’ επέκταση
του συµφέροντος του ελληνικού λαού. 

Είπατε ότι όλες αυτές οι διεργασίες που έγιναν για τις εκατόν
εξήντα µία κυκλαδικές αρχαιότητες έγιναν µε απόλυτη εχεµύ-
θεια. Ερώτηµα: Αυτό επιτάσσει ο αρχαιολογικός νόµος; Απ’ ό,τι
ξέρω, δεν επιτάσσει αυτό. Επιτάσσει τη συνεννόηση µε τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού. Μας φέρατε σήµερα εκ των
υστέρων ένα έγγραφο της Διεύθυνσης Τεκµηρίωσης. Πολύ
σωστά. Και αυτό µάλλον εκ των υστέρων έγινε. Υπάρχουν, όµως,
κι άλλα έγγραφα που λένε ότι δεν υπήρχε καµµία συµµετοχή των
υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού σε όλη αυτή τη διαδικα-
σία.

Και κατά τα άλλα φέρνετε το θέµα στη Βουλή όχι, όµως, ως
νοµοθετική ρύθµιση κανονικού νοµοσχεδίου, αλλά ως κύρωση
σύµβασης. Ουσιαστικά τι επιδιώκετε; Επιδιώκετε τη συγκάλυψη
µάλλον µέσα από το κύρος της Εθνικής Αντιπροσωπείας και του
Εθνικού Κοινοβουλίου γι’ αυτά τα οποία θα ψηφίσετε, βέβαια
µόνοι σας, γιατί δεν άκουσα κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης
να τίθεται υπέρ αυτής της κύρωσης. 

Το ερώτηµα είναι: Αν δεν είχαν διαταχθεί οι κατασχέσεις από
τον εισαγγελέα στο Μητροπολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης,
θα είχε κάνει την κίνηση ο πολυεκατοµµυριούχος κ. Στερν να πα-
ρουσιάσει την κλεµµένη συλλογή των εκατόν εξήντα ένα κυκλα-
δικών αρχαιοτήτων στο Μητροπολιτικό Μουσείο και βεβαίως
µετέπειτα, µε τη µεσολάβηση και των δύο, σε εσάς; Θα υπήρχε,
λοιπόν, αυτή η διαδικασία αν δεν υπήρχε ο εισαγγελέας; Τελικά
ποιος είναι ο ρόλος του Υπουργείου Πολιτισµού; Να εκπροσωπεί
το ελληνικό δηµόσιο και το συµφέρον του ελληνικού λαού ή να
είναι ο µεσολαβητής και µεσίτης µεταξύ δύο µουσείων και ενός
ινστιτούτου αγνώστων λοιπών στοιχείων, αλλά όλα αυτά µαζί
ιδιωτικών συµφερόντων; Ποιος είναι ο ρόλος της υπεράσπισης
του δηµοσίου; Αρκεί µια ταµπέλα στο Μητροπολιτικό Μουσείο
της Νέας Υόρκης που θα συνοδεύεται και από την ταµπέλα του
ινστιτούτου του κ. Στερν που όπως-όπως ο κ. Στερν ίδρυσε για
να πιστοποιείται η ελληνική ιδιοκτησία; 

Είπατε και διάβασα από τα Πρακτικά ορισµένα πράγµατα στην
επιτροπή. Είπατε ότι θα επιστρέψουν σε είκοσι πέντε χρόνια. Η
συµφωνία λέει είκοσι πέντε και άλλα είκοσι πέντε µετά από δυ-
νατότητα παράτασης. Ο κ. Βρούτσης έσπευσε να στείλει δελτίο
Τύπου στα τοπικά µέσα των Κυκλάδων ότι επιστρέφουν οι εκατόν
εξήντα µία αρχαιότητες στο Μουσείο της Νάξου. Άρα, αυτό είναι
µια απάτη, διότι για να πάνε στο Μουσείο της Νάξου οι εκατόν
εξήντα µία αρχαιότητες, θα χρειαστούν τουλάχιστον είκοσι πέντε
χρόνια, δηλαδή το 2048, ή πενήντα χρόνια, δηλαδή το 2073. Ας
µην περιµένουν, λοιπόν, οι Κυκλαδίτες και οι Ναξιώτες να δουν
από τον επόµενο µήνα, όπως υπονοείται από το δελτίο Τύπου
του κ. Βρούτση, τα κυκλαδικά ειδώλια στο µουσείο που θα πρέ-
πει να πάνε, στο Μουσείο Κυκλαδικού Πολιτισµού, το οποίο ολο-
κληρώνεται µέσα στη νησίδα των τριών µουσείων της Νάξου. 

Για να µην υπάρχει καµµία παρανόηση, επειδή ο κ. Βρούτσης
αναφέρθηκε στο σηµαντικό έργο που κάνει το Υπουργείο Πολι-
τισµού σήµερα περίπου ως µια κοσµογονία για τις Κυκλάδες,
εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά την οµιλία της τότε Υπουργού
κ. Κονιόρδου στις 5 Ιουνίου 2018 από το βήµα του περιφερειακού
αναπτυξιακού συνεδρίου στη Σύρο. Ήταν ένα από τα δεκαπέντε
αναπτυξιακά συνέδρια, που κάναµε για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας. Εκεί υπάρχει αναλυτικά όλο το έργο που
είχε προχωρήσει και είχε επεξεργαστεί και υλοποιούσε το
Υπουργείο Πολιτισµού, βεβαίως µέσα από την Εφορεία Αρχαι-
οτήτων Κυκλάδων, στην οποία αξίζει για άλλη µια φορά ένα µε-
γάλο «µπράβο», όπως και στον κ. Αθανασούλη, όπως επίσης και
µε τη χρηµατοδότηση της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου που ενέ-
ταξε µέσα από το ΕΣΠΑ αυτά τα έργα. 

Τρία εµβληµατικά έργα θα αναφέρω µόνο. Το ένα είναι η νη-
σίδα των τριών µουσείων της Νάξου, το δεύτερο είναι η αναστή-
λωση και η διαχείριση συνολικά της Δήλου, το πρώτο µε
προϋπολογισµό 2,3 εκατοµµύρια, το δεύτερο µε προϋπολογισµό
γύρω στα 4,8 εκατοµµύρια. Το τρίτο έργο ήταν η Επισκοπή της
Σικίνου η οποία εγκαινιάστηκε πριν από λίγες µέρες, αυτός ο εµ-

βληµατικός ναός που ο προϋπολογισµός του έφτασε περίπου
στο 1 εκατοµµύριο. 

Από εκεί και πέρα αναφέρονται µια σειρά από έργα σε µια
σειρά από νησιά, Πάρο, Κουφονήσια, Μήλο, Άνδρο, Κέα κ.λπ.,
όπου το έργο του Υπουργείου Πολιτισµού υπήρξε στιβαρό,
υπήρξε σοβαρό. Όλος αυτός ο σχεδιασµός σήµερα υλοποιείται
και βεβαίως µε τα χρόνια έχετε τη δυνατότητα κι εσείς να πείτε
ότι συνεχίζετε αυτό το έργο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Συρµαλένιος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Συρµαλένιε.

Μετά το πέρας του καταλόγου των οµιλητών, θα ήθελα να ρω-
τήσω τους ειδικούς αγορητές και τους εισηγητές αν θέλουν να
προσθέσουν κάτι. Έχετε καλύψει τον χρόνο, αλλά εν πάση περι-
πτώσει, για ένα τρίλεπτο µπορεί να µιλήσει όποιος θέλει. 

Ο κ. Γρηγοριάδης δεν θέλει τον λόγο, ούτε η κ. Ασηµακοπού-
λου, ούτε ο κ. Συντυχάκης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Τα ερωτήµατα που

µπήκαν από εµάς ήταν κρίσιµα, αλλά επαρκείς απαντήσεις δεν
πήραµε. Σύµφωνα µε όσα είπατε, µε την προς κύρωση σύµβαση
επιστρέφονται αρχαιότητες και µάλιστα τούτο κατά παρέκκλιση
του αρχαιολογικού νόµου. 

Σας τονίσαµε ότι η διαδικασία είναι καινοφανής. Σας είπαµε
ότι ουδέποτε µέχρι σήµερα τέθηκε σε δηµόσια διαβούλευση, ου-
δέποτε µέχρι σήµερα έλαβε εισηγήσεις των αρµόδιων υπηρεσια-
κών παραγόντων. 

Εν κατακλείδι θα έλεγα εδώ ότι αν πραγµατικά ήθελε το
Υπουργείο να εισάγει µια νέα πρακτική για τον επαναπατρισµό
αρχαιοτήτων, θα έπρεπε να είχε κάνει µια ειδική νοµοθετική ρύθ-
µιση και να είχε υπάρξει φυσικά πριν απ’ αυτή µια διαβούλευση
και µε τα κόµµατα, ώστε να κινούνται όλοι προς την ίδια κατεύ-
θυνση. 

Ταυτόχρονα, πολλές σκέψεις δηµιουργούνται, κυρία Υπουργέ,
διότι η διαδικασία που ακολουθήσατε στη σύναψη της σύµβασης
αυτής µπαίνει στο µυαλό πολλών και στις σκέψεις πολλών ότι
ίσως είναι προποµπός και για άλλες διεκδικήσεις αρχαιολογικών
µας θησαυρών, διότι στις διαδικασίες αυτές ως σήµερα το ζη-
τούµενο για όλους µας ήταν η διαφάνεια, η διαβούλευση και φυ-
σικά η πιστή τήρηση του αρχαιολογικού νόµου.

Σας ανέφερα, κυρία Υπουργέ, στην πρωτολογία µου ότι στο
παρελθόν το ελληνικό κράτος µέσα από συµφωνίες µε ξένα
κράτη έχει καταφέρει τον επαναπατρισµό αρχαιοτήτων, όπως
συνέβη δηλαδή µε το µνηµόνιο συνεργασίας, που υπεγράφη µε
το Υπουργείο Πολιτισµού και το Μουσείο Γκέτι το 2011 επί
υπουργίας του κ. Γερουλάνου. 

Κανείς µας, όµως, δεν κατάλαβε, κυρία Υπουργέ, τους λόγους
για τους οποίους στην περίπτωση, που συζητάµε σήµερα ακο-
λουθήθηκε µια εντελώς διαφορετική διαδικασία που φαίνεται ου-
σιαστικά ότι ευνοεί έναν συλλέκτη, τον κ. Στερν. Ο κ. Στερν δεν
µας ανέφερε πώς βρήκε τα εκατόν εξήντα ένα ειδώλια, πώς τα
νοµιµοποίησε και ουσιαστικά πού βρισκόταν αυτή η συλλογή των
εκατόν εξήντα ενός ειδωλίων όλα αυτά τα χρόνια. Από τον κ.
Στερν φυσικά θα µπορούσαν να αναζητηθούν και ευθύνες. Δεν
αποπνέει, δηλαδή, ασφάλεια δικαίου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ ότι στόχος όλων µας είναι ο
επαναπατρισµός της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και πράγµατι
τα κυκλαδίτικα ειδώλια θέλουµε να γυρίσουν στη χώρα µας και
µάλιστα βάσει του αρχαιολογικού νόµου αυτό είναι για όλους
εµάς εφικτό. Με τα δεδοµένα, όµως, της κύρωσης δεν είµαστε
πεπεισµένοι ότι θα συµβεί αυτό, γιατί µιλάµε για είκοσι πέντε συν
είκοσι πέντε χρόνια, δηλαδή µιλάµε για πενήντα χρόνια και γι’
αυτόν τον λόγο δεν µπορούµε να στηρίξουµε αυτή τη συµφωνία.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Κωνσταντόπουλε.

Η κ. Αναγνωστοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Μια κατ’ αρχάς και κατ’ αρχήν παρατήρηση: Ας µάθουν κά-

ποιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ας τους το πείτε, κυρία
Μενδώνη, ότι δεν λέγονται Ελγίνεια µάρµαρα. Λέγονται Παρθε-
νώνεια γλυπτά ή γλυπτά του Παρθενώνα. Μετά από τόσα χρόνια
διεκδικήσεων, µπορούµε αυτό τουλάχιστον να το εµπεδώσουµε.

Ακούστηκαν πολλά. Κυρία Υπουργέ, δεν απαντήσατε σε απο-
λύτως καµµία από τις ερωτήσεις που σας υποβάλαµε ήδη από
την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Εξακολουθείτε -και αυτό
θεωρούµε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όλα- να σύρετε
τη Βουλή σε µία παράνοµη συµφωνία, µία λεόντεια συµφωνία, η
οποία είναι κατά των δικαιωµάτων του ελληνικού λαού και βε-
βαίως του ελληνικού δηµοσίου. 

Μας φέρατε και καταθέσατε ένα έγγραφο της διεύθυνσης τεκ-
µηρίωσης το οποίο έχει ηµεροµηνία 6 Σεπτεµβρίου. Θέλω να ρω-
τήσω: Τι κάνατε από τη στιγµή που λάβατε γνώση των γνωστών,
κρυφών, στο σαλόνι, στο υπόγειο, δεν ξέρω και εγώ πού, του
Στερν; Τι κάνατε όταν λάβατε γνώση πριν από δύο χρόνια; Είπε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας: «Μα
το ξέρουµε, είναι προϊόντα αρχαιοκαπηλίας». Το είπε εδώ και δεν
είδα να διαφωνήσετε. Όταν λάβατε γνώση, κινήθηκαν στοιχει-
ωδώς οι υπηρεσίες;

Εµείς δεν λέµε ότι η δικαστική οδός είναι η µόνη, αλλά αν δεν
κινηθεί κανείς κατ’ αρχάς δικαστικά, πώς θα κάνει εξωδικαστικό
συµβιβασµό; Μπορεί να γίνει µε πολιτιστική διπλωµατία και µε
διπλωµατία. Βεβαίως, καλό είναι. Κάνατε καµµία ενέργεια που
θα υποχρεώσει αυτόν ο οποίος εµφανίζεται στο συµφωνητικό ει-
σφοράς ως ιδιοκτήτης, ο κ. Στερν; 

Και θέλω να ρωτήσω κάτι εσάς και θέλω απάντηση. Ο Σύλλο-
γος Ελλήνων Αρχαιολόγων, αυτόν που µέµφεστε, που είναι όλα
τα κόµµατα µέσα, έβγαλε χθες ένα έγγραφο όπου αποδεικνύεται
ότι κάποιες από τις αρχαιότητες αυτής της Συλλογής Στερν ήταν
γνωστές από το 1990 και εκτέθηκαν και υπάρχουν σε κατάλογο
ο οποίος είναι στη βιβλιοθήκη. Η Διεύθυνση Τεκµηρίωσης έκανε
τη δουλειά της; Την ειδοποιήσατε ότι έπρεπε να κάνει τη δουλειά
της; Σας καταθέσαµε έγγραφο όπου φαίνεται ότι οι υπηρεσίες
του Υπουργείου, η Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστι-
κών Αγαθών και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς από τον Τύπο έµαθε
γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, γι’ αυτή τη συµφωνία. Δύο χρόνια έκανε
κανένας τη δουλειά του; 

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και όλους σχεδόν
τους Βουλευτές να λένε:  «Τι τα θέλουµε τα έγγραφα αυθεντικό-
τητας, αφού έτσι κι αλλιώς το «ΜΕΤ» µας είπε ότι είναι αυθεντικά;
Δεν θα πιστέψουµε το «ΜΕΤ»;». 

Τώρα, κυρία Μενδώνη, επειδή ξέρω ότι τα ξέρετε καλύτερα
από τον καθέναν όλα αυτά τα θέµατα, έπρεπε ή δεν έπρεπε η Δι-
εύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας Κληρονοµιάς να έχει
κάνει τουλάχιστον αυτόν τον έλεγχο;  Αν αύριο αποδειχτεί ότι κά-
ποια είναι αντίτυπα -που ξέρουµε ότι είναι κίβδηλα, που ξέρουµε
ότι υπάρχουν πάρα πολλά τέτοια που κυκλοφορούν ανάµεσα
στους εµπόρους, γιατί περί εµπόρων πρόκειται- έχουµε κάνει ένα
τέτοιο έγγραφο; Απολύτως τίποτα. «Μας το είπε το «ΜΕΤ»». Ξέ-
ρετε την τύχη του πρώην διευθυντή του Λούβρου για κίβδηλο
που υποχρέωσε το Λούβρο να πάρει µε άπειρα εκατοµµύρια και
βεβαίως τον διώξανε. Πού έχουµε βασιστεί εµείς; Σε αυτά τα
ερωτήµατα δεν απαντάτε.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε το εξής. Δεν θα µπω στο θέµα ότι το
θύµα, που είναι το ελληνικό δηµόσιο, ο ελληνικός λαός, εκχώρησε
όλα του τα δικαιώµατα. Παρέγραψε οτιδήποτε εγκληµατικό έχει
γίνει από τον Στερν, από τον οποιονδήποτε. Εκχώρησε δικαιώµατα
σε µία εξωχώρια εταιρεία, γιατί περί αυτού πρόκειται, γιατί είδα
και το καταστατικό, τα ονόµατα του διοικητικού συµβουλίου. Εµ-
πλέκεται κανένας από αυτούς σε καµµία ποινική πράξη; Είναι ο
αρχαιολογικός µας νόµος. Συν από τη Διεύθυνση Τεκµηρίωσης.
Έχω να πω πάρα πολλά, γιατί δεν µας απαντήσατε. Λέει ότι πρέπει
να ακολουθηθεί η διαδικασία του αρχαιολογικού νόµου και παρα-
θέτει άρθρα. Πού το κάνατε αυτό; Πού έχουµε έγγραφα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ, λοιπόν, θέλω
να πω ένα πράγµα, κυρία Πιπιλή. Την κ. Βλαζάκη αφήστε την απ’
έξω. Μία σηµαντική αρχαιολόγος είναι. 

Το Μουσείο των Χανίων, όπου εκεί τώρα στεγάζεται και η Συλ-
λογή της οικογένειας Μητσοτάκη -για να θυµηθούµε και άλλες
διαδροµές- αυτό το Μουσείο το µεγαλειώδες -και µπράβο στα
Χανιά, µπράβο σε όλους- η κ. Βλαζάκη το έχει επιµεληθεί µε
πάρα πολλή φροντίδα συν όλη της την άλλη δουλειά που η κυρία
Υπουργός την ξέρει. 

Κυρία Μενδώνη, µην µας σύρετε -και ζητάω και από τους Βου-
λευτές- σε µία συµφωνία η οποία είναι παράνοµη. Μην εκχωρείτε
έτσι δικαιώµατα. Και εγώ να σας πω µε όλη την καλή θέληση. Να
πω ότι θέλατε να τα φέρετε πίσω; Δεν τα φέρνετε πίσω, κυρία
Μενδώνη. Το λέει το συµφωνητικό εισφοράς, το λέει κυρίως το
συµφωνητικό έκθεσης. Όσο αναλυτικά και να το διαβάσουµε και
µε την τελευταία τελεία, αυτό φαίνεται. Μην κοροϊδεύετε τον ελ-
ληνικό λαό.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς βεβαίως θα αποχωρήσουµε από την ψη-
φοφορία γιατί µε τίποτα δεν θέλουµε να νοµιµοποιήσουµε µια
τέτοια διαδικασία και επιφυλασσόµαστε για οτιδήποτε µπορούµε
να κάνουµε, οτιδήποτε, και όπως µπορούµε αυτή η συµφωνία να
µην µπορέσει να εφαρµοστεί.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Πιπιλή εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πρώτα απ’ όλα, να διευκρινίσω στην κ.
Αναγνωστοπούλου ότι δεν αµφισβήτησα -δεν το συνηθίζω- την
επιστηµοσύνη της κ. Βλαζάκη, απλώς σηµείωσα ότι σε αυτά που
έγραψε χθες στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στο σύντοµο βιογραφικό της,
εκτός από την επιστηµονική της αναµφισβήτητη ιδιότητα, ξέχασε
να πει ότι διετέλεσε Γενική Γραµµατέας του Υπουργείου Πολιτι-
σµού επί ΣΥΡΙΖΑ και είναι στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ. Για να µην πα-
ρεξηγούµεθα. 

Δεύτερον, να επισηµάνω στον συνάδελφο κ. Συρµαλένιο ότι
ψέµατα δεν είπε ο κ. Βρούτσης. Μάλλον ψέµατα τεχνητά είπε ο
ίδιος και οι συνάδελφοί του ότι θα έρθουν µετά από πενήντα χρό-
νια, πρώτον, οι αρχαιότητες. Δεύτερον και κυριότερον, ξεχνά ότι
το 2033 θα έρθουν τα πρώτα δεκαπέντε ειδώλια να εγκαταστα-
θούν οριστικά στην πατρίδα τους. Και θα είναι το τότε Υπουργείο
Πολιτισµού, που θα ορίσει σε ποιο µουσείο θα πάνε. Και είναι και
πολύ εύκολο να πούµε ότι µάλλον το δικαιούται το Μουσείο της
Νάξου. 

Μας είπαν φίλους των αρχαιοκάπηλων. Μας κατηγόρησαν για
παρανοµία. Ποιος; Τους εκατόν πενήντα επτά Βουλευτές που
εγώ εκπροσωπώ αυτήν τη στιγµή και ψηφίζουµε θετικά. Από την
πλευρά µας είµαστε όλοι παρόντες. Δώσαµε ευχαριστίες προ-
σωπικά στην Υπουργό, την κ. Λίνα Μενδώνη, και στο επιτελείο
που µπόρεσε µε δύο χρόνια προετοιµασία να αποφύγει αυτό που
τώρα κατάλαβε και αναγνώρισε η κ. Αναγνωστοπούλου, ότι δεν
είναι µόνο η δικαστική πορεία η διέξοδος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το λέµε από την
αρχή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν σας διέκοψα όµως. Τώρα δεν έχουµε
πολύ χρόνο, αλλιώς να µε διακόπτετε, δεν έχω πρόβληµα.

Να θυµίσω κάτι. Εδώ είναι η αρχαιολόγος να µας τα πει. Δεν
µου λέτε κάτι. Με τη Νίκη της Σαµοθράκης πόσα χρόνια πάλεψε
το ελληνικό δηµόσιο για να παραµείνει στο Λούβρο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, θα απαν-
τήσει η Υπουργός αν θέλει. Είναι ρητορικό, εντάξει.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Γιατί µας παρακολουθεί κόσµος και θεωρεί
ότι είναι πάρα πολύ εύκολο. Μα αν ήταν εύκολο, δεν θα το έκανε
το Υπουργείο Πολιτισµού να τον πλακώσουν στις αγωγές, αυτόν,
το Μητροπολιτικό Μουσείο, τον αρχαιοκάπηλο που το πήρε το
’90, ’70, το ’50, το ’20 ο παππούς του; Όλοι ξέρουµε ότι όλα τα
εκθέµατα ειδικά στα ξένα µουσεία είναι προϊόν αρχαιοκαπηλίας
από τους προηγούµενους αιώνες. Μην κρυβόµαστε τώρα πίσω
από το δάχτυλο. Το θέµα λοιπόν είναι: Θα έρθουν οριστικά στην
πατρίδα τους; 
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Και κάτι τελευταίο. Δίνουµε ραντεβού εµείς οι συνεργοί της
αρχαιοκαπηλίας που στηρίζουµε τη συµφωνία. Δίνουµε ραντε-
βού µε τον ελληνικό λαό, που διαβάζει και παρακολουθεί και δεν
παρασύρεται από τις ψευδολογίες και τους δράκους, την 1η Ια-
νουαρίου Βασιλίσσης Σοφίας και Ηροδότου γωνία να δούµε τις
ουρές που θα γίνουν για έναν χρόνο έξω από το Μουσείο Κυκλα-
δικής Τέχνης, σε έναν, ενάµιση µήνα, για να θαυµάσουν αυτό που
στην ουσία από τώρα, από σήµερα µας ανήκει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο να κλείσετε τη σηµερινή συζήτηση.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο την ανοχή
σας, γιατί έχουν ακουστεί πολλά και θα ήθελα να απαντήσω και
να σχολιάσω κάποια από αυτά.

Δεν έχω πρόθεση γενικά να δαπανήσω χρόνο και γι’ αυτό δεν
θα µιλήσω πάλι για τη σύµβαση, για την πάγια πολιτική του
Υπουργείου Πολιτισµού για διαπραγµάτευση, για να φτάνει
πάντα σε µια συµφωνία και για τη συγκεκριµένη συµφωνία. Ανέ-
φερα παραδείγµατα. Παρέθεσα ειδικούς όρους για τη συµφω-
νία.

Θα απαντήσω στα ερωτήµατα που έθεσε ο κ. Βερναρδάκης µε
το εξής σχόλιο, παρ’ όλο που δεν είναι εδώ, αλλά θα τα διαβάσει
στα Πρακτικά. Ο κ. Βερναρδάκης είναι σταθερά ευαισθητοποι-
ηµένος σε ορισµένα θέµατα του τοµέα του πολιτισµού από την
αρχή της θητείας µου, ιδίως σε αυτά που κρίνει εκείνος -και λο-
γικά- ότι θα έχει κάποιο πολιτικό όφελος εκείνος ή το κόµµα του.

Το ενδιαφέρον του ξεκίνησε από την ΕΔΕΜ και τους δηµιουρ-
γούς για το Ταµείο Αλληλοβοήθειας. Έχει υποβάλει για αυτά τα
δύο θέµατα ουκ ολίγες ερωτήσεις. Έχει ζητήσει κατάθεση εγ-
γράφων. Τα έχει πάρει πάντα και έχει πάρει πάντα απαντήσεις.

Σήµερα έρχεται ακολουθώντας την ίδια τακτική. Εδώ, λοιπόν,
θέλω να του πω ότι κατ’ αρχάς εγώ δεν µίλησα, δεν χρησιµοποί-
ησα τον όρο «εξωδικαστικό συµβιβασµό», που είναι νοµικός όρος
και έχει συγκεκριµένο περιεχόµενο. Μίλησα για εξωδικαστική επί-
λυση υποθέσεων ανάκτησης, η οποία είναι πάγια και διαχρονική
πολιτική στο Υπουργείο Πολιτισµού και έφερα πολλά παραδείγ-
µατα περιπτώσεων που επελέγη αυτή η εξώδικη επίλυση, ακόµα
και σε περιπτώσεις που η ελληνική πλευρά είχε διαπιστωµένη λα-
θρανασκαφή.

Ζήτησα αντίστοιχα από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να µου
φέρουν δικαστικές αποφάσεις επαναπατρισµών. Δεν βλέπω να
κατέθεσαν καµµία.

Ρώτησε ο κ. Βερναρδάκης γιατί δεν επελέγη η απευθείας
δωρεά προς το ελληνικό δηµόσιο, αλλά ιδρύθηκε ένα νοµικό
πρόσωπο προς το οποίο έγινε η δωρεά. Διότι στην πραγµατικό-
τητα θέλουµε να δηµιουργήσουµε µία µόνιµη υποδοµή στη Νέα
Υόρκη, έναν οργανισµό που θα είναι σταθερά εκεί και θα δηλώνει
την παρουσία του στο πλαίσιο του ευρύτερου σκοπού του κατα-
στατικού του υπέρ του ελληνικού πολιτισµού. Όπως είπαν οι
Βουλευτές µας -το είπα και εγώ στην επιτροπή- υπάρχει και θέ-
λουµε να συγκεντρώσουµε ενδιαφέρον και άλλων συλλεκτών.
Μας ενδιαφέρει να επαναπατριστούν αρχαιότητες οι οποίες βρί-
σκονται στο εξωτερικό. Αυτός είναι ένας εθνικός σκοπός και το
νοµικό πρόσωπο µάς δίνει σε σταθερή βάση τη δυνατότητα να
αντιµετωπίζουµε αυτές τις περιπτώσεις.

Ανησυχείτε, ανησυχούσε ο κ. Βερναρδάκης µήπως η έλλειψη
αποδεικτικού υλικού οδηγεί το Υπουργείο Πολιτισµού σε αδρά-
νεια. Η αδράνεια, όταν δεν υπάρχει αποδεικτικό υλικό, έρχεται
από το δικαστήριο, όχι από το Υπουργείο Πολιτισµού. Σας έδωσα
παραδείγµατα που το Υπουργείο Πολιτισµού ενώ είχε αποδεί-
ξεις, εντούτοις προέβαλε δικαιώµατα και µάλιστα, επί κυκλαδι-
κών αρχαιοτήτων, που θα έλεγε κανείς ότι ήταν η εύκολη
περίπτωση. Δεν είχε αποδείξεις. Προέβαλε δικαίωµα σε κυκλα-
δικά και δεν είχε θετική έκβαση. Θα επανέλθω, όµως, σε αυτό το
τελευταίο.

Οι φυγόκεντρες πολιτικές δεν έχουν την έννοια του να φύγουν
οι αρχαιότητες, κύριε Βερναρδάκη. Έχουν την έννοια µιας εξω-
στρεφούς και σύγχρονης µουσειακή πολιτικής που πρέπει να
έχει ένα σύγχρονο κράτος, ένα κράτος σαν την Ελλάδα, που επι-
θυµεί να προβάλλει τον πολιτισµό του σε ολοένα και µεγαλύτερα

ακροατήρια, µέσω δανεισµών -ναι δανεισµών- και πολιτιστικών
συνεργασιών.

Τώρα πια σύνδεση έχει το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, η σύµ-
βαση δηλαδή, µε το νοµοθέτηµα το οποίο θα φέρουµε στη
Βουλή τον άλλο µήνα -µάλλον, θα το θέσουµε σε διαβούλευση
τον άλλο µήνα- για τη µετατροπή των µουσείων σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, αυτός είναι ένας συλλογισµός τόσο πα-
ραδόξως, που ο κ. Βερναρδάκης ζήτησε να του τον απαντήσω.
Όµως, εγώ γενικά έχω έναν τρόπο να σκέφτοµαι, που δεν είναι
παράδοξος.

Κύριε Βερναρδάκη, για µία ακόµα φορά θελήσατε µε ευφυο-
λογήµατα να αποσπάσετε απαντήσεις. Σας απάντησα έτσι όπως
θεωρώ ότι έπρεπε να σας απαντήσω και λυπάµαι αν δεν µπορέ-
σατε και από τις απαντήσεις µου να βγάλετε πολιτικό όφελος.

Όσο για τον κ. Φίλη -και αυτός λείπει- οµολογώ ότι συµµερι-
ζόµουν και σεβόµουν µέχρι σήµερα την ιδεολογική, πολιτική του
στάση, άσχετα εάν διαφωνούσα και διαφωνώ πάντα µε αυτή.
Μου κάνει, όµως, ιδιαίτερα δυσάρεστη εντύπωση όταν ένας γνή-
σιος αριστερός σαν τον κ. Φίλη µε τη δική του διαδροµή µιλάει
τόσο εύκολα για ύπαρξη ποινικών ευθυνών Υπουργών της ελλη-
νικής δηµοκρατίας.

Επειδή, όπως άκουσα, είναι διατεθειµένος να προχωρήσει, µε-
ταξύ άλλων και σε ποινική µάχη εναντίον µου, θα τον παρακα-
λούσα να κάνει χρήση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και να
ζητήσει στη Βουλή να ξεκινήσει η διαδικασία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να καταθέσει έγγραφη πρόταση κατηγορίας και να εξετάσει

η Βουλή αν πρέπει να µου ασκηθεί ποινική δίωξη για την επι-
στροφή των κυκλαδικών αρχαιοτήτων από την Ελλάδα.

Σε αυτά τα οποία είπε, επί προσωπικού θα µπορούσα να µι-
λήσω, η κ. Τζούφη. Δεν το κάνω, γιατί ξέρω πολύ καλά, όπως το
ξέρετε και η ίδια και εσείς κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι κανείς δεν µε
κρατάει από πουθενά. Κανείς!

Πάµε τώρα να δούµε για δύο, τρία άλλα θέµατα που θέσατε
και να τα σχολιάσουµε. Το είπε και ο κ. Σκουρολιάκος, το είπε
και η κ. Αναγνωστοπούλου πριν από λίγο ότι κατέθεσα ένα έγ-
γραφο της Διεύθυνσης Τεκµηρίωσης µε προχθεσινή ηµεροµηνία.
Ναι, το συγκεκριµένο έγγραφο δεν το ζήτησα εγώ. Το ζήτησε η
γενική διευθύντρια από τη συγκεκριµένη υπηρεσία και το ζήτησε
προχθές και εποµένως, έχει αυτή την ηµεροµηνία. Αυτό δεν τεκ-
µαίρει, δεν είναι argumentum ex silentio, κυρία εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, για το ότι δεν ήξερε η υπηρεσία. Δεν είναι argumentum
ex silentio. Είστε ιστορικός και το καταλαβαίνετε αυτό.

Η υπηρεσία γνώριζε αυτά που έπρεπε να γνωρίζει. Η υπηρεσία
δεν γνώριζε το περιεχόµενο της συµφωνίας. Ήξερε όµως και είχε
απαντήσει περί των αρχαιοτήτων και περί της Συλλογής Στερν
αυτά ακριβώς τα οποία γράφει και στο έγγραφο, το οποίο κατέ-
θεσα και αυτό το οποίο λέτε ότι έχει την προχθεσινή ηµεροµηνία.

Άκουσα και κάτι άλλο, ότι το Δίκαιο δεν είναι το Ελληνικό, αλλά
είναι το αµερικανικό. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης του Κυ-
κλαδικού Μουσείου να στείλει τις δεκαπέντε αρχαιότητες της έκ-
θεσης του έτους 2022-2023 στην Αµερική, ώστε να ξεκινήσει η
έκθεση του «ΜΕΤ», αρµόδιο δικαστήριο για να στραφεί το «ΜΕΤ»
είναι το αλλοδαπό, το αµερικανικό, το οποίο θα στραφεί γιατί το
Κυκλαδικό Μουσείο δεν τηρεί τη συµφωνία και δεν έχει καµία
σχέση σε αυτό το ελληνικό δηµόσιο.

Επίσης, αναφέρθηκε ότι η υπηρεσία δεν γνώριζε, γιατί αυτό
το λέει σε σηµερινό της έγγραφο η Γενική Διευθύντρια Αρχαι-
οτήτων, η οποία σηµειωτέον είναι αριστίνδην µέλος του κόµµα-
τός σας. Η κυρία γενική διευθύντρια έχει δικαιώµατα επί της
διοικητικής διαδικασίας. Όµως η αξιοπιστία και η εγκυρότητα
των νοµικών γνώσεών της απεδείχθη από την απόρριψη όλων
των απόψεών της στο Συµβούλιο της Επικρατείας για το µετρό,
στο οποίο πρωτοστατούσε εναντίον του Υπουργείου Πολιτισµού.

Η κ. Καραµανώφ, την οποία σέβοµαι βαθύτατα ως Αντιπρό-
εδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και δεν είµαι εγώ
αρµόδια να κρίνω τις γνώσεις της τις νοµικές, ήταν και αυτή αν-
τίθετη µε το δηµόσιο στο θέµα του µητροπολιτικού σιδηροδρό-
µου της Θεσσαλονίκης, αλλά οι συνάδελφοί της στο Συµβούλιο
της Επικρατείας είχαν άλλη άποψη και δικαίωσαν τη διοίκηση και
το Υπουργείο Πολιτισµού.
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Να επαναλάβω λίγο κάποια σηµεία, γιατί είναι προφανές -εγώ
το καταλαβαίνω απολύτως- ότι οι υποθέσεις αρχαιοκαπηλίας
έχουν ιδιαίτερες παραµέτρους και δυσκολίες που δεν γίνονται
εύκολα αντιληπτές. 

Επειδή επικαλεστήκατε κατ’ επανάληψη όλοι την υπόθεση
Στάινχαρτ. Την υπόθεση αυτή για την οποία µιλάτε, µου δώσετε
την εντύπωση ότι την ξέρετε µόνον από δηµοσιεύµατα, όχι παρα-
πάνω. Σας λέω λοιπόν ότι στην υπόθεση Στάινχαρτ κατασχέθηκαν
πολλές αρχαιότητες, οι οποίες αποδόθηκαν στις χώρες τους, ανά-
µεσά τους και η Ελλάδα, η οποία παρέλαβε σαράντα επτά αρχαι-
ότητες. Πώς τις παραλάβαµε και εµείς και οι άλλες χώρες, το
ξέρετε; Δυνάµει της κατάσχεσης και βάζοντας τον Στάινχαρτ φυ-
λακή; Όχι. Τα παραλάβαµε δυνάµει συµφωνίας, που έκλεισε ο
ίδιος ο Εισαγγελέας της Νέας Υόρκης µε τον Στάινχαρτ. Και τι
έλεγε αυτή η συµφωνία; Σας διαβάζω και θα την καταθέσω και στα
Πρακτικά: Παρότι απεδείχθη περίτρανα η παραβατική συµπερι-
φορά του Στάινχαρτ, τα συµφέροντα της δικαιοσύνης τείνουν πριν
από την απαγγελία κατηγοριών υπέρ µιας απόφασης, που διασφα-
λίζει ότι θα ανατραπεί µία και έξω ένα σηµαντικό µέρος της ζηµιάς
που υπέστη η παγκόσµια πολιτιστική κληρονοµιά. Συνεπώς, αυτή
η συµφωνία εγγυάται ότι εκατόν ογδόντα αντικείµενα θα επιστρα-
φούν µε επείγουσα διαδικασία στους νόµιµους ιδιοκτήτες τους,
σε έντεκα χώρες, αντί να κρατηθούν ως αποδεικτικά στοιχεία για
τα χρόνια που είναι απαραίτητα για την ολοκλήρωση του κατηγο-
ρητηρίου της δίκης, της πιθανής καταδίκης και της ποινής. Αυτή
η απόφαση επιτρέπει επίσης στο γραφείο του εισαγγελέα της
Νέας Υόρκης να θωρακίσει την ταυτότητα των πολλών µαρτύρων
εδώ και στο εξωτερικό, των οποίων τα ονόµατα θα δηµοσιοποι-
ούνταν σε οποιαδήποτε δίκη, να προστατέψει την ακεραιότητα
των παράλληλων πλευρών σε κάθε µία από τις έντεκα χώρες µε
τις οποίες διεξάγουµε κοινές έρευνες και να αποφύγουµε την
υπερβολική επιβάρυνση των κρατών µε έλλειψη πόρων που θα
κληθούν να παράσχουν µάρτυρες µε οποιαδήποτε δικαστική επι-
τροπή ή δίκη. 

Έναντι, δηλαδή, των χιλιάδων ελληνικών αντικειµένων που
υπήρχαν στη Συλλογή του Στάινχαρτ, αποδείξαµε και τελικά πή-
ραµε πίσω σαράντα επτά. Γι’ αυτό η συµφωνία την οποία κατα-
θέσαµε είναι σαφώς επωφελέστερη. Διότι έρχονται όλα, τα
εκατόν εξήντα ένα. 

Άκουσα για την υπόθεση του κρατήρα του Ευφρονίου. Και
αυτή την υπόθεση την επικαλεστήκατε ως παράδειγµα προς µί-
µηση, λέγοντας ότι ο κρατήρας του Ευφρονίου επαναπατρίστηκε
στην Ιταλία κατόπιν δικαστικής απόφασης. Λοιπόν, ο κρατήρας
του Ευφρονίου επαναπατρίστηκε στην Ιταλία όχι δυνάµει δικα-
στικής απόφασης, αλλά δυνάµει συµφωνίας µεταξύ του Ιταλικού
Υπουργείου και του Μητροπολιτικού Μουσείου της Νέας Υόρ-
κης. Και ξέρετε τι συµφώνησε το ιταλικό Υπουργείο; Παρ’ ότι το
µνηµείο είναι προϊόν διαπιστωµένης λαθρανασκαφής ανασκαφής
του 1971 συµφώνησε κάτι που µοιάζει πάρα, πάρα πολύ µε τη
συµφωνία που έρχεται σήµερα προς κύρωση. 

Συµφώνησε το ιταλικό Υπουργείο Πολιτισµού να του αποστα-
λεί ο κρατήρας µε τον όρο η Ιταλία να τον αντικαταστήσει απο-
στέλλοντας στο «ΜΕΤ» µέσω µακροχρόνιου δανεισµού άλλων
έργων ίσης αξίας από τα ιταλικά µουσεία τα οποία θα εκτίθενται
στο «ΜΕΤ» µε την ένδειξη «δάνειο της κυβέρνησης της Ιταλίας».
Εποµένως µην χρησιµοποιούµε παραδείγµατα µε τρόπο παρά-
δοξο αλλά όχι µε τον πραγµατικό. 

Λέτε ότι η Βουλή καλείται να νοµιµοποιήσει την αρχαιοκαπη-
λία. Όχι. Η Βουλή καλείται να νοµιµοποιήσει την επιστροφή µε
εκείνο τον τρόπο που την εξασφαλίζει, διότι µε τη γνώση των
στοιχείων που διαθέτουµε δεν υπάρχει άλλος τρόπος απόκτησής
τους. Περιττές οι ανησυχίες λοιπόν, για το πώς αλλιώς θα µπο-
ρούσαν να έρθουν αυτά στη χώρα µας. 

Και µιας που µιλάµε για κυκλαδικά και επειδή και προηγουµέ-
νως στην πρωτολογία µου µίλησα για τα κυκλαδικά, για τη δυ-
σκολία που έχουν τα κυκλαδικά, θα την επαναλάβω για άλλη µια
φορά. Για να µπορέσεις να επαναπατρίσεις αρχαιότητες, χρει-
άζεσαι να γνωρίζεις τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή εξόδου από
τη χώρα, από το ελληνικό έδαφος. Στην περίπτωση λοιπόν, των
κυκλαδικών αρχαιοτήτων ενώ δεν αµφισβητείται η ελληνικότητα
τους, εντούτοις η χρονική στιγµή εξόδου από τη χώρα, παράνο-

µης εξόδου από τη χώρα, δεν είναι αυταπόδεικτη. Και αυτό γιατί;
Διότι οι κυκλαδικές αρχαιότητες και ιδιαίτερα τα κυκλαδικά ειδώ-
λια αποτέλεσαν συλλεκτικά αντικείµενα ήδη από τον 19ο αιώνα
όταν άρχισαν οι πρώτες ανασκαφές. Για τον λόγο αυτό όσες
φορές έχουµε επιδιώξει επαναπατρισµό κυκλαδικών χωρίς πολύ,
πολύ συγκεκριµένα στοιχεία, έχουµε αποτύχει να διακόψουµε
δηµοπρασία και αυτό το ξέρει πάρα πολύ καλά η Διεύθυνση Τεκ-
µηρίωσης. 

Όσο για το σχόλιο «µα πώς είναι δυνατόν τα κυκλαδικά ειδώλια
να βρίσκονται εκτός Ελλάδος, στη Μικρά Ασία, τι να κάνουµε. Οι
Κυκλαδίτες ταξίδευαν, ήταν πρωτοπόροι. Υπάρχουν λοιπόν σε
ανασκαφές στα µικρασιατικά παράλια ευρήµατα, όπως επίσης
και σε άλλες περιοχές της µεσογειακής λεκάνης. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Λέτε άλλα ντ’ άλλων.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Αφού τελειώσαµε και µε αυτό να πάµε λίγο να δούµε και
το πόσο δύσκολο είναι να δούµε τι συµβαίνει µε τα κυκλαδικά και
θα σας το καταθέσω. Είναι αγωγή της Τουρκίας σε δικαστήρια
της Νέας Υόρκης µε την οποία διεκδίκησε να της αναγνωριστεί
η κυριότητα, να της επιστραφούν αντικείµενα από όσα κατασχέ-
θηκαν από τον εισαγγελέα της Νέας Υόρκης από τη Συλλογή
Στάινχαρτ. Και δεν έχουµε εδώ τις δυσκολίες των κυκλαδικών.
Το δικαστήριο απέρριψε την αγωγή µε την αιτιολογία ότι το τουρ-
κικό κράτος δεν απέδειξε την κυριότητά της, δηλαδή είπε ότι αν
και πράγµατι τα ειδώλια είναι κατασκευασµένα σε τουρκικό έδα-
φος, ειδώλια ζητούσε, το στοιχείο που έδωσε το τουρκικό κρά-
τος δεν απέδειξαν ότι ανασκάφηκε παράνοµα από την Τουρκία.
Επιπλέον, το δικαστήριο έκρινε ότι ακόµα και αν η Τουρκία είχε
καταφέρει να αποδείξει κυριότητα, εντούτοις παρήλθε µεγάλο
διάστηµα από όταν θα όφειλε να ενδιαφερθεί για την αναζήτηση
των αντικειµένων που έθετε, οπότε η αγωγή και πάλι θα απορρι-
φθεί από το δικαστήριο. Θα σας καταθέσω το έγγραφο του ει-
σαγγελέα της Νέας Υόρκης. 

Επίσης, άκουσα για τη χτεσινή δήλωση του Συλλόγου Ελλήνων
Αρχαιολόγων. Παρεµπιπτόντως να πω ότι ο Σύλλογος Ελλήνων
Αρχαιολόγων σήµερα κήρυξε απεργία, αντιτιθέµενος -έκανε κι-
νητοποιήσεις- στην κύρωση της συµφωνίας. Οι Έλληνες αρχαι-
ολόγοι είναι περίπου χίλιοι. Στην απεργία συµµετείχαν εβδοµήντα
τρεις υπάλληλοι των περιφερειακών υπηρεσιών και τριάντα οκτώ
των κεντρικών υπηρεσιών του Υπουργείου, δηλαδή εκατόν έν-
τεκα άτοµα. Μάλλον οι Έλληνες αρχαιολόγοι -όταν λέµε Έλλη-
νες αρχαιολόγοι εννοούµε τους υπαλλήλους του Υπουργείου
Πολιτισµού- δεν πολυσυµφώνησαν µε το προεδρείο τους. 

Πάµε λοιπόν να δούµε τι είπε χτες ο ΣΕΑ. Μας λέει λοιπόν ότι
σε µία έκθεση, που έγινε πριν από τριάντα δύο χρόνια το 1990
σε µία γκαλερί της Νέας Υόρκης εµφανίστηκε ένα ειδώλιο, το ει-
δώλιο µε αριθµό 27 του καταλόγου εκείνης της έκθεσης, το
οποίο σηµειωτέον ήταν µία υπόθεση µόνον συλλεκτών. Συνδέει
τον συλλέκτη µε άλλον συλλέκτη, δηλαδή το Στερν µε το Στάιν-
χαρτ, αυτόν που είπαµε προηγουµένως. Το συγκεκριµένο ειδώ-
λιο µε αριθµό 27 του καταλόγου αυτής της έκθεσης δεν είναι
κυκλαδικό ειδώλιο και άρα δεν ανήκει και δεν µπορεί να ανήκει
ούτε να συνδέεται µε κανένα τρόπο µε τη συλλογή των εκατόν
εξήντα ενός κυκλαδικών ειδωλίων και λοιπών αρχαιοτήτων στην
οποία και µόνο αφορά η συµφωνία που εισάγεται προς κύρωση
στη Βουλή. Το συγκεκριµένο ειδώλιο δεν ανήκει φυσικά στη συµ-
φωνία. Είναι ειδώλιο το οποίο σχετίζεται µε τον πολιτισµό Ozieri,
είναι νεολιθικός πολιτισµός στη Σαρδηνία. Από κει και πέρα αυτό
το οποίο ο ΣΕΑ το ξέρει πάρα πολύ καλά και θα το καταθέσω στη
Βουλή και αυτό διότι αυτό το λέει η λεζάντα, έρχεται στο ίδιο
δελτίο του ΣΕΑ και τοποθετούν και παραθέτουν το link, το σύν-
δεσµο και παραπέµπει τον αναγνώστη στην εν λόγω δήλωση,
ευελπιστώντας ότι κανείς δεν θα προσέξει ούτε τη λεζάντα ούτε
τη δήλωση. Δεν ψάχνει καν, δεν ασχολούνται να δουν αν υπάρχει
σύνδεση του Στερν µε το Στάινχαρτ. Αν το έψαχναν λοιπόν λίγο
περισσότερο θα έβλεπαν ότι δεν υπάρχει καµµία σχέση των δύο
συλλεκτών και αυτά είναι πράγµατα, που απαιτούν έρευνα. 

Μη γελάτε κ. Αναγνωστοπούλου. Μη γελάτε διότι υπάρχουν
στοιχεία τα οποία αυτά το αποδεικνύουν ότι οι δύο συλλέκτες
για το συγκεκριµένο ειδώλιο, το οποίο εξετέθη στη Merrin Gallery
δεν είχαν σχέση, γι’ αυτό το συγκεκριµένο ειδώλιο της Σαρδηνίας
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το οποίο σε κάθε περίπτωση δεν το συζητάµε διότι δεν έχει καµ-
µία σχέση µε τη συλλογή την οποία σήµερα φέρνουµε εδώ να
κυρώσουµε διά της συµφωνίας. 

Αυτό το οποίο θέλω επίσης να επισηµάνω είναι πως ακούω για
την καταστρατήγηση του αρχαιολογικού νόµου. Είπαµε ότι δεν
υπάρχουν άρθρα που καταστρατηγούνται. Υπάρχουν οι ίδιες έν-
νοµες έννοιες, κ. Αναγνωστοπούλου. Αυτό το οποίο σας διαφεύ-
γει και θα σας το πω πολύ απλά είναι πως θα ήµουν ο τελευταίος
άνθρωπος, που θα καταστρατηγούσε τον αρχαιολογικό νόµο για
έναν πολύ απλό λόγο. Όταν ψηφίστηκε ο ν.3028/2002 ως Γενική
Γραµµατέας του Υπουργείου είχα την τιµή να προεδρεύω της ει-
δικής νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής. 

Άρα, είναι ένα πόνηµα, το οποίο το έχω δουλέψει πάρα πολύ
και προσωπικά. Το 2021 είχα την τιµή να υποστηρίξω εδώ στη
Βουλή την κωδικοποίηση της αρχαιολογικής νοµοθεσίας.

Για όνοµα του θεού, σταµατήστε, επιτέλους, να δηµιουργείτε
µόνο εντυπώσεις µε φωνές και όχι επιχειρήµατα.

Κλείνω, όπως και στην επιτροπή: Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας εξασφάλισε την επιστροφή του συνόλου της συλλο-
γής των εκατόν εξήντα ενός αρχαίων αντικειµένων του
Κυκλαδικού Πολιτισµού, ούτε ένα ούτε δύο. Αυτή είναι η πατριω-
τική στάση επιστροφής και επαναπατρισµού των πολιτιστικών
αγαθών στο πλαίσιο της βιώσιµης και αειφόρου ανάπτυξης. 

Το 2048, για να συνοψίσω και να κλείσω µε το σχόλιο του κ.
Σκουρλέτη και της κ. Κασιµάτη, στα είκοσι πέντε χρόνια η συλ-
λογή όλη επιστρέφει στην Ελλάδα και στις Κυκλάδες. Το 2048 ο
ΣΥΡΙΖΑ θα γίνει κυβέρνηση και τότε ας αλλάξει τη συµφωνία,
όπως µας είπε ο κ. Σκουρλέτης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Λίνα Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα

έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κυρία Υπουργέ.
Στο σηµείο αυτό κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία

επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, του
Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητροπολιτικού
Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου
Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επι-
στροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας
(161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού, ευρισκόµενης
στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής στο Μητροπολιτικό Μου-
σείο Τέχνης της Νέας Υόρκης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας... σχετικά µε την επιστροφή στην Ελ-
λάδα, ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτή-

των του Κυκλαδικού Πολιτισµού
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητρο-
πολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου
Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελαγουέρ, σχετικά µε την
επιστροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας
(161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού, ευρισκόµενης
στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής στο Μητροπολιτικό Μου-
σείο Τέχνης της Νέας Υόρκης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενι-
αία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας,
του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και
του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελα-
γουέρ, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα, ιδιωτικής συλ-
λογής εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού
Πολιτισµού, ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση
αυτής στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Κύρωση Συµφωνίας µε τα συνηµµένα σε αυτήν Πα-

ραρτήµατα
Άρθρο 4 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Σκοπός

Το παρόν επιτυγχάνει την οριστική επιστροφή στην Ελλάδα
ιδιωτικής συλλογής σηµαντικών αρχαιοτήτων του κυκλαδικού πο-
λιτισµού, η οποία βρίσκεται στη Νέα Υόρκη, την πολυετή και
διαρκή προβολή του κυκλαδικού πολιτισµού στο Μητροπολιτικό
Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης και τη µακρόχρονη και δυνα-
µική συνεργασία µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας
Υόρκης στον τοµέα των αρχαιολογικών ερευνών.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η κύρωση της Συµφωνίας, που
υπέγραψε την 21η Ιουλίου 2022, το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε το Μουσείο Κυκλα-
δικής Τέχνης, το Μetropolitan Museum of Art (Μητροπολιτικό
Μουσείο Τέχνης) της Νέας Υόρκης και το Hellenic Ancient Cul-
ture Institute Ιnc. (Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού) του
Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα, ιδιωτικής
συλλογής εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του κυκλαδικού
πολιτισµού, ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής
και άλλων τέχνεργων του κυκλαδικού πολιτισµού στο Μητροπο-
λιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης.

Άρθρο 3
Κύρωση της Συµφωνίας

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου η Συµφωνία µε τα συνηµµένα
σε αυτήν Παραρτήµατα, η οποία υπογράφηκε µεταξύ του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
του νοµικού προσώπου µε την επωνυµία «Hellenic Ancient Cul-
ture Institute Ιnc.» (Ινστιτούτο Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού) της
Πολιτείας Ντελαγουέρ των Η.Π.Α., του Νοµικού Προσώπου Ιδιω-
τικού Δικαίου µε την επωνυµία «Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης» και
του νοµικού προσώπου µε την επωνυµία «Μetropolitan Museum
of Art» (Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης) της Πολιτείας της Νέας
Υόρκης των Η.Π.Α., το πρωτότυπο κείµενο της οποίας, στην ελ-
ληνική και αγγλική γλώσσα, καθώς και τα Παραρτήµατα αυτής
έχουν ως εξής:

(Το πρωτότυπο κείµενο της Συµφωνίας, καθώς και τα συνηµ-
µένα σε αυτήν Παραρτήµατα, βρίσκονται στο αρχείο της Νοµο-
θετικής Υπηρεσίας, λόγω µεγάλου όγκου)

Άρθρο 4
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου άρχεται από την 21η Ιουλίου
2022, ηµεροµηνία κατά την οποία υπεγράφη η κυρούµενη Συµ-
φωνία. 

Αθήνα,..................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 9 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


